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SCHAAP ELEKTRO-AKOESTIEK 

Rotterdam 010-366532 

AFDELING CONGRESREGISTRATIE 

~ 
~I AL!M,ENE VERGADERING 

J.:b ' J. (A'\}'. 

ALGEMENE VERGADERING VAN DE V.V.D. OP 13 APRIL 1973 te ASSEN 

Mevroww van Someren: 

Dames en Heren, mag ik iedereen verzoeken om een stoel voor zichzelf uit te zoeken. 

Dames en Heren, ik heet U allen hartelijk welkom op deze algemene vergadering van 

de V.V.D. in Assen. Ik heet in het bijzonder welkom de burgemeester van Assen, me

neer Volleman, ik vind~et heel erg dat U gekomen bent. Ik had U zelf de keus ge

laten tussen dit wat huislioudelijk deel en het meer feestelijke deel vanavond. Maar 

U was vanavond helaas verhinderd en dit huishoudelijke werk zal U als burgemeester 

niet vreemd zijn. Dat komt in Uw gemeenteraad natuurlijk ook vomr, maar ik ben bij

zonder erkentelijk dat U gekomen bent en ik hoop dat U zich hier thuis zult gevoelen. 

Dames en Heren, wij vergaderen in - zoals het stenciltje dat U op Uw tafel heeft 

kunnen vinden - het land van Bartje. Nou zou ik me kunnen voorstellen dat Drente 

onder U de naam nauwelijks meer kunnen horen. Maar voor ons - niet Drente - is in

derdaad die televisieserie Bartje, is zo'n intense kennismaking geweest met dit 

land, dit Drente, dat ik me zeer goed kan voorstellen, dat de V.V.D.-afdeling, want 

die heeft het stencil verzorgd, aan Bartje aanhaakt, wanneer zij ons welkom heten.ç 

Bestuur van Assen, hartelijk dank voor Uw gastvrijheid. Wij vinden het bijzonder ple

zierig om hier in dit Assen te vergaderen. Assen heeft, dat kunt U lezen, 25 raads

leden, waarvan 4 V.V.D.-ers; in het college van B & W 1 V.V.D.-er; ze hebben een enor

me stemmenwinst geboekt voor de V.V.D. bij de laatste verkiezingen van 2.405 naar 

maar liefst 3.369. En wat ik haast nog leuker vindt, dat op een openbare schoolge

meenschap bij een schoolverkiezing de V.V.D. uit de bus kwam met 24,1% met de P.v.d.A 

op de tweede plaats met 22%. Ik zou willen zeggen: V.V.D. van Assen wel gefeliciteerd 

hiermee. 

Dat er wanneer U eens even vrij heeft, of, vrij wilt nemen tijdens dit congres nog 
~ 

~ van alles te zien is in Assen, kunt U ook lezen. Ik kan U uit persoonlijke ervaring 
Vl o het verkaarspark ten zeerste aanbevelen. En wilt U het standbeeld van het beroemde 
~ 

< ó kereltje in het echt zien, althans het standbeeld in het echt dan kan ook dat. Het 
0.:: 

~ staat in het hartje van Assen. 
w 
_J 

w 
ll... 
< < Dames en Heren, ik zei daarstraks al tegen de burgemeester en U allen weet het, van
I 
u 
Vl middag hebben wij het huishoudelijk gedeelte. Voor het eerst vergadert onze partij 

op de algemene vergadering ook de vrijdagmiddag en U, voor zover U oudcongresgangers 

bent, U weet waarom wij dit doen. Wij willen gewoon, en vanavond en morgen voor de 

meer politieke onderwerpen wat meer spreektijd wat ruimte hebben. U weet ik heb als 

een beul vaak mezelf gevoeld als ik met mijn horloge in de hand sprekers tot spoed 

moest aanmanen. Ik geloof dat het erg belangrijk is dat juist in deze bijzonder span

nende politieke tijd het erg goed is dat we wat meer ruimte gemaakt hebben in onze 

agenda voor de echte politiek. 
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Maar dat neemt niet weg, we zijn tenslotte ook een vereniging die een huishoudelijke 

regelingen ook netjes moet doen. En daar zou ik dan nu, vanmiddag mee willen beginnen. 

Ik ben U erkentelijk dat U in zo grote getale ook al voor de misschien niet zo span

nende deel bent gekomen om gezamenlijk mèt het hoofdbestuur het huishouden van de VVD 

te regelen. 

Hartelijk welkom, en ik wens U een bijzonder plezierige algemene vergadering. 

Dames en Heren, ik stel nu aan de orde punt 2 van de agenda: het jaarverslag van de 

secretaris. Vraagt daar iemand het woord over? Nee, dan is nu het woord aan de secre

taris. 

Mr. F. Korthals Altes, secretaris: 

Mevrouw de voorzitter, dames en heren, ik wilde alleen een kleine rectificatie aan

brengen op blz. 16; daar staat onder het hoofd "Tussentijdse gemeenteraadsverkiezin

gen", dat op 29 november verkiezingen werden gehouden voor de Rotterdamse deelgemeen

te, maar dat was op 15 november. 

Mevr. van Someren-Downer: 

Dan constateer ik dat met deze wijziging, deze verbeèering dit jaarverslag is goedge

keurd, met hartelijk dank aan degene die hier buitengewoon veel werk aan gehad heb

ben: Juffrouw van Everdingen en de Heer Korthals Altes. 

Dan stel ik aan de orde punt 3: rekening en verantwooràing, een jaarverslag van de 

penningmeester. Mag ik het woord geven aan de penningmeester. 

De Heer Caron: 

Mevrouw de voorzitter, dames en heren. Ik zal ditmaal het jaarverslag van de penning

meester ietwat anders aan U willen presenteren dan gebruikelijk is. En de rede hier

voor is dat de financiele situatie in het afgelopen jaar door een aantal famtoren is 

beinvloed, die van bijaander belang waren en die ik daarom afzonderlijk zou willen 

behandelen. Gezien Uw grootse bijdrage aan het de totstandkoming van het Thorbecke-

~ huis aan de Koninginnegracht in Deh Haag zou ik met dat Thorbeckehuis willen begin-
i= 
~ nen. Na de oproep van de heren Van Riel en Wiegel hebt U ons met gulle hand bedacht. 
0 
~ Het totaaal van de aktie voor het Thorbeckehuis heeft een bedrag van t rond f 240.000 
ó 
~ opgeleverd. Dat is een geweldig offer uwerzijds geweest. Waarvoor Y ik U allen hier-
:><: 
w 
~ bij hartelijk dank wilde zeggen. U hebt daarmee niet alleen de doorslag gegeven totç 
a. 
~ de aankoop van hèt huis, maar bovendien is het vermogen van de VVD door Uw bijdrage 
I 
u nu positief geworden. Dat vermogen dat bedraagt nu rond f 200,000,--. Uit andere 
<.n 

giften en bijdragen heeft de VVD voor het Thorbeckehuis nog een bedrag geinvesteerd 

vam f 152.000,-- en wel vnl. voor de kosten van verbouwing, inrichting en inventaris 

van het nieuwe huis. Een ieder die het Thorbeckehuis aan de Koninginnegracht heeft 

bezocht zal ongetwijfeld tot de conclusie zijn gekomen d•t wij thans over een moder

ne en efficiente behuizing beshhikken. Dat stemt ons allen dacht ik, tot grote vol

doening. Ik zou nu een woord willen wijden aan de verkiezingen van 1972. Hierbij wil 

ik U niet onthouden dat ik het vorig jaar in Nijmegen de slotzin van mijn jaarverslag 
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van mijn jaarverslag heb geschrapt. Aangezien deze politiek wellicht als ietwat pro

vooerend zou kunnen worden opgevat. Die slotzin hield in dat zelfs een eventueale 

tussentijdse verkiezing geen financiele ramp meer voor de VVD zal betekenen • 

Welnu, dames en heren, die tussentijdse verkiezing is gekomen en de campagne die daar

mee gepaard ging heeft een bedrag gevergd van f 254.000,-. U zult zich herinneren 

dat de verkiezingen van 1 71 financiele offers wergden die nog net bededen de f 200.000 

zijn gebleven. Het is zoals U weet de voorzitster geweest die in 1971 de grote invloed 

heeft gehad op de begroting van de verkiezingscampagne. Die f 200.000,- in 1 71 waren 

slechts tweederde van het bedrag dat wij in 1967 hadden uitgegeven. En zo gezien is 

het bedrag van het vorig jaar en van f 254.000,- dus tegenover f 290.00,- van '67 ge

zien de voortschrijdende inflatie wederom een teken geweest van zuinig beleid. Dankzij 

het werk van de Heer De Korte is de campagne effectief en zuinig geweest. Mijn waar

dering gaat uit naar zijn campagnebeleid qua inhoud en vooral als penningmeester qua 

kosten. 

Een volgende punt dat ik met U zou willen bespreken is ons blad: "Vrijheid en Demo

cratie", dat in het verleden met verlies werd geexploiteerd. U weet dat misschien 

wel, enik zou in herinnering willen roepen dat wij tot '71 ongeveer !170.000,- hebben 

moeten toepassen op de exploitatie van "Vrijheid en Democratie", toeleggen. Door het 

beleid van de Heer Talsma die zich speciaal heeft belast met de financiele sanering va: 

ons blad is het gelukt om zowel in 1972als in 1971 de begroting sluitend te houden.ç 

Zodat de kosten niet hoger zijn geweest dan de opbrengsten via de contributieregeling. 

De opbeengsten bedroegen in het vorig jaar f 283.000,-, de exploitatie heeft f 281.000 

gevraagd. In het jaarverslag van de secretaris hebt U kunnen lezen dat de VVD op 1 

januari 1973 bijna 39.990 leden had. Dit cijfer stond tegenover een totaal van 37.500 

leden op 1 januari 1972. Een toename dus van 4% in 1 jaar. Maar sinds 1 januari van 

dit jaar is het ledental sterker toegenomen. Volgens de laatste computertelling zijn 

wij thans bij de 44.000 leden. 

Eén t.v.-uitzending dames en heren, met na afloop een bemand secretariaat, heeft op 

1 avond circa duizend nieuwe leden gebracht. Volgens de ervaringen uit het verleden 

was ongeveer 5% van onze kiezers ook lid van onze partij. Volgens de cijfers van de 

laatste verkiezingen zouden wij op die basis een ledental moeten hebben van 54.000 

leden. Er is dus nog ruimte voor ca. 10.000 nieuwe leden als we op die 5% mikken. 

Maar wanneer dat cijfer bereikt is, dames en heren, zouden wij kunnen gaan streven 

naar hogere percentages. Dat ligt n.l. op 7~% bij de P.v.d.A. en op 14% bij de ARP. 

Ik dacht dat wij liberaèen het misschien op den duur nog wel beter zouden kunnen doen. 

Mevrouw de voorzitter, een woord over de centrale inning van de contributies. Die cen

trale inning heeft betekent dat die contributies veel gemakkelijker zijn binnengekomen 

Dat ook de computer wel eens fouten maakt hebben vele leden kunnen ervaren. Daarvoor 

zou ik U namens de computer mijn excuses willen aanbieden. De computer heeft de partij 

kas ook een tijèelijk voordeeltje gebracht aangezien van een aantal lieden fie de af

deling hadden verlaten en nog niet geregistreerd waren in nieuwe afdelingen de centra

le partijkas de contributies heeft binnengehouden. Volgens de jaarstukken komen we 

echter nog f 28.000,- tekort op de inning van j1972o Een aantal afdelingen ca. 10 
hëB~t nog niet afgedragen. En dat zijn afdelingen die verkozen hadden om zelf tot in-
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ning over te gaan. Maar U ziet, het duurt dan altijd wat langer. In totaal hebben 

wij aan contributies geind f 519.500,-. En daarin waaren ook de bijdragen voor het 

blad "Vrijheid en Democratie". Bovendien is door naarstig speuren van de Heer Talsma 

en de contacten met de plaatselijke penningmeesters nog een bedrag van f 77.000,

binnengekomen over 1970 en 1971. Dat waren dus achterstallige distributies. Ik zou 

hierbij de veel geplaagde afdelingspanningmeesters toch wel hartelijk dank willen 

zeggen voor hun medewerking. 

Als we naar de kosten kijken van de VVD dan bedraagt dat voor de gwewoone dienst 

ik zal nader nog uiteenzetten wat ik daar onder versta - een bedrag van ongeveer 

f 450.00,- in 1972. Daarbij sluit ik uit: Kosten van verkiezingen, kosten van het 

huis en enkele andere eenmalige kosten. Ik sluit erbij in: de kosten van het partij

secretariaat en voor de partijorganisatie, vergaderingen, congressen, drukwerk, bro-

chures, u kent dat wel. Houdt U dat even vast, een bedrag van f 450.000,-. Als ik nu 

die achterstallige contributies van '70 en '71 meetel en bij het normale contributie

bedrag voor de centrale partijkas optel dan hebben wij geind f 320.000,- tegenover 

uitgaven van f 450.000,-. Dat betekent dus dat de contributies een dekkingspercenta

ge hebben opgeleverd van 7o% van de normale kosten. En zoals U weet is het, is dat 

de meest dringende reden geweest voor de contributieverhogingen die we het vorig 

jaar in Nijmegen zijn goedgekeurd. Wanneer ik nu naar 1973 kijk, wanneer de verhoog

de contributies van Nijmegen ingaan zal dat dekkingspercentage hoger worden, mede 

gezien de ledenaanwas waar ik het over heb gehad. Ik dacht dat in 1973 de VVD de ge

wone dienst zal kunnen bekostigen uit de contributies die binnenkomen. Dat stemtt9t 

grote dankbaarheid. Onze partij blijft dan echter nog aangewezen op giften en bijdrage: 

vaor verkiezingscampagnes die in de toekomst wellicht meer geld zullen vergen. Ze 

waarschijnlijk over een wat lange periode voor en eeen wat langere periode na de ver

kiezingen worden gevoerd. En dat zal ongetwijfeld betekenen dat het bedrag van ca 

f 250,- van vorig jaar xxx zal worden overschreden- Ik dacht echter dat gewenst is 

àm het te overschrijden en om een nog betere campagne te voeren om tot een duidelij

ke vertolking te komen van de politieke aspiraties die onze partij heeft. 

Ik ben verheugd dames en heren, u thans te kunnen mededelen, nu in Assen, dat onze 

~ financiele situatie een dergelijke verhoging waarschijnlijk wel zal toelaten. Maar 
1-

~ ik mag hie~ tevens de hoop uitspreken, mevrouw de voorzitter, dat de verkiezingen 
0 
~ dan weer om de vier jaar zullen plaatsvinden. Tenslotte nog een woord over de sub-
ó 
~ sidies die de partij geeft aan de organisatievrouwen in de VVD en aan de J.O.V.D. 
~ 

~ Ze hebben in 1972 respectievelijk f 5.500,- en f 6.000,- bedragen. Mem de J.O.V.D. 
a... 
~ heb ik regelmatig contacten over hun financiele situatie die eigenlijk begrijpelij-
I 
u karwijze nooit erg rooskleurig is • Mevrouw de voorzitter, nadat het bestuur van de 
(/) 

partij in het verleden zoveel zorgen heeft gehad over de financiele toestand die 

vooral in de jaren '67, '68 1 69 bijzonder precair was, kan ik U en de vergadering 

nu de verzekering geven dat wij vanaf 1973 een gezond evenwicht hebben van uitgavenç 

en inkomsten. En dat, mits wij er op blijven toezien dat dit evenwicht bewaard bl~jft 

de VVD zeker financieel aan alle eisen van onze groeiende partij zal kunnen voldoen. 
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~ Met deze verheugende mededeling dames en heren wil ik mijn verslag besluiten doch 

~ niet zonder mijn dank tehebben betuigd aan allen op het partijsecretariaat die mij 
~ Ë in de uitoefening van mijn functie hebben geholpen. Ik dankk U zeer. 
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Mevrouw van Someren-Downer: 

Hartelijk dank, penningmeester. U hoort, we beginnen echt wel langzamerhand uit de 

zorgen te geraken, al zult U mns inderdaad niet meer horen zeggen dat tussentijdse 

verkiezingen zomaar kunnen. Want U hebt wel begrepen, het sluit net met de huidige 

dienst, maar extra verkiezingen dan moet er natuurlijk ook nog wel wat extra geld 

komen, maar wanneer dat zal zijn en of ze er komen. Ik weet het niet. Het is toch 

altijd goed om er rekening mee te houden, dat het eens een keer kan gebeuren. 

Vraagt iemand over dit punt het woord? 

Dan kom ik aan het verslag van de commissie van voorlichting over de rekening en ver

antwoording van de penningmeester over het jaar '72. Ik zie daar de Heer Modderman 

zitten, één van de leden. Het woord is aan de Heer Modderman: 

De Heer Modderman: 

Mevrouw de voorzitter, dames en heren. Aan het nuvolgende, niet al te origin*le 

proza heb ik mijn medewerking kunnen geven. Ongergetekende Drs. F.J. Hooftman te 

Gouda, A.E.J. Modder~an te 's-Gravenhage en H.M. Van Der Schalk te Amsterdam door 

de Algemene Vergadering van de V.V.D. van 25 maart 1972 benoemd tot leden van de 

commissie van voorlichting van de Algemene Vergadering bij de behandeling van de 

rekening an verantwoording van de penningmeeseer verklaren hierbij kennis genomen 

te hebben genomen van het rapport van 16 maart 1973, van het accountantsburo de 

Tombe, Melse & Co., te Leiden, betreffende de balans per 31 december 1972 en de 

rekening van baten en lasten over 1972 van de vereniging voor Volkppartij en demo

cratie waarin begrepen de Stichting "Vrijheid en Democratie" te 's-Gravenhage. 

Aan de hand ~an dit rapport hebben ondergetekenden de overtuiging gekregen dat het 

beleid van de penningmeester partij, tevens penningmeester van de Stichting Vrijheid 

mi en democratie welke het partijorgaan uitgeeft, de HeerA.W.J. Caron op een juiste 

wijze is gevoerd. Derhalve adviseren zij U overeenkomstig artikel 21.lid. 3 van de 

Statuten der partij, alsmede overeenkomstig artikel 9 van de statuten van de Stich

ting ''Vrijheid en Democratie" goedkeuring te verlenen aan de rekening en verant

woording van het financiele beleid van de penningmeester over het jaar '72 en hem 

decharge te verlenen onder dankzegging voor het beheer van de financien van partij 

en Stichting.•s-Gravenhage, 28 maart 1973. Was getekend: HoofdmanModderman en Van 

der Schalk. Dank. 

Mevrouw van lomeren: 

Hartelijk dank Meneer Modderman. Ik zou graag in de Heer Modderman de hele commissie 

willen dankzeggen voor de door haar verrichte arbeid. 

En dan moeten wij thans overgaan tot het benoemen van de oommissie die volgend jaar 

het verslag zal uitbrengen. 
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Wij stellen U voor te benoemen de Heer A. Bos te Apeldoorn, Drs A.M. Bom te Naarden, 

Drso Hooftman te Gouda. Kunt U hiermee akkoord gaan? 

Dan zou ik over moeten gaan tot behandeling van punt 6 van de agenda: een voorstel van 

de afdeling Beverwijk, maar er zijn mij even een paar vragen voorgelegd, organisatori

sche vragen. Er is een auto die met lichten aanstaat. Dat is auto: 70 48 JP, Jan PieteJ 

Merk van de auto is er niet bij vermeld maar wel het nummer : 10 48 JP. 

Ik heb een kleine fout gemaakt U nog verzoeken plaatsvervangende leden te benoemden 

voor het geval een van deze leden zich om welke reden dan ook zou moeten terug trek

ken. Als plaatsvervangende leden zou ik U willen voorstellen. Ir. K.C. Kolhoop te 

Assen, Ir. Makreel te Aerdenhout, de Heer A.I.J. MOdder~ te Den Haag. Kunt U ook met 

deze plaatsvervangende leden akkoord gaan? 

(Meneer Bos die moest iemand bellen, er moet nog iets liggen, hoor). 

Een van de notities boven water gekomen die is bestemd voor de Heer Van Rossum van 

Heinàken. Die moet de Heer Rinkel bellen. Deze notitie is gemaakt op een papiertje 

van Skol International Beer. 

Mevw. Van Someren-Downer: 

De afdeling Beverwijk. Oh, nog een bericht.van een auto. 
1Er zijn nog meer lichten van de auto 3062 ET en dat is een volkswagen.' 

Punt 6: het voorstel van de afdeling Beverwijk. Dat wil ik op verzoek van Beverwijk 

met Uw goedvinden even aanhouden. Beverwijk heeft opgebeld dat ze onderweg zijn. Ze 

kunnen hier om 3 uur zijn. Ik hoop dat deze - U moet het reglementair eigenlijk wel 

goedkeuren, want het staat nu eenmaal als punt 6 - ik hoop dat u deze medewerking 

aan Beverwijk wilt verlenen. Ik hoop wel dat Beverwijk zich meldt zodra ze er zijn. 

En dan wil ik dus 6 even open laten staan en overgaan op punt 7. Een voorstel van de 

afdeling Deventer. Over de beschrijving van de levensloop kandidatenvertegenwoordigen

de lichamen. Is er iemand van Deventer aanwezig? Ja, Meneer Muntinga gaat Uw gang! 

Meneer Muntinga: 

Muntinga Deventer, mevrouw de voorzitter, wij hebben voorstel gedaan tot beschrijving 

van een levensloop bij kandidatenvoor vertegenwoordigende lichamen en VVD-organen 

omdat wij de indruk hadden dat het niet in alle gevallen geschiedt. Met Uw conclusie 

aan een algemene regel als door ons voorgesteld bestaat geen ~BKk behoefte dat kan ik 

onderschrijvem. Het was ook niet onze bedoeling omdaar een spelregel van te maken, 

maar een gedragsregel. En daarom zou ik U willen verzoeken, zoals ook de Kamercentrale 

Zwolle heeft gedaan deze gedragsregel toe te passen zowel bij de kandidaatsstelling 

voor provinviaale Staten en gemeenteraden. Bij de Tweede Kamer is daar duidelijk in 

voorzien. Als wij kandidaatsstellingen voor hoog bestuur centrales en afdelingen. 

Want daar is nog een ander punt, n.l. dat U stelt dat het altijd het geval is dat ach

teraf een levensloop wordt verstrekt. Wij zijn van mening dat die levensloop van te

voren moet worden verstrekt. 
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En namelijk door dat orgaan dat de verkiezing uitschrijft zodat de objectiviteit is 

gewaarborgd en dat we dus niet gaan vervallen, zoals in de praktijk wel eens voor

komt, dat het meer van propagandistische aard is. En ook omdat er op deze wijze meer 

uniformiteit komt in deze gedragslijnen. Ik zou U dus willen vragen of U deze gedrags

lijnen zou willen hanteren. 

Mevrouw van Someren-Downer: 

Dan U wel meneer, Muntinga. Ik geef het woord aan de algemeen secretaris. 
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Het is zo dat inderdaad bij de Tweede Kamer helemaal precies, regrementair geregeld 

is hoe het moet.Voor wat de Prmvinciale Staten betreft zouden wij toch als hoofdbe

stuurons op het standpunt willen stellen dat dit een kwestie is die de desbetreffen

de kamercentrales of statencentrales zoveel mogelijk moeten doen. Wij kunnen toch 

vanuit Den Haag niet, controleren of het gebeurt. En dan is het opnemen van een der

gelijke bepaling nietzo zinvol. Maar, ik wil graag toegeven dat het natuurlijk uiter

mate nuttig is wanneer bij de kandidaatsstelling voor de Staten en ook voor de gemeen

teraaden de afdelingsbesturen of de andere die kandidaten stellen, hun leden zoveel 

mogelijk informatie moet geven over waarover het nu gaat. Ik dacht ook dat het in de 

meeste gevallen, afdelingen ook wel gebeurde. Misschien zijn er kleinere afdelingen 

waar dat het gebeurt, maar daar weet men zo ook wel over welke kandidaten als het om 

gemeenteraadsverkiezingen gaat men het heeft. Wat öetreft de kandidaatsstelling voor 

het hoofdbestuur is het zo, dat als het hoofdbestuur zelf stelt daar geen kandidaten 

voor. Alleen voor dagelijks bestuur. De afdelingen mogen de kandidatenstellen. En wij 

laten het dan ook aan de afdelingen zelf over om te bekijken in hoeverre ze daar over 

die kandidaten bepaalde inlichtingen in willen verstrekken. Wanneer je dat in een be

paald keurslijf wilt persen en dus ook gaat zeggen. Je moet geboortedata, schoolop

leiding en al dat soort van dingen opgeven, dan kan dat onder omstandigheden tot 

heel veel plaats vergen in het weekblad en bovendien kunnen er dan aspecten zijn die 

die afdeling dan wel naar voren wil brengen - je kan bijvoorbeeld zeggen, wij willen 

deze man graag in het hoofdbestuur omdat deze man zich zo verdienstelijk heeft ge

maakt bij een verkiezingscampagne, of bij een ledenwerfcampagne - als je al die dinger 

in een soort invulformulier moet gaan, vantevoren moet gaan voorzien, waarbij je dan 

met ja en nee kan worden geantwoord, dan krijg je een geweldige papierwinkel. Ik 

dacht dat je dit een beetje moest overlaten ook aan het enthousiasme van degene die 

de kandidaat naar voren brengen. Wat ons betreft is het wel zo dat we zeggen: iedere 

nuttige informatie die verschaft kan worden, worden ook gegeven • 

Meneer Muntinga: 

Dank u wel, meneer de secretaris. In beginsel onderschrijft U dus ons gevoelen dat 

U ook deze gedragslijn zou willen voelen. Maar U wil die bevoegdheid daar neerleg

geen waar het thuis hoort. 
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Mevrouw van Someren-Downer: 

Vraagt nog iemand het woord over dit voorstel? Wilt Deventer dat er over gestemd 

wordt? of? Dat hoeft niet, Dank U wel Deventer.ç 

Is Beverwijk misschien binnengekomen? Nee, dan gaan we verder aan punt 8. 

Een voorstel van de afdeling Groningen totcontributieverlaging voor studerenden in 

de ruimste zin des woords. Is er iemand van Groningen aanwezig om dit even toe te 

lichten? Gaat Uw gang. 

Groningen: 

Mevrouw de voorzitter, ik wou ondanks dat ik de goede toelichting die bij dit voorstelç 

staat nog even ingaan op wat U hebt gezegd, althans Uw bestuur hebt gezegd in uw ne

gatieve advies. Daar zegt U op een gegeven moment dat ledenwinst onder die jongeren 

een partij geld gaat kosten in de plaats van opbrengen. Ik dacht dat juist helemaal 

geen punt was. Het gaat er om dat wij de jongeren naar onze partij toe halen, ze vast 

houden en als het ware een diepte-investering doen in deze jongeren, die vast als de 

tijd daar voor rijp is en zij verdienen geneeg geld op den duur, genoeg geld aan de 

~ partij zullen geven en dat het vanzelf op die manier terugkomt. Ik dacht dat we niet 
c 
10 
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van onze afdeling. 

Mevrouw van Someren-Downer: 

Dank U wel, nu is op dit voorstel een ammandement van de afdeling Doorn, nu lijkt 

het me praktisch dat we nu Doorn even vragen dit amendement toe te lichten. Dan kun

nen we het samen behandelen. Voor diegenen die moeite hebben het te vinden. Het 

staat; het voorstel van Groningen kunt U vinden in "Vrijheid en Democratie" van 2 

maart pag. 8 kolom 4. En Doorn kunt U vinden; dat is dus een amendement wat later is 

binnengekomen, in "Vrijheid en Democratie" van 30 maart, pag. 8 kolom 2. 

Er zijn dus 2 ''Vrijheid en Democratie"die echt de voorstellen en amendementen bevat

ten, dat is 2 maart en 30 maart.En beide pag. 8, dat is nogal gemakkelijk. 

Groningen 4e kolom, Doorn 2e kolom. Gaat Uw gang. Wilt U even Uw naam noemen in ver

band met de notulen die op de band komen. 

De Vries, afdeling Doorn: 

Dank U wel mevrouw de voorzitter. Wij zijn als afdeling wel enige mate onder de in

druk gekomen van wat U als hoofdbestuur op het commentaar op het voorstel van Gro

ningen hebt gegeven. Wij zijn aan de andere kant wel verheugd met de gedachte dat de 

partij zou moeten reageren met een uitgestoken hand t.o.v. die jongeren, die wij nu 

ook in ons staatsrechterlijk leven van hun 18de jaar af, laten kiezen.Daarom is dus 

onze gedachte geweest om dan te zeggen: kijk, in de eerste plaats studerenden en wer

kenden als jongeren, dat zal misschien toch ook nog wel wat moeilijkheden geven; 
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om een dergelijk onderscheid te gaan maken; nr. 2 bij de jeugd van 18 tot 21, dat 

lijkt ons een goede periode van 3 jaar, waarbij dus die uitgestoken hand geldt, waar

bij dan geen onderscheid wordt gemaakt, of ze nou studeren of werken ofdat ze zelfs 

al gezinslid zijn, maar zo gezien meenden wij, dat wij een geste zouden kunnen doen 

t.o.v. deze jongeren en dat we dus er toch van uit mogen gaan dat wanneer ze eenmaal 

wat ouder zijn geworden dan 21, zelfs als ze studeren dat dan een contributie die 

dus gevraagd wordt van f 40,- toch in veel gevallen, in de meeste gevallen, niet een 

al te groot bezwaar moet zijn.Vandaar dat wij dus, dat wij vereenvoudigenwilden, maar 

wel met groningen de hand willen uitsteken naar deze jongeren. Dank u! 

Mevrouw van Someren-Downer: 

Dank U wel, meneer de Vries. Vraagt nog iemand het woord? Ja, Groningen nog een keer. 

Wilt U nog evem Uw naam noemen, dat is daarnet niet goed doorgekomen. 

Groningen: De Heer Eenorden. 

Mevrouw de voorzitter, wij willen gaarne onze afdeling in Groningen het amendement 

van de afdeling Doorn steunen. Handhaven natuurlijk wel de rest van ons voorstel. 

1 Mevrouw van Someren-Downer: ...c: 
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Mr. F. Korthals Altes: 

Mevrouw de voorzitter, dames en heren, we hebben mede n.a.v. het amendement Doorn,ç 

dat voorstel van Groningen nog eens uitvoerig bekeken in het dagelijks bestuur en in 

het hoofdbestuur. Maar er zijn toch wel een heleboel grote bezwaren, aan verbonden. 

Het is nu eenmaal zo, dat partijlidmaatschap ons als organisatie geld kost. Als dat 

niet zo was, dan zou de contributie nul gulden bedragen want wij vragen echt geen 

contributie omderwille van de contributie maar alleen maar om de kosten te bestrijden. 

U hebt dat ook gehoordtijdens het verslag van de penningmeester. Nu is het zo, dat 

een lid dat het partijorgaan krijgt in de eerste plaats alleen al vanwege dat partij

orgaan op dit moment negen gulden kost. Dat zal in de toekomst vermoedelijk niet erg 

gauw veel goedkoper gaan worden. Dat betekent dat wij contributie van tien gulden, er 

een gulden overblijft. Daarvan gaat een gedeelte al direct weg aan het administreren 

zelf, de computer die al eerder genoemd is, en het zou dus betekenen dat voor dat 

lid alleen betaalt kan worden zijn·pure administratekosten als zodanig en het partij

orgaan, terwijl er dan niets overblijft voor de afdeling voor de kamercentrales waar

voor die contributie ook voor een deel bestemd is. We hebben vorig jaar op voorstel 

van de afdeling Rijswijk de contributies allemaal herzien, en de prijsstijgingen zijn 

nou niet van dien aard d*t het er helemaal inzit dat we na een jaar kunnen besluiten 

om de contributie alweer te gaan verlagen. Het is natuurlijk op zichzelf wel waar dat 

je misschien wat meer mensen zou kunnen aantrekken door de contributie te verlagen 

hoewel wij nog van niemand hebben gehoord dat die best lid zou willen worden van de 

VVD mits het maar de helft zou kosten van wat het kost. 

- 10 -
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Dat verzoek is ons nooit overgebracht. Wanneer overigens een dergelijk verzoek aan 

een afdeling wordt gedaan heeft de afdeling volledig de bevoegdheid om dispensatie 

te verlenen. Maar dan ligt de verantwoordelijkheid ook bij de afdeling, die dan ook 

zelf de kosten van die dispensatie op zijn of haar boterham krijgt, want de afdracht

regeling blijft dan gehandhaaft, en dan komt er dus een tekort. Maar het hoofdbestuur 

kan dus eigenlijk niet zeggen: wij vinden die tien gulden zo aantrekkelijk dat wij 

het maar doen, omdat het dan werkelijk een vrij forse verliespost gaat worden. 

Er zit al een zekere verliespost in de adspirantledeno Die kosten tien gulden krijgen 

het partij-orgaan en we hebben dus gezegd: dat risico dat nemen we tot z'n 18de jaar 

maar omdat van 18 tot hoe lang duurt de studie, dat weten we niet precies; dat is dus 

ook niet per automatische computer te controleren of te registreren; dat is ook nog eer 

bezwaar. We weten niet wanneer die tien gulden zouden moeten worden opgehoogd tot 40 

gulden. Dat is een investering die we dan gaan doen, waarvan we niet precies kunnen 

berekenen, hoeveel die wordt. Wanneer je het beperkt tot 21, van 18 tot 21 jaar dan 

krijgen we er inderdaad nog weer dus een catagorie bij; dan hebben we van 18 tot 21 

van 21 tot 27. Ja, op die manier kun je wel aan de gang blijven. En de kosten van het 

~ rubriceren van weer zo'n nieuwe groep leden die is ook onevenredig groot aan het te 
c 
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onder de kostprijs kunnen verkopen. 

Mevr. van Someren-Dwwner: 

Voor ik met dix agenda-punt verder ga, Er staat weer een auto te branden. Dat komt 

door het slechte weer. Dat is nu UH (Utrecht-Haarlem) 22 05. Merk niet bij opgegeven. 

Ik geef nu het woord aan de penningmeester. 

De Heer Caron: 

Mevrouw de voorzitter, ik heb wel wat sympathie met de Heer Eenhoorn en zijn pleidooi 

voor de diepteinvestering, naar jonge leden. Meneer de Vries noemt het "de uitgesto

ken hand", maar ik dacht als U naar het jaarverslag van de secretaris kijkt en de 

aantallen leden ziet dan zult U onder gewone leden • van 18 tot 27 jaar, zult U zien 

dat dat nog geen 4% is van het totale ledenaantal. Ik schat dus dat van 18 tot 21 jaar 

misschien maar 2% is van het totale ledenaantal. Gezien dit lage percentage zou ik 

de vergadering willen aanraden om dit jaar geen wijzigingen aan te brengen. De afdelin

gen willen vragen om het nauwkeurig te registreren en dispensatie te verlenen en 

wanneer dan die geweldige toevloed die we allen hopen, in het volgend jaar aanwezig 

zal zijn, om dan nog eens te beraden of wij voor deze groep iets bijzonders zouden 

moeten doen. 

Mevr. Van Someren-Sowner: 

Vraagt nog iemand over dit voorstel het woord? De indieners? Kunnen de indieners ermee 

akkoord gaan dat wij het zo aan de afdelingen doorgeven en dat wij het bezien indien 

dit inderdaad een grote groep betreft? Het woord is nog even aan Groningen. 
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Graag nog even, mevrouw de voorzitter. Ik voel heel wel, dat er allerlei problemen 

aan dit voorstel zijn verbonden, vooral op administratief gebied, maar ik zou toch 

vooral willen benadrukken dat het een diepteinvestering is in die zin, die heus wel 

terugkomt. Ik besef heel wel dat we misschien eens mmeten kijken hoe we dat h•t beste 

kunnen aanpakken en daarom is het misschien niet zo gek om het een jaartje uit te 

stellen. Maar ik vindt het argument dat we weinig mensen hebben en het daarom niet 

doen. Ik zou het juist andersom stellen. We hebben weinig mensen en daarom moeten we 

het wel doen. 

Als nu de afdelingen zo vriendelijk willen zijn om eens te kijken hoeveel leden ze 

zien verloren gaan omdat die constributie te hoog vinden dan kunnen we er volgend 

jaar met verstand over praten of het een diepteinvestering is ja, of nee. Want op 

dit ogenblik is het zo dat deze leden gaan ons echt meer geld kosten dan het opbrangt 

en dat is nou eenmaal debedoeling van contributieheffing niet. Het is niet om de 

mensen ermee dwars te zitten, maar om het apparaat draaiende te houden. En wanneerç 

~ we geld genoeg hebben om te gaan subsidieren zullen we direct aan de partij meedelen. 
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Meneer Hamburger uit Utrecht: 

Een korte opmerking, mevrouw de voorzitter, met name n.a.v. de discussie in onze 

ledenvergadering. Wij hebben geen behoefte gehad aan het voorstel van Groningen 

het amendement Doorn is ons sympathiek, maar we zien de praktische moeilijköeden 

en toch ook de leeftijdsgrens als zeer arbitrair. Uit onze ledenvergadering is de 

gedachte naar voren gekomen, die ik dacht niet meer thans als amendement te kunnen 

indienen maar misschien aan U ter overweging willen meegeven n.l.: om voor deze 

leeftijdsklasse tot 27 jaar voor een jaar telkens het eerste lidmaatschapsjaar een 

introduktiecontributie van tien gulden vast te stellen, die dan de kosten van het 

blad, dus laat ons zeggen de variabele kosten dekt, zodat er geen algemene kosten 

uit gedekt worden, maar het daaropvolgende jaar wel. Ik geef U dit uitsluitend ter 

overweging. Het is een, in dit stadium kan het uiteraard geen amendement onzerzijds 

zijn. Ik dank U wel. 

Mevr. van Someren-Downer: 

Dit is computertechnisch ontzettend moeilijk. Dat moet U wel bedenken. Het is best 

mogelijk dat onze computerinstituut, dat is vrij zeker zelfs, zegd dat dit niet kan. 

Wat wel kan is dat de afdelingen dat eerste jaar die dispensatie verlenen. Dat is 

mogelijk. Maar dat we dit centraal ook nog in de computer invoegen, dat zien de des

kuniigen hier achter de tafel niet zitten. Dus die belofte kunnen we U nooit doen. 

Zelfs al zou U ons met die opdracht naar huis sturen. Maar dit is wel een zaak die de 

afdelingen wel degelijk kunnen overwegen. 
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Ja, het eerste jaar dispensatie, zo luidt het dan reglementair. Vraagt Groningen nog 

een keer het woord? Ja? U wilt stemming. 

Dan beginnen we met het amendement Doorn. Want een amendement gaat dan voDr. Ik zei 

al U vindt het in V & D van 30 maart pag. 8 kolom 2. Ik wou proberen een stemming 

met handopsteken. Wie is er voor het amendement Door? 

Wie is er tegen? Nou, dit is echt een meerderheid. Ik ben U erg dankbaar voor, want 

de uitvoerbaar ervan is uiterst dubieus. Mag ik nu het voorstel Groningeno Dus niet 

geamendeerd door Doorn in stemming brengen. Wie is daar voor? Wie is er tegen? Ik 

constateer dat dit niet is aangenomen. Ik handhaaf wel het voorstel hier van achter 

de tafel om het per afdeling te bezien en ons rustig te zijnertijd 1is Uw ervaringen 

mee te delen. We staan heus open voor de gedachte, maar enfin, U heeft de bezwaren 

van de secretaris gehoord het is echt geen onwil dat we het niet een aardig voorstel 

vinden. Probeert U het per afdeling en meldt ons hoe het is gegaan. Is Beverwijk in

middels aangekomen? Nee. 

Ikga over tot een voorstel van de afdeling Utrecht tot instelling door het hoofdbestuu: 

van een informatiecentrum. Wie van Utrecht mag ik het woord geven? 

En Velzen-Santpoort doet een voorstel wat er vrij veel op lijkt. Ik beide voorstellen 

tegelijk maar willen behandelen; het gaat over dezelfde materie in feite. Is er ie

mand van Velzen-Santpoort? dan kan inmiddels meneer Hamburger vast het woord voeren 

voor Utrecht. Gaat Uw gang. 

Meneer Hamburger: 

Dank U zeer, mevrouw de voorzitter. Ons voorstel is in nogal een formele vorm gego

ten. Ik geloof dat dat misschien tot enig misverstand aanleiding geeft in die zin, 

dat men ook hierin een motie zou willen zien of zelfs een stemming zou willen uitlok

ken. Dat is niet onze bedoeling. Wij hebben wel de aandacht willen vragen voor een 

naar onze mening, toch belangrijk probleem, het probleem van de documentatie en de 

informatie, waar onze partij zeker naar mate de partij groeit de aktiviteiten hope

lijk meegroéien, steeds meer behoefte aan zal zijn. En, wij hebben het gevoel dat op 

dit moment nog niet optimaal functioneert. Teneinde ook geen misverstand te laten 

bestaan over het karakter van de maatregelen die wij zouden willen zien; wij begrijpan 

zeer wel dat hoe fijn dat zou zijn, het niet mogelijk is, financieel althans nog niet 

mogelijk is, om tot een geheid documentatie- en informatiecentrum te komen wat onge

twijfeld toch tot zeer hoge bedragen in de kostensektor zou leiden. Waar wij wel 

behoefte aan zouden hebben is, dat de informatie naar onze mening op ruime schaal 

op allerlei punten in onze partij aanwezig is, wat gemakkelijker toegankelijk raakt 

voor mensen die niet zo precies de weg weten en niet zo precies weten dat als ze 

hier hun informatie niet kunnen krijgen, dat dat dan wellicht ergans anders men die 

informatie weer kan hebben. Wij zouden dus graag willen zien dat het hoofdbestuur 

en het partijsecretariaat zich eens buigt over de vraag hoe men de kennis, die op 

verschillende punten in onze partij aanwezig is, zodanig toegankelijk kan maken van

uit bijvoorbeeld het centrale secretariaat, dat dat inderdaad volledig als centrale 

vragenbaak kan functioneren. 

- 13 -
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AFDELING CONGRESREGISTRATIE 

Blad No. 13 

Blad No. 1 A 

Niet als een centrale vraagbaak in de zin dat die ook het antwoord kan geven, maar dat 

die zoveel mogelijk weet of en zoja, waar in de partij er een antwoord op te krijgen 

is. Dat is de strekking van ons voorstel en we zouden het erg prettig vinden als het 

hoofdbestuur en secretariaat deze zaak eens zou willen bezien en wat er misschien op 

een volgende vergadering eens wat naders over mochten horen. Want wij ervaren dit 

zelf in Utrecht bepaald toch als een leemte, dat het vaak moeilijk is de informatie 

te pakken te krijgen die ongetwij~eld ergens in de partij aanwezig is. Dank U zeer. 

Mevr. van Someren-Downer: 

Dank U wel, meneer Hamburger. Heeft Velzen-Santpoort zich inmiddels gemeld? )Jazeker 

mevrouw de voorzitter). Kijk eens aan. Gaat Uw gang. Ik zag U niet. 

Wij willen. 

Wilt U even Uw naam noemen voor de bandopname voor de notulen. 

De Heer Koch: 

We hebben helemaal geen behoefte enige toelichting te geven na hetgeen het hoofdbe

stuur n.a.v. ons voorstel heeft geschreven. Het enige wat wij hier meer als informatie 

aan U zouden willen meedelen dat is dat in HaarlemTIJmond in zijn geheel op het ogen

blik op de scholen een zeer intensieve behoefte is aan die voorlichting. Dat die ç 

voorlichting ook wel eens de verkeerde kant uitgaat. Ik denk daarbij aan een Vietnam

dag, die zelfs de voorpagina's van de Telegraaf haalde, maar waar het omgaat is, dat 

er inderdaad een uitermate groeiende belangstelling op de scholen is en ik dacht dus 

dat de V.V.D. hier zo volledig mogelijk aan zal moeten kunnen beantwoorden. 

Mevr. Van Someren-Downer: 

Dank U wel. Vraagt nog iemand van de afgevaardigden hierover het woord? Ja, gaat Uw 

gang. Wilt U even naam en afdeling vermelden? 

Mijn naam is Slump van de afdeling Hoogeveen: 

Ik wou ook spreken over ons amendement hierop. (Mevr. van Someren: Ja, uitstekend 

gaat uw gang). Wij hebben dat amendement ingediend om het dus in "Vrijheid en Demo ... 

oratie" regelmatig een onderwerp te behandelen. Juist voor die mensen die niet de 

normaal tot de sprekers van de partij behoren, maar juist ook voor wat de vorige spre

ker ook zei voor mensen die op school voor dat soort zaken moeten spreken en dan op 

deze wijze, dus langzamerhand zelf hun documentatie op kunnen bouwen. We dachten dat 

we daarmee ook aan de bezwaren van het hoofdbestuur tegemoetkwamen dat het een kost

bare zaak zou moeten zijn. En we dachten dat op deze wijze ieder lid die dat wil een 

goede documentatie voor zich zelf kan opbouwen. 

Mevr. van Someren-Downer: 

Dank U wel, Vraagt nog iemand over dit onderwerp het woord? Dus of over de beide voor

stellen of over het amendement Hoogeveen. Het amendement vindt U alweer in V & D van 

30ste. Meneer Vrijleven uit Amsterdam gaat Uw gang. 

- 14 -



Cll 

E 
.!i 

Cll 
en 
c 
Gi ... 
E 

"'0 
c 
ltJ 

ID 
Cll 

~ 
en 
c 
0 
u 

0 
:; 
0 
Cn 
c 
ëi 
~ 
"'0 
c 
ltJ 

en 
.s 
"'0 
0 
u 

"' Cl<: 

"' .L 
t-

~ 
UJ 

t
(.11 
UJ 

0 
~ 

< 
ó 
Cl<: 
t
~ 
UJ 
-' 
UJ 

a.. 
< < 
I 
u 
U1 

I 
SCHAAP ELEKTRO-AKOESTIEK 

Rotterdam 010-366532 

AFDELING CONGRESREGISTRATIE 

Meneer Vrijleven: 

Blad No, 14 

Blad No.1 A 

Mevrouw de voorzitter, wij zijn in Amsterdam het eens met de ideeën die aangekaart 

zijn door Utrecht en Velzen-Santpoort, dat informatie zeker voor mensen die regel

matig moeten spreken, dat die daarvoor beschikbaar moet zijn. Wij hebben wat, wij 

hebben er wat tegenaan gekeken op welke manier dat nu gerealiseerd kan worden. En wij 

zijn op het idee gekomen dat- het misschien het beste is om mensen die daar voor in aan 

merking wensen te komen op grond van het werk dat zij doen, zoals net door de Hooge

veen is meegedeeld, of misschien ook voor afdelingskaders, voor afdelingsbesturen, 

om deze± die informatie dan ter beschikkingte stellen, maar daarvoor dan wel een ver

goeding te vragen. Dus, eigenlijk komt het neer op een soort serviceamendement en dat 

is een regelmng die de afdeling Amsterdam U in overweging wilt geven. Of op die ma

nier een kostendekkende organisatie voor deze zaak te vinden is. 

Mevr. Van Someren-Downer: 

Nog iemand over dit punt? Dus voorstellen,de beide voorstellen, het amendement? 

Dames en Heren, ik zou U het volgende willen zeggen: "het onderwerp als zodanig is 

centraalinformatiecentrum of noem het een sprekersdienst. Over beide is gesproken 

staat hoog op mijn persoonlijke verlanglijst. Het is alleen nietzo eenvoudig als men 

misschien denkt, of misschien denkt U dat wel helemaal niet. Je moet, wil je dit 

werkelijk goed doen, wel degelijk iemand hebben die halftime, desnoods fulltime of 

desnoods halftime het centrum vormt voor een dergelijke dienst. En ik vind het een 

ideale situatie dat er iemand is die in nauw kontakt met de Kamerfractie, met het 

partijapparaat steeds die dingetjes eruit pikt waarwan het belangrijk is dat de spre

kers die voor ons in het land, die in het veld opereren, die op de barricade staan, 

dat ze daarvan kennis dragen. Ik heb zelf enige malen tijdens de verkiezingen die 

tijdens mijn voorzittersschap zijn geweest heb ik een sprekersdienst, de eerste keer 

helemaal zelf geleid, de tweede keer in assisterende zin. Maar ik weet dus uit erva

ring hoe eenorm veel wwrk het is. Je moet werkelijk geweldig veel lezen, wil je pre

cies je sprekers, je kader die informatie toeschotelen die ze nodig hebben. Toch 

zou ik willen dat indien de partij groter wordt, dat we dan financieel ertoe in staat 

zijn om een dergelijke dienst te starten. Ik vind de gedachte van Amsterdam bij monde 

van de Heer Vrijleven naar voren gebracht, dat vind ik voortreffelijk. Draait de 

dienst dan kun je daar zeker ook wel een vergoeding voor vragen. Maar terwijl je hem 

start zou je hem uit de lopende middelen moeten starten en U heeft van de penning

meester gehoord, we komen uit, maar we hebben echt nietx over. Dus een dergelijke 

functionaris op het ogenblik aanstellen lukt niet. Het staat wel op het verlanglijst

je. Zodra het kan, het is een van de eerste dingen, ik heb nog een paar wensen die 

zal ik bij beleid hoofdbestuur wel aan U voorleggen. Ik zal echt van mijn hart geen 

moordkuil maken, en ik zal U nooit zeggen dat ik tevreden ben, ik wil altijd nog 

wel wat beter en ik wil verder. Maar het staat hoog op de priormteitenlijst. 

Nu zal men mij vragen hoe doen we het zolang er geen dienst is, en dan kom ik op het 

amendement van de afdeling Hoogeveen. Dat wijst al een heel end in de richting. Hooge· 

veen zei: je moet een stuk, een blad van V & D losbladig maken. Nu is dat technisch 

helemaal niet gemakkelijk. 

- 15 -
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Blad No. 15 

Blad No. 1 A 

Die Uwer, die iets weten van krantendrukken, die zullen begrijpen dat indien je met 

je krantje op een rotatiepers zit, dat het buitengewoon moeilijk is om altijd vast 

één half los blad te hebben. Dit zou technisch dus wel op hele grote moeilijkheden 

stuitten naar mijn gevoel. Ik weet door mijn verleden iets van krantendrukken af, 

maar dit is niet eenvoudig. Maar er is toch wel een voor de hand liggend alternatief. 

En daar wil ik U best een geheimpje openbaren. Ik wil U best vertellen hoe ik het 

zelf heb gedaan, als begi~nend kamerlid, want dat valt helemaal niet mee. Dan wordt je 

ook zo maar het veld in gestuurd. En ik had geen ervaring als raadslid xxx x of als 

staatslid. Wat heb ik toen gedaan? En U mag best weten, ik doe het nog: ik knip uit 

"Vrijheid en Democratie", en daarvoor had ik altijd een extra abbonnement, de stukken 

van de Heer Abspoel. Dan weet je precies wat er in de politiek is gebeurt. Dan val je 

nooit een buil wanneer je historische vragen gesteld worden. Dat is niet voldoende. 

Verder knipte ik uit de kranten die ik las, die stukjes, die interessant waren, wat 

er in de Kamer was gebeurd, bepa!t wetsontwerp dat ingediend was. Ronduit datgene 

wat mij dienstig leek bij spreekbeurten. Daarvoor had ik een stuk of twintig mappen 

op onderwerp. Dit is werkelijk geen heksentoer en het mooie is dat as je je dwingt te 

~ lezen, als jeje dwingt het in die mappen te stoppen, de kennis ook al voor een deel 
c 
ro 
1 in je hoofd zit. Dit is het antwoord op de vraag die me weleens gesteld wordt: hoe 
.<: 
v z komt het toch dat je altijd maar antwoord weet op al die lastige tegenstanders. Door 
QJ 

~ zelfwerkzaamheid kom je een geweldig endo Ik zou dus die leden, die zich nu al bereid 

~ verklaren, en ik weet dat zijn er een heleboel, om bij volgende verkiezingen, voor 
~ 
2 ons de barricade op ~ai te gaan en ik weet van mevrouw van Aersen van het Algemeen 
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Secretariaat hoe verschrikkelijk veel spreekbeurt op scholen, op jeugdverenigingen, 

enz. op het ogenblik georganiseerd worden, een zeer verheugende ontwikkeling, maar 

vaak nauwelijks te bemannen of te bevrouwen, maaar die mannen en vrouwen, die bereid 

zijn, daar voor ons in debat te gaan, zou ikwillen vragen voordat de dienst er is, en 

hi~ staat op onze lijst, we willen hem maken, doe het zo, Knip uit V & D en als U Uw 

eigen V & D niet wilt verknippen, neem een extra abonnement, het kost maar iets meer 

dan tien guldeno Dan kunt U ook nog een knipexemplaar erbij hebben. Leg het in mappen. 

Leg de stukken van de Heer Abspoel eenvoudig op volgorde. U heeft de politiek keurig 

op een rijtje staan. Het is werkelijk waar, het is helemaal niet iets verschrikkelijks 

Het moeilijkste wat ik U vertel. Ik vertel U alleen maar mijn eigen ervaringen. Want 

ik ben ook echt eens begonnen als grasgroen kamerlid, die met de plasjes in de handen 

naar de eerste sUreekbeurt toeging. Dat mag U best weten. 

Als het hoofdbestuur U belooft, om zodra het financieel kan,zou ik nog even tegen U 

willen zeggen zorg voor nog wat meer nieuwe leden, want we moeten echt iets groter 

zijn om hier een functionaris voor aan te stellen. Als ik U beloof dat zodra het 

kan we het doen, als ik al die actievelingen, die voor ons naar buiten willen gaan 

vraag om het eens te proberen op mijn wijze, mag ik dan aan de afdelingen vragen om 

niet hier over te gaan stemmen, want financieel kunnen we het nog niet uitvoeren, 

met de belofte dat het gaat gebeuren zodra het kan. Vinden de afdelingen dit goed? 

Dank U wel. Bij beleid hoofdbestuur zal ik er zeker nog iets over zeggen. 

Dan ga ik over tot punt 11: Motie van de afdeling Ooststelling Werf. V & D, 2 maart 

pag. 9 kolom 1 en 2. Gaat Uw gang. U bent Ooststelling Werf? (Ja). 
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De Heer Steenmeyer v.d. afd. Ooststelling-Werf' 

Blad No. 16 

Blad No. 1 A 

Mevrouw de voorzitter, de motie die door onze afdeling is ingedmend, vraagt eigenlijk 

niet veel meer dan een honorering van een toezegging die voorig jaar op de Algemene 

Vergadering is gevraagd. Toen is dezelfde kwestie n.l. hoe krijgen de leden in de par

tij informatie, up to date informatie over datgene wat leeft in de gespecialiseerde 

commissies? Aan de orde geweest, en toen is van Uw kant toegezegd dat het dagelijkse 

bestuur zou proberen om in overleg met het blad "Vrijheid en Democratie" na te gaan 

wat er aan gedaan kon worden. Ik neem onmiddellijk aan, mevrouw de voorzitter, dat de 

drukke werkzaamheden van het afgelopen jaar. Ik denk aan de verhuizing, ik denk aan 

de verkiezingen, het voorstel dat wij toen hebben gedaan een beetje in het slop heeft 

doen raken, maar ik wil toch graag nogeven toelichten wat onze bedoeling is. Want 

uit het antwoord van het hoofdbestuur blijkt dat er misschien toch enig misverstand 

ligt. Als wij spreken over de gespecialiseerde commissies in de partij dan denken wij 

daarbij niet in de eerste plaats aan de interne commissies, dus de propagandacommissie, 

de commissie voor de reglementen, de commissie van beroep. Maar wij denken aan àie 

commissies die zich meer of meer laten identificeren met de ministeriele departementen: 

commissie buitenlandse zaken, socialeTeconomische commissie, de onderwijscommissie, 

en noemt u maar op. En nu zegt het hoofdbestuur in zijn advies over ons voorstel zeer 

terecht. Die commissies hebben een tweeledige taak: die moeten de kamerfracties en 

het hoofdbestuur adviseren; en tegelijkertijd zijn die commissies vaak ook bezig met 

het voorbereiden of het samenstellen van een rapport voor de partij. In deze commis

sies, mevrouw de voorzitter, bestaat van onze kant geen enkele twijfel over, zitten 

een aantal zeer bekwame en zeer deskundige mensen. Maar ik neem aan dat er van Uw 

kant ook geen twijfel over bestaat dat buiten die commissies op dezelfde terreinen 

nog een groot aantal deskundige mensen in de partij rondwandelen die eigenlijk niet 

in de gelegenheid zijn bij de huidige stand van zaken om te zien wat er in die commis

sies gebeurt. Ik dacht dat het noodzakelijk was, dat is de kern van onze suggestie: 

dat alle partijleden over datgene wat er mn de partij wordt gedacht moeten kunnen 

meedenken. Het hoofdbestuur geeft een aantal voDrbeelden en zegt: ja, is het nou 

echt wel zinvol om mee te delen dat de propagandacommissie heeft vergadert over de 

pDopaganda, of dat de sociaal-economische commissie heeft vergadert over een vertrou

welijk advies. Mevrouw de voorzitter, dan zeg ik nee, dat is niet zo erg zinvol, maar 

die propagandacommissie die koort nu juist bij de commissies die ik al heb buitenge

sloten, tenminàte niet in de eerste plaats in mijn gedachte heb en vertrouwelijke ad

viezen, ja, daar kan wel eens een keer niets over gepubliceerd worden. Maar, toch niet 

alles wat in die commissies besproken is zou vertrouwelijk hoeven te zijn. Ik dacht 

dat er een heleboel is wat wel degelijk naar buiten kan, in ieder geval voor de geinT 

teressearden leden. Ik dacht dat het wel zinvol was. Als er bijvoorbeeld zou hebben 

gestaan: de landbouwcommissie gaat over een maand vergaderen over een nieuwe procedure 

voor de stemming bij ruilverkaveling. Ik dacht dat er een aantal leden van de partij 

zijn die dan zeggen ja, dat is een punt, daar heb ik wel ideeën over. Die wil ik in

brengen, daar wil ik iets over zeggen of over schrijvem~Ik kan me voorstellen dat als 

er staat: op ~ 16 mmi vergadert de onderwijscommissie over de voor- en de nadelen vam 

de middenschool, dat er een aantal partijleden zeggen: ja, hieriover wil ik mijn me

ning geven, zodat die bij de onderwijscommissie op tafel ligt. In die richting bedoe
len wij dat. 
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Blad No. 17 

Blad No. 1 A 

Ik dacht dat een medewerking, van de zijde van het hoofdbestuur met behulp van de 

afdelingen die hier en daar informatie zullen moeten doorspelen; en als communica

tie tussen beiden voor een belangrijk deel "Vrijheid en Democratie". Dat dat wel een 

bijdrage kan leveren tot het up to date informeren van de partijleden. En dat dat up 

to date informeren van de partijleden op zichzelf een belang heeft, mevrouw de voor

zitter, daarover hebben wij geen verschil van mening. 

Mevr. van Someren-Downer: 

Dank U wel. Vraagt nog iemand het woord over deze materie? ik kan U zeggen. Ik heb al

le begrip voor de vraag van Ooststelling Werf. En het is een vraag die trouwens ook 

wel elders, een vraagstuk dat ook wel elders leeft. Ik moet U er wel op wijzen als een 

commissie een rapport afheeft, dan zoeken wij altijd een af andere weg om dat te publi

ceren. We doen dat graag in "Vrijheid en Democratie", dan heb je niet extra kosten 

Er zijn ook verschillende losse rapporten verschenen. Maar dat is dus niet wat Oost

stelling Werf bedoeld. U bedoelt: wij zouden in "Vrijheid en Democratie" willen hebben 

dan en dan vergadert - u noemde een paar hele duidelijke voorbelden, de onderwijscom-

~ missie over de middenschool - dat men dus van te voren weet in de partij, wat gaat 
c ., 
~ daar gebeuren en wij kunnen dan wellicht naar die commissie schrijven en bepaalde 
...c: 
v z ideeën erover ventileren. IK zou daar dit tegenvoorstel op willen doen. Een tijdje 
QJ 

>= geleden heb ik met de hoofdredacteur van "Vrijheid en Democratàe.Y, de Heer La Chapelle 

~ gesproken over een intenser contact tussen de commissies en "Vrijheid en Democratie". 
'U 

~ Dat betekent niet nog meer rapporten in "Vrijheid en Democratie",want dan zou dat blad 
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veel te vol gestopt worden; dat betekent inderdaad dat er in iedere commissie als het 

ware een correspondent wordt aangewezen die aan V & D doorgeeft, want het moet na

tuurlijk wel vanuit de commissie doorgegeven worden, want het hoofdbestuur kan dat 

niet allemaal vanuit de Koninginnegracht, als het iedere commissie een vaste corres

pondent heeft die eventjes aan de heer La Chapelle doorgeeft datgene wat interessant 

is voor de partij in de geest zoals U dat nu net heeft genoemd. Ik geloof dat we dan 

al een situatie krijgen die stukken bevredigender is dan nu. 

De Heer Steenmeyer: 

Mevrouw de voorzitter, ik kan daar heel erg in mee gaan. maar ik wil op een ding wij

zen: in onze motie hebben wij wel uitdrukkelijk - ook omdat wij op de vorige Algeme

ne Vergadering, een evenzeer welwillend antwoord van U hebben gekregen - zeer uit

drukkelijk toch de verantwoordelijkheid voor het een en ander bij het hoofdbestuur 

willen leggen. En ik dacht dat we dat toch moesten handhaven • 

Mevr. van Someren-Downer: 

Het spijt me wel, wij zijn geen duizendpoten. Ik heb U net al gezegd. Wij zitten niet 

overal bij alle commissie vergaderingen. U gaat ons dan gewoon iets vragen, daar kan 

ik nou, daar heb ik ook nooit ja op gezegd, ik ben altijd wel welwillend, maar ik be

loof geen dingen die niet kunnen. Het hoofdbestuur kan hoogstens erbij helpen om aan 

de oommissies te vragen: zorg dat je een correspondent hebt; kan op gezette tijden 

vragen:werkt het nu. Maar ook nog zelf dit nalopen, dat is gewoon iets wat ik niet op 

me neem. 

- 18 -
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Blad No. 1 A 

Dat kan niet. Dus, formeel ligt natuurlijk van alles wat er gebeurt de verantwoorde

lijkheid mij het hoofdbestuur, maar we zijn redelijke mensen en wanneer inderdaad 

iedere commissie een man of vrouw de officiele correspondent is, en het zou eens bij 

een commissie verkeerd ~open, dan mag U wel bij ons aan de bel trekken, en zeggen bij 

commissie zo en zo loopt het niet, en dan wil ik wel weer aan de bel trekken ~ij die 

commissie. Maar regelrecht zeggen: hoofdbestuur voer het zelf uit, dats natuurlijk 

eenvoudig niet praktisch. Zo werkt het niet,de wijze waarop ik het heb voorgesteld 

werkt het namelijk wel. 

De Heer Steenmeyer: 

Dat had ik ook niet gevraagd. Ik had ook niet gevraagd om het uit te voeren. Maar ik 

had gevraagd om de verantwoordelijkheid te dragen. (mevr. van Someren: dat hebben we 

formeel voor alles).En we constaterwn met vreugde dat U daartoe bereid bent, en dat 

U dus in ieder geval materieel ons voorstel overneemt. 

Mevr. van Someren-Downer: 

Nou, ik vind U nou niet vriendelijk. Als ik U nou zo tegemoet kom en U zegt ik wil 

dit activeren en ik wil dit starten dan hoeft U niet nog eens extra mijn verantwoor

delijkheid te onderstrepen. Ik geloof dat ik me daar nog nooit aan onttrokken heb. 

Dan ga ik nu over ••• Oh, nee, alweer een paar mededelingen. (pardon,mevrouw de voor

zitter, ik wou naar aanleiding van het vorige toch nog even erop ingaan ) 

Mag ik even Uw naam en Uw afdeling voor de band? 

De Heer van Lingen van de afd. Delft. 

We zitten momenteel in een periode waarin vaak wordt gesproken dat het contact tussen 

het politieke gebeuren in de Tweede Kamer (Mevr. van Someren: over welk agenda-punt 

spreekt U?) over het agendapunt over het voorlichten wat gebeurt en in commissies 

(Mevr. van Someren:ja, dat is echt; ja, maar U praat nu over de Tweede Kamer; ik moet 

me echt wel aan de agenda houden, het gaat hier over wat in commissies gebeurt) 

in commissies gebeurt. Waar ik op wil doelen is hetvolgende: dat er gewoon tegenwoor

dig een te grote afstand ontstaat tussen de mensen, gewoon de leden van de partij en 

~ wat er in de totale partij gebeurt. En dat wij tegenwoordig erg veel spreken over in-
t
(/") 

0 spraak en om deze inspraak mogelijk te maken is dacht ik een informatie omtrent deze 
~ 

~ zaken zeer hard nodig. En, het blijkt nog steeds dat er een zeer groot behoefte bestaat 
0 
Cl! 
~ aan een grotere en een doeltreffender informatiestroom en dat in dit kader deze motie 
w 

~ van de afdeling Ooststelling Werf ook in Delft een aardige aanhang vond. 
ll.. 
< 
< 
I 
u 
(/") Mevr. van Someren+Downer: 

U praat over eigenlijk iets andere. U praat over een informatiestroom, terwijl Oost

stelling Werf zich heel zakelijk met het commissiewerk heeft beziggehouden. En dat 

hebben we ook zo behandeld met elkaar. Vandaar mijn antwoord. Als Y ontevreden bent 

over het doorstromen van wat er in de Tweede Kamer gebeurt en wat er elders in depar

tij gebeurt, dan zou ik U toch willen vragen dit of bij beleid Kamerfractie of bij be

leid hoofdbestuur te bespreken. 

- 19 -
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Blad No. 1A + 2A 

Het wordt zo'n verwarde discussie. Ik constateer dat U de gedachte van Ooststelling 

Werf steunt, maar gaat U het breder uit werken, dan zou ik het toch ook, ook voor de 

orde van de vergadering, het erg prettig vinden het of bij beleid hoofdbestuur, of 

bij beleid Kamerfractie nog een keer te bespreken, Dus misschien wil Delft het dan 

daar meer op toegespitst dan naar voren brengen. 

Er is hier een verzoek aan de Heer Rozenboom om Mevrouw Chabach te bellen. 

Meneer Rozenboom, mevrouw Chabach bellen, dat is: tel. 0520 - abonneenummer 52534. 

Meneer Rozenboom. 

Er zijn nog dinerbonnen te verkrijgen bij de receptie in de hal. Wie die nog niet 

heeft, kan ze nu direct gaan bestellen. Straks kan het misschien niet meer. 

Dan ga ik over naar punt 12: de kwestie van de losbladige uitgaven van ons jaarboekje. 

Dat is een voorstel van het hoofdbestuur;daarop is ingediend een amendement van de 

afdeling Norg. Voorstel hoofdbestuur vindt U in V & D van2 maart. Het amendement van 

Norg vindt U 30 maart. Het HB 2 maart, pag. 9. Norg 30 maart, pag. 8. 

Wie vraagt hetzij over het voorstel,van het hoofdbestuur, hetzij over het amendement 

van Norg het woord? Is er misschien iemand van Norg? Het ligt hier slechts 14 km 

vandaan. Ja ziet U wel er is vast wel iemand. Wilt U even het voorstel Norg toelichten 

Het voorstel van het hoofdbestuur dat is U bekend. 

De Heer Martin, afd. Norg: 

Mevrouw de voorzitter, dames en heren, in de afdeling Norg is uitvoerig van gedach

tan gewisseld over het ~oorstel van het hoofdbestuur, het jaarboekje losbladig te la

ten verschijnen, opdat het mogelijk wordt de inhoud voortdurend aan te passen aan tus

sentijds optredende wijzigingen. Ik kan U zeggen dat de afdeling met deze gedachte ge

heel kan instemmen, en daar nog van harte aan dit initiatief van het hoofdbestuur 

uit steun wil geven. En we kunnnen ons ook verenigen met de gedachte terwille van een 

verantwoorde e~ploitatie van de losbladige uitgave, dat aan de afdelingen een zekere 

afname verplichting wordt opgelegd van het jaarbmekje en de daarbij behorende supplemer 

ten, en wijzigingsbladen. Ik spreek echter, mevrouw de voorzitter, met nadruk van 

een zekere afnameverplichting, omdat wij niet kunnen instemmen met het voorstel van 

het hoofdbestuur alle afdelingen, ongeacht hun grootte te verplichten 2 jaarboekjes 

aan te schaffen met daaraan gekoppeld een verplicht abonnement voor elk jaarboekje van 

2 supplementen per jaar. Nogmaals wij onderschrijven gaarne de gedachte van de los

bladige uitgave en het beginsel van de verplichte van de verplichte afname, maar we 

vinden het bezwaarlijk dat U aan elke afdeling zonder onderscheid naar grootte, een 

verplichte afname van 2 exemplaren met daarbijbehorende supplementen oplegd. Voor 

de kleine afdelingen, en ik denk dan vooral aan afdelingen met minder dan 50 leden, 

vindt ik dit een onverantwoordde aanslag op hun budget. Dergelijke afdelingen hebben 

slechts een jaarlijks budget van enkele honderden guldens. De secretaris kan het 

zich op die gronden niet veroorloven. Om maar een voorbeeld te noemen: uitnodigmngen 

voor ledenvergaderingen met de post te versturen, U hoort ons daarover niet klagen, 

maar we vinden het wel onverantwoord als deze vergadering zou besluiten, zonder reke

ning te houden met de financiele positie van deze kleine afdelingen, en de bijzondere 

inzet, vergeet U dat vooral niet,van de bestuurder van deze kleine afdelingen; aan elkE 

afdeling de verplicgting op te leggen, 2 exemplaren van het jaarboekje met daarbijbeho
rende 

supplementen aam te schaffen • 
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1B 

Een dergelijke verplichting legt voor deze afdeling een beslag van rond 10% op het 

beschikbare budget. Alleen al de supplementen. Het beslag zal het eerste jaar, als 

ook de beide jaarboekjes worden aangeschafd uiteraard nog hoger zijn. Bovendien 

kleine afdelingen zoals, die, hier bedoelt, hebbben onze stellige overtuiging niet 

meer behoefte dan aan steehts één jaarboekje.We vinden een verplichte afname van 

één jaarboekje met daarbijbehorende jaarlijkse supplementen voor afdelingen met 

minder dan 50 leden een alleszins gerechtvaardigde verplichting. Het streven naar 

een sluitend exploitatie van het jaarboekje rechtvaardigt naar ons gevoel echter 

geen grotere afnameverplichtingen voor deze afdelingen. En bovendien, mevrouw de 

voorzitter, een sluitende exploitatie is ook mogelijk bij een andere verdeling vande 

afnameverplichting. Indien deze vergadering de afdelingen zpu verplichten zoveel 

jaarboekjes af te nemen als overeenkomt met het aantalstemmen, dat deze afdelingen 

op algemene vergaderingen van de partij mogen uitbrengen, dan kunt U tot een meer 

dan sluitende exploitatie van het jaarboekje komen. Ik wil het U voorrekenen: 

Een verplichte afname van 2 exemplaren per afdeling komt neer op een oplage van on

geveer 860. Het aantal stemmen dat alle afdelingen gezamenlijk op een algemene ver-

~ gadering maximaal kunnen uitbrengen bedraagt rond %~j~ 1.050, dat is een oplage, 
c 

..!!! w een opgave van het algemeen secretariaat. U ziet, mevrouw de voorzitter, dat deze ver-

..s:: 
Qj 
z gaderingen zelfs niet de afdelingen zou hoeven te verplichten even veel jaarboekjes 

<IJ 

~ af te nemen als ze stemmen mogen uitbrengen, om toch tot een sluitende exploitatie 

~ te komen. Vandaar dat wij in ons amendement een verplichte afname van een zodanige 
"U 

2 aantal jaarboekjes als overeenkomt met het aantal stemmen dat deze afdeling op een 
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algemene vergadering mag uitbrengen ook als een maximum beschouwen. Het is denkbaar 

binnen de ruimte die ik U daarnet heb geschetsts dat deze vergadering tot een andere 

differentiatie in de afnameverplichtingg. Zonder dat aan een sluitende exploitatie 

geweld wordt gedaan. Bijvoorbeeld, een verplichte, ik noem U slechts een verplichte 

afname als overeenkomt met het aantal stemmen, met een zekere maxima. Mevrouw de 

voorzitter, dames en heren, die vrijheid hebben wij met nadruk in ons amendement o

pengehouden. Ons uitgangspunt is echter, dat welke differentatie wij ook kiezen, een 

grotere afname verplichting van 1 jaarboekje voor afdelingen met minder dan 50 leden 

voor deze afdelingen financieel nauwelijks te dragen is. En ik kan U voorts nog mee

delam dat deze zaak ook aan de orde is geweest in vergaderingen in de Statencentrale 

in Assen en in de Kamercentrale Drente, en ik kan U tot mijn vreugde mededelen dat 

wij voor ons standpunt in deze besprekingen volledige steun hebben gevonden. 

Mevrouw de voorzitter, dames en heren, wij rekenen op de solidariteit ook vam de 

grotere afdelingen. Ik dank U zeer. 

Mevr. van Someren-Downer: 

Dank U wel. Vraagt nog iemand het woord over dit punt? Zo niet? dan is het woord aan 

de heer Korthals Altes. Meneer Hubert. 
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De Heer Hubert: 

Blad No. 21 

Blad No. 1 B 

Mevrouw de voorzitter, Hubert van Den Haag. Wij zijn als grote afdeling best bereid 

om solidair te zijn met de kleine afdelingen voorzover het betreft de verplicht om 

maar 1 boekje af te nemen als het om zeer kleine afdelingen gaat, maar we zouden dan 

ook wel willen vragen of men in zoverre met de grote afdelingen solidair wil zijn 

dat ons verplicht wordt als afdeling Den Haag met 50 stemmen om 50 van die boekjes 

af te nemen. Dat gaat ons bepaald te ver. In ieder geval zou ik het congres willen 

vragen punt e. ~an het voorstel van Norg te verwerpen. 

De Heer Korthals Altes: 

Mevrouw de voorzitter, over dit amendement van de afdeling Norg heb ik zeer uitvoerigç 

met de secretaris van Norg gecorrespondeerd voor deze vergadering. En het jammer is 

dat eigenlijk op geen enkele wijze uit de verdediging van Norg naar voren is gekomen 

dat een aantal punten toch van onze kant al heel duidelijk naar voren is gebracht in 

die correspondentie en dat het net lijkt alsof het hoofdbestuur eigenlijk heeft gezegd 

nou laat die afdeling Norg dat nou maar in Assen brengen en dan zien we wel verder. 

Want zo is het niet. We hebben n.l. gekeken wat er het gevolg zou zijn van de uitvoe

ring van xi±x±2i voorstel van Norg en we hebben daarbij als hoofdbestuur gezegd: 

wij hebben er eigenlijk wel begrip voor dat het voor een kleine afdeling misschien 

een wat zware belasting van het budget is. Dus laten we in ieder geval kijken of we 

er wat aan kunnmdoen. Wat is nu het ongelukkige? Op het moment dat wij die zaak be

keken heb ik geraadpleegd de lijst van afdelingen van het vorig jaar. Intussen is die 

situatie wel iets verbeterd, maar ik had die situatie op dat ogenblik nog niet uit 

de computer. Toen bleek dat van de 425 afdelingen, iets meer dan de helft onder de 

dispensatieregeling van Norg zou vallen. Dat betekende dus dat er dan nog eens 2~3 

boekjes als gevolg van het voorstel Norg, wanneer dat zou worden aangenomen over zou

den blijven. Wat zi~n nu onze kalkuiaties geweest? Uit de offertes die we hebben ge

kregen is dat een redelijke afnameprijs pas wordt bereikt bij een afname van 1250. 

Ga je daarboven zitten dan wordt het boekje steeds goedkoper, maar dan is de oplage 

te groot. Ga je er onder zitten dan wordt het boekje per exemplaar onevenredig veel 

duurder. Dus wij mikken op ongeveer die 1250. Hoe haal je dat aantal? Iedere afde

ling hebben wij gezegd 2 boekjes. Iedere afdeling heeft tenslotte een voorzitter en 

een secretaris voor wie dat boekje onmisbaar is. Dan hebben we bijx 425 baakjes heb

ben 850 boekjes ondergebracht. Dan zijn er nog 15 Kamercentrales die niet samenvallen 

met een afdeling. Als je die ook 2 boekjes verkoopt dan heb je er nog eens 30 onder

gebracht. Dan zijn er een aantal hoofdbestuursleden die een boekje nodig hebben. Dan 

zijn er nog wel een aantal functionarissen in de partij, Tweede Kamerfractie, alge

meen secretariaat en dergelijke, waardoor men ongeveer op die 1250 uitkomt. Daar 

blijft dan toch al een stuk over dat we nu nog niet direkt kunnen plaatsen, maar ge

lukkig groeit de partij. En in de loop van de komende jaren groeien we zeker in die 

1250. Dat is dus de berekéning geweest. Ga ik nu van de helft van de afdelingen 

boekje geven dan komen er nog eens i~~ 223 boekjes die ik dan aan de afdeling Den 

Haag zou moeten slijten en misschien ook nog een paar aan Rotterdam. En dat heb ik 

ook aan Norg geschreven. Wat de Heer Hubert zei heb ik zelfs nog iets gematigd. 
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Blad No. 22 

Blad No. 1B 

Ik heb gezegd: ik zou zelfs de afdeling Den Haag niet met 25 boekjes niet willen 

opzadelen. En vandaar dat het voorstel Norg toch op moeilijkheden stuit. We hebben 

ook gekeken naar het behoefteelement. Is het nu werkelijk zo gek om ook met een 

afdeling die de 50 leden niet haalt, te verwachten dat toch de voorzitter ên de 

secretaris ieder zo'n boekje nodig hebben. Zeker als het bijblijft. Dat we natuur

lijk ook een abonnement verplicht stellen spreekt wel haast vanzelf, want het zou 

onzin zijn om iemand te verplichten het boekje af te nemen dat na een half ~aar niet 

meer bij is, omdat hij het supplement daarop niet krijgt. Dat hangt natuurlijk on

verbrekelijk met elkaar samen. Wij zullen er van onze kant naar streven de supple-ç 

menten zo economisch mogelijk te laten verschijnen, zodat dat zo min mogelijk extra 

geld kost, daar hebben we vanwege onze eigen exemplaren als algemeen secretariaat 

ook alleen maar belang bij. En ik zou er dus op willen aandringen dat dit voorstel 

wordt aanvaard. Wanneer de ledenwinst zoals die zich op het ogenblik manifesteerd 

doorgaat zal het voorstel Norg binnen zeer korte tijd overbodig zijn. Maar doet U 

het op dit ogenblik de partij nog niet aan dat wij wel met een groot aantal boekjes 

blijven zitten, met de oplage achteruit moeten en daardoor de boekjes onevenredig 

veel duurder moeten gaan verkopen, want dan kloppen de getallen die we gep~bliceerd 

hebben helaas volstrekt niet meer want die getallen zijn gebaseerd op 1250. Dus la

ten we die oplage nu zo houden. Wat betreft de steun die Norg heeft gekregen in de 

Statencentrale en in de Kamercentrale hebben mij andere berichten bereikt. Ik heb 

begrepen dat de Kamercentrale Drente eventueel bereid zou zijn om de afdelingen die 

hierdoor in moeilijkheden kwamen bij te springen en dat lijkt mij een redelijker 

zaak dan om het voorstel Nor~t aan te nemen. 

Mevr. van Someren-Downer: 

Vraagt nog iemand het woord? Ja, het woord is aan Norg. 

De Heer Martin, afd. Norg: 

Ja. mevrouw de voorzitter. Ik kan het toch niet helemaal eens zijn met de voorstel 

van zaken van de heer Korthals Altes. Wij hebben wel degelijk rekening gehouden met 

de gedachtengang van het hoofdbestuur, dat gestreefd moet worden naar een sluitende 

exploitatie. Ik dacht dat dat ook was overgekomen uit mijn verhaal dat ik zonet heb 

gehouden. Ik heb alleen gezegd dat een andere differentiatie in de afnameverplichting 

mogelijk is zonder dat aan de sluitende exploitatie geweld wordt aangedaan. En ik 

heb dat ook met de cijfervoorbeeld geillustreerd. Ik heb gezegd - en dat wil ik ook 

even ingaan op de opmerking van de Heer Hubert - als deze vergadering zou besluiten 

om aan iedeee afdeling ie verplichting op te leggen zoveel boekjes af te nemen als 

er overeenkomt met het aantal stemmen dat ze op deze vergadering mag uitbrengen, dan 

komen we op voor de afname van de afdelingen in totaal op 1050. Het is niet - ik zeg 

met nadruk - dat is niet wat wij bedoelen, want in het voorstel van het hoofdbestuur 

is minimaal opgenomen een afname verplichting door de afdelingen van 860, 430 afde

lingen; elke afdeling 2 exemplaren geeft 860. Ik heb gezegd daar zit een ruimte. 

Tussen 1050 en 860. Dat betekent dat we de verplichting, de theoretische verplichting 

dat iedere afdeling zoveel zou moeten afnemen als ze stemmen mag uitbrengen, dat we 

dat niet hoeven aan te houden. 

- 23 -
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Blad No. 23 

Blad No. 1B 

Dat wij rustig een maximum kunnen inbouwen in deze visie, mits, hè mits. Dat is ons 

uitgangspunt. Zo heb ik het geformuleerd. Mits dus die kleine afdelingen niet op een 

grotere verplichting worden gezet dan van 1 boekje. De secretarms die spreekt ook nog 

van een opzadelen van de afdeling Den Haag met zelfs 25 boekjes. Ik neem aan dat hij 

dat niet kwalitatief niet bedoelt heeft. Voorzitter, een opmerking van de Kamercentra· 

le bestaat ook enige misverstand over. De Kamercentrale is gezegd dat zonder dat er 

een stemming is gehouden. Er is een peiling gehouden van de meningen en wij hebben de 

indruk, mag ik het dan zo zeggen, dat de Kamercentrale volledig achter ons voorstel 

stond. Zij hebben echter gezegd dat wanneer, dat wanneer deze vergadering ons voorste: 

niet zou overnemen, ja, dat we dami, naar een andere oplossing zouden moeten zoeken. 

Maar dat betekent niet, dat de Kamercentrale met een ander voorstel is gekomen. Daar 

wou ik het even bij laten., mevrouw de voorzitter. 

De Heer Korthals Alets: 

Mag ik nog een opmerking maken hierover. Dat is n.l. dat de vraag naar die bokkjes, 

die is niet zeer elastisch, zoals dat heet. De afdeling Den Haag zou volgens het voor 

stel Norg, niet 25 en niet 50 boekjes krijgen maar 36 en Rotterdam en Amsterdam ook 

iets in die orde van grootte. En nu is het met die boekjes, net zoals met maaltijden, 

de voorzitter van de afdeling Den Haagverorbert er graag 2 op een dag, maar 36 is hem 

misschien wat machtig. 

Mevr. van Someren-Downer: 

Nog iemand over dit agenda-punt? Dan kan ik tot stemming overgaan. Ik wil proberen 

het met hand opsteken te doen. Wie steunt het voorstel van Norg? Wie is er tegen? 

Ja, dit is volgens mij meerderheid.Wie is tegen het voorstel van het hoofdbestuur, 

dus niet geamendeerd? Tegen, wie is daar tegen? Wilt U even naar voren komen en pre

cies zeggen hoe U het wilt? Ik sta altijd open voor ideeën. 

Wilt U even naam en afdeling noemen? 

Mijn naam is Wedeking van de afdeling Haren, Groningen: 

Mevrouw de voorzitster, ik vind deze stemming niet juist daarom: wij hebben stembrief 

~ jes gekregen en iedere afdeling heeft een bepaald aantal stemmen. Ik zie handen om-
t-

~ hooggaan van 4, 5 mensen, die misschien van 1 afdeling komen. 
0 
~ 

< 
ó 
~ Mevr-van Someren-Downer: 
~ 
w 
~ Het is mij volmaakt bekend, maar ik weet hoeveel algemene vergaàeringen U heeft mee-
a... 
< gemaakt maar zou je over ieder voorstel met briefjes stemmen, dan zit je hier 3 dagen 
< 
I 
~ Dus daarom zeg ik altijd als voorzitter: ik probeer een stemming met handopsteken. 

(Ja,) Mag ik even? Wij kennen h.l. de mensen vrij goed. Wij schatten dus deze meer

derheden, minderheden. Is de zaal het er niet mee eens, en vraagt alsnog stemming 

met briefjes, dan doen wij dat onmiddellijk. Dat doet dan de voorsteller. Dus indien 

Norg die dus voorsteller is van het amendement zegt: nou voDr mij was dit niet een 

duidelijke stemming, dan kan een stemming met briefjes plaatsvinden. Op deze wijze 

doen we dat, dat doen we echt eerlijk. Ik bedoel, we zijn er echt niet op uit om de 

mensen te beduvelen. 
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~ De Heer Wedekind: 

~ Ik twijfel niet aan de goede bedoeling em aan de juistheid, maar U kent de mensen 
E 

~ beter dan wij. (Ja, precies). Dat is duidelijk. 
E 
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Mevr-van Someren-Downer: 

Ik pDobeer het altijd naar eer en geweten te schatten, zodra we twijfelen doen we 

zelf briefjes stemmen en als de voorsteller het wil, doen we het ook. Dus U hoeft 

zich niet ongerust te maken. (Fijn). 

Vraagt Norg briefjesstemming? U had het natuurlijk wel even iets eerder kunnen vra

gen. Goed ik wil het alsnog doen. Er wordt dus met briefjes gestemd.We gaan de stem

bureau's benoemèn ik geef nu het woord aan de secretaris. 

Mevrouw de voorzitter mag ik U vragen; ook al heeft dus de afgevaardigde van Norg 

gevraagd om met briefjes te gaan stemmen, er is onder meer door de secretaris op een 

zeker moment gezegd, indien de afdeling Norg, of welke kleine afdeling dan ook, het 

financieel niet kan dragen dan zou de Kamercentrale bereid alsnog soelaas te geven. 

Ik dacht gelet op deze achtergrond, met deze achtergrond, dat het toch wel genoeg

doening voor Norg moest geven, door geen stemming te vragen. Dus ik zal nog eens een 

beroep op Norg willen doen, met wat nu geschiedt is genoegen te nemen en mocht het 

toch naderhand scheef lopen, er dan alsnog eens op terug te komen. 

Misschien mag ik een ding recht zetten. Ik heb n.l. niet voor de Kamercentrales in 

hun algemeenheid gestemd, dus ik zou het, gesproken, dus ik zou het onplezierig 

vinden wanneer straks Kamer centralehesturen zijn die zeggen: ja, maar dat convenieert 

ons niet, alleen van de Kamercentrale Drente is mij bekend, bij monde van het hoofd

bestuurslid uit Drente dat die zou willen bijspringen bij die afdelingen. Maar wan-

neer het in Zuid-Holland of in Noord-Holland speelt, dan is het dus niet zo dat die 

centrales ook hun garantie hebben gegeven. Is het misschien goed wanneer op voorstel 

van de vorige spreker nu nog een keer net als daarnet eerst mondeling, bij wijze van 

proef wordt gestemd dat Norg dan ziet of het wel of niet is overtuigd en dat we dan 

daarna als Norg zich heeft uitgelaten, schriftelijk stemmen. Het is best mogelijk dat 

~ Norgzich wel laat overtuigen, als het dat niet wil, dan zullen we dan niet eens pro-
t-
~ beren. 
0 
:>.<: 
< 
ó 
~ De Heer Mxx%±xx v.d. Linde: 
:>.<: 

~ Meneer Korthals Altes,mag ik nog een opmerking maken (Mag ik even Uw naam en afdeling 

~ voor de band?) Van der Linde, vice-voorzitter Kamercentrale Drente. Er is in de Ka-
< 
I 
u ercentrale niet gezegd en ook niet afgesproken dat als afdelingen die 2 boekjes niet 
tn 

konden opbrengen dat dan als het ware de Kamercentra~e daar garant voor zou staan. 

Het is natuurlijk wel zo, dat als er mogelijkheden zouden zijn, en het zou een be

perkt aantal afdelingen zijn, dat wij dat wij dat in het bestuur zouden kunnen over

wegen, maar ik wil dan toch aan alle onduidelijkheid een eind maken, door te stellen 

dat het duidelijk niet is afgesproken. 
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Blad No. 25 

Blad No. 1 B 

Is Norg bereid om een proefstemming te zien of niet? Dat was niet bevredigend, dan 

zullen we nu een stembureau aanwijzen. Er zijn er 3. Een voor de voorstemmers, een 

voor de tegenstemmers, een voor de blancostemmers. En in stemming komt het amende

ment Norg. Mag ik vragen of de Heer ('ns even kijken) meneer Vrijling vragen zich te 

bàasten met de leiding over het bureau van de voorstemmers. Juffrouw Frederiks wilde 

ik vragen zich te belasten met het bureau van de tegenstemmers en meneer Scheer voor 

de blancostemmers er komt assistentie van het algemeen secretariaat bij het tellen. 

U wordt verzocht stembriefje 1 te gebruiken; in stemming is het voorstel Norg, dat is 

een amendement op het voorstel van het hoofdbestuur waarbij de kleine afdelingen be

neden de 50 leden slechts 1 boekje zouden moeten afnemen en verder iedere afdeling 

naar rato van het aantal afgevaardigden in deze vergadering. Wie voor Norg is, is 

voor. En wie voor het hoofdbestuur is stemt tegen. ç 

U stemt dus voor of tegen het voorstel van Norg en niet over het voorstel van het 

hoofdbestuur. Het voorstel van het hoofdbestuur is dus om tegen Norg te stemmen en 

het voorstel van Norg is om voor Norg te stemmen. 

Het amendement Norg, ja. 

Met de grote erkentelijkheid voor destembureau's en de bijzonder vlotte telling kan 

ik U meedelen dat het dagelijks bestuur zich inderdaad een beetje had vergist.In die 

zin dat het aantal tegenstemmers veel groter is dan wij taxeerden. 

Dat waren er 487. Voor het voorstel Norg waren er 191. En 5 blanco 1 s.Zodat het amende

ment Norg is verworpen. 

Mevr. Van Someren-Downer: 

Dames en Heren, dan breng ik nu in stemming het engeamendeerde voorstel van het 

hoofdbestuur. Ik hoop dat ik het nu weer met handopsteken mag proberen en ook mag 

blijven doen. Wie is tegen het engeamendeerde voorstel van het hoofdbestuur? Ik con. 

stateer dat dit voorstel is aangenomen. Mij is de blijde mare geworden dat de afdeling 

Beverwijk is binnengekomen. De afdeling Beverwijk is een beroemde afdeling geworden 

inmiddels, want wij hebben enige malen hebben wij omgeroepen Beverwijk, of U er al 

was. Ik zou zeggen: hartelijk welkom. Uw agendapunt hebben we opengehouden. Mag ik 

het woord geven aan een afgevaardigde van Beverwijk? voor punt 6 van de agenda. U 

iii vindt het in ]:. "Vrijheid en Democratie" van 2 maart op pagina 8 kolom 2. Gaat Uw 
t-

t8 gang. 
0 
::".,: 
<( 

ó 
g: Beverwijk: 
:><: 
w 
~ Dank U wel, mevrouw de voorzitter, in de allereerste plaats mijn dank voor het feit 
CL 
< dat U dit agendapunt heeft willen openhouden. Ik ben n.l. in de verkeersopstopping 
<( 
I 
u terechtgekomen en betrokken geweest bij een ongeval en daardoor miste ik de trein 
(/) 

in Amersfoort en moest ik helaas vragen dit punt even aan te houden. Mevrouw de 

voorzitter ik zal het erg kort maken. Ik heb al genoeg U laten wachten en dat wil 

ik niet nog een keer doen. De argumentatie van het advies van het hoofdbestuur zoals 

het onder ons voorstel staat daar kunnen wij in grote lijnen mee akkoord gaan. Wij 

zijn blij dat U dat zo heeft neergeschreven.Ik wil nog even enen ding rechtzetten: 

ik ben gisterenavond opgebeld door iemand, van de VVD en die zei: willen jullie de 

grote steden hun stemrecht af gaan nemen? 
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Blad No. 26 

Blad No. 1 B 

Dit is beslist niet de bedoeling. De bedoeling is alleen dat er meer mensen stemmen 

uitbrengen,zoals de limiet 1 voor 5 of de kleintjes dan 1 op 1, maar niet meer dat 

1 man 40 mensen kan stemmen. Ik geef toe dat het voorbeelè van ons is iets aan de over

dreven kant. En het advies van het bestuur geeft de mogelijkheid om te komen tot de 

modus vivendi. En mevrouw de voorzitter, ik ben erg blij dat U ons een kans heeft wil

len geven, om hier, hetzij dan dat ik het erg kort heb gemaakt dit even toe te mogen 

lichten. 

Mevr. van Someren-Downer: 

Hartelijk dank, Beverwijk. Wie vraagt over dit agendapunt 6 het woord? Nee, dan geef 

ik nu het woord aan de algemeen secretaris. 

De Heer Korthals Altes: 

We hebben het daarnet gehad over bepaalde kosten voor bepaalde afdelingen, en dat 

brengt wel eens met zich mee dat als een vergadering, laat ik zeggen, in het Zuiden 

wordt gehouden, dat de afdelingNorgen enige andere afdelingen die dan ver weg zit-

~ ten dat die hun afvaardigen kombineren. Het hoofdbestuur heeft in 1965 in Zwolle 
c 

"' ~ voorgesteld om die combinatiemogelijkheid wat te verkleinen maar dat is toen niet 
..<: 
v z door de vergadering aanvaard. Dat betekent dus dat de kleine afdelingen gebruik willen 

C1J 

~ maken van de bevoegdheid om hun stemrecht over te dragen. Wanneer de afdeling Bever-

~ wijk nu constateert dat er soms grote blokken zijn in de vergaderingen dan komt dat 
~ 
2 meestal doordat het blokken zijn van kleine afdelingen die aan één of twee mensen uit 
ö 
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dezelfde streek de stemmen van een groot aantal afdelingen uit die streek hebben opge

dragen. En dat mag. Het is daarentegen anders damht ik bij de grote steden, men ziet 

juist uit de grote steden nogal eens wat afgevaardigden. Niet dat Den Haag nou inder

daad met 36 man komt opdraven maar het zijn er toch meestal minstens 5 zoniet meestal 

nog aanzienlijk meer. Dat geldt ook voor andere grote x% afdelingen als Amsterdam en 

Den Haag en Utrecht, Groningen niet te wergeten. En ik geloof dus daarom dat het voor

stel van Beverwijk eigenlijk niet op de werkelijkheid slaat. De werkelijkheid bij die 

blokken is dat een aantal kleine afdelingen zich hebben verehigd, combineren, en dat 

de grote afdelingen wel degelijk met een gedifferentieerde afvaardiging aanwezig 

zijn. Wanneer we nu zouden gaan bepalen dat iedereen met het aantal afgevaardigden 

moet gaan komen dat hij ook werkelijk aan stemmen heeft dan zou dat ook de kleine af

delingen voor de noodzaak stellen om persë iemand naar de Algemene Vergadering af te 

vaardigen. En dat is vaak enige malen duurder dan het abonnement op zo'n jaarboekje 

en vandaar dat men dat in die kleine afdelingen niet wil. Ik wou dus nu eigenlijk lie

ver de kleine afdelingen in bescherming nemen door U te vragen, dit voorstel Beverwijk 

te verwerpen. 

Mevr. Van Someren-Downer: 

Vraagt Beverwijk nog het woord? Ja? U staat er nog, gaat Uw gang. 
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Beverwijk: 
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Blad No. 27 

Blad No. 1 B 

Jazeker, mevrouw de voorzitter. Ik wil nog even ingaan op hetgeen de algemeen secre

taris zegt. Uiteraard is het zo dat ook kleine afdelingen blokken vormen, dat zal ik 

niet ontkennen. Want eerlijkheidshalve moet ik dat ook toegeven en ik moet U nog een 

bekentenis doen, dat ik n.l. vandaag 2 stemmen moet uitbrengen, omdat de gene die met 

me mee zou gaan wegens familieomstandigheden niet kan komen. Dus als ik straks 2 stem

briefjes in lever dan zeggen ze: kijk eens, hij stemt zelf wel voor 2. Dat wil ik al

vast even zeggen. Wat betreft die grote steden: het is mij bekend dat zij inderdaad 

komen met groepen van 4 of 5 en dat er dus in overleg wordt gestemd. Het is niet zo

zeer de bedoeling geweest om de grote steden te attaqueren, maar ook op te treden te

gen blokvorming van die kleinere, net zo goed. Ik proef even uit Uw woorden meneer de 

secretaris dat u zegt: ja, maar hij gaat tegen de grote steden te keer, dat is niet 

de bedoeling, hoor, dat is niet de bedoeling. Het is tegen blokken in het algemeen. 

En - ik heb een deel van de vergadering dus moeten missen - maar die kosten dat is 

inderdaad een probleem. Dat ben ik met u eens. De afdeling Heemskerk kan hier niet 

verschijnen omdat ze gewoon de honderd gulden die het gaat kosten, niet op kunnen 

~ brengen. Dit wil ik even hier ter sprake brengen, omdat dat dus een punt is. Ze hebben 
c 
~ 

ru gewoon het geld niet in kas. En de tijd dat iedereen het eigen risico nam en zegt: ik 
-<: 
Qj 
z ga er heen, ik betaal het zelf, is voorbij. Dat doen we niet meer. Mevrouw de voor-
V 

~ zitter, ik wil nog een punt aan U vragen. 

~ (Mevr. van Someren: wilt u een beetje minder roezemoezen, het is zo vervelend voor 
"0 

2 de spreker, gaat Uw gang) Ik wil nog één ding aan U vragen: de algemeen secretaris 
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stelt voor het voorstel te verwerpen. Als de vergadering daartoe besluit dan leggen 

we ons daarbij neer. To~h wil ik U vragen: is er een mogelijkheid dat U dit probleem 

nog eens onder ogen ziet? En dat U nog eens kijkt op welke wijze wij aan de bezwaren 

zowel van de afdeling Beverwijk als de bezwaren die het hoofdbestuur gegeven heeft 

tegemoet kan komen. Ik denk bijvoorbeeld aan opsteken van bordjes. Zou ook dat niet 

kunnen helpen? Die suggestie is me net door iemand uit de zaal aan de hand gedaan. 

Mevr. van Someren-Downer: 

De volgende spreker over dit punt? Wilt U even naam en afdeling noemen? 

Muntinga, Deventer: 

Mevrouw de voorzitter, het gaat niet uitsluitend om stemoverdracht en het maximaal 

aantal stemmen per afgevaardigde, maar het is wel gebruikelijk dat naar mate de ver

gadering verder gaat en het later gaat worden, dat men veel tot stemoverdracht over

gat zonder eigenlijk daarbij te zeggen hoe dat, die persoon die dat stembriefje ont

vangt dan eigenlijk zou moeten stemmen. Ik zou het er toch wel voor willen pleiten, 

zoals U ook vraagt aan deze vergadering om gevoelen te uiten. Het gevoel van de afde

ling Deventer is: dat zij aan het hoofdbestuur wil vragen het probleem van stemover

dracht en het probleem van het maximaal aantal stemmen per afgevaardigde nog eens 

nader te bezien en de volgende Algemene Vergadering hierover in te lichten. 
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Mevr. Van Someren-Downer: 

Hartelijk dank, meneer Muntinga. Nog een spreker? 

Verwaaijen, afd. Driebergen: 

Blad No. 28 

Blad No. 1 B 

Mevrouw de voorzitter, de afdeling Driebergen is er niet gerust op dat U precies 

zult weten wanneer U met handopsteken een stemming zult doen, welke afdeling, welke 

andere afdelingen voor zich gewonnen heeft. Daarmee bedoel ik wanneer U zegt, ik weet 

welke hand opsteking hoeveel stemmen vertegenwoordigt wanneer andere afdeling hun 

stem geven aan een bepaalde afàeling U daar van tevoren niet van op de hoogte bent 

gesteld. De afdeling Driebergen zou daarvan graag een antwoord op hebben. 

De Heer Korthals Altes: 

Ik heb daarnet al even aangegeven dat in 1965 het hoofdbestuur zelf al een poging in 

hetwerk heeft gesteld om aan die stemoverdrachten, die dus ongelimiteerd kunnen plaats 

vinden om daar enige beperking in aan te brengen. Dat voorstel heeft toen niet de ver

eiste tweederde meerdermeid gehaald, want het staat in de statuten en er moet een 

tweederde meerderheid zijn. Er was wel een meerderheid, maar die was niet genoeg. 

Vandaar dat wij nu aan Beverwijk hebben gezegd: wanneer uit de vergadering blijkt dat 

er toch een grote - en dan zou dat minstens een tweederde meerderheid moeten zijn -

er wel voor voelt, dat er enige beperking wordt aangelegd, dan zijn wij graag bereid 

om met een voorstel, zoals ze dat in 1 65 hebben gedaan, te komen. Het hoofdbestuur 

heeft daarvoor nooit zelf het initiatief genomen omdat wanneer je eenmaal een voor

stel niet hebt gehaald, moet je niet, z~er niet als hoofdbestuur ieder jaar gaan 

proberen opnieuw je zin door te drijven. Maar er is nu 8 jaar verstreken en wanneer 

dan nu zou blijken dat men inderdaad voor beperking voelt, dan is daar voor wat het 

hoofdbestuur betreft alle aanleiding omdan volgend jaar met een uitgewerkt voorstel 

te komen. Maar er zijn een paar moeilijkheden. Reglementair is het zo dat die over

dracht die moet eigenlijk plaatsvinden voor de vergadering. En daar moet kennis van 

worden gegeven aan het algemeen secretariaat. Er zijn afdelingen die dat doen. Dat 

verbaast me iedere keer weer maar het gebeurt. Maar er zijn ook afdelingen die het 

niet doen, en waar helemaal weinig tegen te ondernemen is dat is wanneer er een stem

overdracht tijdens de vergadering plaatsvindt. En vooral nu we met briefjes stemmen 

is iedere controle uitgesloten. Dat was in 1965 nog anders want toen werkten we niet 

met briefjes en als er dan stuk voor stuk gestemd werd dan werden alle afdelingen 

afgeroepen. Dus dan had je het in de gaten wanneer iemand anders antwoordde. Maar met 

die stembriefjes die je natuurlijk zo ter vergadering aan een ander kunt geven en 

dan naar huis kunt gaan , zitten we met e4n reusachtige controlemoeilijkheid. En dan 

is het heel vervelend om een dooie letter in het reglement te zetten n.l. dat het niet 

zou mogen, b.v. dat je van maximaal 4 afvaardigingen stemmen mag overnemen. Dat was 

toen het voorstel, maar meer niet. Wanneer je dat toch niet kan controleren, wat moet 

je dan doen. Maar dit is eigenlijk iets heel anders dan wat Beverwijk in eerste in

stantie heeft voorgesteld. Beverwijk heàft in eerste instantie gezegd: je moet met 

net zoveel mensen komen als je stemmen hebt. Daarvan zien wij dus eigenlijk het nut 

niet in. De vraag van Driebergen in hoeverre wij kans zien om dat redelijk te taxeren, 

hoe die stemmen worden uitgebracht, daarvan kunnen wij alleen maar zeg~n, 
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Blad No, 29 

Blad No. 1 B 

dat we daar inderdaad een beetje ervaring in hebben gekregen omdat we de mensen ken

nen en bovendien, zodra er ook maar iets van twij~el is omdat er geen duidelijk ver

schil zichtbaar is, zegt het dagelijks bestuur altijd zelf dat het een schriftelijke 

stemming wil hebben, en zoals met de vorige stemming is gebleken, we vergissen ons 

echt niet zo gauw, als wij denken dat het tegen is, is het echt ook significant tegen 

zijn het stemmen die zo min of meer bij elkaar in de buurt komen, dan is er altijd 

een schriftelijke stemming, daar kan iedereen zeker van zijn. We willen het punt 

Beverwijk wel bekijken in die zin, dat àe stemoverdracht wordt beperkt, maar dan zou 

ik graag als proef eens handen willen zien uit deze zaal wie voor een dergelijke be

perking is. Nee, daar hoeft helemaal geen studie voor gemaakt te zijn, je bent er

voor of je bent er tegen. Maar ik ga niks bestuderen, wanneer men er tegen is, want 

dat is zonde van de tijd. Wie zou vooor een beperking van de stemoverdracht zijn? 

En wie is er tegen? Nou, dan hoeven we het nu helemaal niet meer èe proberen. 

Kunnen we dan Beverwijk in stemming brengen? Wie is voor het voorstel van Beverwijk? 

En wie is blanco? Daar waren dan 2 stemmen voor. 

Mevr. van Someren-Downer: 

Hartelijk dank Beverwijk. We moeten overigens nou niet doen of het probleem dat is 

aangesneden, dat het niks is, want inderdaad die stemoverdracht blijft natuurlijk 

erg moeilijk, maar wanneer U zich daar in meerderheid wel bij bevindt, dan hebben 

wij als hoofdbestuur ons daar bij neer te leggen. Zelf zet ik ook wel eens vraagte

kens net als de algemeen secretaris. Mag ik even aan de Heer Bos vragen, hij zit 

daar op de 9de rij wilt U opbellen 05760 - 54227. Is het nummer U bekend of wilt U 

het kaartje halen. Bekend? Goed. Dank U wel. 

Dames en Heren,; nog een mededeling: ik heb hier een bericht wat ik zelf niet begrijp 

maar dat hoeft ook niet: de Heer Kater uit Rotterdam wordt verzocht BP te bellen. 

Het kan ook dat ik BiePie moet zeggen, ik weet nièt wat ik zeggen moet, maar meneer 

Kater zal het zelf wel begrijpen. Nee, het betekent niet BoerenPartij meneer Tuinman 

Dat geloof ik eenvoudig niet.Op die gedachte was ik niet eens meer gekomen. 

Dames en Heren, wij gaan over naar punt 13. Bespreking van het beleid van het hoofd

bestuur. Ik heb al enkele aankondigingen van sprekers, maar ik heb al tegen de diversE 

mensen gezegd, die mij met schriftelijke vragen kwamen, dat in deze vergadering niet 

de bedoeling is dat er schriftelijk vragen gesteld worden. Ook al heeft men mij op 

de hoogte gesteld, dan toch vindt ik het prettig zodat ook de hele ~aal de vraag kent 

wanneer de zaal de vraag even mondeling wordt herhaald. 

Zou ik diegenen die bij dit agendapunt het woord willen voerm mogen vragen om zich 

daar in de buurt van dat spreekgestoelte op te stellen. En wie het eerste komt, hij 

kome. Meneer Hubert uit Den Haag; oh, pardon. 

Mevr. Rozenbroek, Spijkenisse: 

Mevrouw de voorzitter, ik wil U graag mijn schriftelijke vraag op alle gemak voorle

zen (Wilt U even naam en afdeling noemen: Rozenbroek, Spijkenisse). Aangezien pu

blikatie van werkzaamheden der commissies een zaak is van het hoofdbestuur is de afd. 

Spijkenisse van mening dat er een nauwe samenhang bestaat tussen de punten 11 en 13 

van de beschrijvingsbrief. 
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Er is sprake van klachten tussen de tmp en de baas. Zo is op de jaarvergadering van 

de afdeling Spijkenisse de vraag gesteld o.a. door de Heer Polman:wat heeft de milieu

commissie van de VVD gedaan met het rapport over milieu defensie waar de afdeling 

Den Haag aan gewerkt heeft? Waarom is dit rapport niet in "V & D" gepubliceerd? Wan

neer het zo belangrijk is dat de afdelingen dus de baas hun meningen kenbaar maken 

- men besteed er veel tijd en moeite aan -waarom worden dan toch die meningen onder 

de tafel geschoven? het is een beetje een zware uitdrukking, maar vergeeft U me dit. 

Het is goed dat een afdeling toch aktief is. Gaarne Uw reactie hierop. Dank U. 

Mevr. van Someren-Downer: 

Dank U wel. Wie is de volgende vragensteller? 

De Heer Sanders, afd. Amsterdam: 

Mevrouw de voorzitster, grote verschuiving in het rechtsgevoel van ons volk vinden 

plaats zonder dat er voldoende in het parlement tot hun recht komt. Zo weinig zelfs 

dat men zelfs niet met enige zekerheid kan zeggen in hoeverre het reeds een meerder

heid is die erachter zit. De oorzaken liggen voor de hand. De Kamerleden zijn overbe

last. Bij de bestaande werkwijze kunnen zij niet in een aanvaardbaar tempo de nodige 

wetgeving tot stand brengen. Getuige de slakke gang van het ontwerp BB. Diezelfde 

overbelasting vermindert hun kontakt met de kiezers. Dit heeft weer tot gevolg dat 

bepaalde groepen om aandacht voor hun bezwaren te vinden, grijpen naar demonstratieve 

middelen, waarvan het grootste bezwaar is, niet de ordeverstoring, maar de zeer toe

vallige verdeling van aandacht en energie van regering en parlement waartoe zij leidt. 

Dit was een citaat van Mr. Langemeijer, uit het juristenblad van januari 1973. Ik 

geloof mevrouw de voorzitster, dat wij hier lering uit moeten trekken, en wel dit: 

dat elke politieke partij en dus ook de VVD aan haar Kamerleden op de een of andere 

wijze middelene dient te verschaffen om hen in hun wetgevende arbeid bij te staan. 

De VVD heeft een grondwetscommissie zult U zeggen, met deelcommissies. De indruk be

staat echter bij de afdeling Amsterdam dat deze commissies en deelcommissies niet 

bijzonder aktief zijn. (Mag ik U vragen iets beter in de mikrofoon te spnken, ik zelfs 

kan het moeilijk verstaan, dus ik ben bang dat de zaal ook moeilijk is.). 

Ik zal het pDoberen, mevrouw de voorzitster. Wellicht waren, de afdeling Amsterdam 

zou derhalve gaarne zien dat het hoofdbestuur zich nader zou beraden omtrent de samen

stelling en taakomschrijving van de grondwetscommissies en de deelcommissies die daar

bij horen. Wellicht ware het dan tevens wenselijk om de instelling van deelcommissies 

ad hoc voor deelgebieden te overwegen. Ik denk daarbij dan bijvoorbeeld aan jeugdrecht, 

strafrecht en gevangeniswezen, arbeidsrecht en sociale verzekeringen. Ik geloof dat 

in die commissies ad hoc zeker niet alleen juristen zouden moeten zitten, maar ook 

andere disciplines vertegenwoordigt zouden moeten zijn, en wellicht zou het aanbeve

ling verdienen als deze commissies niet alleen een adviserende taak t.o.v. het hoofd

bestuur en de kamerfracties zouden hebben, maar ook tot opdracht krijgem om de menings 

vorming op hun terrein binnen de partij te bevorderen. Misschien is dit eigenlijk een 

beetje een verzoek wat in het verlengde ligt wat Ooststelling Werf heeft voorgesteld, 

maar dan minder vergaand. En tenslotte vraagt de afd. Amsterdam, mevDouw de voorzitter 

in aansluiting op een vraag die op een vorige vergadering is gesteld: 
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over raamwetgeving en bestuursbeschikkingen (Kunt U beter in de mikrofoon spreken, 

het is echt heel moeilijk) Ik zal het proberen, mevrouw èe voorzitster. Problematiek, 

zij het dan een beetje laat, die daarmee samenhangt om ook een commissie in te stel

len voor administratief recht en administratieve rechtsspraken. Dank U. 

De Heer Van der Meyden, Land van Altena: 

Mevrouw de voorzitter. Ik heb hier een artikel in een plaatselijk streekblad van de 

Edische Courant 31 maart 1973 en daar staat met grote letters. Bokkesprongen Joekes,: 

nieuwe crisis bij Hardmetaal. De VVD-fractie stelt Kamerlid is ernstig ziek. Ik be

grijp het, het is een zeer momilijk punt, de heer Joekes, maar de meeste mensen die 

willen toch wel graag een duidelijk antwoord hebben. Is de Heer Joekas werkelijk ziek, 

zoniet wil dan het hoofdbestuur hem dan toch wel erg on,erhouden over deze gang van 

zaken bij Hardmetaal. Dank U. 

Mevr. van Someren-Downer: 

Dank U wel. Volgende vragensteller? 

Ja meneer Huisin'tVeld, Amsterdam, gaat Uw gang. 

Mevrouw de voorzitter,deze vraag betreft de prof. Telderstichting. Mijn afdeling 

heeft nog wat moeite met de plaats tegenwoordig van de Telderstichting. Enerzijds 

zegt zij: ze krijgen subsidie, is er van de zijde van het hoofdbestuur controlemoge

lijkheden op de besteding van de gelden, de onderwerpen waarover gestudeerd worden 

en het niveau van de rapporten die uitgebracht wordt. Dat is de vraag, Dank U wel. 

~ Volgende vragensteller? Meneer Bom uit Naarden. 
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De Heer Bom: 

Mevrouw de voorzitter, U heeft ons vanmiddag verteld hoe grasgroene kamerleden aan 

hun dokumentatie komen. Ik neem het risico van uilen naar Athene te dragen want ik 

wilde U graag hetkrantenknipsel geven dat ik gisteravond in de NRC-Algemeen Handels

blad bent tegengekomen, want ik weet niet hoe partijvoorzitters aan hun dokumentatie 

komen. Ik doe dat omdat ik van dit artikeltje van 4 kolommen van meneer Bik eigenlijk 

nog wel wat geschrmkken ben. Ik las daarin dat er de laatste tijd bij het hoofdbe

stuur nogal wat negatieve post is binnengekomen. Ik zou graag willen weten mevrouw 

de voorzitter, of dit juist is, wat de omvang, de hoeveelheid van die post is en ik 

zou ook graag de inhoud van die post willen horen. 

Mevr. van Someren-Downer: 

Dat begrijp ik, meneer Bom. De volgende vragensteller graag? 

De Vries afd. Doorn. 

Mevrouw de voorzitter. Ik wilde nog eens de aandacht van het hoofdbestuur vragen voor 

kontakten met de kiezers ook wanneer geen verkiezingen gaande zijn. Het zal geen 

nieuwe zijn wanneer ik zeg dat het altijd een slechte indruk maakt als, nadat de ver-
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kiezingen zijn afgelopen, de politici in de drukte van de kabinetsformatie en de par

tijgeledingen van hun inspanningen uitblazende, de schijn wekken dat ze de kiezers 

vergeten hebben. En hun een tot ziens tot de volgende verkiezingen toe schijnen te 

roepen. Een democratie leeft naar de mate van de belangstelling van de bevolking, en 

die belangstelling is effectief naar de mate van de informatie waarover het kiezers

volk kan beschikken. Is die belangstellng er wel, maar op basis van valse informatie 

of gebrek aan informatie dan werkt die belangstelling destructief zoals we vandaag 

in ons goede vaderland ook kunnen zien. Wij liberalen die gewend zijn constructief te 

denken en handelen, dienen gelijk het algemeen belang en het partijbelang waarmee wij 

ons niet alleen gedurende de verkiezingen maar ook daarna moeite geven tot het schepper 

en handhaven van een vertrouwensrelatie, met een zo groot mogelijk deel van het kie

zerscorps. Zoals het nu is moet ik vrezen dat veel, dat met zeer veel inspanning voor

al van onze prominenten gedurende de verkiezingscampagne wordt opgebouwd daarna weer 

verloren dreigt te gaan. ~et is daarom van Vitaal belang rlaar mijn mening zeker in 

deze tijd dat onze standpunten en onze akties met regelmaat onder de aandacht worden 

gehouden van een zo groot mogelijk publiek. En daartoe acht ik een efficient gebruik 

van de publiviteitsmedia noodzakelijk. Ik bepleit daarom een centrale landelijke pu

bliciteit die mee kan dienen tot ondersteuning van de afdelingen, die in dit opzicht 

een plaatselijke taak hebben. Een dergelijke publiciteit kal ook slagvaardig moeten 

zijn, teneinde het hoofd te bieden aan onze tegenstanders die niets plegen na te laten 

onze image te vervalsen. Ik ben ervan overtuigd dat wat ik gezegd heb voor U hoofd

bestuur verre van opzienbarend is. Ik weet ook wel dat het tekort aan liberalen pre

sentatie een getrouwe afspiegeling is van een gx chronisch tekort aan financiele mid

delen. Ik zou echter graag zien dat onze partij als geheel een goede regelmatige 

breedgespreide liberale presentatie niet slechts als wenselijk maar als volstrekt 

noodzakelijk zal gaan beschouwen.Tegen zo'n achtergrond moet het mogelijk zijn mijns 

inziens een opzet uit te werken met een begroting van kosten, vergezeld van aanbeve

lingen over de wijze waarop deze kosten kunnen worden gedekt. Ik ga er dan bij vanuit 

dat wanneer een project noodzakelijk is en goed in elkaar zit, de vereiste middelen 

moeten kunnen worden gevonden. Ik sprak zoeven over het scheppen en het onderhouden 

van een vertrouwensrelatie met een zo groot mogelijk deel van het kiezerscorps. Ik 

wil daaraan nog mijn overtuiging toevoegen, dat naar de mate zo'n vertrouwensrelatie 

bloeit ook onze ledenstand belangrijk zal blijken te groeien. Ik hoop zeker dat de 

zojuist door mij ontvouwde gedachte weerklank zullen vinden zowel bij U, hoofdbestuur 

als hij de partij in haar geheel. Ik geloof dat er weinig is dat meer prioriteit ver

dient dan juist onze liberale presentatie. Dank U. En mag ik U dan ook een knipseltje 

aanbieden, als een uil naar Athene. 

Mevr. van Someren-Downer: 

Ja, graag. Dank U wel. Volgende spreker? De Laatste al? Mochten er nog andere zijn, 

willen ze dan. Oh, nee nog niet de laatste. Nee, gaat Uw gang. 
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Bevrouw de voorzitter, van onze kant niet direkt een vraag, maar wat opmerkingen n.a.v. 

datgene wat wij als afdeling vorig jaar naar voren hebben gebracht. Wij hebben toen 

enige kritiek op het hoofdbestuur geuit in verband met het bedrijven van de propagany 

davoor de voorlaatste kamerverkiezingen van '71. Wij hebben toen erkend dat geldge

brek een belangrijke rem was om de nodige aktiviteiten aan de dag te leggen; op ons 

voorstel is toen de contributie verhoogd en algemeen in onze afdeling - en we hopen, 

dat dat mede een van de bijdragen daartoe is geweest - is ons opgevallen hoe enormç 

goed de organisatie van de propaganda voor de afgelopen verkiezingen was. Mijn afde~i 

ling heeft mij gevraagdonze algemene waardering aan het ho~fdbestuur te, over te 

brengen. Ik wil dat heel graag doen. Wat het hoofdbestuur onder Uw leiding, mevr. de 

voorzitter heeft gedaan, is groots. Ook de propagandacommissie graag in deze waarde

ring betrokken. Dank U wel. 

Mevr. Riemslag, afd. Heerlen: 

Mevrouw de voorzitter, in gesprek met VVD-vrouwen in Limburg is mij gebleken dat men 

hevig bezorgd is over het peil van het particieel onderwijs voor de werkende jongeren. 

Dat uiterst rood mag genoemd worden, met enkele uitzonderingen daargelaten. Nu is 

onze vraag of het mogelijk si dat het hoofdbestuur gaat stimuleren en bevormen, bevor

deren dat VVD-ers deel gaan nemen aan het geven van dit onderwijs en deelnemen aan 

het bestuur van deze instellingen, zodat de sfeer enigszins geneutraliseerd wordt. 

Mevr. van Someren-Downer: 

Wat kan ik daar nou aan doen? 

De Heer Poortman, Rotterdam. 

Niet namens de afdeling, maar namens een aantal lieden die een brief aan het hoofdbe

stuur gestuurd hebben. Overigens sluit dit punt enigszins aan bij het vorige. Bij de 

laatste verkiezingen is gebleken dat er niet alleen bij de jongeren een grote be

langstelling voor politiek is, maar ook bij politici een grote belangstmlling voor 

jongeren. En aan iedereen die op pad is geweest voor de VVD is veelal de vraag gestel( 

wat doet die VVD eigenlijk voor werkende jongeren? Het antwoord was nogal moeilijk 

zoals velen Uwer zullen weten. En wij VVD gaan er van uit dat er gelijke kansen moe

ten zijn voor iedereen en dat wij ons daarom - en daarom vind ik dat wij ons zullen 

moeten bemoeien met die werkende jongeren, wat meer met het jeugd en jongerenwerk in 

het algemeen - en dit in de eerste plaats omdat het jongerenwerk op dit moment voor

al in handen is van linkse elementen, om het dan maar zo te noemen, daar we~d zojuist< 

ook al iets over gezegd; En in de tweede plaatsomdat het jeugd- en jongerenwerk voor

al gefinancierd uit de algemene middelene wordt. Daarom is er op 18 maart j.l. een 

brief gestuurd aan het hoofdbestuur ondertekend door een , ik weet niet precies het 

aantal, een 15- 20tal mensen, met het verzoek een partij commissie in te stellen, 

voor het jeugd- en jongerenwerk, die in staat zou zijn adviezen te geven aan kamer

leden, gemeenteraadsleden, statenladen etc.aan iedereen die zich hier in zijn verte

genwoordigende functie mee moet bemoeien. 
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Mevrouw de voorzitter, ik wilde U vragen, of dit, deze brief ter sprake is geweest 

in het hoofdbestuur, en of het hoofdbestuur overweegt deze commissie in te stellen. 

Dank U • 

De Heer Brijdvaart, afd. Capelle: 

Mevrouw de voorzitter, voor een hoofdbestuur is continuïteit bijzonder wenselijk. De 

besturen van afdelingen, statencentrales en nog wel andere zou naar onze smaak een 

bepaalde doorstroming wenselijker zijn dan de vrij lange zittingstermijn die op het 

ogenblik reglementair voor die besturen geldt. De besturen worden wat statisch. Zou 

het hoofdbestuur in overweging willen nemen om in een volgende vergadering mogelijk 

met een voorstel te komen waardoor afdelingsbesturen met name een kortere zittings

periode zouden hebben. 

Mevr. van Someren-Downer: 

Hartelijk dank. Nog meer vragenstellers? Ja, gaat Uw gang. 

~ De Heer Schuttevaer, secr. v.d. Kamercentrale Utrecht: 
c: 
10 

~ Ik zeg niet dat ik namens het bestuur van de kamercentrale spreek. Maar ik ben er 
...r:: 
Qj z wel van overtuigd dat ik met instemming van zeer velen in deze kamercentrale het 
CU 

~ woord mag voeren om een erkentelijk over uit te spreken over de goede kontakten die 

~ onze kamercentrale xen zeker ook de daartoe behorende afdelingen, bij voortduring 
-o 
.!! onderhoud met de speciaal hiervoor als kontaktpersoon aangewezen Tweede Kamerlmden 
0 

Cl<: 

c: 

"' > 

als zodanig hebben gefungeerd: de Heer Koudijs, nu uitgetreden, vervangen door de 

heer Tuinman, en de Heer de Beer; de Heer Tuinman daar hebben we nog maar weinig 

kontakt mee gehad omdat de zaak pas is verwisseld. Maar ik wil wel zeggen: deze 2 

kamerleden zeggen bepaald niet: "Tot de volgende verkiezingen!"; die zijn te allen 

tijde bereid om te komen, waar ze ook maar gevraagd worden; ze nemen regelmatig 

deel aan de bestuursvergadering van de kamercentrale, zodat ze ook weten wat er in 

de afdelingen leeft, voorzover dat natuurlijk door de afdelingenniet naar voren wordt 

gebracht, kunnen ze het natuurlijk niet weten, en weet het bestuur van de kamercentra

le het ook niet. Maar toen het vorige najaar in de onzekerheid betrekkelijk kort voor 

~ de verkiezingen er een zeker gevoel was op een bepaald moment van "raken we mekaar 
~ 
>-
~ niet kwijt'' en toen dat nogal aanleiding heeft gegeven tot een pittige brief die 
0 
~ ik in opdracht van de vergadering van de kamercentrale heb moeten sturen, aan het 
ó 
~ hoofdbestuur of liever gezegd aan de kamerfractie, een pittige doch beschaafde brief 
~ 

~ natuurlijk, toen heeft de kamerfractie vertegenwoordigd door niet minder dan 8 leden 

~ een delegatie van de kamercentrale ontvangen. Alle problemen die er lagen naar voren 
< 
I u gebracht zijnder besproken. En op mijn verzokek, het resultaat bezegeld in een brief 
Vl 

Ik denk dan heb je tenminste een stuk en dan kan niet de een zeggen dat vet was zus, 

of het was zo. Deze brief is naar alle afdelingen toegestuurd, dus we zijn op het 

ogenblik weer helemaal bij. Ik wil daar bijzonder mijn erkentelijkheid over uitspreken 

en ook over de keurige spreekbeurt, voorzitster, die U samen met de heer de Beer 

onder stormgeruis in Utrecht hebt gehouden. Ik kon er zelf helaas niet bij zijn, maar 

ik heb de meest optimistische klanken erover gehoord. Wij zijn bijzonder dankbaar dat 

de provincie Utrecht daar al qua stemmenpercentage ook ditmaal weer aan de spits heeft 
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gestaan van het hele landelijk gebeuren en ik wens U allen veel voorspoed en zegen 

U verdient het en U hebt het er naar gemaakt dat het U goed gaat. Dank U wel. 

Mevr. van Someren-Downer: 

Dank U wel. Zijn er nog vragenstellers? 

Voor vanachter de tafel de antwoorden worden uitgesproken moet ik de heer Horst ver

zoeken om op te bellen. Is meneer Horst in de zaal? Nee? Ja? Meneer Horst moet bel

len 05700-abonneenummer, mochten er dus bekenden van meneer Horst in de zaal zitten, 

wilt u dan noteren 05700-12 47 9. Geen vragenstellers meer. Dan zou ik eerst aan de 

Heer Talsma willen vragen om het antwoord op de vraag over de Telderstichting, ver

volgens de Heer Vogel, die over de commissievraag en dan de Heer Korthals Altes 

over enkele andere en ten slotte mijzelf. 

De Heer Talsma: 

Mevrouw de voorzitter, dames en heren. De vraag- ik meen uit Amsterdam-over de Tel

derstichting, kan ik als volgt toelichten. De Telderstichting is inderdaad in ons 

VVD-verband wat minder naar voren gekomen, dat ligt ook een beetje aan de aard van 

haar taakstelling en werkzaamheden n.l. het verrichten van studies. 

Er is al wel een tijdlang een behoefte gevoeld om een wat nauwere band dan er al wasç 

nog te hebben, en onlangs is dat ook, heeft dat zijn beslag gekregen in die zin, dat 

het cura toriurn van de 'l'elderst ich ting wordt uitgebreid met 2 vertegenwoordigers van 

het dagelijks bestuur en uit ieder van de beide kamerfracties ook iemand waarmee dus 

een belangrijk nauwere samenwerking en onderlinge beinvloeding van gedachten mogelijk 

is. Wat betreft de vraag, welke aktiviteiten daar nou precies plaatsvinden. Ik mag 

dan met Uw toestemming, mevrouw de voorzitter, ook meteen ter sprake brengen de vraag 

die hierover voor de rondvraag was ingediend door juffrouw Roos uit Leiden, die zegt: 

zou het niet mogelijk zijn om meer informatie te verschaffen over het werk en de on

derwerpen waar de stichting zich mee bezighoudt. Dat zou ik dan graag gezamenlijk wil

len beantwoorden, zowel aan de afdeling Amsterdam als Leiden. Zoals het begrip studie 

stichting wel inhoudt is het werk van de Telderstichting op iets langere termijn ge

richt dan de aktualiteit. Dat is een vaste afspraak en een vaste verstandhouding die 

bestaat tussen de stichting en de kamerfractie. U zult met me eens zijn dat de Telder

stichting niet moet komen op aktuele ~olitiek terrein, waar het bmleid wordt bepaald 

dat is een taak van de kamerfractie en van haar alleen. De taak van de stichting is 

om mogelijk van voorlichting te dienen of discussie op gang te brengen over onder

werpen die niet in het aktuele parlementaire jaar maar in de nabijkomende jaren, 

de eerste 1, 2, 3 jaren aan de orde kunnen komen. Dat betekent automatisch dames en 

heren, dat de informatie over wat er aan de gang is, natuurlijk niet zo heel erg 

aktueel is, maar dat neemt niet weg dat ik met de vragenstelster uit Leiden van mening 

ben, dat er wat meer informatie daarover inx ons partijblad zeer welkom zou kunnen 

zijn. Er zijn nu onderwerpen in studie, ik zal ze alleen even noemen, nu niet verder 

behandelen, maar misschien dat dat binnenkort wel gepubliceerd kan worden,; er is nu 

een studie gaande over de Europese landbouwpolitiek, een poging om een liberale con

ceptie daarover te ontwerpen in de plaats van het plan Mansholt; 
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men is bezig over de struktuur van de ondernemingen in de komende 5 à 10 jaar - wat 

is de liberale visie op de onderneming in deze toekomst gezien de vele veranderingen 

en ontwikkelingen; er is een eindweegs een rapport in wording over subsidiepolitiek 

in het bijzonder in het gebied van de kultuur; een onderwerp wat met name ook bij 

gemeenteraadsleden vaak tot vragen aanleiding geeft, die hierin misschien enige be

antwoording vinden. Er is een commissie vrij aktief over het hele onderwerp milieu-

en groei; zoals U weet ook een onderwerp wat niet alleen zeer in de politieke belang

stelling staat, maar met name ook van linkse zijde snel met antwoorden wordt voorzien 

en de stichting meende in overeenstemming met de kamerfractie dat daaraan een liberale 

visie niet zou mogen ontbreken. Een heel moeilijk punt maar toch ook ontzettend belang 

rijk is het onderwerp: de groei en de politieke macht van de vakbeweging. Een drietal 

leden van het curatorium probeert, ik zeg het zeer voDrzichtig, proberen daar eens 

een inleidende notitie over op te stellen. En het nieuwste onderwerp wat nog moet be

ginnen, maar waar juist de desbetreffende commissie is voor samen gesteld is de uni

versitaire bestuurshervorming. U weet op dit terrein is zeer veel gaande, en er is nu 

een wet aangenomen die voor 5 jaren geld en die dus in 1976 opnieuw in discussie komt 

De Stichting is van plan om voor die tijd bepaalde ideeën en gedachten over die nieuw 

te vormnn wet aan te dragen. Dit zijn dus allemaal onderwerpen, dames en heren, daar 

kan dus wel periodiek enig bericht overkomen, maar dit zijn studies die tenminste 

een jaar tijd vergen. Wij streven altijd bij de Telderstichting naar een jaar, maar 

het wordt ook wel eens wat langer. En ik zou haast dit willen zeggen: nog belangrijker 

is dat als die rapporten een keer uit zijn, dat dan de partij aan iedere geinteres

seerde zich in de discussies mengt en wat dat betreft is het misschien nog belangrij

ker dat daar nog wat meer accent op komt te liggen, dan op een tussentijdse infor

matie van de leden van de VVD over wat er gebeurt. Belangrijker lijkt mij te zijn, 

dat dan deze leden in het partijblad of op een andere wijze zelf aktief aan de dis

cussie deelnemen. 

Mevr. van Someren-Downer: 

Dank U wel, meneer Talsma. Dan geef ik nu het woord aan de heer Vogeling. 

De Heer Vogeling: 

Mevrouw de voorzitter, dames en heren, omstreeks de tijd dat de commissie milieuhy

giäne een milieucongres organiseerde ontstonden in verschillende afdelingen milieu

groepen. Een van deze milieugroepen was o.a. de milieugroep in Den Haag. In Den Hagg 

werd een rapport samengesteld, dat de ti tel droeg "De Poli tie'', en Den Haag heeft 

aan mij als voorzitter van deze commissie een exemplaar van dit rapport toegestuurd. 

Tijdens de milieucommissie werd afgesproken dat alle inbreng, dus van alle afdelingen 

en ook de individuele inbreng tijdens het congres zou worden ondergebracht ingebracht 

in de milieunota die de commissie in voorbereiding heeft. Helaas is het zo geweest 

dat door de verkiezingen de voorbereiding van die milieunota wat vertraging heeft 

ondergaan. Wij zijn nu zo ver dat die eerstdaags van stapel kan komen, maar dat was 

er de reden van dat het rapport van Den Haag miet verder is gekomen dan de commissie 

tot dusverre. 
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Dat het rapport zoals door een van de heren uit Den Haag en zoals nu ook wordt ge

steld door de Heer Rozenbroek uit Spijkenisse, de, het weekblad "Vrijheid en Democra

tie" niet heeft bereikt, ligt niet aan de commissie, maar ligt aan de afdeling Den 

Haag zelf. Het is zo dat ieder die zijn inbreng wil hebben in het tijdschrift "Vrij

heid en Democratie" kan dat ten allen tijde doen. En ik meen dat bij een vorige gele

genheid de Heer La Chapelle daar al een paar maal al op heeft aangedrongen, dat wan

neer iemand iets heàft, dat hij dit dan alsjeblieft naar de redaktie stuurt. Dat is 

met dit rapport niet gebeurt, en ik geloofniet dat het op de weg ligt van een commis

sie om zodra er een rapport komt om dit dan door te sturen naar !Vrijheid en Democra

tie". Dat is een zaak die de afdeling of eenieder die wat heeft in te brengen zelfç 

moet doen. Als men vindt dat ik daarin ongelijk hebdan hoor ikdat graag, maar ik kan 

het me nauwelijks voorstellen. 

Mevr. van Someren-Downer: 

Meneer Korthals Altes. 

{; l1levrouw de voorzitter, U hebt mij verzocht om 4 van de sprekers te beantwoorden. Dat 
<: 
co 
~ zijn de heren Sanders, Bom, Poortman en Brijdbard, en ik zou willen beginnru met de 
..<: 
-.; 
z vraag van de Heer Sanders, die om een vrij groot aantal commissies vraagt die studies 

QJ 

~ kunnen gaan verrichten op gebieden die ik zou willen noemen nogal gespecialiseerd 

~ zijn. Het is natuurlijk duidelijk dat bij die ontwikkelingen die de Heer Sanders 
"E 
2 heeft aangeroerd dat een partij als de onze daarover tijdig moet gaan nadenken en 
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tijdig haar standpunt moet bepalen. Maar dat is op zichzelf gemakkelijk gezegd dan 

uitgevoerd. Want de onderwerpen die hij noemt, die zijn zelfs voor deskundigen die 

uitsluitend vanuit hun eigen discipline dergelijke zaken bekijken al bijna niet meer 

doenlijk om daar in korte tijd iets verstandigs over te zeggen en op het ogenblik dat 

men iets verstandigs op papier heeft is de ontwikkeling misschien al weer achter

haald. Nog moeilijker is het om daar dan ook nog een politieke visie bij te betrekken 

Ik moet dus zeggen dat de opdracht die de Heer Sanders aan het hoofdbestuur zou wil

len geven dat die mij persoonlijk eerlijk gezegd nogal beklemd en dat ik het als een 

moeilijke zaak zie om het uit te voeren, maar dat neemt niet weg dat je daar natuur

lijk toch een standpunt over moet bepalen en moet kijken in hoeverre je positief 

daarop kunt reageren. Nu heeft de heer Talsma bij het beantwoorden van de eerste 

vraag de nauwere samenwerking ter sprake gebracht, die is ontstaan in het afgelopen 

jaar tussen de partij en de Telderstichting. De Telderstichting die in het curato

rium een aantal vooraanstaande wetenschapsbeoefenaars heeft, en dan nu ook een aan

tal mensen uit de partij en misschien is het dus eigenlijk het beste, maar dat is 

maar een gedachte van mijzelf, want we hebben daar nog helemaal geen overleg over 

kunnen plegen, na het voorstel van de Heer Sanders. Dat het hoofdbestuur met het 

curatorium van àe Telderstichting overlegt en dat dan in dat curatorium overlegt dat 

het mogelijk is dat deze studies, waar in de eerste plaats naast politieke bijdragen 

ook wetenschappelijke bijdragen geleverd moeten worden, dat daar in de Telderstich

ting naar gekeken wordt hme dat in een korte termijn kan worden uitgevoerd. 
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~ Ik hoop dat de Heer Sanders met dit antwoord genoegen wil nemen; een toezegging van: 

& wij zullen die commissies in de eerstvolgende hoofdbestuursvergadering oprichten en 
E 
ti Ë aan het werk zetten, die is op dit moment niet te geven, gezien de wetenschappelijke 

] achtergronden die bepaald noodzakelijk zijn, willen we hier iets zinnigs over zeggen 
UI 

~ dacht ik dat de samenwerking met de Telderstichting op dit punt geboden kon zijn. 
ID a, 
c 
0 
u 

0 De Heer Poortman heeft ter sprake gebracht de brief die is gestuurd aaan het hoofdbe-;1 
:; 
o stuur door een aantal mensen over het punt van de werkende jongeren en de maatrege
è> 
c 
~ len die de partij ter zake zou willen nemen. De brief is uiteraard in de eerstvolgen
~ 

~ de vergadering van het dagelijks bestuur direkt besproken. En wij hebben in het dgge-
"' 
~ lijks bestuur gezegd, dat hier in de eerste plaats wij graag een advies hadden van de 

"'Ë 
~ Tweede Kamerfractie voor wat de landspolitiek betrof, terwijl we in de tweede plaats 
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overleg zouden willen plegen met de vereniging van staten en raadsleden, voor wat be-

trof het aspect van de gemeente en de provinciale politiek. Van de Kamerfractie heb 

ik vernomen dat die intussen al een antwoord heeft gezonden. Dat is gisteren wegge

gaan en gezien de afstand tussen Rotterdam en Assen zal de Heer Poortman dat antwoord 

misschien nog niet hebben gezien, maar het is dus onderweg. Het hoofdbestuur zal dus 

op zo kort mogelijke termijn ook met de vereniging van staten en raadsleden overleggen 

in hoeverre het mogelijk si in samenwerking te komen tot een commissie die over dat 

punt van de politiek in der verschillende vertegenwoordigende lichamen, met betrek

king tot de werkende jongeren een duidelijke lijn kan worden getrokken. Vermoedelijkç 

zal mevrouw Smit wanneer het beleid van de Tweede Kamerfractie ter sprake komt zelfç 

nog uitvoeriger willen ingaan op wat gisteren ook van de zijde van de VVD-fractie is 

voorgesteld in het debat in de Twwede Kamer, met betrekking tot avondonderwijs voor 

15-jarigen nu de tweede vormingsdag geen doorgang kan ~inden, maar dat laat ik graag 

aan mevrouw Smit als deskundige in de Tweede Kamerfractie over. 

Dan zou ik als 3de de Heer Brijdbard in Capelle willen beantwoorden die zegt dat hij 

het dringend nodig vindt dat de zittingsduur van de afdelingsbesturen aan beperkingen 

wordt onderworpen, wat dat betreft kan ik meedelen dat het hoofdbestuur dat ook al 

heel-lang een dringend vereiste vindt, dat er ook al in die beroemde vergadering van 

1965 in Zwolle een voorstel over is gedaan wat is verworpen, maar toen is het hoofd

bestuur niet bij de pakken blijven zitten omdat intussen een paar jaar later uit de 

commissie-kiezer gekozen een dergelijk voorstel is gekomen en intussen is het al enige 

jaren reglementair zo dat die beperkingen er zijn. En een afdelingsbestuurslidmaat-

schap eindigt onherroepelijk na 6 jaar. Men kan dus keer herkozen worden. De zitting 

duur voor het bes tuur van afdelingen is 3 jaar. lvien kan 1 keer herkozen worden. Na 

6 jaar is het definitief aftreden zonder onmiddellijke herverkiezing geblazen. ~ Ten 

aanzien van de voorzitter, de secretaris, de penningmeester en de vice-voorzitter is 

dan nog 1 verlenging mogelijk. Met een gekwalificeerde meerderheid - het is allemaal 

heel ingewikkeld - maar heel nauwkeurig is het geregeld. Dus ik zou de Heer Brijdbard 

willen verwijzen naar de desbetreffende artikelen in het huishoudelijk reglement.ç 

Naar ik meen zijn de artikelen 3 en 4 daarvan. Dus als U bij het begin begint te le

zen is U er vrij snel aan toe. 
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Dan de Heer Bom. De Heer Bom die heeft gisteravond, eveneens als overigens, naar ik 

intussen heb vernomen, voorzitter en trouwens ikzelf had het ook gelezen, de voorbe

schouwing heeft gelezen van de hand van de Heer Bik over deze vergadering van de par

tij. Daarin staan een aantal opmerkingen die bij mij enige verbazing hebben gewekt, 

maar dat is op het ogenblik het punt niet. De Heer Bom die is gestuit op de passage 

waarin staat dat er nogal wat negatieve post bij de VVD is binnengekomen. N.a.v. de 

maneuvres zoals het hier wordt genoemd van de Heer Wiegel tijdens de informatie Rup

pert en hij vraagt wat gaat het hoofdbestuur daar aan doen? Het is 00 dat ik de VVD

post zelf volledig onder ogen krijg voorzover die op het algemeen secretariaat binnen 

komt. In zoverre ben ik dus in het voordeel boven de Heer Bik. Het aantal br~ven 

met negatieve reacties op wat hier genoemd wordt 'de manoevres van de Heer Wiegel' 

maar laat ik het ruimer stellen; het aantal brieven waarin enige verontrusting, zelfs 

in de meest vriendelijke bewoordingen zou worden uitgesproken over de houding van de 

VVD na de verkiezingsdag van 29 november dat op het algemeen secretariaat is binnen

gekomen is 1 nul 1 • En ik hoop dat de Heer Bom het mij niet euvel zal duiden wanneer ik 

die brieven dus niet beantwoord. Ik heb mij afgevraagd toen ik gisterenavond dit las, 

dit artikel waar die brieven dan wel zouden zijn aangekomen. En ik heb dus direkt 

in verbinding gesteld met de TweedeKamerfractie om te vragen zijn jullie dan met die 

negatieve post begiftigd? Het aantal brieven dat daar is ontvangen met een strekking 

~ van: zou het misschien niet anders moeten, tot: jullie doen het verkeerd, is even-

~ eens 'nul'. Dus hoe de Heer Bik aan deze informatie komt is mij volstrekt raadsel. 
"E 
~ Daarentegen is het wel zo dat er bij de fractie en dat gebeurt dus niet op het algeT 
a.: 

c::: 

"' > 

meen secretariaat, maar bij de fractie, een betrekkelijk groot aantal brieven is 

binnengekomen van kennelijk VVD-kiezers die zeggen: wij vinden het verstandig dat 

de fractie en de fractievoorzitter zich buiten dit geharrewar, dat zich op het ogen

blik afspeeld tussen de confessionele partijen en de P.v.d.A., en wat dan ook door 

de NRC- tegenwoordig de progressieve 3 wordt genoemd; dat onze fractie zich daar 

buiten houdt. 

Dames en Heren, de NRC is het NRC niet meer en het Handelsblad niet meer het Handels

blad en dat vondt ik vorige week ook al toen ik een artikel las, niet van meneer 

Bik, maar van de Heer v.d. Berg, die misschien, had de heer Bom dat niet gezien; 

~ maar dat was ons dan wel opgevallen, waar dan instond, dat de Heer Wiegel was wel 
t-
~ in staat geweest de verkiezingen te winnen, maar iR niet de kabinetsformatie. Nouç 
0 
~ vindt ik dat ook weer zo'n schitterendè kreet die is uitgevonden, naar ik meen in 
ó 
~ 1945. TOen was Churchill dan wel in staat geweest om de oorlog te winnen, maar niet 
~ 
w 
~ de vrede. En dat doet het dan go~d. Die arme Churchill heeft toen helemaal niet de 
0. 
< gelegenheid gekregen om de vrede te winnen, want de vrede - is er nu trouwens nog 
< 
I 
u niet - maar de gevechtshandelingen waren nauwelijks geeindigd og de kiezers die 
(/) 

verhieven de Labour Part~ op het kussen, en zo is het nu ook. Er is een informatie 

geweest van een eindeloze duur, waarbij de Heer Ruppert een minimum aan tijd heeft 

besteeds KKX om de Heer Wiegel zo gauw mogelijk buiten de deur te bon~ouren, daarna 

is Burger gekomen; nou, wij hadden weinig behoefte om met de Heer Burger te praten 

en het omgekeerde bleek ook het geval. 
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Dus hoe het nu mogelijk is dat een jourrnalist die dan een beschouwend artikel schrijft 

deze ongeloofelijke onzin uit zijn pen laat lopen en zegt: Wiegel kan dan wel de ver

kiezingen winnen - dat heeft die journalist dan goed onthouden - maar hij was niet in 

staat om de formatie tw winnen, waar op dit ogenblik de VVD heel duidelijk niet bij 

gehaald wordt en ook geen behoefte heeft - maar daar zal de Heer Wiegel vanavond nog 

wel iets over zeggen - om te zeggen: wij willen ook zo graag een progressief kabinet, 

in de zin dan van de rode 3; dat begrijp ik niet en hoe meneer Bik aan deze mededeling 

komt, begrijp ik ook niet. Het enige wat in dit artikel volstrekt juist is, naar ik 

veronderstel, dat is de kop, daar staat n.l.: weekeinde van de VVD vreedzaam maar vol 

van politieke betekenis. 

Nu moet U weten dat de journalisten schrijven wel artikelen, maar ze maken nooit de 

koppen. Ik zou de NRC willen voorstellen om het om te keren en de koppenmaker de arti

kelen te laten schrijven. 

Mevr. van Someren-Downer: 

Dames en Heren, dan resten voor mij de laatste vragen. En ik heb vroeger als kind al 

-{'; geleerd: je moet al tijd met het moeilijkste beginnEn. Dan valt de rest mee. 
c: 

..!!! 
~ De moeilijkste vraag die ons gesteld is was van de Heer van de Madevan het Land Van 

..c: w z Altena.Hij heeft de vraag gesteld over de heer Joekes. Ik wil in mijn antwoord ~ij-
v 
~ zonder kort zijn, maar ik hoop dat U toch begrijpt hoezeer wij daarmee bezig zijn. 

~ De Heer Joekes is inderdaad ziek en is onder doktersbehandeling. En ik wil over ie-
"'0 

2 mand die ziek is in het openbaar bepaald geen dingen zeggen die hem misschien zouden 
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kunnen schaden. Ik hoop dat U dat standpunt wilt respecteren. Ik kan U garanderen 

dat zowel de leiding van de fractie als de leiding van de partij hier intens mee be

zig zijn; ook intens mee mogen zijn. Wij beloven U een oplossing te vinden. Wilt u 

mij toestaan hier niet meer over te zeggen. 

Dank U wel. 

Dan kom ik tegen op mijn vragenlijst de heer de Vries uit Doorn. 

Eigenlijk heeft de Heer Schuttevaer - ik mag wel zeggen: mijn oude vriend Schuttevaar -

mij het al erg makkelijk gemaakt door te zeggen, wat zijn ervaringen zijn in de Kamer

centrale Utrecht. Het is wat betreft de kontakten tussen de partij in de breedste zin 

van het woord en de kamerleden zo gesteld dat het een tweerichtingsverkeer is. Als 

de kamerleden op zeker moment behoefte hebben omdat een bepaald regionaal probleem 

speelt kontakten wil hebben met de regio dan wordt daar kontakt gelegd met de betrakker 

regionale bestuur c.q. x~g±MMX afd. centrale bestuur, zoals het uitvalt. En omgekeerd 

en dat was een geval wat de Heer Schuttevaer heeft genoemd, is het mogelijk dat een 

deel van de partij zich richt tot de ffractie en vraagt om nader kontakt. Ik moet U 

zeggen dat de wijze waarop de Tweede Kamerfractie dit doet,hiet alleen mijn instemming, 

zelfs mijn bewondering heeft, in toenemende mate; ik vraag me zelfs af, hoever dit 

door kan gaan. Heeft de fractie kontakten in het hele land. In mijn tijd als kamer-

lid kwam het wel voor dat je dus met een paar kamerleden naar ergens in het land toe

ging om gesprekken te voeren; het is op het ogenblik praktisch aan de orde van de dag. 

En ik zou toch wel erg graag de woorden van de Heer Schuttevaar in deze willen onder

strepen. 

- 41 -
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Bestaat er werkelijk in ergens inde partij om eens over een onderwerp kontakt te hebbe: 

met de fractie, dat kontakt staat altijd open. Men belt ons er wel eens over, en dan 

zeg ik : bel rechtstreeks het binnenhof en dan kunt U Mevr Binst precies horen, wie 

U daarvoor hebben moet. Dat is veel sneller dan via het secretariaat dat gaat. Maar 

de weg voor dat kontakt ligt altijd principieel open. Ik zou dat nog wel eens heel 

duidelijk willen onderstrepen. Meneer de Vries die heeft ook gesproken over het -

naar ik aanneem op het ogenblik niet zoveel in de publiciteit komen van - de VVD. 

U heeft uit de woorden van de algemeen secretaris al wel gehoord, en U zult dat vana

vond veel uit voeriger horen van de Heer Wiegel, waarom het hem met naam, maar ook de 

fractie gewoon veel verstandiger heeft geleken om die afgelopen maanden, nou niet op 

iedere onzin werd uitgehaald een sappig commentaar te geven. Dat hadden ze iedere dag 

kunnen doen, bij wijze van spreken. Maar ik geloof juist dat het een bewijs van grote 

zelfbeheersing en politieke wijsheid dat wij dat niet gedaan hebben. 

lviaar zoals Korthals Al tes al zei; Wiegel zelf zal U daar veel meer over vertellen, 

vanavond. Wat betreft de imageheelding in de pers, wat betreft de publiciteit, en 

dan onderwcheidt ik even betaalde publiciteit,àat zijn advertenties en ik onderscheidi 

de free-publicity, daar schijnen we een engels woord voor te moeten gebruiken,maar 

't is nu eenmaal gebruikt; moet ik zeggen wat betreft de laatste hebben we de laatste 

jaren echt geen klagen. Dankzij de wijze van optreden van onze fractievoorzitter in 

de Tweede Kamer dankzij de kontakten van de Heer Rijnsburg is het bepaald een stijgen 

de lijn geweest in de de aandacht die de pers ons heeft geschonken. Inderdaad, door 

dat de fractie het om zeer goede redenen nodig vond de laatste maanden wat op de ach

tergrond te blijven. De laatste maanden wat minder, maar ik beloof U, dames en heren,( 

dat zodra Wiegel het wil komt die echt in de krant. Wat betreft de advertenties: wij 

zijn inderdaad bezig, met hoofdbestuur en met de landelijke propagandacommissie een 

meer continue propaganda op te zetten. Alleen, U heeft van de penningmeester gehoord, 

wij springen eruit met de lopende dienst, bokkensprongen zitten er niet in. Dus gaan 

we iets extra's doen, dan hoort U nog van ons. U begrijpt wel wat ik bedoel. 

Overigens wat betreft de onze plannen, ik heb U daarstraks al iets van gezegd, wat 

ik allemaal nog op mijn verlanglijstje heb staan, is het wel heel erg noodzakelijk 

dat dat ledental toch nog verder toeneemt. Laat ik het grodweg schatten: bij een par

tij van 60.000 leden kun je je weer een iets groter apparaat creëren. Voor mijzelf 

heb ik voor wat mijn idealen zijn, organisatorische idealen: zou een partij van 

80.000 leden nodig zijn. Dat heb ik eens uitgerekend en ik ben nog nooit daarop te

rgukunnen komen, en de penningmeester zegt dat ik gelijk heb. We hebben daar ook eens 

samen over gebogen;met 80.000 leden dan kunnen we een pracht organisatie maken, want 

U voelt wel, je kunt dus verkiezingen voor een extra campagne kun je bij je leden, bi 

donateurs aan kloppen; dat kan je als ge dat blijft doen, dan krijgt je tegengeworpen 

ja, luister eens, zeg dan maar meteen dat de contributie verdubbelt moet worden. 

Een begrijpelijke reactie, maar dat is nu juist wat we niet willen. De plannen zijn 

dus groot genoeg, het ledental stijgt enorm. Maar we zijn er nog lang niet, dames en 

heren. We moeten werkelijk veel meer leden hebben, willen we al dat gene realiseren 

wat we zo graag zouden willen. 
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De Heer Jansen uit Rijswijk dank ik hartelijk voor zijn waarderende woDrden over de 

propaganda - die hoef ik niet eens door te geven aan de Heer de Korte, hij heeft ze 

zelf gehoord. En ook de Heer Schuttevaar dank ik hartelijk voor wAT HIJgezegd heeft 
"' 

over het werk van kamerfractie en hoofdbestuur. Nog een enkel woord over het beant

woorden van de brieven. Er is hier een vraag over een brief gesteld van 18 maart. 

Het beantwoorden van de brieven is een reuze probleem voor ons. Want dat zijn echt 

geen brieven ~ van: Wiljje de groeten aan Hans Wiegel doen of: wat zijn jullie toch r'1 

ze leuk. Dat zijn brieven met vragen, moeilijke vragen zoals dat punt van die werken

de jongeren. Daar ga je je over buigen. Je Gaat niet een onbenullig antwoord terug

sturen. Je gaat er eens even over praten met de mensen in de omgeving. En dat kost 

tijd. Wij kunnen niet altijd per omgaande - hele simpele brieven wel - maar de meeste 

zijn niet heel simpel, kunnen wij per omgaande antwoorden; er gaat wel eens wat tijd 

overheen. Het kost ons ongelooflijk veel van onze vrije tijd; dat wilt u wel van me 

aannemen. Het secretariaat werkt heus zodra wij de antwoorden hebben doorgegeven, werk· 

op een hoog tempo en stuurt ze dan ook door. Maar ik vraag u in het algemeen wel be

grip dat brieven niet per omgaande niet beantwoord kunnen worden. Dat daar even wat 

bedenktijd voor nodig is. Het is heus geen onwil, wij zijn druk doende. 

Ik zou nog iets willen zeggen over wat ik dan noem: mijn idealen. Ik heb daarstraks 

al bij het betrokken agendapunt gezegd dat ook mijn, ons ideaal is, dat informatie

centrum. Mijn allerhoogste ideaal is een continue professionele kadertraining in een 

kadercentrum dat is eigenlijk het ideaal dat ik zou willen bereiken. Maar dat ligt 

ver. Misschien dat ik het nog eens als heel oud lid van de partij mee zal maken, maarç 

ik heb niet de illusie dat ik het zelf nog kan verwezenlijken, maar da& zou je f 
heen moeten. Je moet inderdaad een professionele begeleiding van de partij hebben van 

full-timers. Want dat blijft natuurlijk tovh ons probleem. Wij moeten toch op een paar 

full-timers na werken met vrijetijdswerkers. En je hebt ook geen sanctie. Ik kan toch 

moeilijk tegen een bestuurder ergens in het land die naar mijn gevoel niet vlug genoeg 

werkt, zeggen: en denk erom hoor, anders ga je maar weg. Ik kan hoogstens aan hem vra

gen. Als je er nou geen tijd voor hebt, vraag het dan eens aan Jan, Piet of Kees? 

H~, probeer het toch klaar te krijgen. Het is niet zoals in een bedrijf, dat je als 

directeur kunt zeggen: en dit moet nu zus, en dit moet nu zo. Ik zou niet willen dat 

het zo ging, want ook dit moet men natuurlijk wel in ogenschouw nemen en in de be

schouwingen betrekken als men een partij wel eens wat te gemakkelijk vergelijkt met 

een bedrijf. Maar dat we meer professionele fulltimers moeten hebben, dat is duidelijk 

U heeft gezien de advertentie voor de nieuwe functionaris op de Koninginnegracht is 

geplaatst. Er zijn veel sollicitaties binnengekomen. Wij hopen toch dat in de loo~ 

van dit jaar - ik vrees niet meer voor de zomer, misschien in de zomer - deze man of 

vrouw te kunnen benoemen en dan is ons apparaat alweer iets versterkt. 

Ik moet nog één ding aanvullen aan mijn advies aan sprekers. Het is behalve dat U bij

houdt wat de VVD doet en zegt, is het ook erg belangrijk en gewoon dringend noodza

kelijk zou ik willen zeggen, dat U kennis neemt van de standpunten van anderen, van 

tegenstanders. Het is nooit goed om alleen je eigen VVD-standpuntje te zien, om alleen 

vanuit dat standpunt te praten. Het is juist buitengewoon goed in een discussie, dat 

brengt die discussie op een veel hoger niveau wanneer je blijk geeft dat je kennis 

hebt genomen van standpunten van leden van de P.v.d.A., van de confessionele partijen, 
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van de PPR en daarom zeg ik ook altijd tegen mensen die aan mij vragen, hoe wordt je 

een goede spreker? lees ook Vrij Nederland, lees ook de Haagse Post, De Volkskrant, 

het Vrije Volk. Als het je te duur is hoef je heus niet op allemaal een lopend abon

nement te nemen. Je kunt ze echt af en toe wel los kopen. Blijf voortdurend kennis 

nemen van de gedachtenwereld van anderen. Het versterkt je in het debat, en het ver

ruimtook je verdraagzaamheid. Het is ook zoveel prettiger in een debat wanneer blijkt 

dat de ene spreker heel goed begrijpt vanuit wat voor wereld die ander spreekt, hoe 

die ander denkt. Ik bedoel, dan krijg je ook echt een debat van een liberaal met een 

ander. Niet alleen maar zegt: nou ja, wat u zegt is natuurlijk onzin, meneer en wat ik 

zeg is goed want dat zegt de VVD, zo moet het niet zijn. Je moet je inleven in de ge

dachten van een ander, dan kom je veel beter over als die beter, je komt over als een 

betere liberaal. En uiteindelijk is het nog doeltreffender ook in het debat. Dit heb 

daarstraks eigenlijk nog vergeten erbij te vermelden, voor die sprekers die echt zich 

willen vormen, is dit een, hoop ik een advies waar ze veel aan zullen hebben. Ik heb 

er tenminste zelfaltijd erg veel aan gehad, dat ik juist veel kennis nam van die stand 

p~nten tegengesteld aan de onze. 

Dames en Heren, dit waren concreet de vragen. Nu nog iets in het algemeen. We hebben 

met onze partijorganisatie hebben we vorderingen gemaakt. Maar u heeft al van mij ge

hoord we zijn er nog lang niet. De organisatie van de partij wordt beter. We zijn op 

het ogenblik bezig nog onder-centrales te stichten, dus tussen de kleine afdeling en 

de grote centrale nog kleinere eenheden alleen maar om die kontakten te verbeteren. 

Om nog beter te weten wat er in de partij leeft. Om nog makkelijker die communicatie 

vice versa te realiseren. Wij hebben onze centrale inning wat financieel bepaald een 

voordeel is geweest. U heeft dat gehoord van de penningmeester. We hebben op het ogen

blik ean gecoördineerd prppaganda-apparaat dat vauit het centrum werkt naar de regio's 

De opzet kan nog beter met name o.a. door die ondercentrales door een betere communi

catie met de co~~issies. Ik heb u dat straks teeggeven bij het betrokken punt, maar 

we zijn er natuurlijk nooit. We mogen nooit tevreden zijn over wat we hebben bereikt. 

Want ook al kunnen we terugkijken over de laatste jaren en jaren, niet ontevreden zijn 

we moeten voortgaan de VVD uit te bouwen. Er zit groei in, er zit een enorme leden

winst in op het ogenblik. En op 18 april. Ik zou u willen vragen kijk allen naar de 

televisie dan hebben we weer een uitzending die er speciaal op gericht is om departij 

sterker en groter te maken. De Heer de Korte is een hele dag onderweg geweest om deze 

uitzending voor te bereiden. Laten we verder gaan op de ingeslagen weg. Er is maar 

1 ding in de politiek war ik echt bang voor ben, althans in de politiek van mijn eigen 

partij en dat is: tevredenheid. Je moet nooit tevreden zijn. Je moet altijd denken, 

hoe kunnen we verder, hoe kunnen we beter. Het is, gezien de politieke situatie waar

over vanavond nog veel gesproken zal worden met name door onze politieke leider, is 

het gewoon dringend noodzakelijk dat vaste punt in de nederlandse politiek de VVD 

sterker wordt. Dat betekent kritisch zijn t.o.v. wat je doet. Dat betekent openstaan 

voor de gedachten van anderen. Dat betekent: je organisatie verder afbouwen. Dat be

tekent die partij groter en sterker maken. Dat is de opdracht waar we voor staan. Het 

is een opdracht die het hoofdbestuur, door u gekozen graag aanvaard, maar dit hoofdbe

stuur kan dit niet doen zonder u allen. En daarom: dank voor al uw vragen die u gestel 

heeft, maar ook dank voor alles wat u het afgelopen jaar gedaan heeft, want dat mag 

ook wel eens gezegd worden. - 44 -
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Mag ik vragen, zijn er vragenstellers in tweede instantie? Ja? Uw vraag is niet 

beantwoord. mevrouw Riemslag, dat ging over de werkende jongeren. Ik dacht dat de 

heer Korthals Altes dat had gedaan, of bent u niet tevreden. Dat is een kleine stoory 

nis hier achter de tafel. Ik, mijn bedoeling was dat u, Uw vraag ging speciaal over 

het particiele onderwijs. Nou, daar is toch wel over gesproken. U bent niet genoemd 

maar de heer Korthals Altes heeft gesproken over dat VVD-initiatief; heeft mevrouw 

Smit-Kroes genoemd. Er is één vraag waarom niet veel meer VVD-ers eraan deelnemen. 

U heeft terecht gezegd: het is veel in linkse handen. Dat was u geloof ik die dat zei. 

Natuurlijk als hoofdbestuur ben je niet erg machtig om daar wat aan te veranderen. 

Je kunt niet tegen die organisaties zeggen: en je zorgt maar dat er VVD-ers in komen, 

het moet een beetje omgekeerd gaan. Er moeten meer VVD-ers bereid voor zijn om dit 

werk te doen. Dat wil ik nog wel een keer uitroepen, als hoofdbestuur heb ik niet 

een breekijzer om het gedaan te krijgen. Het is wel eens goed dat dit geluid hier 

gehoord wordt, dat meer liberalenzich ook bereid verklaren jongerenwerk te doen, onder 

wijs, particiele onderwijs te geven. Dat wil ik hier nog wel eens liolgraag zeggen, mxa 

maar dat ik als hoofdbestuur veel macht heb, die illusie mag ik u niet geven, mevr. 

Riemslag. 

Nog iemand? Ja, meneer Brijdbard, van Capelle • 

Meneer Brijdbaard: 

Mevrouw de voorzitter, ik heb in mijn poging om kort te zijn, me misschien niet hele

maal duidelijk gemaakt. Het was me bekend wat er in de statuten stond, het ging me 

erom om de zittingstermijn nog korter te maken. 6 jaar is wat lang. 

Het is zo dat het iedere afdeling vrij staat om er na 3 jaar een eind aan te maken. 

Ja, laat even goed zien. De leden worden voor 3 jaar gekozen, dan zijn ze 1 keer her

kiesbaar. Wil men een bepaald bestuurslid niet herkiezen, dan heeft de afdeling dat 

volkomen in zijn macht, dan is het dus na de eerste 3 afgelopen. Maar bovendien is 

het zo, dat de afdeling in zijn eigen reglement ook zou mogen zetten, maar dat moet 

dan de afdeling zelf beslissen, dat er eeen sprake is van herkiesbaarheid, want de 

reglementen van de partij die geven alleen maar een soort minimumregeling. Daar mag 

~ men best ondergaan, men mag er alleen niet boven. De afdeling mag niet zeggen, wij 
t
<.n 

0 laten ze 12 jaar zitten. Dat wordt belemmerd door het partijreglement, maar de afde-
~ 

< ling mag in het eigen afdelingsreglement ook zeggen: na 3 jaar niet meer herkiesbaar. 
ó 
~ Of het verstandig is, dat zou ik in het midden willen laten en aan de ledenverga-
w 
~ deringen van de afdelingen willen overlaten, die daarover mogen beslissen. 
0.. 
< 
< 
I 

~ Mevr. van Someren-Downer: 

Dames en Heren, mag ik overgaan tot het volgende punt alvorens ik dat doe, wou ik 

u even exerceren samen met de klok. Het is nu even over 5. Ik zou toch wel erg graag 

u om 6 uur pauze willen geven; hetzij voor de borrel of de jus d'orange, net wat u 

wilt drinken, en voor het eten. Maar 2 uur wil ik u daar toch wel voor gunnen, dus 

ik zou erg graag ernaar willen streven om voor 6 uur deze middagvergadering af te 

sluiten. U zit hier nu allemaal nog braaf in de zaal, en ik hoop dat u ook nog even 

blijft zitten onder de volgende punten, Maar ik zou graag aan u willen zeggen; het is 
misschien , 
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het is misschien een wat my$terieuze mededeling, en ik ga er toch niks meer over 

vertellen. Br zijn 2 ingevoegde agendapunten, 17a en 17b. Tius na de rede van de 

Heer Wiegel vanavond verzoek ik u gewoon om even te blijven zitten, want er iijn 2 

ingevoegde agendapunten. Ik zeg u lekker niet wat. 

En nu ga ik over tot punt 14: de bespreking van het beleid van de redaktie van Vrij

heid en Domacratie. De eerste spreker. Willen de sprekers over V & D eventjes begeven 

naar het spreekgestoelte. Meneer Poortman, Rotterdam gaat uw gang. 

De Heer Poortman: 

Poortman Rotterdam, zoals gemeld mevrouw de voorzitter. 

Enige tijd geleden, het was kort na de verkiezingen kwam er een jong nieuw lid van on

ze afdeling naar me toe, en die zei: "dat blaadje van julliie 11
, Vrijheid en Democra

tie " wordt dat uitgggevem door een stichting: 'Blijvend applaus voor de VVD en alle 

kamerleden en alle vertegenwoordigers daarvan?' Het is misschien wat extreem uitge

drukt, maar hiermee gaf dit nieuwe jonge lid toch duidelijk uiting aan een zeker on

genoegen over de enthousiaste toon waarop V & D altijd schrijft over alles wan de VVD 

doet. Waarmee ik natuurlijk niet wil zeggen dat de VVD veel slechts doet. En helaas 

moeten we constateren dat er nog al eens leden zijn die het blaadje ongelezen, met 

bandje en al laten liggen. Nu is er de laatste 2 jaar veel verbeterd. Dat is zeker 

waar. Maar zoals u mevr. de voorzitter zojuist in ander verband z~i: we moeten nooit 

tevreden zijn. En de afdeling Rotterdam is van mening, dat er toch behoefte is aan 

een andere opzet van het blad. Naar de mening van de afd. Rotterdam is Èer behoefte 

aan een forum tot meningsvorming, door de verschillende meningen die binnen de partij 

leven, naar voren te brengen door de mogelijkheid om gemeenschappelijk standpunten 

te bepalen. Dit niet alleen door ingezonden brieven, wat nu wel mogelijk is, maar 

gestimuleerd door de redaktie. In de 2de plaats en dit gaat ook weer vooral om de 

jonge mensen en de nieuwe leden, is er behoefte aan steun bij het winnen van stemmen 

voor de verkiezingen. En nu heeft u, mevr. de voorzitter, mij daarnet alweer een voor

zet gegeven, door te zeggen dat het zo goed is te weten wat er in andere partijen 

leeft. En juist daarom lijkt het mij een goedà zaak, dat in ons blad citaten of arti

kelen of meningen van anderen dan VVD-ers wordan opgenomen met daarbij de mening van 

de VVD over hetzelfde onderwerp. Dikwijls is het zo dat de tegenstanders van onze par

tij uitstekend geinformeerd zijn, zowel over onze mening, die ze dan wel wat verdra~ç 

en, als over die van hun groepering. Dit zou, naar mijn mening heel belangrijk zijn 

en misschien in de plaats kunnen komen van de nu wat uit het verband gerukte citaten 

in het kadertje Prikkels. Wij willen daarom ha het voorafgaande genoemd te hebben een 

uitspraak vragen van de vergadering en dienen daarom de volgende motie inT: de Alge

mene Vergadering van de VVD bijeen te Assen op 13 en 14 april 1973, gelet op het a

gendapunt: beleid van de redaktie van "Vrijheid en Democratie", van oordeel dat de 

leden van de VVD als geheide liberalen geen behoefte hebben aan de eenzijdige juich

toon in hun blad over alles wat de VVD zegt en doet; aangezien dit neerkomt op zin

laas spreken tot de bekeerden, voorts van oordeel dat juist in een inwezen eendrach

tige partij onderlinge discussie stimulerend kan werken, daar eendracht, zeker voor 

liberalen, nooit eenvormigheidbeid inhoudt, dringt er bij het bestuur van de stich

ting V & D op aan maatregelen te nemen om de politieke redaktie van het partijblad 
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in boven aangaduidde zin om te buigen ên spreekt als zijn overtuiging uit: dat dit, 

voor het enthousiasme van nieuwe leden en daarmee voor de ingang zijnde ledenwerving 

campagne een belangrijke steun in de rug zou kunnen betekenen. Ik dank U mevr. de 

voorzitter. 

Mevr. van Someren-Downer; 

Dank U wel, meneer Poortman. De voorzitter van de stichting "Vrijheid en Democratie" 

De Heer Talsma zal hierop ingaan straks. Uiteraard om dat dat de hoofdredakteur de 

Heer La Chapelle gesproken heeft. 

~ De Heer Rozenbroek, afd. Spijkenisse: 
"'Ë 
8 Mevrouw de voorzitter, ik heb u een doorslag gegeven van datgene wat ik u nu wilde 
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zeggen n.l., namens de afdeling. Ons afdelingslid de Heer Polman heeft in de afgelo

pen jaar verschillende brieven naar de redaktie gezonden, met het verzoek deze gepu

bliceerd te krijgen in V&D. Deze opzet is niet altijd gelukt. De correspondentie 

hierover verloopt zeer onbevredigend. De redaktie reageerde niet of onvoldoende. 

Waarom deze handelwijze? En voorts heeft de redaktie het recht ondertekende brieven 

zonder overleg met de schrijver in verkorte vorm te publiceren in V ~ D, zo ja, waar 

haalt zij dat recht vandaan? De afdeling Spijkenisse dringt erbij de redaktie op aan, 

in de toekomst een soortgelijke gevallen zich met de briefschrijver hierover te ver

staan alvorens tot publikatie over te gaan. De afdeling Spijkenisse is en verneemt 

gaarne uw antMmwoord. Dank u wel. 

Dank u wel. V~lgende spreker graag. 

De Heer Benhoorn afd. Groningen: 

Mevrouw de voorzitter, damens de afdeling Groningen wil ik graag een paar opmerkin

gen maken over de vorm en niet zozeer over de inhoud van ons partijorgaan. Een 

brief van enkele leden van onze afdeling is gezonden naar de redaktie en is op bij

zonder plezierige wijze door de heer La Chapelle beantwoord. Ik wil graag hier de 

kat, hier in deze ledenvergadering de bel aanbinden, om in het openbaar nog een paar 

dingen die uit deze brief te citeren. Het is zo, dat deze leden, en oc in de afdeling 

is dat overgenomen, vinden dat er geen allelange kolommen in ons partijorgaan zouden 

mogen voorkomen, die niet tot lezen noden. Verder vinden we dat het woordgebruik bij 

tijd en wijle bijzonder moeilijk is en er belachelijk lange zinnen in voor komen, 

waar je gewoon niet uit komt. Een derde pumt, w±~ er staan vrijwel nomit foto's in 

dan wel een portretje hier en daar, maar vrijwel nooit eens een leuke'foto van, 

als het over miliau gaat, een of ander bedorven sloot of zo. Dat zou ik ~iK bij0on

der plezierig zijn als daar eens aan gedacht wordt. Een vierde punt is: mevrouw de 

voorzitter: dat wij graag de vragenrubriek iets overzichtelijker in ons partijorgaan 

zouden willen zien, Dat wil zeggen, b.v. per onderwerp, dan wel per vrager.Dan wil 

ik graag nog iets positiefs aan het eind zeggen: wij vinden dat de rubriek 'Uit de 4 

windstreken', zoals die nu vorm heeft gekregen bijzonder goed is. Wij zijn verder 

van mening dat als men op deze weg voort gaat dat dan ons partijorgaan best als een 

verkoopargument zou kunnen dienen. 
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Hoewel het daar misschien niet in eerste instantie voor is bedoelt. Verder zouden 

we de suggestie willen doen, mevrouw de voorzitter, dat eventueel de redaktie een 

enquete naar de leden laat uitgaan waarin naar de wensen van de leden wordt gevraagd 

over de vorm van ons partijorgaan. Dan wil ik nog even ingaan op de motie die de 

afdeling Rotterdam heeft ingediend. De afdeling Groningen vindt dat dat wel een beet

je cru is gesteld hier en daar. Wij hadden het misschien iets voorzichtiger gedaan, 

als wij de motie zouden hebben ingediend. Maar verder staan wij daar geheel achter en 

zullen de motie dan ook steunen. Dan wil ik nog één laatste vraagje stellen. Er is 

indertijd een rubriek over het onderwijs toegezegd, als ik me goed herinner, onder 

~ redaktie van mevr. Gingjaar. Kan dit eventueel alsnog geschieden of zijn daar andere 
10 
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moeilijkheden mee. Dank u wel mevrouw de voorzitter. 

Mevr. van Someren-Downer: 

Dames en heren, ik krijg hier net het verzoek of degene die de vergadering van staten 

en raadsleden moeten bijwonen, of die zich even daarheen willen begeven. Elders in 

dit gebouw. Wij hebben in de VVD een zover doorgevoerde autonomie dat het partijbe

stuur niet weet waar het in dit gebouw is. Dus daar kan ik u niet aan helpen. Maar u 

vindt het ongetwijfeld. Daar wordt er gewezen. Er wordt gewacht op enkelen en vermoe

delijk beseffen degene om wie het gaat wel wat ze nu moeten doen. Hartelijk dank. 

Volgende vraagsteller: meneer Hopman. 

De Heer Hopman, Amsterdam: 

mevrouw de voorzitter. Ik heb aan het betoog van de heer Poortman uit Rotterdam in

zake V & D weinig toe te voegen. Alleen nog dit. In het verleden heeft de Heer Wiegel 

het goede voorbeeld gegeven toen hij nog de portefeuille Volkshuisvesting beheerde 

om vooraf aan de begrotingsbehandeling een aantal vragen in V & D te zetten. hij re

kende dan natuurlijk op responsen uit de partij. Wij betreuren het dat niet meerdere 

kamerleden dit voorbeeld hebben gevolgd. Verder, mevrouw de voorzitter, zeggen wij alE 

afdelingAmsterdam, steun toe aan de motie van Rotterdam. Ik dank U. 

Is er nog een vragensteller? Ja. Gaat Uw gang, meneer Tegelberg, Den Haag. 

De Heer Tegelberg: 

Mevrouw de voorzitter, Tegelberg Afd. Den Haag. Voor alles wil graag eerst uitspre

ken dat de afdeling Den Haag geen behoefte heeft aan die motie van Rotterdam zoals 

zij hier is rondgedeeld. Wij hebben de indruk dat de opsteller iets te veel geinspi

reerd is door de boe-sirene van de Rotterdamse haven. en wij dachten dat het wel erg 

overtrokken is, om termen te gexbruiken als geheide liberalen, whatever that may be. 

En breken, dit zou duiden op een soort noodtoestand die onmiddellijk weer a.s. maan

dag rechtgedraaid moet worden. Dit wil niet zeggen dat wij nu alleen maar willen pre

ken : lief zijn voor de redaktie; en dat wij alleen maarf een juichtoon willen aan

heffen over V & D; wij ziJn wel degelijk ten dele ~et de vorige sprekers van meningç 

dat hier het nodige opgeschud zou kunnen worden. Wij hebben ook al een gesprek gehad 

met de redaktie en wanneer men daar iets meer van verneemt dan wekt dat toch wel een 

hele stellige indruk dat er wat opgeschud zou kunnen worden. En dat er een aantal sug

gesties die ook wel ten dele van deze plaats uit gedaan zijn, en dat die werken 
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~ grondig bekeken zouden moeten worden en dat os dan o.m. het peilen van de lezers zelf, 

-~ en dat zijn er in Den Ha~ een kolossaal groot aantal, zoals u weet; van wat vind men 
a; 
Ë ervan, wil men een clubblad hebben: er zijn nu eenmaal mensen die graag een clubblad w: 

1 willen hebben, wil men een dokumentatieblad hebben? of wil men een discussieblad hebbel 

~ Het moet voorts mogelijk zijn om de kring van medewerkers te verruimen en te verjon-
ii'l 
~ gen. Het is bekend dat er in de politiek veel niet haalbaar is, ma~ bij voorbaqt 
0 
u 

~ ben ik geneigd te zieggen: dit moet gewoon wel haalba~ zijn. Dank U wel. 
-; 
0 
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NameBs de afd. Amsterdma: 

Mverouw de voorzit~r, dames en heren, ik spreek hier uit titre personel; ik ben van 

de afd. Amsterdam, en ik spreek daarom omdat er heel veel kritiek is op V & D, en 

volgens mij terecht: beroepshalve kan ik oordelen over de redaktie, en over de opmaak 

en ik vind dat er heel veel veranderd moet worden. I principe zou ik zeggen , ik 

steun wel de motie Rotterdam, omdat alles wat verbeterd wordt en veranderd wordt zou 

dus heel goed xijn, maar er zijn enkele fundamentele onjuistheden. Er is, alles is 

eigenlijk verkeerd bij V&D, zowel in de opdrachtgeving als bij de redaktie. Wat is 

n.l. het geval? Er is een hoofdredakteur, en die hoofdredakteur die heeft een eigen 

beleid,, heeft hij eigenlijk miet, er is hem geen instructie gegeven. Zijn aanstel

ling is in 3 regels gezet: er is wel een stichtingsbestuur, maar wie de leden zijn 

van het stichtingsbestuur weet deze hoofdredakteur niet. Er is ook een redaktiecom

missie dat staat tenminste in het blad. Maar die redaktiecommissie die komt nooit vij 

elkaar. In feite is het zo dat er een vijftal medewerkers zijn, vaste medewerkers aan 

het blad waarvan de politieke redakteuren, en ik schroom het enigszins te zeggen, om

dat u juist van onze voorzitter gehoord hebben dat zij altijd zijn commentaren leest 

en daar zo veel aan heeft: de geschiedvorming van deze politieke redakteur is al bo

ven de 70 en ik vind dat een journalist van boven de 70 wel geschiedenis kan schrij

ven maar niet het beleid kan uitmaken, uitstippelen v~n een poli~ieke partij. 

Wat is n.l. het geval: de leden van een politieke partij die verlangen in hun or

gaan geen geschiedschrijver, maar die verlangen richting in'een politieke ~artij 

~ en die richting is nooit te lezen. De hoofdredakteur heeft geen enkele zeggenschap 
f-

~ over het beleid van het blad en dat zal hij zelf niet zeggen, maar ik weet dat het zo 
0 
~ is; de hoofdredakteur zit gewoon met de handen in zijn haar.De hoofdredakte•r kan niet 
ó 
~ doen, de hoofdredakteur heeft een aantal medewerkers, van die vijf medewerkers zijn 
>.<: 

~ een aantal geen journalist meer; er is 1 redakteur die dus de ingezonden stukken ter 

~ behandeling gestuurd krijgt.De hoofdredakteur zelf schrijft geen hoofdartikelen. Bij 
<( 
I 
~ geen enkele krant zou een dergelijke constructie mogelijk zijn, wat er dan ook mijns 

inziens zou moeten gebeuren: Ef zou eens een onderzoek ingesteld moeten worden door 

vakjournalisten, wat er gebeuren zou moeten om het blad beter te hebben. Nu moet ik 

er bij zeggen dat de hoofdredakteur bià0onder veel moeilijkheden heeft. De hoofdre

dakteur, dat weet ik, omdat ik hem, •••• (Wilt U het wel kort maken, er moeten nog meer 

sprekers). Ja, maar ik wou dan toch wel zeggen, mevrouw de voorzitter, ik wou toch 

wel zeggen dat er bijzonder weinig medewerking is naar ik gehoord heb dan van de zijde 

van kamerleden dan en ook van onze fractievoorzitter. En dat kan ik wel zeer goed 
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Begrijpen, dat een kamerlid die over aktuele onderwerpen gevraagd wordt zegt: ja. maar 

dat bewaar ik voor de Tweede Kamer, maar als we nou een goed blad willen dan moeten 

we niet bang ijn, dat er dingen in verteld woràen , die anderen nog niet weten. Als 
'7, 

we nu zo doorgaan dan blijft het blad, blijft 0lecht. Qua lay-out is het blad bijzondel 

slecht. Het is een letterwoestijn, er is door mijn voorganger gezegd dat er weinig 

foto's in zijn. Helaas in een politiek blad zijn weinig foto's, maar wat de lay-out 

betreft zou het dus heel wat veranderd kunnen worden. Een van de nadelen van V&D dat 

het (Wilt u nu afronden)ja, dat wil ik wel, ikbwou alleen een ding nog zeggen. Een 

van de nadelen van V&D is dat het aantrekken van politieke journalisten bijzonder moei 

lijk is omdat een journalist de toestemming nodig heeft van zijn hoofdredaktie om mee 

te werken aan een ander blad, en de situatie in ons land nu eenmaal zo txt is dat die 

hoofdredakties niet graag willen, dat hun journalisten meewerken aan de VVD, V&D. 

Xat ik zou willen voorstellen is: dat er dus door het bestuur ernstig naar deze zaak 

gekeken wordt en dat er een aantal vakjournalisten gevraagd wordt hun hoofd erover 

te buigen en een advies uit te brengen aan het bestuur, hoe het blad beter kan zijn 

en een meer politieke inhoud zot kunnen krijgen. Ik dank u voor de aandacht. 

Mver. van Someren-Downer: 

Mag ik even aan Titre Personel zeggen dat ik aan de overzichten van de Heer Abspoel 

zowel als jong kamerlid zowel als ouder kamerlid, als jong-voorzitter, als ouder voor

zitter, zo ontzet~nd veel gehad heb, dat ik hem wel even wil bedanken. 

Het woord is aan de hoofdredakteur uan Vrijheid en Democratie de heer La Chapelle. 

de Heer La Chapelle: 

Mevrouw de voorzitter, darnes en heren. Andersdan de Heer Schietzel uit Amsterdam ver

onderstelt zit ik niet met mijn handen in het haar. Maar ik wil wel graag antwoorden 

op een aantal opmerkingen die gemaakt zijn en vragen die zijn gesteld. Ik zou eigen

lijk willen beginnen met een opmerking te herhalen die zeer onlangs een van de leden 

van de redaktieraad gemaakt heeft op een vergadering, die zeiiets n.l. van de kritiek 

die hier gespuit, was ons te voren al wel bekend, die zei; Ik ben eigenlijk erg blij 

dat er kritiek is, ik heb wel eens het idee gekregen dat zelfs wanneer het blad op 

z'n zijkant werd afgedrukt dat je er dan nog niks over zou horen. En het feit dat erç 

dan nu kritiek is wijst in ieder geval in de richting dat er enige aandacht voor 

het blad is en dat het misschien door deze en gene toch wel uit het bandje wordt ge

haald. Dat brengt mij op het bestaan van die redaktieraad. Ik geloof dat het verstan

dig is om daar uitvoeriger dan ik dat bij een vorige gelegenheid al wens heb mogen 

doen, nog eens op te wijzen. Er bestaat behalve een redaktie voor het normale dage

lijkse werk ook een redaktieraad die vrij breed is samengesteld; daarin zit een ver

tegenwoordiger van de Kamerfractie, daarin zit iemand van de propagandacommissie, 

leden van het hoofdbestuur, van het algemeen secretariaat, de waarnemend hoofdredak

teur en ikzelf maken daar ook deel van uit. Deze redaktieraad komt op gezette tijden 

bijeen, misschien niet zo vaak als wel wenselijk zou zijn, maar toch in ieder geval 

wel eens ~èr 3, 4 maanden; en heeft o.a. tot taak om de nummers die verschenen zijn 

eens aan een kritische beschouwing te onderwerpen. Suggesties ter verbetering te doen. 

En fungeert ook als beroepsinstantie vonr diegenen die menen dat hun ingezonden stuk 
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niet juist, of in het geheel niet - en dan dus ten onrechte in het blad is gepubli

ceerd. Deze redaktieraad dus beveel ik in uw warme aandacht aan, omdat ik het gevoel 

heb dat een aantal opmerkingen die hier in een zo grote vergadering gemaakt worden, en 

waar nauwelijks zinvol ingegaan kan worden, omdat dat te veel tijd zou vergen, dat de

ze opmerkingen bij wijze van spreken het hele jaar door gedeponeerd kunnen worden bij 

die redaktieraad die zich daar dan ook zeker over zal buigen. 

In dat verband, niet de belangrijkste kwestie, maar anders zou ik het wellicht verge

ten, een antwoord aan de heer Rozenbroek van de afd. Spijkenisse, over een ingezonden 

brief van de Heer Polman. Het is feitelijk onjuist wat beweerd wordt, dat de redaktie 

de Heer Polman, niet of onvoldoende beantwoord zou hebben, integendeel, ik heb per

seonlijk een zeer uitvoerige correspondentie met de Heer Polman gehad, met interval

len van ten hoogste 2, 3 dagen, want een brief be~ntwoDrdt ik altijd onmiddellijk. 

De Heer Polman heeft mij dan ook - helaas heb ik het niet in mijn zak gestoken, want 

ik vondt het te onbelangrijk om daar een paar honderd mensen mee te vermoeien, maar 

nu de vraag gesteld is moet ik het dan toch zeggen. De Heer Polman heeft mij dan ook 

geschreven, dat hij in het geheel niet kritiek heeft op het beleid van de redaktie 

wat betreft het reageren op zijn brieven. Hij heeft alleen kritiek op het feit dat een 

ingezonden stmk, dat hij geschreven had, enigszins bekortmaar bepaald niet in zijn es

sentie aangetast in het blad is gepubliceerd. En hij verlangde dat alsnog de oorspron

kelijke versie zou worden afgedrukt. Daartegen nu heb ik gemeend mij te moeten verzet-

ten. Ik heb toen tegen de Heer Polman gezegd, als je daar klachten over hebt wendt 

je dan tot de redaktieraad, dat heeft hij gedaan, en wat wil nu het ongeluk. Die re

daktieraad gaat het zoals ik U zei eeens per zoveel maanden en daardoor is veroorzaakt 

dat de Heer Polman inderdaad nogal enige tijd op antwoord van de redaktieraad heeft 

moeten wachten. Overigens is in die redaktieraad zijn brief zeer uitvoerig ter sprake 

gekomen. ~en heeft zijn oorspronkelijke versie gelegd naast die , die in het blad is 

afgedrukt. De redaktieraad is tot de conclusie gekomen dat de samenvatting zeer correct 

was geschied, daarvan is aan de Heer Polman mededeling gedaan, en ik vind het in een 

woord kwatsch dat daar nu nog weer eens een keer in een algemene vergadering op een 

dergelijk onbenullige zaak - kort maar goed gezegd - wordt teruggekomen. 

Ik zou ook willen zeggen dat ik als hoofdredakteur van het blad mij de volledige vrij

~ heid behoud om ingezonden stukken te bekorten en ze dan toch te voorzien van de naam 
w 
f-

~ van de inzender. Als ik ze zeer drastisch verkort dan doe ik het wel eens zo dat ik 
0 
~ schrijf de Heer Pietersen te Tjitjerstradeel schreef ons dat hij dat zus en zo van 
ó 
~ mening was. Dan is dacht ik duidelijk dat het een vervorming is, qua stijl van wat 
~ 

~ de Heer Pietersen heeft geschreven, maar het kan ook heel wel voorkomen dat je een 
w 

~ brief die erg lang is bekort, zonder de essentie te raken en ik meen dat dat bij elke 
< 
Ü krant om te beginnen gebeurt, en ik geloof ook dat het een gemxzond beleid is als ik 
Vl 

alles zou afdrukken exact in de vrom zoals het mij bereikt, dan zou u niet weten wat 

u leest. Bovendien vergeet men een ding: als ik van mening ben dat een bepaald stuk 

wel zinvol is, maar dat het even stylistisch wat bijgeschaafd of verkort zou moeten 

worden, men is ook vaak heel erg wijdlopig zoals ik op dit moment, zo is men in zijn 

brieven o~k vaak, Als dat nou gebeurt dan geloof ik dat het niet in het belang van de 

inzender is in het algemeen als ik daarover dan uitvoerig met hem ga corresponderen, 

dat betekent dat hij inhakend op een aktueel onderwerp, dat is meestal het geval, 
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eerst nog weer eens moet wachten op een brief van mij. En dat moet hij dan overdenken 

en dan schrijft hij weer terug, misschien nog eens een keer zo'n correspondentie. In

tussen zijn we dan omdat het blad tenslotte eenmaal per 14 dagen verschijnt misschien 

in de verschijningsfrekwentie van het blad 2, 3 nummers verder en dan is de aktuali

teit van het onderwerp af. Men moet zih~ ook dat realiseren, als men zegt: moet die re

daktie dan niet met de schrijver overleggen. En juist omdat er een beroepsinstantie 

is waar men terecht kan als men dan echt van mening is dat men niet goed aan zijn trek· 

ken gekomen is, geloof ik dat daar ook principieel geen enkel bezwaar tegen hoeft te 

zijn. VoJJedigheidshalve, mevrouw de voorzitter, zou ik willen vermelden, dat in het 

afgelopen jaar zeggen en schrijven 2 ingezonden brievenschrijvers beroep bij de redak

tieraad hebben aangetekend, waaronder de heer Polman en een van die twee - dat is dus 

de andere meneer - heeft het nog ingetrokken halverwege ook. Ik geloof dus dat het 

daarmee zo'n vaart niet loopt. Wat nu de meer wezenlijke kritiek betreft op de stich

ting: Blijvend applaus. Ik heb wel behoefte om daar iets naders op te zeggen. In de 

eerste plaats geloof ik dat het niet zo kwalijk zou zijn als er een stichting 'Blijven( 

applaus' voor de VVD opgericht wordt. Maar dat nou even ter zake, dat is dan niet de 

taak van Vrijheid en Democratie. Ik heb al eens eerder in een algemene vergadering 

naar voren gebracht dat het inderdaad wenselijk is om zich te bezinnen die het orgaan 

in de partij heeft. Ik heb wel eens gezegd, ik kan zeggen, het is een soort van ker

kenblad, waar je de spreekbeurten in kan vinden. En als die er nou maar in staan, dan 

hoeft het verder niet meer. Je kunt zeggen, het moet toch ook een propagandistische 

werking hebben waarian ik dan zou willen koppelen: dan moet je ook zorgen voor een 

bredere verspreiding van dat blad, dan alleen onderf de leden. En je kunt natuurlijk 

ook zeggen dat men inderdaad een forum in dat blad moet scheppen van allerlei tegen

gestelde meningen waarover gediscussieerd kan worden. Je kunt ook stellen het moet 

een mengelmoes van al dit soort dingen zijn. In feite is het dacht ik het laatste al

thans daar wordt naar gestreefd. Vfanneer ik zie dat in landelijke dagbladen, dagbladen 

U heeft ze zelf genoemd mevrouw de voorzitter, die voorheen de liberale politiek en 

de politiek van de VVD nogal eens ondersteunde, dat in die dagbladen steeds meer em 

tendens te bespeuren valt om misschien nog niet de liberale ideeën, maar dan tmch in 

ieder geval wel die VVD aan te vallen althans minder welgezind te zijn; in allerlei 

vormen, zowel in de commentaren als in de eenzijdigheid van de berichtgeving. Dan 

vraag ik mij in gemoede af of het nog de taak is van een partij orgaan om al die stand

punten die men dan zo graag van anderen in ons blad zou willen lezen, ook nog eens 

af te drukken. l'.Ien hoeft toch daxht ik verdraaid weinig moei te te doen, om het stand

punt van de heer Den Uyl in deze dagen te weten te komen. Daar staan alle kranten vol 

van. En ik vraag mij dus af: is dat de taak van het blad. Als deze vergadering, of als 

U hoofdbestuur of welke daartoe gemachtigde instantie dan ook mij zou opdragen om 

in die richting het blad om te buigen, dan zal ik daar XM loyaal mijn medewerking 

aan verlenen, maar ik vraag mij wel af of het de juiste gang van zaken zou zijn. 

IK geloof dan ook dat de MROCK ontwerper of ontwerpers van de motie van de afd. Rotter

dam een paar dingen door elkaar haalt. Als daarin, wat een ander heeft opgemerkt, o.a. 

de Heer Eenhoorn uit Groningen, gezegd zou zijn dat het blad levendiger kan worden 

dat het een levendiger presentatie behoeft in deze djnamische tijd, dat je inder-

daad niet een grijze massa van le~ters maar een schakering van kleine berichtjes 
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en foto's en leuke verhailtjes enzanz. moet hebben. Dan wil ik daar een end in mee 

gaan. De opmaak van het blad waar ook weer over gesproken is, heb ik enigermate aan

gepast aan de inhoud en de inhoud is nu eenkeer hoofdzakelijk, min of meer van be

schouwende aard, dat leidt vaak tot wat lange en misxchien inderdaad te lange artike

len. Ik vind dat je boven een artikel dat niet uitgesproken nieuws brengt, maar meer 

van beschouwende aard is, niet een kop moet zetten, die suggereet~ alsof je er won

der wat wijzer van wordt als je het leest die je nog nergens anders gelezen hebt. 

En dat dus een dergelijk beschouwend artikel ook qua opmaak een rustiger indruk mag 

maken dan een normale krant die nou eenkeer dag in dag uit de aandacht van de leden 

moet boeien. Niettemin wanneer men van mening is dat aan de vormgeving wel het een en 

ander te verbeteren is dan ga ik daar graag in mee. Ik verklap ook geen geheimen als 

ik meedeel dat het juist in de laatste bespreking van de redaktieraad daar uitvoerig 

over is gediscussieeerd en dat we inderdaad na een jaar of drie deze opmaak gehanteerd 

te hebben, zullen overgaan tot een andere en naar ik hoop wat levendiger opmaak. 

De Heer Stietzel heeft weliswaar titre personel, en daarom zal ik niet op alles wat 

hij gezegd heeft ingaan, nog een paar dingen gezegd waar ik toch wel een weerwoord 

op geven wil. Hij heeft gezegd dat er een gebrekkige samenwerking is met of medewer

king is van de Kamerleden en met name de Heer Wiegel genoemd, Het is inderdaad zo, dat 

zal niemand ontgaan zijn, dat de Heer 'Niegel de afgelopen maanden een na die verkie

zingen niet meer op pagina 1 van V&D heeft gestaan met een artikel van zijn hand, hij 

had daar zijn eigen redehen voor, waar Mevr. van Someren al op heeft gedoeld en waar 

ik op dit moment verder niet op in wil gaan. Men kan dat betreuren of niet, maar het 

waren in ieder geval redenen die zeker te respecteren zijn en het was geen beleidskwes

tie van de redaktie als zodanig. Wat betreft de medewerking van Kamerleden, daar heb il 

in zoverre niet over te klagen, dat wanneer ik een kamerlid uitnodig om te schrijvenç 

dan gebeurt dat zeker; het gebeurt ook heel vaak ongvvraagd, even hartelijk welkom o

verigens. Inderdaad ontmoet ik wel eens een moeilijkheid, maar ik geloof dat die altijc 

zal blijven bestaan en dat we daarom maar eens moeten uitscheiden op deze algemene 

vergadering met daarover ielke keer weer opnieuw te praten. Inderdaad ontmoet je 

natuurlijk het probleem dat wanneer je een bepaald onderwerp aktueel is, dat dan het 

desbetreffende kamerlid, nog niet kontakt heeft gehad met de Fractie. Kamerleden wil

len nou een keer als ze iets zgggen of schrijven graag weten dat ze in hun mening ge

ruggesteunt worden door de fractie, dat leidt dus tot een zeker tijdverlies. Heel 

vaak is het ook zo dat een kamerlid uiteindelijk dan zegt: ik wil toch liever eerstç 

het debat in de kamer afwachten alvorens ik over dat onderwerp ga schrijven, want 

ik weet niet hoedat debat loopt en ik wil niet vastgeprikt zitten aan bepaalde cita

ten die mij dan voorgehouden kunnen worden, tijdens dat debat uit mijn eigen partij 

orgaan. Allemaal te respecteren overwegingen waar ik eenvoudigweg mee te maken heb. 

Dan de kwestie van een forum van meningensvorming. Ook door de heer Poortman naar vo

ren gebracht. Die dan door de redaktie gestimuleerd zou moeten worden. Kijkt u eens 

ik vraag mij altijd af, en dat doe ik nu zolang ik hoofdredakteur van dat blad ben, 

dat is 6 jaar, ik vraag mij altijd af welke functie heeft blad in het geheel van 

de partij. Is het een registrerende functie en moeten wij dus als partijorgaan regi

streren wat er in de partij gebeurt, als men daarop ja zegt dan heb ik niet de behoef

te en is het ook mijn taak niet om stimulerend op te treden, om allerlei discussies 
uit te lokkem. 
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Als ik de uitdrukkelijke opdracht krijg om dat wel te doen dan wil ik het graag doen 

maar dat moet dan ook inderdaad opdracht zijn en aan een vrijblijvende mededeling van 

dat zou misschien wel aardig wezen, daar koop ik zo weinig voor, dan moet inderdaad 

deze uitspraak er komen en moet men zich realiseren wat de draagwijdte van een derge

lijke uitspraak kan zijn. Ik wil niet zeggen dat ik er apriori afwijzend tegenover 

sta, maar om nou over allerlei mogelijkheden, allerlei onderwerpen discussies in dit 

blad te voeren, die wellicht ook schadelijk voor de VVD kunnen zijn. x Ik vraag me 

af of dut de tauk van een partijorgaan is. 

Wat de meningsvormin g betreft overigens - de Heer poortman heeft nou ongelukkig ge

noeg naar mijn smaak de ingezonden rubrieken, de ingezonden stukkenrubriek uitgesloten 

maar dat is nou juist dacht ik bij uitstek een rubriek waar mensen meningen kwijt kan 

en dat dat gebeurt, en dat daar grif gebruik van gemaakt wordt, daar hoeft u maar ean 

aantal nummers van V&D op te slaan om te zien hoeveel ingezonden stukken er tenslot~ 

komen en ook geplaatst worden. Er is geen sprake van dat ik ingezonden stukken onder 

de tafel werk, er is geen sprake van dat ik mensen stimuleer uit bepaalde richting 

om ingezonden stukken te publiceren, wat er mij mij binnenkomt dat wordt gepubliceerd 

~ en daarmee uit. En dat men het er mee eens is of niet, dat laat mij syberisch. En als 
c 

...!!! v men dan van mening is dat die ingezonden stukkenrubriek wat eenzijdig karakter heeft 
..<::: 
<U 
z een mening die ik persoonlijk overigens heb, dan kan ik alleen maar antwoorden, nou 

Q) 

~ ja, dat komt omdat er geen andere stukken krijg. Hê ik kan toch moeilijk iets publi-

~ oeren en ter discussie stellen in de partij zonderdat mij dat bereikt heeft. 
"0 

2 Mevrouw de voorzitter, ik zou over een aantal dingen die naar voren gebracht zijn ö 
~ 

c 

"' > 
co 
""' 

~ 
w 
i= 
(/") 
w 
0 
~ 
<C 

ó 
~ 
1-
~ 
w 
_J 
w 
a. 
<C 
<C 
I 
u 
(/") 

nog wel meer kunnen zeggen, toen ik journalist was bij het Algemeen Handelsblad oude 

stijl toen heb ik altijd erg veel, was ik altijd erg begaan als ik naar het partij

congres van de partij v.d. Arbeid moest, waar dan o.a.. een van de agendapunten was: 

de verdediging door de hoofdredakteur van het Vrije Volk, van zijn beleid. En dan 

kwamen er allerlei lieden naar voren, die zeiden: is het nou zo nodig dat in 1 t Volk 

een blote juffrouw op Ri de eerste pagina staat, en dan moest hij daarop reageren 

dat zijn allemaal vrij moeizame discussiepunten in een grote vergadering. Ik ben al

tijd graag tot overleg bereid. ik zeg de vergadering graag toe, dat wij wat vormge

ving betreft zullen streven naar verbetering. Ik zeg de vergadering ook graag toe, dat 

dat met zich mee zal brengen een verlevendiging wat de aangeboden copij betreft. Ik 

kan mij voorstellen, kleinere stukjes over onderwerpjes die misschien toch ook wel 

aardig zijn om eens in het blad te lezen. Wat dat soort van dingen betreft geef ik 

graag mijn medewerking. Ik dacht dat de motie van de afdeling Rotterdam in zoverre 

het doel voorbij schiet dat ik niet vermag in te zien dat het schrijven van artikelen 

waarin hetk'liberale standpunt naar voren gebracht wordt een zinloos spreken is tot 

de verkeerden, Ik heb juist begrepen dat men in dat blad wil aantref~en hoe de VVD 

over een aantal dingen denkt. Nou, ik kan het niet anders schrijven dan ook inder

daad de schrijver hoe ze NR er over denken en verder dacht ik met u, tenminste dat 

meen ik uit uw woorden begrepen te hebben, mevrouw de voorzitter, dat deze motie nog 

wel - ik wil nou niet meteen zeggen ontraden moet worden , dat hoeft niet i, daar ben 

ik liberaal genoeg voor, maar ik leg hem in uw midden neer en ik wacht met een gerust 

hart de uitspraak af. Ik dank U zeer. 
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Het woord is aan de Heer Talsma: 

Voorzitter van de stichting 'Vrijheid en Democratie'. 

De Heer Talsma: 

Mevrouw de voorzitter, dames en heren, de heer La chapelle, onze hoofdredakteur 

heeft al uitvoerig op de punten ingegaan, ook op die punten, die met name betrekking 

hebben op de redaktieraad, ik wil dat nog kort even toelichtén, omdat mij blijkt dat 

het bestaan van deze raad en de werkwijze niet helemaal bij iedereen bekend is, Er 

is een jaar of anderhalf geleden een redaktieraad gevormd bestaande uit een aantal 

personen die voortdurend de radaktie van advies dient en die met name ook graag lui

stert naar wat er in de partij leeft. Dat luisteren heeft die raad vandaag kunnen 

doen, maar in het afgelopen jaar is er bijzonder weinig binnengekomen. Ik maak u daar 

geen verwijt van ik constateer alleen dat de raad blijkbaar nog niet voldoende bekend 

is geweest, want als u de vergadering van die raad meemaakt - het is volstrekt onjuist 

wat de heer Stietzel zegt, dat die raad nooit vergadert T die vergadert regelmatig 

en als we de laatste discussie hebben meegemaakt dan zou U dus inderdaad, zoals de 

-{g heer La Chapelle heeft gezegd hebben meegemaakt dat onder de invloed van opmerkingen 
c: 

"' 1 ook van de meest kritische zin alleen maar gezonde en goede ideeën worden geboden • 
..<:: 
Qj 
z Wat dat betreft ik kom nu even op de motie van de afd. Rotterdam, geloof ik ook niet 

<I) 

~ dRt het op deze manier, de juiste manier is om de zaak te behandelen. De afd. Rotter-

~ dam heeft niet zich met de redaktieraad in verbinding gesteld; de redaktieraad staat 
"0 

2 graag open voor allerlei wensen en ideeën,de formulering van deze motie is - op z'n 
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zachtst gezegd - een beetje onrechtlijnig, en ik heb er niets op tegen als u hem aan

neemt maar u kunt er zich van verzekerd houden, dat ook zonder die motie de redaktie

raad op een intensieve manier bezig is met te proberen voortdurend wat nieuws te 

brengen. De Heer La ~hapelle heeft het al gezegd: een partijblad is een onmogelijk 

moeilijk, lastig ding. De redaktieraad heeft als mening, en daar is dacht ik de redak

tie het ook mee eens, dat we natuurlijk van allerlei dingen moeten zijn, mededelingen 

blad, mededelingen uit de afdelingen, mededelingen uit de kamer~eden, maar in een be

langrijke mate en uiteindelijk moet altijdm voorop staan dat het een x journalistiek 

zo interessant mogelijk geval moet zijn. Dat betekent dat er een voortdurende wissel

werking moet zijn van nieuwe ideeën en van kritiek op het oude. En ik kan u de ver

zekering geven dat de redaktie daar, de redaktieraad daar ook mee bezig is. Met name 

ook wat betreft het begrip uitbreiding van de redaktie vernieuwing van taken, is beslc 

ten zoals trouwens regelmatig gebeurt om uitbreidine aan de staf te geven, om nieuwe 

mensen aan te trekken, ik onderschrijf wel enigszins wat hier gezegd is, dat so~~ige 

weergevingen van redevoeringen e~ andere dingen wat langduurig en wat langdradig zijn. 

Het is ook onze bedoeling om deze wat te bekorten. Er is nog kritiek geuit als ik het 

goed begrepen heb dooe de afd. Spijkenisse over een ingezonden brief. Misschien heb 

ik die zelf ook een klein beetje uitgelokt. ~r is een inzending geweest bij de redak

tieraad of die brief niet ten onrechte te veel bekort was. De redaktieraad heeft dat 

bekeken, en kwam unaniem tot de con~lusie dat è.e essentie volstrekt juist was weerge

geven. Toen ik dit aan de inzender berichte heb ik daarna voor mijn persoonlijke menin 

gezegd dat deze inzender die in de laatste weken 8 brieven had ingezonden, een beetje 

veel correspondeerde, ik heb mijn excuses gemaakt voor de iets te late beantwoording 
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1 Maar mijnerzijds gezegd, een pQrtijbestuurder is ook maar een mens, dat dat kogelen 
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met brieven mij wel niet helemaal niet zonder een zekere w~llust te zijn geschiedt, 

voor~wam. Ik kan me begrijpen dat dat prikkelt en dat dat tot verdere discussies 

aanleiding geeft. Het spijt me alleen dat het u zoveel tijd heeft gekost. 

·viat betreft het punt vcm de motie van Rotterda.m zou ik toch wel iets duidelijker 

willen zijn dan de hoofdredakteur, ik geloof niet dat het nodig is dat de vergadering 

zich op deze manier uitspreekt. We hebben met bijzonder grote belangstelling naar 

alles wat hier gezegd is, geluisterd en het wordt allemaal in de grote pot gegooid 

en meeoverwogen. Ik geloof niet dat het nodig is, dat de vergadering op de wijze zo

als het hier staat, die ik ook in zichzelf niet helemaal logisch vindt, uiting geeft 

aan een bepaalde visie. 

Vraagt er iemand in tweede instantie het woord? Naarbij ik dan wel streng zeg dat 

het tien voor zes is, maar ik wil u het woord uiteraard niet ontnemen, maar u wel 

vragen het kort te maken. 

~ Mevrouw de voorzitter, ik wil inderdaad heel kort zijn.De beantwoording van de Heer 
c 

~ La Chapelle en van de Heer Talsma vonden wij zodanig overtui~nd dat wij de motie van 
..s:: 

~ Rotterdam niet meer zullen steunen en dankzeggen voor de antwoorden. 
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Zijn er nog sprekers in tweede instantie? Ze krijgen alleen het woord als ze het heel 

kort maken. Want ik krijg ruzie met de partij als de partij niet voldoende kan eten. 

Mevrouw de voorzitter, ik wil graag, hoewel ik helemaal niet van plan was om iets te 

zeggen, wil ik toch graag na wat gezegd is, n.a.v. dit punt kritiek hebben - ik heb 

zelf veel kritiek vaak -maar kritiek hebben op de wijze waarop door een lid van Am

sterdam kritiek is uitgeoefend; de mij niet sympathieke en zeer ongenuanceerde kritiek 

waarbij nog komt, dat dit een afbraakpolitiek was en ik speciaal geporteerd ben voor 

opbouwende politiek. En dat er hier nergens alternatieven zijn.gesteld. Ik meen dat 

het goed is dat uit de vergadering ook een woord hierover gezegd wordt. En in het bij

zonder de aanval, ik beschouw het als een persoonlijke aanval, op onze hoofdredakteur, 

eh, de politiek redakteur de heer Abspoel.Ik geloof niet dat journalistiek aan leef

tijd gebonden is. En dat de Heer Abspoel met zijn politiek in ons blad, zijn stukken 

in ons blad duidelijk bewijst dat dit kan en ik hoop dat als hij m is, dat hij het 

nog zal kunnen en zal willen. Dan wil ik tenslotte nog wel vragen de aandacht van de 

opmaak van ons blad Vrijheid en Democratie wat betreft het groot aantal witte vlekken 

Ik heb het gevoi dat er gestreefd kan worden naar een zodanige opmaak dat er meer 

plaats zal zijn voor meer stukken, speciaal dat het niet nodig is om ruimte open te 

laten voor artikelen die mogelijk later, op het laatste moment voor de drukkerij nog 

binnenkomen omdat het wel gebleken is in de praktijk gezien de vele witte plekken, ge 

durende het laatste jaar, daErkennelijk geen behoefte aan is. Dank u wel. 

(Mag ik nog even voor de notulen uw naam?) Mijn naam is Krena Uiterwijk a.fd. Middel

burg (Dank u wel). 
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Heel kort. Ik ben ontzettend blij met de steun van de heer La Chapele en Talsma voor 

de ideeën die ik naar voren heb gebracht, gàewel zij het dan niet eens zijn met de 

woorden die wij gebruiken hebben, dat vindt ik helemaal niet belangrijk, tenslotte 

gaat het om de geest en niet om de leèter, het ging ons erom met deze motie om het 

blad V&D een beetje wakker te schudden, welnu, dat is gelukt. En wij hopen dat zelfs 

zonder deze motie, want ik wil hem hierbij gaarne intrekeken (u trekt hem in, goed zo) 

zonder deze motie ook onze , vooral onze jonge nieuwe leden stof binnenkrijgen, die ze 

van ganserharte willen hebben. Dank u zeer. 

Mevr. van Someren-Downer: 

Dames en heren, mag ik constateeren - tenzij u het niet met me eens bent - dat hier

mee dit agendapunt wat u betreft is a~gerond, dan mag ik nog wel de heer La Chapelle 

en uiteraard ook de Heer Talsma hartelijk danaai voor hun woorden. Mocht ik ooit in 

de jury zitten vaneen sprekerskursus. Ik moet u zeggen dan is de Heer La Chapelle bij 

mij bij voorbaat geslaagd. Hij heeft op een uitmuntende wijze zijn beleid verdedigd 

ik ben hem daar erg erkentelijk voor. Hartelijk dank meneer La Chapelle en mijn com

plimenten voor uw sprekerstalent. 

Dames en Heren, dan ben ik genaderd aan de rondvraag. Ik hoop - ik zeg het heel eerli~ 

- dat u er niet veel voor heeft. Als het even kan niets. Ik heb er zelf voor d~t de 

afd. Den Haag mij verzo~cht heeft u over te brengen dat er nog een stapeltje ThorbeckE 

penningen over is. Ze zijn van brons. Ze kosten f 20,- ze gaan in de toekomst - dat 

zeg ik erbij - heel veel meer waard zijn. Ze zullen veel meer waard worden. Zo gaat 

dat met munten. En ze zijn verkrijgbaar bij mevrouw Hubert, u allen bekend, mag ik 

aannemen. Ik mag u graag aanbevelen deze penning te kopen voor uw kinderen en kinds 
CXl 
~ kinderen is het bepaald een kostbaar aandenken. Het zijn geen dollars maar Thorbecke 
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penningen. 

Dames en heren heeft er nog iemand iets voor de rondvraag?Neen? Dan wens ik u alle

maal een smakelijke borrel en smakelijk eten. Tot straks. 
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Dames en Heren, men zou zo zeggen: als we het hier vanavond zien - de VVD is wel erg 

groot geworden. Nooit te groot. Ik heet U allen hartelijk welkom. Ik ben erg blij dat 

U in zo grote getale naar Assen bent gekomen om hier deze vergadering bij te wonen. 

Vanmiddag hebben we ak ons huishoudelijk gedeà te gehad. Ik behoef dus slechts een ge

deelte van U welkom te heten. Het is langzamerhand traditie geworden dat de officie

Ie gasten pas na de toespraak van de politieke leider welkom geheten worden. Ik zou 

die traditie willen voortzetten. Dames en heren, ik zou enkele woorden tot u willen 

spreken als inleiding tot hetgeen Hans Wiegel straks tot u gaat zeggen. De laatste 

maanden heb ik vele malen moeten denken aan een gezegde van de belgische x~kE sophilis 

tische politicus PaulHenry Spaak, die zei: voor alles bestaat op dit ondermaandse 

vergeving behalve sukses. Daar heb ik vaak aan moeten denken als ik hoor en las hoe 

de VVD en met narr,e onze politieke leide:!' Hans '.'.'iegel werd behandeld door andere 

partijen. Niegel sprak de waarheid en hij won. Voor de grootste zonde kun je kenne

lijk eerder vergeving krijgen dan voor deze logische, maa:::- voor de politiek kenne

lijk onacceptabele kombinatie. En, dames en heren, misschien is het u ook wel zo ge-

~ gaan. Ik weet het eigenlijk van velen van u wel zeker.Men gaat er maar al te gemakke-ç 
c 

..!!! 
j lijk vanuit dat VVD-ers keiharde lieden zijn, zelfverzekerd, onkwetsba&r, ongenaak-
-v 
z baar. Maar niets is minder waar. En ik wil u wel bekennmen ik weet uit persoonlijke 

(lJ 
..c 
~ gesprekken dat het velen uwer zo is gegaan. Dat we toch wel zeer geschokt zijn ge-

weest over de ta0,l d.ie gesproken is op de partijraad vgn de KVP kort na de verkie

zingen. Veel hiervan is gelukkig zou ik haE.st zeggen uitgezonden door de televisie 

Die K'TP-ers die regeerden met ons, met een korte onderbreking van het kebinet Kale 

vanaf 1959. Er een heèeboel vooruitstrevende maatregelen genomen. Er is heel veel 

verbeterd op sociaLl gebied. ~n toch spreekt het KVP-kader over ons alsof we schoo-

~ iers zijn, waarmee in ieder geval niet meet mee te werken valt. En d.it heeft ons 
co 
~ werkelijk in de ziel getroffen, dit vinden wij helemaal niet leuk. En er komt een 
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moment dat we zeggen dit nemen we niet meer. 

Ik hoop dat de KVP, al th;:.ns iemand v:;,n de KVT uit dit a:p:plc:,us begrijpt wat wij bedoele 

ENquetes spreken nog een veel duidelijker taal. En~uetes zeggen ons, dat de partij

kader een andere taal spreekt dan de achterban bij de KVP en ook bij de AR. En dat is 

de tragiek van een heleboel partijen, dat kader en achterban niet meer eet elkaar klop 

pen. En ik,zou willen zeggen, en d~t is eigen~ijk de verklaring, gaat u maar na van 

de algelopen maanden, vanaf 1 december zijn we al bezig. Andriessen en AAntjes zijn 

de gevangenen van hun pertijkader. En het verheugt me werkelijk dStt ik uit het on

derzoek dat de kiezer van 1972 heb mogen lezen, dat bij de VVD kader en achterban 

best op elkaar kloppen. Dat bij ons het kader het meest representatief is voor die 

achterban. En dan jhoef je je er helemaal niet voor op de borst te rammen. Ik ben er 

alleen maar erg dankbaar voor, dat het zo gelukt is in de loop van 25 jaar. Maar het 

verklaart tevens waarom de politiek van Hans Niegel en van zijn fractie gedragen wordt 

door de partij en door de kiezers. Hcl is geloof wel eens heel goed om na al die maan 

den martelen aan het formatiefront dit dankbaar te constateren. 

Naast andere redenen is deze herkenbare homogeniteit een reden geweest voor vele kie

zers om ons te stemmen, om bij ons te komen. 
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Politici worden niet gekozen om met elkaar te kibbelen maar om een regering te vormen . 

Iedere kiezer weet immers dat zijn partij geen 76 zetels haalt. :Maar iedere kiezer 

verwacht wel dat er een regering gevormd zal worden. En wat de laatste maanden is ge

beurd, is een afschuwelijke afbraak van het aanzien van de parlementaire democratie. 

Wat Burger heeft gedaan zou ik willen noemen, met een vrije interpretatie: 'het onei

genlijk gebruik van de formatieopdracht'. 

Meer dan 2 maanden heeft hij de zaak opgehouden. Bn van Andriessen zelf hebben we op 

de televisie gehoord: Er is niet eens onderhandeld. NOu, wat hebben de heren dan ge

dan, die ruim twee manden. Toch niet mens-erger-je-niet of kienen? ik geloof dat het 

~ laatste nog niet eens mag. Oh, het mag nu wel, ja, maar de eerste kamer moet het ook 
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nog goedvinden. En nu hebben een heleboel mensen mij gevraagd:Kan dat nou zomaar; en 

dat zal u ~ls partijkader ook overkomen zijn, dat ze bij je komen en zeggen: kunnen 

jullie daar nou niks aan doen? en dan moest je zeggen: nee, daar kunnen wij niets aan 

doen. Volgesn de grondwet mag het, en toch ben ik nadeze maanden een vraagteken gaan 

zetten achter dit alles, en ik niet alleen. Zou het dan niet denkbaar zijn dat er ook 

voor formaties, spelregels gedragsregels worden, vastgesteld. We kennen al bijvoor

beeld de maximale tijd dat ministerschap en kamerlidmaatschap samen mogen gaan, dat 

kennen we al.Waarom dan ook niet een maximale tijd voor formateur. Dan was ons een der 

gelijke beschamende vertoning in ieder geval bespaard È gebleven. Het zou interessant 

zijn, wanneer dat eens onderzocht werd. Een andere oorzaak is, wat ik zou willen 

noemen: de onverzoenlijkheid van de partij. De kiezers die zijn niet zo onverzoenlijk, 

dat is mijn stellige overtuiging. Die willen eenvoudig dat er geregeerd word en die 

zijn dat gekibbel beu. En nu zeggen wij eerlijk, wij kunnen niet met de P.v.d.A rege

ren want onze programma's verschillen te veel. Dat zeggen we niet van de confessione

le partij. U zult dat straks van Hans Wiegel horen. We zeggen dat heel zakelijk. Dat 

lukt niet, maar met anderen valt te praten. Wij willen anderen niet etiquetteren. 

En ik zou eigenlijk willen oproepen tot wat ik zou willen noemen een politiek passi

fisme t.o.v. de anderen. Laten we eens naar mekaar luisteren en mekaar niet van te

voren uitsluiten. Ik zal die raad niet aan Den Uyl gevem, dat moet die man zelf weten. 

In dit verband zou ik toch met vreugde willen memoreren wat mensen X~ als Berger en 

de Brauw, resp. fractievoorzitter en partijvoorzitter van DS'70 hebben gezegd. Ik heb 

bijzonder weinig waardering voor de uitlaatingen van de heer Drees Jr. die vindt ik 

onnodig kwetsend en vijandig jegens de VVD. Ik weet niet of u het in de krant heeft 

gelezen, misschien bent u het allemaal een beetje beu, maar hij heeft erge onvriende

lijke dingen van ons gezegd. Ik zou bijna zeggen in het verouderde P.v.d.A-jargon. 

En ik zou tegen de Heer Drees willen zeggen: de VVD denkt over DS'70 echt veel beter 

en positiever dan u meneer Drees over de VVD. Aan dit soort polarisaties hebben we 

niets, daar zitten we niet op te wachten.Dit wat betreft het jongste verleden. En dan 

het heden. Ik heb wel eens gewanhoopt; ik heb het er wel eens moeilijk mee gehad, en 

dat heeft u misschien met het 25-jarig bestaan wel gemerkt: ik vroeg me wel eens af, 

waar gaat het nu allemaal heen? Maar ik geloof dat het op het ogenblik een duidelijke 

kentering is. Niet een weg terug naar de schijnheiligheid en het conservatisme en 

naar de Victoriaanse stijl, maar een weg terug van de verbeelding, naar het niet ware 

naar de wereld van deze tijd waar ik ond~nks alles zoveel van hou. Ns.m· de vrijheid 

van de jongeren, het non-conformisme, de openheid van nu. 
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Modieuze ontsporingen in het denken en gedrag die verminderen. Krantenberichten zeggen 

veel meer dan cow~entaren. Ik zou u willen noemen het bericht over teruglopen van het 

druggebruik het verzet tegen het dwangmatige groepsdenken aan de universiteiten. Dat 

is begonnen, het geval van professor Dout en de zijnen spreekt boekdelen. Steeds meer 

studenten onttrekken zich naar mijn indruk aan de terreur der minderheden en de pers 

is het terrecht zat. Vlerkende jongeren denken veel rationeler over hun "00rmingswerk 

dan agitatoren vermoedelijk prettig vinden. Dat hoeft u van mij niet te geloven. Zou 

zeggen leest Vrij Nederland van 7 april. En nu was het de laatste jaren steeds meer 

tot het modedenken gaan behoren om het verzet van een minderheid, tegen een door de 

meerderheid genomen besluit te wettigen, door zo'n besluit - genomen door de meerder

heid - struktureel geweld te noemen. En het verzet ertegen en of dat nou sabotage is 

of het verhi.nderen van mensen om te werken of huJJ. eigen gang te gaan, dat krijgt d::::.n 

een heroïsch tintje he, want strukture~ geweld dat mag je tegen gaan. Maar op deze 

xx:i: wi~ze ontken je natuurlijk wel het wezen van de demo~ratie, waarbij een meerder

heid nu eenmaal het laatste woord heeft. D~n mag die minderheid blijven ijveren voor 

zijn of hanT standpunt maar die meerderheid en andere spelregels kan ik me nog altijd 

niet voorstellen, die heeft nu eenmaal het laatste woord. Waarom zouden wij, als we 

nou toch zo doordenken niet eens een NOS-studio gaan bezetten. Dat kan toch ook? 

Ach, en het verhaaltje over struktueel geweld dat hebben Hans Wiegel en ik zo gehouden 

~ hoor, dat klinkt goed. En dan weet ik nog iets veel beters. Ik zou bijvoorbeeld samen 

~ met de tweedekamerlid van Dijke een NOS-kabeltje door gaan snijden. of een stekker al~ 
"0 
(ij 
~ leen maar uit hot stopkontakt trekken, ik weet nog hoe het ~oet ook. En weet u wat u 
oe: 

d~n bereikt? In een ~oment wat wij met jaren debatteren als minderheid niet bereikt 

hebben, alle ons onwelgev~llige omroepen plat - zoals dat heet in de term der agitato-

ren. Dat kan toch omk. Ik heb het gevoel dat van Dijke en ik in èe kortste keren 

~ het politieburo zitten, maar goed, Ik wil u maar even zeggen, hoe belachelijk de situa-
> 

~ tie is. '.'lij doen dë:ct niet. V!ij erkennen d~ü ons standpunt in deze zaak noga.l tijd een 
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minderheid is, ~lthans in het parlement, en wij doen die dingen niet. Maar als je het 

oen keer omke8rt dan ziet u wat voor rare toestand we beland zijn. En dames en heren, 

alle gekheid op een stokje, het g~at hier om het hoogste goed, dat wij als nederlander 

l1ebben, n.l.: een parlementaire democratie met parlementaire spelregels, waarbij in

derdaad die meerderheil get lao.tste woord heeft. En dan leggen wij ons consakwent bij 

neer. Met andere woorden: die bezetting van die ~OS-studio gaat niet door en we snij

den ook die k~bel NIET DOOR, dat heb ik u als voorbeeld genoemd. Als bewijs dat wij 

ons n'erleggen bij zo'n besluit van een meerderheid. Maar nu zit aan dit alles toch ee1 

hele bedenkelijke kant. Lieden die, waar het de democratie betreft, niet zo erg sterk 

in de schoenen staan; of lieden die eenvoudig het gezanik beu zijn, die gaan in zo'n 

situatie waarin al deze dingen gewoon gevonden worden om een sterke man roepen. En dat 

nu vind ik het allerergste wat ons kan overkomen. En ik geloof dat al diegene die 

Wereld Oorlog II met mij hebben meegemaakt dat heel nadrukkelijk met me eens zullen 

zijn. En ik weet zeker dat ook de jongere generatie daarna dat MKOCXR met me eens is. 

En dat is waar die VVD voor wil blijven vechten. Laten we dat heel goed in de gaten 

houden. 
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~ t . ~ Ik ken geen vrijheid, zonder democratie. Het stelsel waarin dat ook gewaarborg 1s, 
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moet mij nog getoond worden. En daarom zal ik tot mijn dood aan toe vechten voor de

ze democratie. Er is nog nooit iets beters uitgevonden. Er mogen allerlei bezwaren 

aankleven, Dat hebben vele staatslieden toegegeven. Churchill, Poincare, noemt u ze 

maar op, maar het is nog altijd het beste stelsel, laten we dat wel even heel goed 

onthouden de komende jaren. En nu moet ik eerlijkheidshalve zeggen dat wat ik hier 

ontsporingen noem, met socialisme met echt socialisme niets uitstaan heeft. Dat moet 

u niet verwarren, dat zou oneerlijk zijn. En ook het socialisme, dames en heren, en 

dan kom ik op mijn toekomstvisie: zal de weerslag ondervinden van de kentering die 

ik hier gesignaleerd heb. Het zal voor Den Uyl, ook voor hem, gemakkelijker worden 

zich te verzetten tegen de waan van de dag. Hij had het natuurlijk al eerder moeten 

doen. Maar de arme man kon het niet. Het was immers mode. Het socialisme van de ver-

beelding zal op de vlucht gaan voor het socialisme van de werkelijkheid. Zoals iedere 

dromer ook de meest boosaardige, vervluchtigt als de zon op gaat. De mens droomt, dat 

is bewezen het meest intens vlak voor het ontwaken. En wij staan voor dat ontwaken, 

dames en heren. Ik ben daar diep van overtuigd. Al betekent dat in de tijd gemeten 

misschien nog een periode van vele jaren. 

Bn nu wat betreft de toekomst. Aansluitend op wat ik net heb genoemd: de kentering. 

Aansluitend op wat ik u heb gezegd bij het 25-jarig bestaan Yn de Ray zou ik u nog

maals willen voorspellen een opsplitsing van de socialistische partijen, een verklei

nen YXH niet verdwijnen, laten we heel redelijk zijn, van de confessionele partijen. 

Maar daarna een versterking een interne versterking van deze partijen omdat het dan 

stabiele middenpartijen zijn geworden. En als een dergelijke schifting zich zal hebben 

voltrokken. Dan zijn net als in Duitsland en Belgie andere regeringscombinaties moge

lijk. En dan zijn we eindelijk verlost van de padstelling waarin we op het ogenblik 

zijn geraakt. En dit is geen bellenblazerij. Het is eenvoudig rekening houden met die 

kentering, maar ook - en dat zou ik als liberaal nog een keer onderstrepen - met de 

mens zelf. Met de echte mens, niet met die theoretische mens, die ik altijd tegenkom 

in socialistische programma's. Die echte gewone mens. Het is geen liderlijke materia

list. Maar die wil zoals uit een enquete die dezer dagen in de Volkskrant is gepubli

ceerd, bleek, die wil voor zich een goed bestaan met een eigen huis, een gelukkig ge-

~ zin, daar wil hij ook nog voor vechten. En sinds koning David is de mens zo geweest. 
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En dat kan geen socialistische partij veranderen. Politiek is bezig zijn voor deze 

mens. Bezig zijn ook voor de zwakkere. Maar daarom niet, ook d~t is zo modieus mis

verstand, diegene die wel op eigen benen kunen staan, vertrappen. Dat is politiek 

denken, politiek handelen. Bezig zijn met de mens zoals hij is, in zijn noden van 

vandaag, in zijn verlangens van vandaag, en hem geven een toekomstvisie waar hij of 

zij met hun kinderen naar toe kan leven. Dat is de opdracht van de politicus in deze 

tijd. ~~et name voor de liberale politiek dus. En ik geloof als de VVD op deze weg 

voort gaat allex schimpscheuten ten spijt, alle orkanen die er over Wiegels hoofd 

zijn losgebarsèen, niet bij ons, alleen bij tegenstanders ten spijt, dan geloof ik dat 

de VVD nog een buitengewoon grote toekomst tegemoet zal gaan. Het schept enorme ver

plichtingen. Het zal ons geweldig veel werk en inspanning kosten. Maar ik dacht, met 

een echt liberaal toekomstvisioen zullen we deze inspanning graag geven zoals we 

hier bij elkaar zijn. 
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~ En het begin, de eerste stap, van die vergroting van de VVD is gezet bij de laatste 

~ verkiezingen, en het lijkt mij het allerbeste, om nu de man die zo uiterst beheerst 
ti 
~ die maanden heeft gezwegen het woord te geven. Wiegel verbreekt nu het zwijgen ik 

-g vraag voor hem Uw aandacht • ., 
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~ REDEVOERING VAN DE HEER WIEGEL TER ALGEMENE VERGADERING VAN DE V.V.D. OP 13 APRIL 
"' 
3 1973 te ASSEN • 
. !: 
~ Integraal uitgewerkt af band. 
E 

-o -----------------------------c 
10 

:G 
"' ~ Niemand van ons, Mevrouw de Presidente, had toen wij vorig jaar in Nijmegen 
Cl 
c 8 bijeen waren, kunnen denken dat we tussen toen en nu zouden hebben meegemaakt: 

1. Een kabinetscrisis midden in de zomer van het vorig jaar. 

2. Verkiezingen eind november. 

3. en een wel uitermate bizarre kabinetsformatie daarna. 

Hoe die kabinetsformatie zal worden opgelost is vandaag niet te zeggen. U zult 

begrijpen, dat ik daarom enigszins voorzichtig, sommige denken misschien wel ánigs

zins in strijd met mijn karakter, in mijn uitlatingen moet zijn. De politieke situ

atie is zo onoverzichtelijke dat ik geloof dat het verstandig is te beginnen bij het 

begin. En het eerste deel van mijn betoog wijden aan datgene, dat er tussen Nijmegen 

~ en Assen gebeurd is. 
c 
10 

~ In het tweede deel van mijn betoog wil ik proberen de politieke plaats van onze 
.<;;; 

v 
z partij in het krachtenveld van onze Nederlandse politiek te schetsen • .. 
.<;;; 

~ En ik wil afronden met het trekken van enkele lijnen naar de periode, die ons te 

~ wachten staat. 
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Half juli, Mevrouw de voorzitter Dames en Heren, van het vorig jaar traden de be

windslieden van DS'70 uit het kabinet. Ik noem alleen maar de redenen voor hun uit

treden. Dieper ga ik er niet op in. Die redenen waren: 

EeK verschil van inzicht over de te volgen politiek inzake de inflatiebestrijding 

en - en dat was het feitelijke breukpunt - de onaanvaardbaarverklaring door de be

windslieden van DS'70 van de bezuinigingsvoorstellen die door de Ministerpresident 

en de Minister van Financiën waren gedaan. Diepgaand beraad binnen de Tweede Kamer 

fractie en met de voorzitster van de partij en de voorzitter van de Eerste Kamer

fractie leidde tot een oplossing van de crisis waarbij onze partij regeringspartij 

bleef. 

Die beslissing was heel moeilijk. Omdat wij, toen wij die beslissing moesten nemen, 

ook moesten inkalculeren dat er in ieder geval verkiezingen zouden komen daarna. En 

dat betekent dat we dan ook onze kansendaarbij zouden moeten overwegen. We hebben 

de beslissing om te blijven genomen, omdat we uit het overleg dat na het uitbreken 

van de crisis gevoerd werd de conclusie konden trekken dat wij in het beleid, waar

mee de regering met onze vijf excellente bewindslieden in de ware betekenis van het 

woord, in het najaar van 1972, omdat die regering van plan was te komen met een aan

tal voorstellen waarin wij voldoende van onze eigen visie zouden kunnen terugvinden. 

En de miljoenennota, die op de derde dinsdag van september werd gepubliceerd, beves

tigde dat vertrouwen ook. Ik beperk mij alleen maar tot een van de hoofdonderdelen 

van beleid: de Belastingpolitiek 

Op de derde dinsdag bleek dat de belastingdruk en dat is het eerste punt dat ik wil 

noemen, in 1973 niet of nauwelijks zou stijgen. 

- 2 -
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Dat de inflatiecorrectie normaal zou doorgaan; dat een eerste aanzet zou worden ge

maakt met de oudedagsvoorziening voor zelfstandigen; en dat de relatief hoge belas

tingdruk voor de middengroepen zou worden verminderd. 

Daaruit, uit die voorstellen, bleek onze invloed op het beleidzonneklaar. 

Ik ben ervan overtuigd , dat wanneer wij eruit waren gestapt in augustus, dat dan de 

mogelijkheid er heel nadrukkelijk in had gezeten dat er weizigingen waren gekomen in 

die belastingplannen. Wijziging met name in plannen voor de zelfstandigen. Wijziging 

met naam in de plannen voor de middengroepen. Dat de confessionele en de partij van 

àe Arbeid elkaar nader waren regemoetgekomen en ik geloof dat door het meedoen wij 

niet alleen hebben gerealiseerd, want al die voorstellen zijn aanvaard, hebben gerea

liseerd een aantal maatregelen, waar de achterban van onze partij, zich ook achter 

kan stellen, maar ik geloof ook dat wij door het inblijven in dat kabinet een heel 

belangrijke positie voor onszelf hebben geschapen en ook heel duidelijk hebben ge-

maakt dat wij met de confessionele tot zaken kunnen komen geheel andere zaken die an

ders tot stand zouden zijn gekomen dan wanneer wij niet hadden meegedaan. 

Ik wil overigens ook graag Mevrouw de Voorzitter zeggen dat de afspraken die tijdens 

de tussentijdse crisis van juli - augustus tussen de fractievoorzitters van de drie 

confessionele partijen en mij gemaakt zijn, dat die ons ook de zekerheid verschaften 

dat het beleid waarmee de regering voor '73 wilde komen in hoofdlijnen zou kunnen 

worden uitgevoerd. Juist vandaag, nu nog lang niet zeker is wat de toekomst ons zal •x 

brengen; nu niet zeker is of wij wederom in het kabinet zullen treden; nu niet zeker 

is of de confessionele partij alsnog een concordaat met de socialisten zullen sluiten 

wil ik zeggen dat de confessionele partij en dat met name hun fractievoorzitters en 

dat ook de VVD zich hebben gehouden aan de afspraaken die in augustus van het vorig 

jaar gemaakt zijn. Wij zijn, dat is bewezen, loyale partners van elkaar geweest. 

En er was nog een volgende reden, dat wij in het beleid voldoende terugvonden van 

onze doeleinden, dat wij in het kabinet zijn gebleven. Die reden was de volgende: 

Wij zijn nooit en te nimmer weggelopen voor het dragen van verantwoordelijkheid. En 

juist in tijden van grote politieke problemen - in die tijden zaten wij toen en in 

die tijden zitten wij nu- is de VVD aan zichzelf verplicht verantwoordelijkheidç 

voor het landsbestuur te durven aanvaarden. Voor de moed om niet weg te lopen, voor 

~ de moed om die verantwoordelijkheid te blijven nemen, zijn wij door de kiezers op 
t= 
~ 29 november beloond. En dat geldt ook voor elke andere partij, die net als de onze 
0 
~ in de verkiezingsstrijd duidelijke taal heeft gesproken. Er geen doekjes om heeft 
ó 
~ gewonden. Heeft gestaan voor wat ze zei. De PPR laat ik daarmee beginnen, beloofde 
~ 
w 
~ zonder compromissen te vechten voor een heel andere samenleving. De eerste teleur-
a.. 
< stellingen komen nu aan de dag. Ingezonden stukken, discussies op een partijraad, 
< 
I 
u maar in ieder geval was het zo dat de PPR onder leiding van de Heer de Gay-Fortman 
(/) 

een geheel nieuw beleid beloofde zonder comprmmissen, en de kiezers hebben hem toen 

hun vertrouwen gegeven. En ze hebben het ook gedaan aan de Anti-Revolutionaire 

lijsttrekker de Heer Biesheuvel, die onverkort het beleid van zijn kabinet heeft 

verdedigt. En die, daarvan ben ik overtuigd, als door zijn beleid niet hadden heen

gefietst de Heren Aantjee en Boersma meer dan een zetel voor zijn partij gewonnen 

had. 

- 3 -
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En diezelfde duidelijkheid heeft ook de Partij van de Arbeid betracht. De Partij 

van de Arèeid heeft geaàverteerd, zoals wij dat ook hebben gedaano De Pov.d.A. heeft 

met name geadverteerd dat er binnen drie maanden in dit land iets zou verandereno 

Feiten vandaag tonen aan dat dat een schoolvoorbeeld van misleidende reclame is ge

weest, meneer de Voorzitter • 

Maar vast staat in ieder geval, dat alle partijen die een duidelijke campagne hebben 

gevoerd gewonnen hebben. Loon naar prestatie. Een door sommige op dit moment verfoeid 

beginsel. Maar een beginsel, dat door de kiezers op 29 november gelukkig nog steeds 

bleek te worden aangehouden. En dat zelfde beginsel dat beginsel van loon naar pres

tatie, geldt ook voor D'66. Een partij die eens ont•tond met het doel om de oude 

partijen te laten ontploffen. Ook die partij heeft gekregen wat haar toekwam. Is als 

een pudding in elkaar gezakt. Omdat Van Mierlo niet anders dan Amen zei wanneer Den 

Uyl 1 ja 1 riep. Meneer de Voorzitter 

Voor die aanhankelijkheid van de Heer Van Mierlo zal hij waneer De Heer Den Uyl minis

ter-president wordt waarsshijnlijk worden beloond met het niet doorgaan van zijn 

vice-premierschap. Van zijn vrinden moet je höt maar hebben. 

DS'70 dat de crisis en wat daarna kwam had veroorzaakt 9 slaagde er niet in de kiezers 

aan te sppeken. Misschien lag de oorzaak van äat verlies juist wel in het feit dat 

DS'70 de crisis veroorzaakt had. En de uitspraken van de Heer Drees, U Mevrouw de 

voorzitter hebt daar al wat van gezegd, de uitspraken van de Heer Drees, ik zeg daar

van dat ik ernstige twijfel heb dat die uitspraken tot een herstel van het aanzien 

van DS'70 zullen leiden maar ik kom daar aan het eind van mijn betoog op terug. 

Ik wil U ook zeggen dat ik het meest betreur het verlies van de C.H.U. Die partij 

dat is tijdens de formatiepoging van de Heer Burger duidelijk gebleken, vaart een 

rechtlijnige koers. Maar in het geweld waarmee de verkiezingsstrijd is gevoerd, 

gelukte het de rustige, bescheiden opererende C.H.U. helaas niet, zich ongeschonden 

te handhaven. 

Tenslotte de Katholieke Volkspartij. Ik wil daarover kort zijn. Die partij heeft niet 

verloren. Omdat ze met ons heeft geregeerdo Die partij beeft verloren omdatze daar

voor niet is uitgekomen. Het voortreffelijke financiele beleid van Minister Nelissen 

werd niet verdedigd. De K.V.P. deed zelfs of zij zich daarvoor schaamde. 

Andriessem probeerde bet met een nieuwe haarlok, maar bij gaf zijn partij geen eigen 

gezicht. 

Mevrouw de Presidente, onze partij heeft een harde campagne gevoerd. Wij hebben de 

dingen bij de naam genoemd. Meer dan 1 miljoen kiezers heeft op 29 november van het 

vorig jaar haar vertrouwen in ons uitgesproken. Ik ga vanavond niet uitgebreid in op 

ons succes van die dag, omdat ik er tijdens ons jubileumcongres in februari van dit i 
jaar over gesproken heb. 

Mijn belangrijkste conclusie wil ik herhalen. 

Wij zijn op 29 november weer dichter bij ons ideaal, waarmee onze partij zieh onder 

leiding van de Heer Stikker, en wij zijn dan ook verheugd erover dat hij vanavond 

met zijn vrouw weer in ons midden is. Waarmee onze partij zich direkt na de oorlog 

sterk heeft gemaakt. Dat was en is ons ideaal om een echte~ volkspartij te zijn. In 

1967 en 1971 waren de kiezers uit de leeftijdsgroep tot 30 jaar in onze partij nog 

ondervertegenwoordigd. Dat is radioaal veranderd•· 
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In 1967 rekende 17% van onze aanhang zich tot de RK-Kerk, Thans is 25% van onze 

kiezers katholiek. 

Onze aanhang onder het gereformeerde volksdeel is nog relatief gering. Bij de eerst

komende kamerverkiezingen zou eohter wel eens kunnen blijken, dat het optreden van 

de Heer Boersma tijdens de formatie van de Heer Burger hem tot een van onze beste 

propagandisten heeft gemaakt. 

Betrekkelijk ondervertegenwoordigt, Mevrouw de Voorzitter, - ook al is hier de situa

tie gunstiger dan in het verleden - is àe V.V.D. nog steeds bij de trekkers van de 

lagere inkomens. Maar gelukkig, is ook hier sprake van een gunstige ontwikkelinga 

3o% van onze huidige aanhang heeft een inkomen beneden de f 13.000,- per jaar. 

Zijn wij een kapitalistische partij? Ik ben ervan overtuigd dat als wij in de komende 

tijd zo strijdbaardig en eensgezind zullen optreden als wij dat tot nu toe hebben ge

daan, dat dan de uitslag van de 29ste november niet een eindstation voor de V.V.D. 

zal blijken te zijn. Ik heb het gevoel, dat wij na de eerstkomende verkiezingen, wan

neer zullen ze gehouden worden? - naar een andere - een grotere - kamer voor onze 

fraotievergaderingen in het kamergebouw zullen moeten uitzien; met één van de andere 

partijen van ons land - u weet welke - zou het best eens tot een ruil kunnen komen • 

ç 

Mevrouw de Voorzitter, voor, tijdens en na de verkiezingen heeft onze partij gezegd, 

dat de V.V.D. wenste te streven naar herstel van de samenwerking tussen K.V.P.? A.R.P. 

C.H.U., V.V.D. en DS 1 70. 

In mijn, begin deoember van het vorig jaar uitgebraohte advies aan Hare Majesteit de 

Koningin heb ik dat ook verwoord. In dat advies heb ik bij wijze van voorbeeld de 

naam genoemd van Professor Steenkamp, als mogelijke informateur. Het is de Heer 

Ruppert geworden. 

Twee oonclusies heeft onze kamerfraotie aan de informatiepoging van de Heer Ruppert 

overgehouden: 

In de eerste plaats: 

Dat de mogelijkheid van herstel van de vijf partijen oombinatie in parlementaire of 

extra-parlementaire vorm onvoldoende is doorgesproken. Dat is niet alleen een verwijt 

aan de informateur. Maar ook en vooral een verwijt aan de oonfessionele fraoties, met 

name aan K.V.P. en A.R. Deze fraoties hebben te snel onder druk van hun linkervleugels 

tot de onmogelijkheid van herstel van de vijf partijen ooalitie geoonoludeerd. 

En onze tweede oonolusie is deze~ 

dat de slotsom van de Heer Ruppert, dat na zijn informatie een sooialistische forma

teur zou moeten optreden, niet geargumenteerd is, en onvoldoende op de feiten gegrond. 

Ik heb in Amsterdam gezegdwaarom. 

Natuurlijk bleken er tijdens de gesprekken van de vijf, onder leiding van de Heer 

Ruppert onderlinge versohillen. 
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de belasting- en premiedruk 

het inkomensbeleid 

de defensie 

en de ontwikkelingshulp. 

Maar ik ben ervan overtuigd, dat wij reeds in die fase van de formatie, indien de po

litieke wil bij de christelijke partijen aanwezig zou zijn geweest, tot overeenstem-

ming hadden kunnen komen. 

Er is vanmiddag ook over gesproken - met name ook door onze algemeen secretaris -

de I.V.D. verweten dat wij zekerheden hebben gevraagd. Een deel van de pers schrijft 

daar gretig over. Die journalisten, die dat doen, die dat van ons onverstandig vinden, 

dat onbegrijpelijk vinden, zijn of onnozel of politiek vooringenomen. Hetgeen, heteen 

sluit overigens het ander niet uit, Mevrouw de voorzitter. 

Want dat soort verhalen zijn volstrekte onzin. En het is ook een merkwaardig verwijt 

dat is later gebleken, toen de K.V.P. tijdens haar gesprekken met de P.y.d.A. precies 

hetzelfde deed. De Heer Boersma, in dit verband een onverdachte getuige, vinden wij 

aan onze zijden. Wij pasten en wij passen ervoor om ons blindelings in een duister 

avontuur te storten. 

Na de Heer Ruppert is de Heer Burger gekomen. 

Velen, Mevrouw de voorzitter, hebben zich verbaasd over de wijze waarop de Heer Burger 

de confessionelen heeft aangepakt. 

Wij zijn minder verbaasd over het optreden van de Heer Burger. De Heer Burger die een 

zekere reputatie van bonkig optreden heeft, dan over de reactie daarop van de zijde 

van de confessionelen. 

Direct bij zijn optreden verklaarde de formateur te streven naaar de vorming van een 

kabinet Den Uyl, met als uitgangspunt het program en de kabinetsbemanning van de Rode 

Drie. 

De confessionelen gaven geen kik. Daarna vroeg Burger de K.V.P., A.R.P. en C.H.U. hemç 

hun program toe te sturen. Gejuich ontstond. De confessionelen juichten. Ze werden als 

gelijkwaardig beschouwd. Den Uyl deed daarop de volgende duit in de zak: 

"Die gelijkwaardigheid is niets anders dan een vijgebladt" 

De confessionelen, Mevrouw de voorzitter, herinneren zich - ik kan dat begrijpen -

zich toen niet meer in het paradijs te verkeren. Zij Achreven de formateur een "harde"ç 

brief. Burger gaf hun in een barre brief 'lik op stuk'. Een normaal mens zou daarop 

alle contact hebben verbroken. Maar de confessionelen reageerden met het inzenden van 

hun program. De conclusies werden daarna door de formateur geformuleerd en hij besloot 

ook om het contact met de confessionelen fractievoorzitters te verbreken. Bij de con

fesionelen kon de formateur niet via de voordeur naar binnen, omdat vooral de ARP-lei

der, de Heer Biesheuvel, die deur vergrendeld had. 

De Heer Burger begaf zich daarna in het poltieke struikgewas, liep achterom. Hi3 brak 

in, beter gezegd, onze juritische expert zal mij dat toegeven, hij sloop in, want 

Boersma had achter de rug van en zonder medeweten van zijn partijgenoten -

- 6 -
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- van geestverwanten kunnen we nauwelijks nog spreken - het kelderraam van het con

fessionele huis opengezet. 

De volgende mep bleef niet uit: 

~ De Heer Burger liet weten de C.H.U. een "notoir onwillig blok aan het been" te vinden. 
~ 
~ En de C.H.U. besloot daarna de eer, terecht, aan zichzelf te houdeno Zich niet als 
0 
u 

0 voetveeg te laten gebruiken. Een partij met zelfrespect - en dat is de C.H.U. -kon 
:; 
o ook niet anders. 
Cn 
c: 
ëi 
.?:-

-g Een week later besloot de meerderheid van de A.R.P. tot het "niet gedogen" van het 
lU 

~ kabinet Den Uyl en de K.V.P. tot een "zakelijke benadering". 
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Ik wil graag vanavond zeggen dat het aanzien van de politiek door de gang van zaken 

tijdens de formatiepoging van de Heer Burger een knauw gekregen heeft. 

Dat is een verwijt aan betrokkenen. Dat verwijt geldt overigens niet alleen de con

fessionelen, maar is evenzeer te maken aan het adres van de drie Rode Partijen. 

Die partijen, hebben voor de verkiezingen gezegd, dat er geen consessies konden wor

den gedaan, dat er niet aou worden onderhandeld, hun regeringsploeg stond klaar. 

Slechts een paar plaatsen werden voor een enkele randfiguren opengehouden. 

Mevrouw de voorzitter, er is een reeks van consessies gedaan. In een van mijn lijfbla

den: Vrij Nederland, van 24 maart zijn ze achtermekaar opgenoemd. Den Uyl heeft het 

doen van consessies ontkend. Van Mierlo heeft gezegd dat Burger in het schemer tussen 

goed en kwaad aan het werken was. En de Heer De Gay-Fortman Jr. verliet na verwijten 

van zijn eigen partij-raad huilend van drift het spreekgestoelte. Er wordt wat afge

huild in zogenaamd progressieve kringen. 

Er is volgens datzelfie "Vrij Nederland", ik zou het -nooit plastisoher kunnen zeggen, 

door de Rode Drie gescharreld, geschipperd, gematst en gesjoemeld". Zo is het! 

Wij zijn buiten het gekrakeel gebleven. Prof. Steenkamp zei enige tijd terug, dat hij 

het zo betreurde dat wij onze mond hebben gehouden. Daarmee werd de juistheid van onze 

stelling bevestigd. Wij hebben wekenlang doelbewust onze mond gehouden! 

Zouden wij - en er was elke dag alle kans voor een sappig oommentaar van onze kant -

ons in het gewoel, dat Burger teweegbracht, hebben gemengd, dan hadden de kiezers ook 

ons verwijten kunnen maken en - nog belangrijker - hadden we de socialisten en de 

confessionelen wel eens nader tot elkaar kunnen brengen. 

Ik reken dàt niet tot mijn taak! Mevrouw de voorzitter. 

De formatiepoging van de Heer Burger heeft in ieder geval twee voordelen opgeleverd: 

In de eerste plaats: 

Dat de poging is mislukt. 

En in de tweede plaats: 

dat het dilemma,waar de confessionelen voor stonden en staan aan het licht gekomen 

is. 

De C.H.U., klein maar dapper heb ik haar genoemd, heeft gekozen. 

- 7 -
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De meerderheid van de AR heeft dat ook gedaan. 

Blad No. 7 

Blad No. 

De K.V.P. beperkte zich tot de mededeling, dat zij het beleid van het kabinet 

Den Uyl wel zakelijk zou beoordelen. 

Burger heeft het goed begrepen: 

Dat betekende, dat de linkse drie op een aantal hoofdpunten van beleid - ik noem U 

de defensie, doe hoogte van de collegegelden, de huurliberalisatie en de grondpoli

tiek - de K.V.P. tegenover zich zou vinden. En niet alleen de K.V.P. Wanneer we de 

programma's waarmee de partijen de verkiezingen zijn ingegaan naast elkaar leggen, 

daà geloof ik, dat op de vier zopas door mij genoemde punten een meerderheid van de 

Kamer een totaal ander beleid voorstaat, dan Den Uyl zou willen voeren. 

En ik ben daarmee gekomen tot het tweede deel van mijn betoog: de plaats van onze 

partij in het politieke krachtenveld. 

II 

In dat onderdeel wil ik de positie van onze partij, ons program, ons beleid verge

lijken met die van de andere partijen in dit land. 

En ik begin dan uiteraard met het vraagstuk van de voortwoekerende geldontwaarding. 

Uit een breed opgezet onderzoek is gebleken, dat de Nederlandei kiezers dat vraag

stuk beschouwen als een van de grootste problemen, waar wij gezamenlijk voor staan. 

De v.v.D.kiezers zien het zelfs als het allergrootste probleem. Wij hebben dat ook 

in onze campagne gesteld. Gelukkig is dat goed overgekomen. Het vraagstuk van de 

inflatiebestrijding was het eerste onderwerp van gesprek tussen de confessionelen 

de V.V.D. en DS'70 in de informatieperiode van de Heer Ruppert. 

Wij hebben er helaas maar kort over gesproken. Zonder meer staat voor mij vast, dat 

wij gevijven het eens waren over de ernst van dat vraagstuk. En dat wij het zelf dach

ten over de hoofdlijnen waarlangs dit probleem zou moeten worden aangepakt. Heel 

interessant, mevrouw de presidente, omdat de inflatiebestrijding en de methode daar

van een van de breukpunten was binnen het kabinet Biesheuvel. 

Ik neem aan, dat die globale eensgezindheid, die ik heb kunnen constateren thans 

niet veranderd is. De geldontwaarding tast het fundament van onze samenleving aan. 

Slachtoffers zijn zij die niet kunnen afwentelen, die zich niet kunnen verdedigen, 

zoals de trekkers van pensioenen, de zelfstandigen, de boeren en de middenstanders. 

Slachtoffers zijn ook de werkelozen van nu ~n als de inflatie de komende jaren on

gebreideld doorgaat - de werkelozen van de toekomst. En het zijn ook de collectieve 

voor~ieningen, die ten prooi vallen aan de geldontwaarding. 

Van de zorg die bij ons, bij de confessionelen en bij DS'70 leeft over dit probleem, 

blijkt niets bij de P.v.d.A en haar satellieten. 

- 8 -
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AFDELING CONGRESREGI STR ATI E 

Blad No, 8 

Blad No. 

In de verkiezingsstrijd werd door de P.v.d.A nooit de noodzaak van de inflatiebestrij

ding benadrukt. Anders gezegd: 

Uit het g•voerde en voorgestane beleid van de soaialisten blijkt het tegendeel. Elke 

verzwaring van de belastingdruk wordt afgewenteld - vergroot het inflatie•asxazx-ge

vaar: de P.v.d.A spreekt zich uit voor forse verhoging van de belastingdruk in de ko

mende jaren. Matiging van lonen en prijzen is noodzakelijk. De P.v.d.A. beaamt klak

keloos elke eis van de vakbeweging. 

Ik gooi overigens de vakbeweging niet op een hoop. Er zijn ook nu heel veel construc

tieven in de vakbeweging. Daar kunnen we blij mee zijn. Want alleen als zij het voorç 

het zeggen houden is dit land sociaal en economisch in de toekomst bestuurbaar. 

Maar er zijn ook mensen in de vakbeweging die op chantage lijkende methoden betrach

ten. Mevrouw de voorzitter, de inflatie - onze opvattingen daarover - en de plannen 

van de partij van de arbeid vormen voor ons de eerste zakelijke reden waarom wij 

Den Uyl niet in het,Oatshuis willen hebben. 

Er is een tweede reden: 

Die reden is het te vinden in het nivelleringsbeleid, dat de P.v.d.A voorstaat. 

In een tijd van noodzakelijke matiging door iedereen is het natuurlijk zo, dat de 

sterkste schouders de zwaarste lasten moeten dragen; is het natuurlijk zo, dat spe

ciaal rekening gehouden moet worden met de positie van de trekkers van de laagste 

inkomens. Van harte heeft de V.V.D. in het verleden meegwerkt aan het tot stand komen 

van maatregelen ten behoeve van de laagstbetaalde. De aanzienlijke optrekkingen van 

de AOW - de Heer Rietkerk, die daarvoor medeverantwoordelijk was - heeft dat bewezen 

is sterk door ons bepleit en mede door ons gerealiseerd. 

De P.v.d.A., mevrouw de voorzitter, heeft een heel andere kijk op deze problematiek. 

Wij zeggen: 'Verbeter de positie van de laagstbetaalde'. 

De P.v.d.A. zegt: 'Verslechter de positie van de anderen'. 

Dat is geen woordenspel.Het verwoordt een duidelijk principieel verschil tussen libe

ralen en socialisten. Als het aan de P.v.d.A. ligt zullen de komende tijd mensen met 

een inkomen van boven de f 20.000,- A f 25.000,- er of niet op vooruit mogen gaan 

of er zelfs op achteruit moeten gaan. Die politiek zal niet zozeer de rijkaards 

treffen, Iedereen, ook de werknemers die extra hard werken, die meer presteren dan 

anderen, die bereid zijn verantwoordelijkheid te aanvaarden zullen daarvan de dupe 

worden. 

Wij vinden, dat de mensen moeten worden beloond naar de prestatie die zij leveren 

en àa naar de verantwoordelijkheid die zij dragen. 

Wij vinden, dat ruim baan moet worden gegeven aan al diegenen, die door eigen in

spanning zichzelf en hun gezin vooruit willen helpen. 

Confessiohelen en DS 1 70 - dat is mij tijdens de gesprekken Ool.v. de Heer Ruppert 

gebleken - staan ten aanzien van het vraagstuk van de inkomensverdeling in ons land 

tussen ons en de P.v.d.A. in. Ook hier geldt dat het antwoord op de vraag of de PvdA 

aan het bewind komt, dan wel de V.V.D. gaat meeregeren, bepaland is voor het beleid, 

dat in de toekomst in dit land op dat terrein zal worden gevoerd. En ik ben daarmee 

gekomen tot het derde onderdeel van het tweede geheel van mijn verhaal: 

De Belastingpolitieko 
- 9 -
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SCHAAP ELEKTRO-AKOESTIEK 
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AFDELING CONGRESREGISTRATIE 

3. BELASTINGPOLITIEK 

Blad No, 9 

Blad No. 

Iedereen moet matigen. Dat geldt ook voor de overheid. Een zo zuinig mogelijk beleid, 

herwaardering van overheidsuitgaven, herbezinning op overheidstaken, en een beleid 

dat aan de uiterste efficiency voldoet, achten wij noodzakelijk. De belasting- en 

premie druk ia ons land is hoog. Wij staan samen met Zweden aan de top van de Euro

pese ranglijst. Geen record om trots op te zijn. 

De linkse drie, mevrouw de voorzitter, acht een stijging van de belastingdruk van 

0,6% van het nationaal inkomen per jaar onvermijdelijk. De confessionelen vinden een 

jaarlijkse verhoging met 0,5% aanvaardbaar. Al te gemakkelijk heeft formateur Burger 

geprobeerd beide groeperingen onder één noemer te brengen. Want er is niet alleen 

een verschil in percentages er is vooral een verschil in de mentaliteit: 'Onvermijde

lijk' ademt een andere geest dan 'Aanvaardbaar•. 

En een tweede verschil tussen de confessionelen en de socialisten op dat terrein is 

dat de confessionelen van oordeel zijn dat de lijn van de belastingdrukstijging ge

leidelijk moet worden teruggeboge•. De P.v.d.A. praat daar niet over. 

En in de derde plaats vinden de confessionelen dat de directe- en de indirecte be

lastingen in gelijke mate dienen te stijgen. De Rode Drie geven voorrang aan stijging 

van de directe belastingen zonder meer • 

Nu onze positie: 

Wij vinden dat het uiterste moet worden geprobeerd een verdere verhoging van de be

lastingdruk te voorkomen. Vooral de directe belastingen in ons land zijn reeds tot 

bijkans onaanvaardbare hoogte gestegen. En de inflatiecorrectie dient mede daarom 

ook de komende jaren gewoon door te gaan. Die correctie is bevochten door oud-minis

ter Witteveen, die er ook vanavond is. Wij zijn hem daar nog steeds dankbaar voor. 

Duidelijk staat ook voor ons vast dat het streven van de regering er onomwonden op 

gericht zal moeten zijn op zo kort mogelijke termijn een stabilisatie van de belastine 

druk te bewerken. En dat is wederom een zakelijke reden waarom wij de P.v.d.A. niet 

in de regering willen hebben. 

Net als ten aanzien van het vraagstuk van de inkomensverdeling staan bij het probleem 

van de belastingdruk socialisten en liberalen scherp tegenover elkaar. Ook hier staan 

de confessionelen tussen P.v.d.A. en V.V.D. in. Uit het gesprek onder leiding van 

de Heer Ruppert heb ik ook op dat terrein de indruk overgehouden dat confessionelen 

en wij elkaar zouden kunnen vinden. En ik wil daarmee overstappen tot het vierde 

punt dat ik zou willen aanraken. Dat van de sociale wetgeving. 

4· SOCIALE WETGEVING 

Onze kijk op de premiedruk is dezelfde als die op de druk der belastingen. Uiterste 

matiging is noodzakelijk. Willen wij het hoge niveau van sociale voorzieningen de 

komende jaren kunnen handh•ven en waar nodig kunnen uitbreiden - ik 4enk aan de volks

verzekering arbeidsongeschiktheid voor zelfstandigen - dan zal aan een fundamentele 

herwaardering niet te ontkomen zijn. 

Ik noem daarbij: de Kinderbijslag, het invoeren van eigen bijdragen waar dit verant-

woord is, en besparingen o.a. op de bouw en inrichting van ziekenhuizen. 

- 10 -
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AFDELING CONGRESREGISTRATIE 

Blad No. 1 O 

Blad No. 

Sommigen, mevrouw de voorzitter, hebben er schande van gesproken, dat wij in onze 

verkiezingscampagne aandacht hebben besteed aan de door ons noodzakelijk geachte 

bestrijding van het misbruik maken van de sociale voorzieningeno Een onzinnig ver

wijt. 

Vanuit ons liberale beginsel van sociale rechtvaardigheid hebben wij in woord en 

daad van harte meegewerkt aan al datgene, dat op het terrein van de sociale wetge

ving is bereikto En juist om dat te behouden, juist ook om ervoor te zorgen - en 
i 

daar gaat het ons om - dat ons volk ook in de toekomst bereid blijft een groot deel 

van onze gezamenlijke welvaart - dat vinden wij nodig - voor de sociale politiek te 

bestemmen, hebben wij het misbruik van de sociale voorzieningen aan de kaak gesteld. 

Om geen enkele andere reden meer. We vinden ook - ik wil dat er ook heel duidelijk 

bijzeggen - en dat eonstateren velen van ons, zeker diegenen die met die problema

tiek te maken hebben, dat je ook vaak kunt eonstateren dat sommige mensen die wel 

recht hebben op sociale voorzieningen daar geen gebruik van maken om redenen van 

schaamte en wat dies meer zij. Dat moetea we ook uit de wereld hebben. Dat heb ik 

ook gezegd in de verkiezingscampagne. 

Maar het past niet in de straat van de ons niet goed gezinden om dat te vermelden 

om weer enigszins in hun straat te komen herhaal ik vanavond wat ik voor 29 november 

heb gezegd: Als er één geval is van misbruik van de sociale voorzieningen is dat er 

een te veel. Mevrouw de voorzitter, ik kom dan nu tot een bespreking van een groep 

in de maatschappij die niets goeds te verwachten heeft van een socialistisch bewind. 

En dat is de groep van de zelfstandigen. 

De formatie-poging van de Heer Burger heeft aan het licht gebracht, dat de confessio

nelen op dat terrein een conflict tussen hen en de socialisten mogelijk aohtteo 

Dat is begrijpelijk, gezien de opstelling van de P.v.d.A. tegenover de voorstellen 

met betrekking tot de fiscale oudedagsvoorziening voor zelfstandigen. 

De V.V.D. bepleit voor de komende tijd - en onze fractiegenoot de Heer Portheyne 

heeft daar en zal daar richting aangeven - een verdere optrekking van de bedragen 

die zelfstandigen voor hun pensieen mogen reserveren. Wij kennen - en dat is mijn 

tweede punt - aan de realisering aan de arbeidsongeschiktheidsverzekering voor zelf

standigen een hoge prioriteit toe en ten derde: wij wensen krachtige voortzetting 

van het integratiebe~eid waarmee door het kabinet Biesheuvel reeds goede vorderingen 

zijn gemaakt. En in zijn algemeenheidwil ik nog eens gerhalen: Onze politieke opvat

ting dat wij voor de zelfstandigen - die ik een keer heb genoemd, en dat wil ik ook 

vanavond herhalen - de ruggagraat vormen van onze samenleving, een klimaat moeten 

scheppen waarin zij zich zo vrij en zo goed mogelijk kunnen ontplooien. Ik wil ook 

heel nadrukkelijk zeggen dat de confessionelen en de V.V.D. op dat terrein een lijn 

trekkano Als er een onderdeel van beleid is, waar wij gezamenlijk front maken tegen

over de socialisten is het wel dit: en dat geldt ook voor de grondpolitiek; waarbij 

de boeren zo nadrukkelijk betrokken zijne Ik ga daar vanavond niet nader op in. Mocht 

er als uitkomst van de formatie toch een kabinet Den Uyl uit de bus komen, dan zal de 

VVD in de bestrijding van de socialistische plannen m.b.t. àe grondpolitiek het voor-

touw nemen. 
- 11 -
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Blad No. 11 

Blad No. 

En sprekende, Mevrouw de voorzitter, over de problemen van de boerenstand, wil ik 

ook iets zeggen over een ander vraagstuk, waarvoor onze landbouw staat. De jongste 

prijsvoorstellen van de Europese Commissie zijn mede dienstbaar gemaakt aan het op

lossen van de huidige monetaire problemen binnen de EEG. De oplossing van die pro

blemen is natuurlijk voor de landbouw een goede zaak. Maar het is voor ons moeilijk 

verteerbaar. Mijn fractiegenoten de Heren Tuimel em Waalakens zullen hun uiterste 

best doen om op dat terrein op te komen voor rechtvaardige belangen. Het is voor 

ons buitengewoon moeilijk verteerbaar dat uitgerekend onze boeren en tuinders met 

die oplossing van de monetaire problematiek worden opgezadeld. 

~ En nu ik spreek over Europa kom ik tot het laatste onderwerp van het tweede deel 
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van mijn betoogJ Dat is de buitenlandse - en de defensiepolitiek. 

6. Buitenlandse- en Defensiepolitiek. 

En ik wil dan beginnen, mevrouw de voorzitter, want wij zitten hier vanavond in 

een unieke situatie, beginnen met een ere-saluut aan onze partijgenoot en onze 

vriend de Heer Berkhouwer. Wij zijn er geweldig trots op, dat hij tot voorzitter van h 

het Europese Parlement is gekozen. En wij hopen, dat hij de verwezenlijking van onze 

EuropeseLiberale Idealen, waarvoor hij al jaren strijd, dichter bij zal weten te 

brengen. Mevrouw de voorzitter, als ik spreek over de buitenlandse politiek, dan is 

onze algemene opvatting, dat het beleid dat het kabinet Biesheu•el op dat terrein 

heeft gevoerd, en op het terrein van de ontwikkelingshulp, en op het terrein van de 

defensie heeft gevoerd, moet worden voortgezet. Aantasting van de defensiebegroting 

voor 1973 achtten wij met de confessionelen onaanvaardbaar. De Heer De Koster en de 

Tweede Kamerfractie van de V.V.D. hebben wat dat betreft ook voor de verdere toe

komst precies dezelfde opvattingen. Rare krantenberichten! over die zaak.De Heer de 

Koster is er in geslaagd in zijn, tot nu toe kortstondig ministerschap van defensie 

om het belangrijk onderdeel op dat terrein, h•t onderdeel van de investerin#en weer 

op een begin van redelijk peil te brengen. Wij hopen, dat hij er met onzesteun in 

zal slagen om dat beleid in de komende tijd voort te zetten. 

Want aantasting, mevrouw de voorzitter, van de defensieinspanning op dit moment zal 

de onderhandelingspositie van het westen over het oostblok bij de besprekingen over 

wederzijdse en evenwichtige troepenvermindering aantasten. En dat is de zoveelste 

reden, zakelijk, waarom wijx de Heer Den Uyl niet aan het bewind willen hebben. 

Ook op het terrein van de ontwikkelingshuLp staan socialisten en liberalen tegenover 

mekaar. Maar hierin omgekeerde zin, een zo exorbitante verhoging van de ontwikkelings

hulp, zoals de P.v.d.A. wenst, achten wij het niet verantwoord tegenover de andere 

taken waarvoor wij in ons land ons gesteld zien. 

En ook op die punten moet ik concluderen dat de confessionelen tussen ons en de socia

listen instaan. Ik ben daarmee gekomen, mevrouw de voorzitter, tot het eind van het 

tweede deel van mijn betoog. Over andere onderwerpen van beleid - ik noem de onder-

- 12 -
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AFDELING CONGRESREGISTRATIE 

Blad No, 12 

Blad No. 

- ik noem de onderwijspolitiek, de volkshuisvesting, de milieubescherming, de ruimte

lijke ordening en het regionaal beleid - spreek ik niet. Ik doe dat niet alleen, vana

vond, omdat mij daarvoor de tijd ontbreekt, maar ook omdat een nadere uiteenzetting 

van ons standpunt t.o.v. die vraagstukken geen verandering brengt in de conclusie 

die ik aan het slot van dit deel van mijn verhaal zou willen trekken. 

En die conclusie is deze: 

Dat er duidelijke programmatische verschillen zijn tussen confessionelen en liberalen. 

Maar ook dat die verschillen in de meeste gevallen kleiner zijn dan de verschillen 

zakelijk gezien tussen confessionelen en socialisten. En vervolgens, Mevrouw de voor

zitter, omdat naar mijn opvatting de verschillen tussen K.V.P., A.R.P., C.H.U. en 

V.V.D. mij overbrugbaar lijken. 

En dat geldt ook voor de verschillen met DS 1 70. 

Of - en daarmee ben ik gekomen tot het kortste en derde en laatste deel van mijn 

betoog§ of het trekken namelijk van enkele lijnen naar de periode die ons te wach

ten staat, waarbij ik mij wil bepalen tot de nabije toekomst; of die feitelijke 

conclusie ook haar weerslag zal vinden in de uitkomst van de kabinetsformatie, is 

op dit moment nog niet te zeggen. 

Na het mislukken van de formatiepoging van de Heer Burger, heb ik de koningin mogen 

adviseren een formateur uit K.V.P.-kring te benoemen. Ik heb dat gedaan omdat de 

sleutel van de oplossing van de crisis - welke die oplossing ook zal zijn - in han

den ligt van de K.V.P. 

Q) 

~ En ik heb in mijn advies de namen genoemd van oud-premier de Jong, Minister Schmel-
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zer en Prof. Steenkamp. In alfabetische volgorde. Zonder voorkeur. Maar. mevrouw 

de voorzitter, en het is goed dat wij vanavond over die drie top-K 1V1 P 1 -ers zeggen. 

Alle drie politici tie hun sporen in de Nederlandse politiek hebben verdiend. 

Er is geen formatieopdracht verleend, maar een informatieopdracht. Waarom dat ge

beurd is, is mij een volstrekt raadsel. Want de politieke situatie is na maanden 

informeren en formeren, dacht ik, zo langzamerhand wel voldoende onderzocht. 

En deredenenw aarom de Heer Burger is mislukt zijn overbekend. Die redenen zijn: 

dat de Rode Drie de kiezers hebben beloofd na de verkiezingen niet te zullen onder

handelen met die partijen, met wie zij voor de verkiezingen geen akkoord gesloten 

hebben. Terwijl aan de andere kant de confessionelen gezegd hebben: geen verant

woordelijkheid te willen aanvaarden voor de totstandkoming van een kabinet met een 

program waarin zij geen eigen inbreng mogen hebben en waarover niet onderhandeld 

mag worden. Moeten er nu zelfs twee informateurs aan te pas komen om dat overbeken

de feit nog eens te constateren? 

- 13 -
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AFDELING CONGRESREGISTRATIE 

Blad No.13 

Blad No. 

Of, Mevrouw de voorzitter, moeten de Heren VmAgt en Albeda- beide behorend tot de 

linkervleugel van hun partijen - maar ook - beiden mensen voor wie wij respect heb

ben, een laatste poging doen Den Uyl in het zadel te helpen? 

De V.V.D. zal moeten afwachten wat de arbeid van Van Agt en Albeda oplevert. Alleen 

als, bf de confessionelen drie alsnog door de pomp gaan, bf de Rode Drie hun belof

ten aan de kiezers verder verloochenen, zit overeenstemming tussen beide blokken erin. 

Of de confessionele Drie accepteren alsnog het 4iktaat van de Rode Drie, door Gruyters 

zo beeldend verwoord, hij zei: "Wij formuleren het geloof en als de heren het ermee 

eens zijn dan zie ik ze wel in de kerk". Of, mevrouw de voorzitter, de linkse drie 

actualiseren en faseren verder, zetten om wederom Vrij Nederland te citeren hun 'ge

scharrel', 'geschipper', gematst' en 'gesjoemel' voort. 

Als dat gebeurt - een van twee mogelijkheden of allebei, en socialisten en confessio

nelen de handen ineen slaan - kan Gruyters zoals hij beloofd heeft, zijn vingers gaan 

natellen en de confessionelen hun toekomstig zetelverlieso 

Over onze koers bestaat geen twijfel. Wij wijzen een socialistisch bewind van de hand. 

Niet, omdat wij socialistenhaters zijn. Wel, omdat de huidige P.v.d.A. niet voor 

rede vatbaar is. Wel, omdat Den Uyl alleen maar omdat Den Uyl de spreekbuis voor de 

Heer Groenevelt is. Wel, omdat Den Uyl niet tegen de linkervleugel van zijn partij 

durft op te treden. Wel, omdat de P.v.d.A. haar wil wil opleggen aan ie meerderheid 

van ons volk. 

De V.V.D. vindt dat een minderheid haar wil niet mag doorzetten. De VVD is bereid 

open en eerlijk te onderhandelen. Wij besohouwen de partijen met wie wij willen 

regeren als gelijkwaardige partners. Die houding, die wij altijd t.o.v. onze part

ners hebben ingenomen en zullen innemen hebben de confessionelen en DS 1 70 ook altijd 

tegenover ons ingenomen. 

Vonfessionelen, DS 1 70, V.V.D., mevrouw de voorzitter, U hebt het ook ik Uw inleiding 

gezegd, hebben meer begrip voor een juiste functionering van onze parlementaire demo

oratie dan de linkse drie. 

Natuurlijk is het ook zo dat wij met z-n vijven krikiek op mekaar hebben. De confes

sionelenhebben die op onze harde verkiezingscampagne. De V.V.D. heeft die op de wij

felmoedigheid van de oonfessionelen.o Nu ook weer, zelfs in deze situatie worden 

merkwaardige oplossingen voor de kabinetscrisis aangedragen. De Heer Aantjee heeft 

een van zijn oude stokpaarden van stal gehaald. En heeft gezegd: misschien moet 

er wel een confessioneel minderheidskabinet uit de bus komen. Minderheidskabinet 

van drie partijen die meer dan andere bij de• verkiezingen hebben verloren. Ik zou 

dat het meest belachelijke oplossing van deze kabinetscrisis vinden. En DS'70, me

vrouw de voorzitter, b•ter gezegd, u hebt dat uitgewerkt:De Heer Drees heeft nogal 

wat kritiek op onze partij geuit. DS 1 70 stelt zich tegenwoordig op links van het 

middeno De S.G.P. staat naar ik aanneemzo langzamerhand in het aentrum van ons po

litieke krachtenveld. 

- 14 -
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AFDELING CONGRESREGISTRATIE 

Blad No. 14 

Blad No. 

Diezelfde Heer Drees, de Heer Berger, een man die politiek doorgewinterd is heeft 

daar gelukkig niet aan meegedaan. Heeft ons vorige week conservatisme verweten. Enç 

kritiek geuit op onze campagne. Op het eerste verwijt afgezaagde etikettenplakkerij, 

ga ik niet in, van het tweede verwijt, onze verkiezingscampagne zeg ik slechts: dat 

ik mij aansluit bij het oordeel, dat de kiezers op 29 november over de campagnes ook 

over die van de Heer Drees hebben uitgesproken. 

Mevrouw de voorzitter, er is veel veranderd tussen Nijmegen en Assen. Maar er is ook 

een boel hetzelfde gebleven. In Nijmegen heb ik gezegd: "samenwerking, eensgezindheid 

en enthousiasme kenmerken onze partij". 

Dat geldt ook nu. 

In Nijmegen heb ik gezegd: "onze partij is een enthousiaste partij met leden, die zich 

willen inzetten. Een partij, die open staat voor anderen, die haar beginselen voorop 

stelt, die niet links of rechts kijkt. Maar koers houdt, en altijd dynamisch bezig is 

zichzelf te vernieuwen." 

Ook nu is dat zo! 

En in Nijmegen heb ik - onze oud-vice-minister-presidentDe Heer Korthals citerend -

gezegd: "De velden Z1Jn wit om te oogsten". 

Wij hebben op 29 november geoogst. 

Maar we hebben tegelijkertijd het politieke terrein daarna niet braak laten liggen. 

Het zaad voor de volgende overwinning is al gezaaid. Wij zijn niet schuldig aan de 

lange duur van deze krankzinnige kabinetsformatie. Wij hebben geen schade toegebracht 

aan het aanzien van de poltiek. Wij handelen niet in strijd met dat, wat wij aan de 

kiezers hebben beloofd. 

Daarom - Voor ons - en dat zijn mijn laatste woerden hier achter dit spreekgestoelte 

- is de volgende verkiezingscampagne al begonnen! 
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SCHAAP ELEKTRO-AKOESTIEK 
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AFDELING CONGRESREGISTRATIE 

Mevr. van Someren-Downer: 

Blad No. 62 

Blad No. 2B 

Beste vrienden, ik kan u geruststellen. De NOS heeft shots gemaakt en wijz zitten als 

het goed is in het 2de journaal, dus. 

Tenslotte eerlijk is eerlijk. 

Dames en heren, ik heb van middag al gezegd dat er nog 2 ingevoegde agendapunten zijn. 

17a en 17b ik zou u dus willen verzoeken nog even te blijvenzitten nadat ik de gasten 

heb welkom geheten. en nog enkele andere dingen heb gedaan. 

Dames en heren, aan het begin~ heb ik al gezegd de gasten heet ik pas welkom na de 

woorden van Hans Wiegel. Maar dat wil ik toch niet doen alvorens Hans Wiegel van harte 

te danken voor dit bijzonder welsprekende verbeken van het stilzwijgen. Ik geloof dat 

het erg goed was. Ik geloof dat het erg goed was om alles nog eens op een rijtje te 

zien. Want ik zou me kunnen voorstellen dat zelfs de meest trouwe partijleden en vele 

uwer hebben zich de afgelopen maanden zihh weleens tot mij gewend, dat zelfs de meest 

trouwe partijleden door het geharrewar van meneer Burger in het struikgewasen het 

kruipen door het kelderluik en alle andere akties die Hans zo welsprekend heeft be

spreken., het spoor bijster zou zijn geraakt. Ik heb zelfs wel mensen aan de telefoon 

gehad die tegen me zäiden of bij me thuis: ja, waarom heb ik eigenlijk op die VVD ge

stemd? En ik, want jullie regeren niet mee. En dan was het echt, dan koste het heel 

wat elfbeheersing om niet, zeg maar te gaan gillen. Hans Wiegel heeft het bijzonder 
z 

duidelijk nog eens een keer verteld. En ik geloof, hier is een heel groot percentage 

van de VVD, aanwezig, voorzover niet aanwezig zegt u het voort. U hoort het, de VVD 

staat in de startblokken. En om mee te gaan regeren en voor de volgende verkiezingen 

en laten alle andere partijen dat heel goed in hun oren knopen. En zegt u het voort. 

Hartelijk dank Hans. Sukses, we zullen je allemaal helpen voorzover nodig. Je kunt 

het ook wel alleen klaren, maar het is toch wel 8 fijn om zo'n partij achter je te 

weten. 

Dames en heren, dan ga ik over tot het bergroeten van de gasten. Hans Wiegel heeft mt 

al in zekere zin gedaan. Maar ik wil het toch namens de partij herhalen. Ik heet in 

de allereerste plaats van harte welkom de president van het europees parlement Corne

lis Berkhouwer. Het heeft al in onze krant gestaan, in V & D, maar Kees ik mag hier 

toch nog wel zeggen namens de partij dat we verschrikkelijk trots op je zijn. Dat we 

je b•itengewoon veel sukses wensen en dat de partij het toch wel een heel geruststel

lende gedachte IE vinden dat die voorzittershamer in Straatsburg niet alleen in 

liberale handen is maar ook nog in nederlandse liberale handen. Veel sukses, nogmaals 

haretelijk welkom in ons midden. 

Dan heet ik verder welkom minister Geertsema; minister de Koster; minister Langman; 

staatssecretaris Rietkerk, staatssecretaris Vonhoff. Onze excellente bewindslieden. 

Dan heet ik natuurlijk welkom de Heer Stikker en zijn echtgenote. Heel fijn dat u in 

ons midden bent. 

En een heel bijzonder woord voor de heer Detmijer die na een langdurige ziekte en na 

onlangs nog zijn 65-jarige ver~aardag te hebben gevierd, weer voor het eerst in ons 

midden is. Heel fijn je weer te zien. 

Verder heet ik welkom oud-staatssecretaris Keizer met zijn echtgenote. En dan de heer 

en mevrouw Kop, onze vrienden uit Antwerpen die de PVV en het LVV van Belgie in het 

midden van ons vertegenwoordigen. 
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AFDELING CONGRESREGISTRATIE 

Blad No. 

Blad No. 

En dan vertegenwoordigers van de JOVD en de LSVN ook fijn dat u hier bent. 

63 

2BB 

Dames en heren, dan stel ik u voOr, om.het volgende telegram te verzenden aan hare 

majesteit de koningin: de Volkspartij voor Vrijheid en Democratie op 13 en 14 april 

in Assen in Algemene Vergadering bijeen, betuigt aanhankelijkheid en trouw aan uwe 

majesteit en haar huis van Someren, voorzitter; Korthals Altea secretaris. 

Dames en heren, hoort u mij? (Nee) 

Doet hij het, Ja. De techniek staat voor niets. 

Dames en heren, ik heb vanmiddag nogal mysterieus gezegd er zijn 2 toegevoegde agen

dapunten: en ik hoop dat u mij kent als een niet-autoritair voorzitter, maar op dat 

moment voelde ik me erg autoritair want ik heb er bij gezegd: ik zeg lekker niet wat. 

Dat hoor je natuurlijk als voorzitter niet te doen. Je hoort het in je beschrijvings•xi 

brief te zetten en als je dat niet doet, dan moet je dat met heel veel excuses om

kleden, in de vergadering te voren. Dat heb ik niet gedaan, en daar had ik een hele 

speciale reden voor. Er is n.l. hier vanavond in ons midden een jubilaris. Ik moet 

eigenlijk zeggen jubilaresse, die 25 jaar gewoon de spil is geweest waarom die partij 

heeft gedraaid. 25 jaar. Wij hebben pas het 25-jarig bestaan van de partij gevierd, 

maar u weet wel er is niet een voorzitter, of een kamerlid of weet ik wat voor functio. 

naris die 25 jaar bestaat. Er is 1 functionaris die al 25 jaar, die heeft 4 voorzitterE 

overleefd, kan je nagaan, de spil van de partij is geweest. Ze zit hier naast ~e. 

Magda van Everdingen! 

Ja, u merkt het wel ik moet zelfs tegen haar zeggen: nou moet je toch wel even gaan 

staan. Ze heeft 25 jaar zittend achter die tafel doorgebracht. Ze heeft nooit het 

woord gevoerd. En ze heeft al die sprekers over zich heen laten gaan. Ze heeft iedere 

keer weer aan een nieuwe voorzitter moeten wennen. Aan nieuwe hoofdbestuursleden, 

nieuwe dagelijks bestuursleden, nieuwe centralevoorzitters. Kortom, steeds weer andere 

mensen. En in die 25 jaar, is er heel wat gebeurd. Gaat u maar eens na. In onze samen

leving. En in al die tijd heeft ze zich aanpassend aan de situatie van dat moment 

heeft ze ons geholpen. Als ze dat spilletje waarom dat wiel draaide i want het lijkt 

allemaal zo vanzelfsprekend. Die stukken die u thuis krijgt, en zo'n vergadering, het 

gaat allemaal zo gewoon. Maar er zit wel heel wat aan vast. En ik denk wel. Ik mag na-' 

tuurlijk niet namens 4 voorzitters spreken, één daarvan de heer Oud is trouwens niet 

meer onder ons. Maar ik geloof toch wel dat u van mij wilt aannemen dat je als voor

zitter nergens bent als je zo iemand niet naats je hebt. Je kunt zeggen wij worden 

gekozen: wij komen en gaan. Maar juffrouw van Everdingen vertegenwoordigde de oonti

nuieteit. En ze wist ook altijd alles. Als er in een algemene vergadering een voors•el 

gedaan werd om weer eens een reglment te wijzigen, dan wist ze maar altijd, net op 

tijd te vertellen: ja, dat hebben we in 19zoveel ook al gehad. En dat is toen gepro

beerd en mislukt, dus dat moet je niet nog eens doen. Ze wist altijd alles tot op het 

jaartal. En ik geloof dat zij daarmee een hele wondere karakterovereenstemming heeft 

met haar tweede voorzitter de heer Oud, die niet meer onder ons is. Oud wist ook alles 

precies op de dag. Hij wist altijd precies hoe het was geweest, hij wist precies hoe 

het was gegaan, wat wie had gezegd op welk moment. U kunt zich voorstellen dat het voor 

een partijvoorzitter, trouwens voor iedere functionaris, buitengewoon Iijn is om zo 

iemand naast k je te hebben. 
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Bied No, 6 4 

Blad No. 2B 

Die altijd heel nuchter zegt: ja, maar het was zo en zo hoor. En daar kun je blind op 

varen. Dan kan ik u zeggen: ik heb er altijd blind op gevaren, en mijn voorgangers 

ook. Als Magda het zegt, dan weet je dan is het zoo. En dat is van onschatbare waardw. 

Bibvendien ze zit daar op de Koninginnegracht. Er is vanmiddag gespromen over een infor, 

matiecentrum, maar ik geloof dat zeer velen uwer nog ~eel wat informatie van juffr. 

van Everdingen hebben gekregen. Ze weet ontzettend veeel. Als ik iets niet meer pre

cies weet, dan draai ik even telefoonnummer en dan zeg ik: hoe zat het ook al weer, 

en dan vertelt ze me het uit haar blote hoofd. Dit alles is van onschatbare waarde

Ook de loyaliteit van zo iemand, want ik geef het je te doen, om iedere keer weer te 

wennen aan andere bestuursleden, andere voorzitters, ik noemde net, Magda, als speci

ale voorzitter, jouw tweede voorzitter de heer Oud. En ik moet toch zeggen dat ook voo: 

mij als 4de voorzitter van de partij - en ik weet dat de eerste voorzitter de Heer 

Stikker, en de derde de heer van der Pols, mij dit nazeggen: Oud is toch wel een hele 

grote voorzit~r geweest. Een monument van zijn tijd. En ik weet dat jij een bijzonder 

grote genegenheid had voor Oud. Je hebt ongelooflijk goed met hem samen~ewerkt, en 

Oud zijn karakter was bepaald niet een van de gemakàelijksten, dat weet iederwen die 

hem gekend heeft. En jij bewaard aan Oud een hele speciale herinnering, ik weet dat. 

Jullie hebben eigenlijk samen toen in die tijd de partij gemaakt, jullie hebben hem 

gestuwd, nog veel meer heb jij daar aan gedaan dan men eigenlijk weet. Daar ben ik 

eigenlijk pas goed achter gekomen, toen ik voorzitter was. En nu was er bij Oud iets 

wat jou bijzonder heeft getroffen, en ik heb wat moeite moeten doen voor dat ik daar 

achter ben gekomen. Oud, dames en heren, had behalve een heleboel kennis een heel spe

ciaal karakter. Hij had eén gebruiksvoorwerp, dat juffrouw van Everdingen bijzonder 

intrigeerde en waar zij erg van hield om de een of andere reden. En dat was Oud zijn 

gouden vulpen. Ik heb, als grasgroen kamerlid, ik heb daar vanmiddag nog over gesproke: 

gediend on derf Oud. Ik ken die vulpen, en nu dacht ik eigenlijk dat we er niet beter) 

aan konden doen dan juffr. van Everdingen, het zo getrouw mogelijke evenbeeld te geven 

van de vulpen, de gouden vulpen van Oud, alleen dit keer met inscriptie: 25 jaar VVD. 

Ik zou dat namens u aan haar willen geven. 

Juffrouw van Everdingen: 

Ik wou u graag allemaal en in de eerste k plaats natuurlijk mijn bestuur, maar uok u 

allemaal heel erg hartelijk bedanken voor het cadeau en ook voor uw applaus. Dat á is 

na 25 jaar toch wel buitengewoon prettig, om dat een keer eens te horen; al ben ik 

natuurlijk wel vaker geprezen. Da~r gaat het niet om. Maar kritiek krijg je natuurlijk 

in mijn functie ook altijd wel te horen. Dan is dit ontzettend prettig. Ik ben u alle

maal bijzonder dankvaar. Ik zal heel kort nog iets zeggen. Ik heb de afgelopen tijd 

natuurlijk ook wel teruggedacht. Aan al die jaren. En ik heb mij 2 dingen in het bij

zonder afgevraagd: in de eerste plaats: wat was nu eigenlijk het interessante van die 

betrekking? Waarom verveelt het nooit? en waarom wordt het nooit een sleur? En ik ge

loof dat dat voor mij niet in de politiek zat, althans dat was maar een bijzaak. Het 

interessante voor mij, en ook het prettige van deze betrekking was dacht ik: het con

tact, het persoonlijk contact met een oneindig groot aantal mensen van verschillende 

aard: verstandig, ook wel eens minder verstandig, sommigen hhogbegaafd - ik denk daar

bij ook aan de Heer Oud speciaal - anderen ook. Ik zal geen namen noemen, dat zou niet 
goed zijn. 
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Mensen die mij met raad en daad, en goede adviesen hebben geholpen. Ook wel minder 

hoogbegaafde mensen, zij hadden allen één ding gemeen en dat was hun liberale begin

sel van waaruit zij redeneerden, net als ik. En daardoor vormden wij - dacht ik - alle 

maal samen een soort van eenheid. U ook allemaal leden van de partij in deze zaal. 

Ik heb mij nog een tweede dmng afgevraagd: ik dacht: wat is nu het aardigste wat je 

in die 25 jaar hebt gedaan in deze functie? Er waren natuurlijk tal van aardige din

gen, ook wel eens heel vervelende. Verkiezingen, daar ben ik nu zelf nooit zo heel 

erg dol op. Maar er is één ding - en ik dacht dat dat echt het aardigste was - en dat 

was: het inrichting van het Thorbeckehuis. Daar hebt u allemaal, alle leden eigenlijk 

uw bijdrage aan gegeven. De penningmeester heeft dat al gezegd, vanmiddag en onder 

het wakend oog van het dagelijks bestuur, en met hun toestemming heb ik eigenlijk dat 

huià mogen inrichten. Ik heb de verbouwing mogen begeleiden. Ik heb de stoffering uit

gezocht. Nogmaals het dagelijks bestuur heeft dat natuurlijk begeleid, maar ik had tocl 

het gevoel dat de keuze daarvan min of meer mijn eigen verantwoordelijkheid was ook 

tegenover u allemaal. En dat huis is eigenlijk van ons allemaal. Ik zou willen besluiy' 

ten met de vraag: komt u er eens kijken. Dank u wel. 

Mevr. van Someren-Downer: 

Ik wou nu graag het woord geven aan mevr. Slemper, die graag iets wil zeggen tegen 

juffr. van Everdingen namens de vereniging voor staten- en raadsleden. 

Mevro Slemper: 

Dank u wel, mevrouw de voorzitter, dat u me gelegenheid geeft om als onderdeel van de 

VVD toch nog evenèjes hier het woord tot juffr. van Everdingen te mogen richten. 

Juffr. van Everdingen heeft het begin van de vereniging van staten en raadsleden van •c 
begin af aan het volledig begeleid en een zeer werkzaam aandeel gehad. Zij is altijd 

secretaresse, pennningmeesteresse geweest. En toen zij wegging speet ons dat geweldig. 

Juffr. van Everdingen heeft toen toch altijd haar belangstelling getoond en het feit 

dat ik hier zo blij met wat te mogen zeggen ligt daarin, dat toen wij vorig een grote 

moeilijkheden zaten, door de ziekte van de Heer Detmeijer, die gelukkig hier nu aan

wezig is, door het overlijden van de heer Brand, juffr. van Everdingen was de rots 

waar we als vereniging weer op konden terugvallen. Met enorm veelstein heeft ze gehol

pen dat we weer goed op gang kwamen, heeft ons geadviseerd met de benoeming met onze 

nieuwe direkteur, en ik kan niet anders zeggen, dat alle ledenblij zijn juffr. van 

Everdingen, dat u nu weer op zo'n mooie kamer in het Thorbeckehuis zit. We zijn u 

daarom ook bijzonder dankbaar dat u de kamer van de vereniging ~o plezierig voor ons 

hebt klaargemaakt, want daar hebt u ook een heel groot aandeel in gehad. Hartelijk 

dank voor al deze steun, die we als vereniging van u hebben mogen on~ervinden en ik k•c 

hoop dat dit kleine cadeautje, uw tafel verder zal sieren. 

Juffr. van Everdingen: 

Mag ik het bestuur van de vereniging van staten. en raadsleden en dan speciaal de hui

dige voorzitster, maar het hele bestuur, ook de secretaresse en ook de oud-voorzitter, 

ere-voorzitter nu van de vereniging, waarvan ik het zo bijzonder prettig vindt dat 

hij hier vanavond aanwezig kan zijn, heel aartelijk danken voor dit cadeau en voor de 

L 
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waarderende woorden. De vereniging had altijd mijn warme hart. Een prachtige sigaeet

tendoos, heb ik daar nu aan overgehouden. 

Ik wil dit even begeleiden met nog een geschenk te laten zien, dat ik vanmiddag gekre

gen heb van mijn medewerkers van het secretariaat. En ik ga nu vermoeden, ik weet het 

das niet, dat er een contact is geweest (Dat klopt). Nogaaals iedereen buitengewoon 

hartelijk bedankt. (Het zijn leuke din~ n). 

Mevr. van Someren-Downer: 

Ik moet zeggen dat ik het toch wel een voorrecht vindt om nu eens een keer een meer 

dan voortreffelijke toespraak krijg te ijoren van iemand die al 25 jaar achter deze 

tafel zit. Ik geloof dat velen in deze zaal, die allemaal natuurlijk dolgraag het 

woord voeren, toch wel heel veel respect hiervoor zullen hebben. Wan~ u hoort het: 

spreken doet ze voortreffelijk. Dat heeft u allemaal gehoord. Ze zegt ik kan het niet. 

Maar dat is niet waar. Dat hebt u allemaal gehoord. 

Dames en heren, dan is er een tweede ingevoegd agendapunt. En dat is op verzoek vanç 

het bestuur Assen. Mag ik de voorzitter van Assen het woord verlenen waar hij mij he

den middag om verzocht heeft. 

Voorzitter van Assenz 

Mevrouw de voorzitter, toen wij afdelingsbestuur van de VVD hier in Assen, vorig jaar 

hoorden dat het hoofdbestuur de jaarlijkse vergadering in onze stad wilde organiseren 

waren we over dit besluit bijzonder verheugd. Dit gold in het bijzonder het feit dat 

door een bezoek van vele VVD-ers uit het hele land het licht van de schijnwerpers ook 

op onze ~raaie stad en onze magnifieke provincie Drente zou vallen. Er is in dit stuk 

Nederland zeer veel dat positief kan worden gewaardeerd. Naast een aantal, overigens 

wel bekende problemen. Te denken valt hierbij aan de werkgelegenheid en het gemiddeld 

inkomeBsniveau. Maar daar gaan we nu vanavond op deze, mag ik wel zeggen, feestavond 

mevrouw de voorzitter verder niet op in. Vanavond laat dan is er een klein nafeestje 

zullen we maar zeggen dat de afdeling Assen graag in samenwerking met de kamercentrale 

Drente aan het congres aanbiedt. Ik zou er overigens wel op moeten wijzen dat wij als 

toch niet zo vermogende afdeling er wel op rekenen dat u zelf uw dramkjes afrekend. 

Verder hebben wij ons afgevraagd of de afdeling Assen, en dan moet ik het daartoe be

perken, aan het hoofdbestuur niet een blijvende herinnering aan dit congres zou kunnen 

aanbieden. Nu hebt u gelukkig, zoals u dat altijd doet, mevrouw de voorzitter, met 

ons vanmiddag wel bijzonder gemakkelijk gemaakt. Door de verwijzing naar het origineel 

Bartjebeeld bij het gemeentehuis. Vind u het goed wanneer wij het hoofdbestuur voor 

plaatsing in het Thorbeckehuis een Bartjebeeld aanbieden? Wij hopen dat u als u deze 

jonge Drent in het VVD huis in Den Haag Ziet, met genoegen zult terugdenken aan een 

geslaagd jubileum congres in onze stad. Mevrouw van Someren.(Hij is zwaar hoor, er is 

ook verpakking bij geleverd dat hij veilig overkomt. Hij komt veilig naar Den Haag). 

Mevr. van So~en-Downer: 

Ik beloof u voorzitter va Assen, hij komt veilig naar Den Haag. Maar ik moet er aller

eerst namens de partij de afdeling Assen bijzonder dankzeggen voor dit allerliefste 

beeldje. 
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Misschien zijn er onder u die begrijpen waarom ik speciale affectie heb voor dit 

beeldje. Ik heb een zelfde beeldje, zij het in veel kleiner formaat, van Drentse 

liberale vrienden gekregen toen de naamgenoot van dit kereltje geboren werd. En er 

staat bij mij in mijn huiskamer. Maar zo'n mooi groot Bartjebeeld dat heb ik nog niet 

gezien. ~En het zal dus voor mij, als partijvoorzitter, maar ik neem aan voor allen 

onder u, bijzonder fijn zijn, om straks in he' Thorbeckehuis dit beeld te zien staan 

dat ieder geval voor iedereen de herinnering in zich bergt van een onverzettelijk 

nederlande kereltje, die, en dat kun je gewoon zien aan de houding, waarmee hij staat 

gewoon voor zichzelf gaat maken. Dat is Bartje en daarom heel hartelijk dank Assen 

namens de partij. We zullen het een heel mooi plaatsje geven in het Thorbeckehuis. 

Dames en Heren dan geef ik nu graag het woord aan de voorzitter van de JOVD die mij 

daar om verzocht heeft. De heer Lonta heeft het woord. 

De Heer Lonta: 

Mevrouw de voorzitter, dames en heren, ik ben erg blij vanavond in de gelegenheid te 

zijn, om de VVD een suksesvol en vruchtbaar congres toe te wensen. Dat doe ik niet 

zozeer uit beleefdheid of uit gewoonte, maar veeleer omdat daar een bepaalde diepere 

motieven aan ten grondslag liggen. De JOVD is een onafhankelijke jongerenorganisatie 

die uitgaat van de liberale beginselen. Daarom is het logisch, mevrouw de voorzitter, 

dat wij een bepaalde band onderhouden met de grootste liberale partij in Nederland. 

Wij zijn blij met die contacten, maar we zijn ook blij dat we niet een geïntegreerd 

geheel vorman van die partij. Wij voelen er niks voor om net zoals de federatie van 

jongerengroepen van de partij van de arbeid vast gebakken te zitten aan de P.v.d.A. 

en aan nieuw-links in het bijzonder. Een dergelijke band die kent de JOVD met de VVD 

niet en ik geloof dat dat een goede zaak is, want daardoor kunnen jongeren die zich weJ 

tot de liberale beginselen voelen aangetrokken, maar die nog geen partij willen kie

zen zich toch ontplooien en zich toch bezighouden met die liberale beginslen. En met 

wat hen daartoe drijft. En op deze manier trachten hun inbreng te geven bij het bepaleJ 

van het gezicht van het liberalisme. Wij stellen ons dan ook zeer specifiek ten taak 

mee te werken aan die bezinning op liberale beginselen. Oud heeft dat al eens een keer 

heel duidelijk gezegd toen hij aei dat de JOVD de veer diende te zijn in het liberale 

uurwerk. En vanuit die verbondenheid met het liberalisme, mevrouw de voorzitter, 

volgt de JOVD het gebeurde in de VVD nauwlettend. In onze ogen kan n.l. alleen een 

modern en dynamisch liberalisme, dat wil zeggen een liberalism4 waar wij nu ook de 

jongeren partiviperen, een werkelijk alternatief vormen, voor het socialisme. Wij 

geloven dat op dit moment de VVD·, en dit congres, en daarom ben ik blij dat ik hier 

dit woord mag spreken, mevrouw de voorzitter, de sleutel in handen heeft om een partij 

politieke hervorming in Nederland te stimuleren. En om te zorgen dat dat moderne en 

dynamische liberalisme een wezenlijke kans krijgt. Wij zijn dan ook erg blij met het 

liberaal manifest, dat hier vanavond ter diskussie zal staano Lang niet alles heeft. 

onze instemming uiteraard maar de geest van dit stuk dachten wij is voldoende om te 

kunnen dienen om een basis, een zinvolle basis voor een gesprek met anderen.Daarvoor 

zal echter die d~kussie over dat liberaal manifest een open karakter moeten dragen om 

hen die nog enigszins huiverend staan t.o.v. contacten met de VVD, die reserves te doeJ 

overwinnen. Daarom mag dat liberaal manifest niet in de onderste la verdwijnen, 
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daarom mag dat liberaal manifest niet door de partij geannexeerd worden in een zodanig 

zin dat een gesprek met liberalen buiten onze kring bij voorbaat gefrustreerd word. He1 

liberaal manifes~ moet een breakijzer worden in de vermolmde partijpolitieke verhou

dingen in Nederland. En daarom moet het liberaal manifest in onze ogen een open dis

kussiepunt blijven, welke niet meer aangeeft dan een geest een mentaliteit • waarin 

men wil praten. Dat, mevrouw de voorzitter, zijn die dingen waar het congres vanavond 

zich over zal moeten gaan buigen. Alleen in onze ogen allaan wanneer dit congres po

sitieve beslissingen t.a.v. het liberaal manifest zit er een grote liberale partij in. 

Alleen dan is er kans op een wezenlijk alternatie~ voor het socialismeo Wij geloven 

dat een dergelijke moderne en liberale partij kans heeft, als hem die kans ook maar 

gegeven wordt. Noodzakelijk is in ieder geval om die kans te geven als wij iets willen 

maken van het liberalisme in Nederland. Want zoals het liberaal manifest zelf zegt. me· 

vrouw de voorzitter, en daar wil ik mee eindigen, deze maatschappij heeft aan niets 

zoveel behoefte àan àan een flinke scheut liberalisme. 

Mevrouw van Someren-Downer: 

~ Hartelijk dank, meneer Lonta, hartelijk dank JOVD. Ik mag natuurlijk als voorzitter 
c 

~ van dit congres niet vooruitlopen op de beraadslagingen die volgen, maar ik mag wel 
.c 
'i) z als mijn persoonlijke mening te kennen geven dat ik hoop dat wij vanavond bijzonder 
.., 
~ snel met elkaar tot de conclusies komen die •eneer Lonta hier net voor ons heeft uit-

~ aangezet. Dat geef ik als P'ersoonlijke mening. Ik zal u daar straks niet mee lastig 
~ 
~ vallen. Hartelijk dank voor wat u heeft gezegd over de VVD. Ik ben het volmaakt met 
~ 

lo.<:: 
w 
i= 
V) 
w 
0 
lo.<:: 
< 
ó 
~ ...... 
lo.<:: 
w 
....1 
w 
0... 
< < 
I u 
V) 

u eens, dat aog nooit een wereld zoveel behoefte heeft gehad aan het liberalisme aan 

een dynamisch liberalismeo Want ieder isme dat versteend, dat teruggrijpt naar oplos

singen uit het verleden, is een van mijn bezwaren tegen het hedendaagse socialxisme. 

Een dergelijke stroming, die verzand. Maar een stroming die steeds aanhang vindt, die 

bewijst voor zich dat hij een toekomstbeeld heeft, maar die groei geeft ook de ver

plichting om verder te gaan in deze richting, verder te gaan met het vinden van ant

woorden op de vraagpunten van deze tijd. Verder te gaan met het ereeren van die levens

ruimte voor de hedendaagse mens. Ik moet u zeggen, dat dat betreft bestaat er tussen 

JOVD en VVD geen enkel verschil van mening, en ik kan u wel zeggen dat de contacten 

tussen het JOVD-bestuur en het VVD-bestuur van de meest voortreffelijkeaard zijn. Ik 

hoop, leden van de JOVD, dat u met ons een zeer goed congres zult meemaken en dat u 

hier iets zult proeven van die liberale geest waar wij beiden, onze beide organisaties 

in wensen te leven. Hartelijk dank voor uw komst en voor uw woorden. 

Dames en heren dan staat er als volgende punt op de agenda iets wat haast bijna een 

formaliteit is. We hebben in de RAY, hebben we u gezegd, het hoofdbestuur stelt u voor 

de heer Stikker te benoemen tot erelid van de partij. Het reglement schrijft voor dat 

een algemene vergadering daar zijn mening over uitspreekt. Het was werkelijk niet mo

gelijk om vlak voor het 25-jarig bestaan hiervoor een extra algemene vergadering bij

een te roepen, U heeft daar allen naar mij gebleken is uit uw mondelinge adhesie be

grip voor gehad. Maar nu m~eten wij als algemene vergadering dit besluit, en dat hoop 

ik althans van het hoofdbestuur - dat het hoofdbestuur unaniem heeft genomen - be

krachtigen. Ik wil u vragen algemene verg~dering, gaat u ermee akkoord de heer stikker 

te benoemen tot ere-lid? 
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Mevrouw de voorzitster, ik zou graag niet meer dan 1 of 2 minuten iets willen zeggen 

(graag). Niet meer dan 1 of 2 minuten en ik zal me dus ook niet in de huidige politiek 

begeven. Die moeilijkheden liggen bij de jongere generatie, en die liggen niet meer 

bij mij. En u heeft zostraks allemaal gehoord hoe die jongere generatie - in de reden 

van uw voorzitster, en in de rede van de heer Wiegel - hoe die jongere generatie denkt 

die moeilijkheden van deze tijd aan te pakken. Ik vond deze grondige uiteenzettingen 

voortreffelijk. Wat ik wel graag zou willen doen is, zoals juffr. van Everdingen dat 

zojuist gedaan heeft, mijn erkentelijkheid te betuigen, mijn erkentelijkheid dat u nu 

ik hier weer in Nederland terug ben. Dat u mij weer in uw kring opneemt. En mij tot 

ere-lid benoemd heeft. U heeft zostraks gezegd, en daar knoop ik aan dat juffr. van 

Everdingen oorspronkelijk eigenlijk door mij benoemd ~ als ik het wel (ja, ja dat is 

zo) en ala zijn er dan grote verschillen van mening geweest tussen Oud en mij in be-

paalde tijden. Over bepaalde punten, zo verheugd het mij toch te hebben mogen horen 

hoe goed mijn keuze is geweest, en wat ik eigenlijk voor de heer Oud daarmee gedaan 

heb. (dat is waar). Wanneer ik nu deze grote za&vol mensen, zoals dat laatst ook in 

~ de RAY het geval was, voor mij zie, en ik herinner mij hoe ik vroeger in 146 met dat 
c 

..!!! 
t kláine partijtje begon. De partij van de vrijheid, dan is er wel een hele verandering 

..c 
'ij 
z Ik ben dus een hele tijd weggeweest, ik ben jarenlang geen lid geweest van de partij, 

111 

~ voordat ik weer in Nederland terugkeerde ben ik weer lid geworden. En ik voel mij op 

~ het ogenblik enigermate als een verloren vader die naar zijn gezin terugkeert. 
"E 
$ En soms is het wel eens verontrustend als men een gezin zo enorm ziet groeien. Er 
& 

wordt mij juist gezegd, ik heb de kinderbijslag zelf ingevoerd, dus datzou helemaal 
iö 
j niet ~9 slecht zijn. Maar ik elk geval, dames en heren, a± ik wou nog eens hier vast-

& leggen dat ik met groot genoegen terugkeer; dat ik volledig sta achter het programma 
Vl 

~ zoals dat tegenwoordig luidt. En dat ik met de grootste aandacht en instemming naar 

~ de redevoeringen vanavond geluisterd heb. U komt straks aan een punt over, waar nog 
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weer 3 woorden in voDrkomen die ii eigenlijk nog stammen uit de hele oude tijd van de 

partij van de vrijheid: dat is - en in het manifest gebruikt u de woorden weer opnieuw 

vrijheid, verantwoordelijkheid en verdraagzaamheid. Dat zijn de 3 V's die professor 

Kleverga en ik samen bedacht hebben als de leuzen waaronder een partij van de vrijheid 

waaronder de liberalen wereld weer naar voren zou moeten komeno En ik verheug mij er 

bijzonder op om thans te zien dat deze woorden nog leven bij u. Want dit is de goede 

leuze, de verantwoordelijkheid is sterk, de verdraagzaamheid is noodzakelijk en de 

vrijheid dat willen we allemaal. Ik zou u zeggen: ik wens u het allermeeste sukses 

toe en leve de VVD (Erg bedankt). 

Mevr. van Someren-Downer: 

Meneer Stikker, sprekende namens uw grote gezin, het is inderdaad sterk gegroeid, zeke2 

de laatste jaren, zou ik u hartelijk willen danken voor uw woorden. Ik zou u hartelijk 

willen danken voor al de waardering die u heeft uitgesproken voor de hedendaagse koers 

van de VVD. Oh, het is zo makkelijk gedaan, en men doet het zo graag te trachten te 

stoken tussen de VVD hier en de VVD daar. Ik geloof dat uw met uw woorden hieraan ie

der geval iedere grond heeft ontnomen, iedere mogelijkheid heeft weggenomen. Het is 

toch voor ieder die heeft geluËterd een duidelijk, dat wij als jongere genezatie 
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bezig zijn, datgene voort te zetten, wat Stikker en Oud begonnen zijn. Ik vindt het 

buitengewoon fijn dat een van deze twee in ons midden is, en dat we hem, niet alleen 

vanavon d erelid hebben mogen benoemen, helemaal formeel, maar dat we ook - en dat 

heeft mij werkelijk bijzonder gelukkig gemaakt - deze woorden van hem hebben gehoord. 

Ik ben buitengewoon dankbaar meneer Stikker, en ik vind het fijn dat u het erelid

maatschap op deze wijze heeft willen aanvaarden. Hartelijk dank. 

Dames en heren, dan komen wij nu tot wat ik zou willen noemen nog een stukje werken, 

een congres kan niet alleen maar mensen toe juichen, naar redevoeringen luisteren, er 

staat ons nog een stukje werk te wachten. Maar ik zou u wel als vergadering en al die

gene die straks als sprekers gaan optreden, bij voorbaat willen vragen; op een hele ... 

snelle zakelijke maar ook verdraagzame wijze, tot elkaar te komen. Het betreft hier 

het liberaal manifest. Mijn persoonlijke mening heeft u daarover gehoord, maar die is 

op zichzelf verder voor u als vergadering niet van belang. Het liberaal manifest is 

in mijn ogen een eigentijdse visie. En het is gedacht als basis en uitgangspunt voor 

gesprekken over partijverbeding. Het is een stuk van liberalen voor liberaal denkenden 

Hoe is het gegaan? In Nijmegen, en er is zoveel verxanderd tussen Nijmegen en Assen 

heeft Hans Wiegel gezegd. En dat zeg ik hem na. In Nijmegen hebben Hans Wiegel en ik 

beiden dit liberaal manifest aangekondigt. Wij hebben tevens de partij beloofd dat het 

behandeld zou worden volgens goed gebruik van de VVD. Niet alleen deze belofte maar 

ook de voornaamste resolutie, althans in mijn ogen de voornaamste van kiezer gekozene 

zegt dat belangrijke rapporten door de partij èehandeld moeten worden. Wat is er gebeur 

U weet het allen, De verkiezingen zijn gekomen en het rustige beraad dat we hadden wil

len hebben dat kon niet plaatsvinden. Dat zal ook niet iemand verwangen. Het was een 

zware campagne, hij ai heeft sukses gehad, maar we zijn natuurlijk een beetje in tijd

nood gekomen. Desalniettemin wilde het hoofdbestuur op grond van de belofte, die Wie

gel en ik nu eenmaal gedaan hadden op grondivan de traditie neergelegd in 'kiezer 

gekozenen' wilde de partij daar een uitspraak over laten doen. Niet wetende wat depoli

tieke toekomst ons verder brengen zou werd in overleg met de politieke adviseur beslo

ten Z~ snel mogelijk het manifest af te handelen om zo snel mogelijk ermee te kunnen 

handelen. Hiervoor hebben we de casé-voorzitters, de kamercentralevoorzitters inge

schakeld. maar nadat de resoluties klaar waren bleek dat er toch in de partij een an

dere mening was gegroeid, dat is helemaal niet erg. Dat mag in een levende partij 

moet dat zelfs. De casé-voorzitters, althans ettelijke van hun ookanderen in de partij 

die zeiden: wij zouden er meer voor voelen, het manifest nu globaal aan te nemen en 

desnoods straks in het najaar nog een paar vragenpunten te behandelen. Nu staan wij 

er als partij voor, om of nu het globaal aan te nemen er dan niet meer over tw praten 

er gewoon mee de boer op te gaan; nu het globaal aannemen en nog enkele vraagpunten 

in he.t najaar te behandelen. Dàt zouden zijn punten waarop het manifest verschilt van 

liberaal op nieuwe wegen of punten waarover de partij nog nimmer een uitspraak heeft 

gedaan, dat is makkelijk x~± uit te schiften natuurlijk, we zouden ook kunnen beslui

ten dat hoop ik niet, dat zeg ik u heel eerlijk, om alle resoluties straks nog in het 

najaar te gaan behandelen. Dit zijn eigenlijk procedureel de 3 wegen die openstaano 

Het hoofdbestuur staat aan alle kanten open voor die ideeën, die uit de partij. Wij 

willen alleen maar snel en zo goed mogelijk het met elkaar eens worden over de behan

delingswijze van het liberaal manifes;, dat toch in ons aller ogen een goed stuk is. 

1 
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Ik ben zo bang dat uw buurman ter linker zijde er bezwaar tegen heeft dat ik hier het 

woord voer. Want hij kent beter dan iemand anders onze reglementen. En hij weet dat 

nu er maar één kandididaat gesteld is, dat u als voorzitter, de plicht heb alleen 

maar te constateren dat hij algemeen secretaris is en debat daarover is niet toege

laten. Het is dus eigenlijk onjuist dat u mij dit woord hebt geg~en. Ik ben er toch 

erg blij om mevrouw, want ik geloof dat dit voorstel een goede zaak is geweest, en ik 

heb meneer Korthals Altea pas leren kennen in de VVD, De familie Korthals Altea kende 

ik wel en dat is een hele merkwaardige familie. Het zijn allemaal kleine mannetjes 

en ze hebben allemaal, vullen ze dat aan wat de medicus zou willen noemen per os. Dat 

geldt beslist ook voor dit species Frits van dit genus. Meneer Korthals Altea is een 

aantal jaren gelden algemeen secretaris van de VVD geworden. Ik herinner me nog goed 

hoe dat gebeurd is, en ik herinner me ook nog bijzonder goed, dat wij het jaar daar-

op al met elkaar in de clinch lagen en dat is sedertdien nog wel eens een keer gebeurd 

en de hoeveelheid correspondentie die tussen ons beiden gewisseld is, die is ook niet 

gering. Ik heb het gevoel weleens gehad dat meneer Korthals Altea er spijt van had 

dat hij algemeen secretaris was geworden want hij was het nog niet o# hij begon te 

morrelen aan de areglementen en hij begon daarin een bepaaling op te nemen hoe je op 

bijzonder elegante wijze weer van die functies weg zou kunnen gaan. Dat heeft in de 

partij wat moeilijkheden gegegven, De partij bestaat 25 jaar en 25 algemene vergade

ringen hebben elke keer weer opnieuw gesproken over de kandidaatsstelling voor bestu+ 

ren. Ik geloof dat we in de oneven jaren-ik heb gisterenavond die indruk weer gekre

gen - in de algemene vergadering tegen elkaar zmiden: van die bestuursleden zitten 

veel te lang. En ik geloof dat we in de even jaren tegen elkaar zeiden van: al die 

snelle wisselingen in de besturen, dat is toch ook maar niks. Ze moesten eigenlijk wat 

langer blijven. Dat hebben we 25 jaar volgehouden en ik ben er van overtui~mevrouw 

de voorzitter dat we dat de komende 25 jaar ook volhouden. Ik hoop dat over 25 jaar 

juffr. van Everdingen haar aemoires zal publiceren en als ze dat doet, daar hoop ik 

bijzonder op, dan hoop ik daarin ook vver dit onderwerp wat te lazen en ik hoop daarin 

ook wat te lezen van de problemen die zij stellig ook zal hebben gehad met deze alge

meen secretaris. Dat zou best een heel interessant verhaal kunnen worden. NOU als ik 

~ het er niet is, dan kan het ook bijzonder interessan~ zijn, juffr. van Everdingen. 
i= 
~ 3 Jaar geleden hadden wij meneer Korthals Altes herbenoemd. En toen was het een pro-
0 
~ bleem dat bij de normale procedure, dat hij er en dan nu in dit jaar uit zou zijn ge-
Ó 
~ moeten. En meneer Korthals Altes die was dat 3 jaar geleden, 4 jaar geleden, 2 jaar 
:><: 
w 
~ geleden, 1 jaar geleden ook heel va$t van plan. Dat begrijp ik bijzonder goed. Ik heb 
a.. 
< zelf nog wel eens avonden met meneer Korthals Altes doorgebracht in hotelkamers, of 
< 
I 
u in kamers in Utrecht of op andere wijzen, in het vakkix~ dat meneer Korthals Altes 
Vl 

beoefend is hij toch nog wel eens een keer niet thu~ En ik kan me voorstellen ~ teen 

meneer Korthals Altes als jong advocaat begon, dat hij dit wel een leuk baantje vond. 

Ik kan me ook bijzonder goed voorstellen, dat hij vrij kort daarop dacht: ik moet toch 

ook thuis zorgen dat er brood op de plank komt, en via dat algemeen secrextariaat lukt 

dat niet. Dat zou ik een heel normale gedachte vinden. 
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Ik kan me ook hijsonder goed voorstellen dat zijn - mag ik het noemen - geneigdheid 

om zich na 6 jaar langer kandidaat te stellen, dat die samen hing met de opmerkingen 

die thuis van zijn vrouw kreeg. Ik weet niet hoe dat gesprek is afgelopen, maar ik 

heb met bijzonder veel genoegen geconstateerd dat het algemeen bestuur er in geslaagd 

is meneer en misschien dus ook wel mevrouw Korthals Altes ervan te overtuigen dat het 

voor de VVD een goede zaak was dat van 1 van die bepalingen in het reglement die me

neer Korthals Altes er zelf in gebracht heeft gebruik wordt gemaakt om hem nog eens 

3 jaar lang met deze beestenbaan te belasten. Ik ben bij0onder blij dat hij dat gedaan 

heeft, ik geloof dat de partij daar ook goed aan gedaan heeft om dat te honoreren om 

geen tegenkandidäat te stellen en ik zou tegen de partij willen zeggen: van: dat wordt 

over 3 jaar een bijzonder groot probleem. Dat was wat ik wilde zeggen, mevrouw de voor· 

zitter. 

Mevr. van Someren-Downer: 

Hartelijk dank, meneer Bom voor de vriendelijke woorden. Ik neem aan dat de heer Kort

hals Altes dat zelf ook zal doen. Maar het deed me toch wel erg goed om vanuit de par

tij te horen, want ja, als ik het zeg dap. zult u zeggen ja, natuurlijk he, die 2 die 

werken zo geweldig samen, dat is in de partij wel bekend. Daar hoe4 ik eigenlijk nau

welijks iets over te vertellen. Maar ik moet u toch wel bekennnen dat - meneer Bom 

noemde het een beestenbaan - dat is het ook, nn daarom is het toch wel eens goed dat 

de voorzitter bekend dat dat voorzitterschap althans voor mij die afgelopen jaren on

uitvoerbaar zou zijn geweest als ik Frits Korthals Altes niet steeds naast me had ge

had. Want uit de kamer uit de praktische politiek ineens in de organisatie dat is een 

hele stap geweest, dames en heren. En de wijze waarop hij me daarbij terzijde heeft 

gestaan is meer dan ongelooflijk. Het gekke is dat we het over alles ook altijd heel 

snel eens zijn. Nu is er een punt daar zullen we het nooit over eens worden en dat is 

toch wel goed dat àe partij dat ook weet dat is n.l.: over de vraag hoeveel tijd er 

nodig is om met de auto te rijden van onze woonplaats naar de plaats waar een verga

dering gehouden wordt. Daar kibbelen we iedere keer weer over. Het verschil is meestal 

een half uur tussen hem en mij, is het wat dichtbij dan is h8t een kwartier; maar er 

zit altijd een verschil in. En de partij mag weten dat we het hier nooit over eens 

worden, maar daar zal de partij geen last van ondervinden. Frits ik vind het reuze 

fijn dat je het nog een aantal jaren wilt doen. Ik heb daar natuurlijk zelf ookm wel 

naar gevraagd, dat mag u best weten. Ik vind het gewoon erg prettig om het samen ver

der te kunnen doen. Heel veel dank voor wat ~e tot nu toe hebt gedaan en ik zou zeg

gen: we gaan fijn zo verder samen. Dank je wel. 

De Heer Korthals Altes: 

Mevrouw de voorzitter, ik vind het toch wel prettig om even te reageren op de vele 

vriendelijke woorden die aan deze herverkiezing die dan een verplicht nummer was om 

met de heer Bom te spreken, zijn gezegd. Toen ik begon met in het dagelijks bestuur 

komen, dat is al weer een tijd geleden, dat was in 1963 toen was ik nog vrijgezel! en 

ik was toen inderdaad nog pas kort advocaat en ik meende toen over ruimschoots voldoen 

de tijd te beschikken om veel tijd aan de VVD te gevnn. In die tussentijd ben ik ge

trouwd en dan moet je je tijd wat verdelen en dat heeft me de laatste jaren ook 
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wel eenstot de conclusie gebracht dat die bepaling volgens dewelke in eigenlijk niet 

zo kunnen worden herkozen behalve wanneer het hoofdbestuur mij met eene gekwalifi

ceerde meerderheid zou herkandideren, dat ik op die uitzondering geen beroep zou wil

len doen en ik heb dus de een tijd geleden in het dagelijks bestuur gezegd: ik ho~ er 

inderdaad mee op want het word me toch wel wat veel. En mevrouw van Someren die was ei 1 

gen lijk wel bezig om zich daarbij te gaan neerleggen, toen wij op 29 november terug

reden van de verkiezingsuitslagen, komede uit Krasnapolski in Amsterdam. En toen we 

diep in de nacht terugreden naar Rotterdam toe hebben we een paar dingen onderweg nog 

besproken over wat onste doen stond: de ledenwerfcampagne en dergelijke dingen meer. 

En toen xei mevrouw van Someren ja, het is toch wel vervelend dat je er nu mee op houd 

Ik zeg: ja, dat vind ik nu eigenlijk ook wel want met die 22 zetels wordt het nog wel 

interessante zaak om nog even bij te blijven. En dat zal ik dan nu nog even doen, mis

schien maak ik in die 3 jaar nog wel een paar keer verkiezingen mee wn worden die 22 

er 44 enz. 

Mevr. van Someren-Downer: 

Heel hartelijk dank, we hebben dus weer voor geruime tijd een algemeen secretaris die 

bovendien alle ins en outs kent. 

Dames en heren ik ga over naar punt 22: benoemming van een lid van het dagelijks be

stuur, wegens periodieke aftreding van de heer P.C 1 A.Vogely te Diepenheim, secretaris 

voor de organisatie die zich herkiesbaar heeft gesteld moet in een vacature in het 

dageliüks bestuur worden voorzien. Het hoofdbestuur stelt voor deze vacature kandidaat 

de Heer P. Ch. Vogely. Tegenkandidaten ontbreken. 

Ik zou ook tegen de heer Vogely toch wel een enkel woord willen zeggen, Hij is een vee 

stillere figuur àigenlijk dan wij. U merkt misschien wat minder van hem, maar hij 

doet wel verschrikkelijk veel. Als ik denk aan het feest in de laY Piet, dat dat draai 

orgel op tijd kwam en dat al die satékramen er stonden, nou terwijl je er mee bezig 

was had ik er niet veel geloof in. Ik dacht dat vast , daar gaat vast iets fout. Tot 

het laatst aan toe juffr. van Everdingen dachten we welke ramp zal er nu gebeuren? 

Er is geen een ramp gebeurt, en het was een fantastisch feest, dan is nou een van de 

dingen die Piet Vogely in de puntjes voor ons heeft georganiseerd. Hartelijk dank Piet 

~ en nog veel sukses. 
i= 
~ Ik kom aan punt 23: benoeming van 8 leden van het hoofdbestuur. Aan de beurt van perio 
0 
~ dieke aftreding als lid van het hoofdbestuur zijn: voor de rijkskiaskring Rotterdan 
ó 
~ J.W. Verbeek te Rotterdam; voor de rijkskiaskring Dordrecht: S~h. Overwater te Strijen 
~ 
w 
~ voor de rijkskiaskring Amsterdam:Mr. J.K. Bast te Haarlem; voor de rijkskiaskring U-
a.. 
~ trecht: Dr~ B.C. van Randwijk te Zeist; voor de rijkekieskring Groningen J.G Goeman 
:c 
~ Borgesius te Aduard; voor de rijkskiaskring Maastricht Drs. A.P.Z. van der Houwen 

te Tegelen; voor de Stichting organisatie Vrouwen in de V.V.D. Mevr. Mr. M.N.W. Dett-ç 

meijer-Labberton te 1 s-Gravenhage. Voorts is in het hoofdbestuur voor de rijkskieskrin 

Den Helder een plaats open gevallen door het bedanken van Drs. W. van der Kolk te Land 

meer. Aan de beurt van periodieke aftreding 1974. Krachtens artikel 18 in lid 5 van de 

statuten zijn de leden van het hoofdbestuur voorzo~er zij onafgebroken gedurende ten 

minste 6 jaar aan het lidmaatscgap hebben vervuld niet ter stond herKiesbaar. Onaf

gebroken gedurende ten minste 6 jaren heeft het lidmaatschap van het hoofdbestuur 
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vervuld de heer Verbeek. Hij is derhalve in 1973 niet herkiesbaar. De Heren van Rand

wijk en van de Houwen aanvaarden resp. wegens gezondheidsredenen en verhuzing naar 

een buiten de rijkskiaskring Maastricht gelegen woonplaats geen nieuwe kandidaatuur. 

Kandidaat gesteld voor het lidmaatschap van het hoofdbestuur zijn: voor de rijkskies

kring Rotterdam: Ir. J.M. van Rossum te Rotterdam; voor de rijkskiaskring Dordrecht 

S. Overwater te Strijen door dd afd. Hoogblokland Ridderkerk en Strijen; voor de rijks

kiaskring Amsterdam: Mr. J.M. Bast te Haarlem;afd. Amsterdam; voor de rijkskiaskring 

Den Helderr: De Heer G.W. Ristus, Schagen, afd. Heerhugowaart en Den Helder; voor deç 

rijkskiaskring Utrecht: Drs. Z.W. van Wulften Palthe te Baarn, door kamercentrale U

trecht; voor de rijkskiaskring Groningen:de heer J.H. G. Goeman Borgesius te Aduard; 

voor de rijkskiaskring te Maastricht: Drs. F.M. Feith te Melik, door de afd. kamercen

trale Maastricht; voor de Stichting Organisatie Vrouwen in de VVD: mevr. Mr. J.WN. 

Dettmeijer - Labberton te 1 s-Gravenhage; aangezien tegenkandidaten ontbreken zullen 

de benoemingen overeenkomstig artikel 49 van het huishoudelijk reglement zonder stem

ming geschieden. Is de heer Verbeek in de zaal? Dat spijt, hij was vannacht ook erg 

laat. Dus het is hem vergeven. Ik had graag ~ele woorden willen zeggen, misschiendat 

daar in de loop van de dag nog gelegenheid toe is. Mag ik vragen de zojuist gekozen, 

of liever gezegd benoemde, thans is het een benoeming, ze zijn gekozen in hun eigen re

gio - de thasn gekozen hoofdbestuursleden of ze even op het podium willen komen. 

Damws en heren, voor de enkeling die de gezichten van deze al door de wol geverfde 

partijleden, en dat bedoel ik een hele positieve zin nog niet kennen: v.l.n.r.: 

de heer van Rossum, Rotterdam; de heer Ris; de heer heer Fij, de heer Ris kop van Noorê 

Holland zeggen we dan altijd, kamercentrale Den Helder; de heer Fij kamercentrale 

Maastricht; de heer van Wulfen Palthe kamercentrale Utrecht; U kent ze nu in ieder ge

val allemaal van gezicht. Ik hoop dat voor zover u ze nog niet kent u ze ook bijzonder 

snel ze in persoon zult kennen. Ik ben erg blij dat u vieren bij het hoofdbestuur 

bent gekomen. 

Hartelijk welkom in ons midden. We hebben een erg fijn team in het hoofdbestuur en ik 

hoop dat u zich er erg thuis zult gevoelen en dat we fijn samen zullen werken. 

Mag ik vragen is in de zaal mevr. Kombrink uit Hoogeveen? Dat is jammer zeg. Zw zou 

komen. Mag ik dan vragen: is er een bestuurslid van de afd. Hoogeveen in de zaàl? 

Het ligt hier toch dicht bij. H~, wat jammer. 

Dames en heren, dan ga ik nu voor u duideiere reden over naar het volgende agendapunt. 

Het volgende agendapunt is: vragen over het beleid van de kamerfracties. Voor het eersi 

- in ieder geval in mijn voorzittersbestaan - maar geloof helemaal voor het eerst zijn 

we zo vroeg aan dit hele belangrijke punt toe. U weet het was mij altijd een doorn in 

het oog dat dit eigenlijk als een soort staartje aan de algemeen vergadering zat. Het 

was ook een van de voornaamste redenen om dit keer op vrijdagmiddag al te beginnen. We 

kunnen dan dit zeer belangrijke punt wat rustiger met elkander bespreken. Want als er 

iets van belang is, dan is het wel: wat doet de kamerfractie daar op het binnenhof? en 

dat contact met die direkte achterban met de partij dat is - u weet dat heb ik heel ho& 

hoog in het vaandel gescheven, ik ben dus erg blij dat we op dit moment met een zo ge

vulde zaal aan kunnen beginnen. Mag ik vragen of diegene die vragen te stellen hebben 

aan de kamerfracties, zowel 2de als 1ste kamer of die zich in de richting van het 

spreekgestoelte willen begeven. De volgorde is vrij: wie het eerst komt, die het eerst 
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Mevrouw de presidente, een vraag die de afd. Spijkenisse is opgevallen is de volgende: 

er worden door door de VVD-kamerleden regelmatig vragen gesteld aan de ministers. Deze 

vragen worden meestal wel gepubliceerd in V&D. Het is opgevallen dat de verkregen ant

woorden vaak niet gepubliceerd worden in V&D. Waarom niet? De afd. Spijkenisse verzoekt 

met nadruk de kamerfracties hun medewerking willen verlenen tot de puvlicaties vam de 

antwoordem. Gaarne uw rea~ties. Dank u. 

In feite is dit meer beleid V&D, en dat is een gepasseerd agendapunt, maar ik wil er 

straks wel iets over zeggen. Ja, meneer Hopman uit Amsterdam. 

De heer Hopman: 

Mevrouw de voorzitter, ik wil eerst vragen is de heer Rateltap in de zaal? Dank u wel.ç 

Dat was een vraag vo~af. Ik heb n.l. de vraag die hij zou stellen mevrouw de voorzitt 

ga ik dus nu zelf aan de kamerfracties stellen. Meedrdere malen hebben wij in Amsterd~ 

onze bezorgheid uitgesproken over de selectieve investeringsregeling. Het ontwerp 

van wet daartme. Wij vinden dit in de eerste plaats: ontzettend onliberaal. In de twee

de plaats: voor grote delen in ons land detestreus. En in de derde plaats geloven wij 

dat e~n liverale minister omgezadeld is met een punt in een dekkingsplan waar hij geen 

invloed meer op kon uitoefenen. Vorig jaar hebben wij in Nijmegen ook alvragen gesteld 

over dit onderwerp. De redelijkheid in het ruimtelijk beleid terug te brengen. Wij heb

ben betoogd dat bij het ruimtelijk beleid op emotionele gronden volstrekt onvoldoende 

overheidsgeld wordt besteed aan de verbetering van het leefmilieu van miljoenen men

sen in de randstad. Het antwoord dat de heer van Riel gaf stemde ons toen hoopvol. De 

daarop volgende deelname van de heer Witteveen aan het beleidsdebat over de ruimtelijke 

ordening in de eerste kamer op 28 maart van vorig jaar versterkte onze hoop. Het ant

woord achter, echter dat de heer van Ardennen gaf, miste iedere kracht. En helaas moe

ten wij constateren dat door de fractie geen aandrang is uitgeoefend op de regering om 

van de kretenplanologie af te stappen en te komen tot een onderbouwde belangenafweging. 

~ De vruchten van het emotionele kretenbeleid worden talrijker en wranger. Ik hoop maar 
i= 
~ te wijzen op het volstrekt onaanvaardbare wetsontwerp, selectieve investeringenrege
G 
~ ling. Daarom wil de afd. Amsterdam van de freactie weten of de fractie bereid is op 
ó 
~ korte termijn te komen tot een keiharde stellingname mevrouw de voorzitter t.o.v. dit 
~ 
LU 
~ beleid. Een open belangenafweging tussen het inrichtingabeleid voor de inwoners van de 
0... 
< randstad en het stimuleringsbeleid voor de inwooners van het Noorden en Limburg heeft 
< 
I u de hoogste urgentie. Die belangenafweging moet leiden tot een redelijke verdeling van 
Vl 

geld en wettelijk geregelde mogelijkheden van aktie. Waarom, is er b.v. wel een wets

ontwerp selectieve inveezeringsregeting uitgeperst en niet een wetsontwerp stadsvery 

nieuwing? Let wel, wij vragen geen nota's ook geen derde nota's voor de ruimtelijke or

dening in Nederland, want die nota's bestaan toch uit al of niet prachtig geschreven 

in ingebonden proza. Dat aan deze belangenafweging de hoogste prioriteit wordt gegeven 

is in het belang van Nederland maar het is een dw~ngende eis van de ruim 1 miljoen 

randstadelingen die hun woningen en woonmiliau's ien verkrotten en daardoor hun 
7. 
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keuzevrijheid die wij als liberalen hun zo graag gunnen, eerder zien afnemen, dan toe

menen. Ik dank u wel. 

Dank u wel meneer Hopman. Mag ik even een opmerking van orde maken. Wie nog geen lunch

bonnen heeft laat die ze even gaan halen bij de ontvangsttafel. Ja, gaat uw gang. 

Meneer van der Scheer, Den Haag: 

Mevrouw de voorzitter, de afd. Den Haag heeft een aantal vraagpunten ingezonden over

eenkomstig de reglementen. Ik noem u die punten even achtereenvolgens voor de goede ord 

vragen over de koopvaardijvloot en de OOsterschelde; 

vragen over de belastin gdruk; 

vragen over het nivelleringsvraagstuk; 

een suggestie voor wat betreft stimulering van het eigen woning bezit; 

Dat waren de 5 onderwerpen waarover Den Haag wat uitsluitsel zou willen hebben. Mevrouw 

de voorzitter, op een aantal van deze vragen is gisteren uitvoerig reeds ingegaan door 

onze fractievoorzitter. Een aantal van de vragen en onderdelen ervan zoals die zijn ge

deponeerd bij de kamerfractie kunnen overeenkomstig hier buiten de orde blijven. Dat 

bewijst mevrouw de voorzitter, dat het reeds genoemde stuk in de NRC van de heer Bik 

dat onze partijcon~ressen en onze partij in het algemeen op de gang van zaken politiek 

gesproken van onze fractie geen invloed zou hebben, bepaaldelijk onjuist is. Wij worden 

op onze wenken bediend. In ieder geval tijdens deze vergadering en voor dat de vragen 

zijn gesteld en ik ben onze fractievoorzitter daar zeer dankbaar voor voordat een aanta 

vragen op zeer assentiele punten zijn gesteld werden zij reeds beantwoord. 

Mevrouw de voorzitter, desalniettemin, een aantal van de vragen kwamen nog niet aan de 

orde: wij zouden graag enige toelichting willen hebben op het standpunt van de fractie 

terzake van steun op welke wijze dan ook aan de koopvaardijvloot. Ik heb begrepen dat 

de fractie overdit onderwerp verdeeld heeft gestemd. Het zou misschien aanbeveling 

verdienen om ook een toelichting van het standpunt te krijgen van degenen die daarvan 

een voorstanders waren. Mevrouw de voorzitter, wat de OOstersehelde betreft mag u 

verbazen dat Den Haag daarover een vra~ stelt, Het is ons echter in de loop der jaeen 

wel bekend dat de heer Koning een steeds hetzelfde standpunt heeft ingenomen en reàds 

jaren voorstander is voor het dichtgaan van de Oosterschelde. Wij zouden het zeer op 

prijs stellen indien de heer Koning de argumenten die hij in de loop der jaren daar

voor heeft gehanteerd nog eens op een rijtje zou willen presenteren dan kan ik die in 

die volgorde overbrengen aan de afdeling Den Haag, die zich om verschillende reddenen, 

maar vooral rekreatief zorgen maakt over deze beslissing. Mevrouw de voorzitter, het 

punt van de nivellering en de vraagstukken die over dat punt op het ogenblik aan de 

orde zijn geeft weer dat er ook in andere kringen op het ogenblik getwijfeld wordt aan 

de effectiviteit van een verdere verzwaring van de belastingdruk. Ik mag in dit ver

band een heel kort citaat uit een notièle van het centraal planburo aan u voorlezen: 

daarin wordt eerst geconstateerd - en dat in tegenstelling dacht ik mevrouw de voorzitte: 

tot de betrekkelijk optimistische uitlatingen die er over de stijging van de belasting

druk in deze vergaderingen in de laatste jaren zijn gedaan T en ik probeer mij zeer 

voorzichtig uit te drukken - daarin staat onder meer dat er in komende periode uit au

tonome redenen, d.w.z. zonder dat er beleidsweizigingen plaatsvinden gerekend moet 
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worden op een verdere belastingsstijging, afgezien van wat er dus nog in de pen zit 

aan n·ieuwe maatregelen van tussen de 3 en de 8 punten. Wat wil dat zeggen? Mevrouw de 

voorzitter in 1967 stond er in ons verkiezingsmanifest dat wij tegenstander waren van 

een verdere stijging van de belastingdruk. Dat was dacht ik een goed streven. Ik dacht 

ook dat het juist was om eens Ieven aan de orde te stellen wat er sindsdien is gebeurd. 

Dan stel ik vast dat van 1967 tot en met 1975 dat zijn de laatste ramingen van het 

centraal planburo die vandaag of gisteren zijn gepubliceerd: de belastingdruk + de drul 

stijging van de sociale premies vanaf 1967 is toegenomen van 40,2~ naar 50,~. In 1967 
stelde deze partij zich op het standpunt dat in ieder geval de belastingdruk niet ver-1 

der moest toenemen. Dat dat ten aanzien van de sociale verzekering onvemijdelijke was1 

getuigde van realiteitszin. Mevrouw de voorzitter, als de voortekenen niet bedriegen. 

Danx zal die gecombineerde druk rond het jaar 1978 tot 1980 zijn gestegen tot rond 

de 60~. Mevrouw de voorzitter, ook de diskussie rond de nivellering geeft er blijk van 

dat men inziet dat het zo niet verder kan en dat op andere wijze op dit moment geT 

werkt wordt aan een wijziging in de inkomensverdeling. Ik zou ondanks het duidelijke 

betoog van gisteren toch wel wi]en vernemen wat de fractie in concreto d~t te doen 

aan deze ontwikkeling. Ik wil er dan op wijzen mevrouw de voorzitter, dat ik het punt 

dat ik nu zal citeren uit ons urgentiepunt uit ons urgentieprogramma 1972 bepaaldelijk 

te zwak vind. Daarin staat n.l., en vergelijkt u dat a.u.b. iKX met wat daarover in 

1967 werd beweerd: de VVD stelt vast dat de totale belasting- en premiedruk en vooral 

de direkte belastingen vergelaken met die in de ons omringende landen te hoog zijn. 

Die vaststelling deden wij reeds een aantal jaren geleden. Mevrouw de voorzitter, een 

kleine suggestie.Een minister van financien heeft tot taak een evenwichtig financieel 

beleid te voeren. Wat wil dat zeggen? Dat wil zeggen dat die minister van financien 

er zorg voor moet dragen dat er een bepaalde relatie bestaat tussen inkomsten en uit

gaven. Dat wil zeggen dat als de uitgaven stijgen de meest simpele methode voor die 

minister van financien is om de belastingen te verhogen. Dat is het bgengen van even

wicht in ons fiskale stelsel. In de afd. Den Hagg wordt nu gedacht aan een andere af

weging van de verantwoordelijkheden binnen het kabinet. En dat is dan de suggestie die 

wijzouden willen doen om een einde te maken aan deze ontwikkeling en dat een speciale 

bewindsman voor het uitgavenbeleid. Die speciale bewindsman voor het uitgavenbeleid 

zal met de minister van financien en de ministerpresident moeten knokken ower wat er 

nog bij komt of wat er nog verder af moe~. Maar op deze wijze kan het niet verdergaan. 

Wij zouden graag mevrouw de voorzitter, het standpunt van de fractie over een dergelij 

ke suggestie vernemen. Een laatste punt: mevrouw de voorzitter, een van de redenen 

dat het in dit land financieel gesproken bepaaldelijk niet naar wens gaat is dat de 

besparing zich op een te laag niveau bewegen. De afd. Den Haag vindt het om meadedere 

redenen en een daarvan is het bevorderen van die besparingen, een andere is om het 

nederlandse volk op een andere wijze ervan te overtuigen dat het hebben van bezit geen 

kwalijke zaak is, de afd. Den Haag stelt u voor het eigen woningbezit en de bevorderin~ 

daarvan krachtig te stimuleren. U weet waarschijnlijk - en de meeste mensen in de zal 

zullen dat ook weten, - hoe dat gaat. Het kopen van nieuwe woningen is in het alge

meen veel gemakkelijker dan het kopen van bestaande, omdat daarvoor verregaande ga

rantieregelingen bestaan vanwege de overheid. Dat geldt in het algemeen alleen maar 

voor nieuwe woningen. Ik wil u mevrouw de voorzitter, er met nadruk op wijzen, dat van 
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het bestaande woningbestand in dit land rond 50% bestaat uit woningen die voor de oor

log zijn gebouwd. Ik wil mevrouw de voorzitter, u er ook met nadruk op wijzen dat in

dien deze woningen niet gekoppeld worden aan eigen bezit, er in de komende jaren een 

aanzienlij~ vervangingavraag zal ontstaan omdat het beleid tot nu toe - en ik denk 

daarbij niet aan de laatste huurverhogingen - omdat dat beleid tot nu toe er alleen 

maar toe kan leiden dat ook die 1,7 miljoen woningen, oudere woningen van voor de oor

log b.v. zullen verkrotten. Wij pleiten, mevrouw de voorzitter, voor verregaande rege

lingen oook voor het oudere woningbestand, en b.v. in deze zin - en ik zou meneer de 

Beer wilmen vragen om daar gedetailleerd op te reageren - wij zouden het opprijs stel

len indien de garantieregeling voor nieuwe woningen integraal van toepassing werd ver

klaard op oudere woningen en ik denk ook meneer de Beer aan woningen die voor de oorlOj 

z jn gebouwd - en dat als aanvulling op onze diskussie van gisterenavond - em ik zou 

daarbij een koopprijsnorm willen leggen en dat is misschien verder dan velen willen 

gaan. Maar ik zou daarbij een koopprijsnorm willen leggen, die zich ongeveer moet be

vinden tussen de 12 en 16x maal de huur~rijs. Mevrouw de voorzitter, dat was het uit

gebreide verhaal van Den Haag, waarvoor ik u mijn verontschuldigingen aanbiedt. 

Mevr. v.d. Broek, afd. Geldermalsen: 
I.T Op het gevaar af een ontzettende open deur in te trappen heeftde itx afd. eldermalsen 

toch de dringende behoefte om de fractie te vragen of de VVD en zo ja, wat voor stand

punt de VVD heeft inzake het openbaar onderwijs t.o. het christelijk onderwijs. Het 

is inderdaad - ik weet het - een open deur, maar dat blijkt toch altijd weer op lager 

niveau een enorme behoefte te bestaan aan een uitspraak hierover, en ik wou dus vragen 

of we die vandaag kunnen krijgen. Of moeten wij nog als de oude liberalen steeds zeg

gen: we zijn voor het openbaar ondarwijs, of zijn we zo langzamerhand zover dat we 

kunnen zeggen: dat we een concurrentie tussen de 2 soorten scholen erg prettig vinden. 

Een tweede deel van mijn vraag is over de peuterspeelzalen; ik wou vragen wat daar dit 

jaar het beleid van de fractie is. Het vorig jaar is deze vraag ook gesteld, en ik 

heb het gevoel dat er in dit jaar gR weinig gebeurd is of in ieder geval dat we er 

weinig van gehoord hebben. Ik dank u. 

Van Boetselaar, uit Den Bosch: 

Mevrouw de voorzitter, dat de consumptie van drugs - een van de grote problemen is 

van onze, westerse welvaartsmaatschappij is een punt waarover hier wel vrijwel geen 

diskussie nodig zal zijn, vandaar dan ook dat het van groot belang is om te komen tot 

een internationaal gecoördineerd anti-drugbeleid. Nu bereiken ons de laatste tijd de 

berichten dat Nederland enigszins de boot zou afhouden in het internationale overlegç 

strekkende om te komen tot een internationaal politioneel anti-drugbeleid. Ik denk b.v. 

aan het initiatief van president Pompidou binnen de EEG waarin hij voorstelde om te 

komen tot algemeen bindende maatregelen, om het m internationale druggangsterdom te 

bestrijden. Nederland was een van de landen die zich daaraan zoveel mogelijk heeft ont· 

trokken. Ik mag u herinneren aan het kamerdebat dat gehouden is op 4 juli waarin, par

don niet 4 juli maar op 14 juni '72, waarin een interpelatie is geweest van de zijde 

van de progressieve 3 bij minister van Agt over het drugbeleid, en waarin minister 

van Agt heeft verklaard dat Nederland zich weliswaar niet kan distantieren van dit 
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internationaal overleg, maar toch wel zich ervoor zal wachten om verplichtingen op zich 

te nemen 4ie het zouden kunnen binden. Ik vind het een kwalijke houding, en iets wat 

het internationaal prestige van Nederland wederom geen goed doet. Ik mag u ook nog her

inneren aan een conferentie die vorig gehouden is, in Bonn voor internationale douane

autoriteiten, en waarin ook Nederland het land was wat het softe standpunt in deze ver

tegenwoordigde. Ook bepaalde amerikaanse senatoren wijzen Nederland aan als een land wa 

langzamerhand fungeert als transitobasis voor de drughandel, speciaal Rotterdam, van

wege de soepele houding van de autoriteiten. hier. Ik zou u daarom ook willen verzoeken 

meneer de voorzitter. Ik zou liever gezegd da kamerfractie willen verzoeken om er bij d 

de regering op aan te dringen om al het nodige te doen om te komen tot een effectief 

internationaal gecoördineerd anti-drugbeleid en zo mogelijk aan te haken bij het plan 

van president Pompidou opdat de internationale gangsterdom wat dus deze stoffen ver

handeld zonder oompromie bestreden kan worden. 

De volgende vragensteller? 

Eenhoorn namens de afd. Groningen: 

Mevrouw de voorzitter, ik wil graag 2 punten naar voren brengen waarvan 1 gisteren zoç 

uitgebreid behandeld is door de heer Hans Wiegel dat ik bijna als overbodig voel om 

dat nog eens hier aan de orde te stellen. Het is ook niet bedoeld om er nog eens achter 

heen te zitten. Alleen de afd. Groningen had het als de opdracht aan de afgevaardigde 

gegeven omdat hier à ter diskussie te stellen.En dat is n.l. de inflatiebestrijdings

prohleem. Gisteren is er zeer uitgebreid naar onze grote vreugde bijzonder goed over 

gesproken door onze fractievoorzitter. Ik zou nog een klein citaatje mee willen geven 

uit de zooverguisde NRC, daar sta$ n.l.: de inflatie brengt niet alleen financiele 

ontreddering, maar ook verwording van morele en maatschappelijke normen. Het is daar

om zo belangrijk dat dit steeds weer door onze fractée aan de orde word gesteld dat we 

dit hier nog eens een keer naar voren willen brengen. We zijn overigens de heer Wiegel 

bijzonder dankbaar de enorme prioriteit die hier aan gegeven is gisteren in zijn bril

jante speech overigens. Dan is er nog een tweède punt: wat ik graag naar voren wil 

brengen, Een van mijn voorgangsters heeft dat al gehad over het intrappen 'Van open 

deureh. Wel de afd. Groningen weet er ook wel weg mee. Wij hadden graag een standpunt 

bepaling van de VVD-fractie over de milieuhygiene. En dan in het bijzonder: hoe staat 

men t.m. de claim die de rode partijen steeds weer leggen op dit puntje in de maatschal 

pij; steeds weer lijkt het alsof de VVD daar niets over mag zeggen, want dat hoort he

lemaal thuis in de rode partijen. Ik hoop - en wij weten allemaal dat het niet zo is 

- maar ik hoop dèat de fractie hierover straks nog even een duidelijk woord zal zeg

gem. Dank u wel mevrouw de voorzitter. 

Dank u wel. VOlgende vragensteller? 

Fransen, Nederhorst en Bergen: 

Mevrouw de voorzitter, ik heb 1 vraag over de collegegelden; de problematiek is be

kend. U weet dat elke rechtsgrond ontbreekt om te kunnen volhouden dat men de f 1000,

niet hoeft te betalen. Naarmate het volgende studiejaar vordert dreigt de situatie te 

ontstaan dat men opnieuw een jaar gaat studeren, maar weer zonder te betalen. 
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Dat lijkt mij een stuk rechtsverkrachting en rechtsongelijkheid t.o.v. de mensen die 

gewoon de wettelijke verplichting voldoen en wel betalen. Mijn vraag is: wanneer denkt 

de fractie erover om in te grijpen; het liefst nog voordat dit cursusjaar definitief 

ophoudt. Ik zou daar graag een antwoord op hebben. Dank u wel. 

Juffr. Gijsbertx Den Haag; 

Mevrouw de voorzitter, mijn vraag was niet officieel op paier gesteld omdat dat een 

zeer vers kameronderwerp betreft. Het is het stiefkind van de partij altijd en daarom 

nu waarschijnlijk ook weer als laatste.Wij voeren zo sterk in ons vaandel; gelijke 

kansen voor iedereen. Mevrouw de vo~zitter, als ik dan van de week het beleid van de 

fractie bij monde van mevr. Kroes in de 2de kamer over de wrkende jongeren hoor, dan 

beangstigt mij dat toch een klein beetje dat wij deze kreet - want dan wordt het voor 

mij een kreet - zo in ons vaandel voeren. Ik kan de argumentatie van Mevr. Smit Kroes 

wel begrijpen dat wij ook alle faciliteiten voor die werkende jongeren voordat ze die 

2de vormingadag verplicht krijgen moeten hebben. Maar zolang wij geen wet hebben die 

deze zaak regelt, geloof ik niet dat wij aan de faciliteiten toekomen en dat wij ~eze 

groepering heel ernstig beknotten in hun mogelijkheden. Ik zou graag van mevr. Smit 

horen of dat zij, niet alleen ik, maar ik dacht veel meer uit de afd. Den Haag hier 

in de zaal, of dat zij bereid is haar standpunt toch wat scherper te stellen, enmet 

de fractie veel meer druk op deze punten gaat bekrachtigen en te zorgen dat de werken

de jongeren niet meer ons stiefkind zijn, maar wel degelijk onze belangstelling krij-

gen. 

Dank u wel, juffrouw Gijsbert. Mneer Freilink, Amsterdam. 

De Heer Freilink: 

Mevrouw de voorzitter, ook mijn vraag is niet op de daarvoor vastgestelde termijn 

in triplo ingediend want mijn vraag heeft betrekking op het nieuws van hedenochtËnd 

half 8. Hedenochtend half 8 voor de Radio Nieuwsdienst. De meesten van u zullen het 

nie~ hebben gehoord, is n.l. aangekondigd dat het overleg over een CAO in de zuivel 

industrie komende week weer zal wordan hervat. En wel het zal worden hervat met waar

bij de werkgevers de coop. zuivelfabrieken; in wezen zijn dat dus de landbouwers, de 

boeren vergaande consessies zullen gaan doen aan de eisen zoals die gesteld zijn tav 

de inkomensverdeling. Ik zou graag weten wat de 2de kamerfractie van deze hervatting 

van de onderhandeling vooral op deze voorwaarde wat hij daarvan ~indt. Dank u wel. 

Mevr. van Someren-Downer: 

Dames en heren, voor ik de volgende vragensteller, die overigens rustig boven mag 

komen het woord ga geven wil ik even heel hartelijk welkom heten: lid van de raad 

van staten, Oud-minister - een bekend man in onze partij - de heer Korthals met echt

genote.Meneer van Korthals erg fijn dat u toch nog heeft wilèen komen en dat u nog een 

stuk kan meemaken man ons - dat mag ik als voorzitter toch wel zeggen - buitengewoon 

geanimeerd congres. Hartelijk welkom. Ik hoop dat u nog een prettige dag in ons mid

den zult hebben. Gaat uw gang. 
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Mevrouw de voorzitster, een vraag op het gebied van de regionale economische politiek. 

De heer Langman heeft zijn regionale economische politiek op 3 zuilen gebaseerd dat 

aan de ene kant: de investeringspremieregeling; aan de andere kant: dat was de nota 

noorden des lands. En tenslotie is er gekomen de investeringsheffing. Ik moet u stellel 

dta ik de kritiek die de afd. Amsterdam t.aov• het totale beleid hier heeft geuit 

niet kan onderschrijven. Ik geloof dat de regering wel degelijk op dit mometn een rioh 

ting uitgaat die ook het oosten en het noorden van het land meer recht doet wedervaren 

dan voorheen het geval was, en dat daarmee het evenwicht± in de westen van het land 

eerder benadrukt bevoordeelt wordt dan dat het in gevaar wordt gebrachto De vraag die 

ik wil stèllen. Gaat echter een andere kant op. Mevrouw de voorzitter, ik heb begrepen 

dat t.a.v. de investeringsheffing er een vrij grote hoeveelheid kritiek is losgekomen 

en dat ook de kamerfractie zich daar zeer genuanceerd tegenover opstelt en zich mis

schien er niet achter zal stellen. Het is zo geweest dat de heer Langman het oosten 

van het land heeft afgehaakt van alle steun in het kader van de investeringsheffing. 

Hij is n.l. van mening dat deze 3de zuil het oosten voldoende mogelijkheden zal ople

veren om die arbeidsplaatsen erbij te krijgen die het zo dringend nodig heeft. Wan

neer nu die investeringsheffing niet door gaat en of wanneer die investeringsheffing 

dermate verminkt wordt dat deze theaorie in wezen niet meer op kan gaan, zou ik graag 

zien dat de kamerfractie pleit voor een zodanige ondersteuning van het oosten van het 

land; het herinvoeren ook van de steun die het oosten wordt ontnomen door de heer 

Langman binnen deze theorie, en dat de kamerfractie dus dan probeert de lancune die 

er dan ontstaat te vullen. Ik dank u zeer. 

Dank u wel. Volgende vragensteller. 

~ Muntinga, Deventer. 
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Mevrouw de voorzitter, ondanks het feit dat de ver. van Ned. gemeenten en de ver. van 

staten en raadsleden van de VVD bezig zijn met een studie over het tijdsbeslag van 

raadsleden en provinmiale statenladen en de financiele tegemoetkoming en de nadelen 

welke deze leden ondervinden in maatschappéjijke zin, althans zouden kunnen ondervin

den, zou de afd. Deventer een beroep willen doen op de fractie van de 2de kamer om 

zo spoedig mogelijk het volgende te willen bevorderen.n.l.: ten eerste: werkgevers 

verplicht te stellen - behoudens bijzondere omstandigheden - hun werknemers ten volle 

in de gelegenheid te stellen om zitting te nemen km in hun vertegenwoordigende licha

amen - met uitzondering uiteraard van de verkiezing tot lid van de 2de kamer, benoe

ming tot gedeputeerde of wethouder - eventueel met inkorting van salaris. En ten 

tweede: de ondernemer er zorg voor draagt dat werknemers die zitting hebben in een 

vertegenwoordigend lichaam, niet uit hoofde van hun lidmaatschap van zo'n lichaam noch 

de wijze waarop hij die functie vervult reden kan zijn om zijn werk omstandigheden te 

verslechteren, of om in zijn promotie kansen te worden benadeelä. De toelichting die 

ik hierop zou willen geven is: dat vele werkzaamheden overdag plaatsvinden zoals ver

gaderingen, commissiewerkzaamheden, gewestenraden, bezoeken aan hoorzittingen en veld

werk. Ik zou u willen vragen of u dit zou kunnen bevorderen dat dit komt zo mogelijk 

voor de eerstvolgende kandidaatsstelling voor de provinviäle staten verkiezingen om-
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dan ook op deze manier meer aanbod te krijgen uit de groep van werknamens in onze 

volkspartij. 

Ja, Meneer Verweij.afd. Rozendaal: 

Mevrouw de voorzitster, ik zal nog eens de aandacht willen vragen van de fractie voor 

de vrijwillige ouderdomsverzekering. De ouderdomswet 1919. Dis is al enige rnaalen 

aangekaart in de kamer. Indertijd door de heer Rietkerk, in de k~er, daarna door de 

heer van Ardennen, maar ik moet constateren dat ondanks hun druk er nog niets gebeurd. 

Ik wil nog eens bepleiten, dat dit - of liever gezegd benadrukken - dat het hier gaat 

om een zeer sterk verouderd type verzekering, die gewoon niet meet past in de tijdsbe

stek van vandaag. Het is een niet waardevaste verzekering, die vooral wordt afgesloten 

door weinig draagkrachtigen uit onze samenleving. Het is geen houdbare situatie meer 

dat hieraan niets gedaan wordt. En im wou daarom vragen aan de fractie initiatieven te 

nemen om aan deze ongewenste situatie een einde te maken. 

Mijn tweede punt mevrouw de voorzitter is, dat ik het gaarne weer toejuich dat onze 

fractieleider er blijft op hameren dat er een einde moet gemaakt worden aan het mis-

~ bruik in de sociale verzekering. Maar ik zou daar nog iets aan willen toevoegen: n.l. 
c 

..!! v het gaat niet alleen om dat misbruik. R ik zou haast zeggen: het is bijna bijzaak, 

..r. 
li z maar waar het vooral om gaat gaat het om het eigenlijk gebruik. Het gebruikmaken van 

CU 

~ de wet op een manier die niet past in de moraal van vandaag. Dat komt ook weer door 

~ verouderde situaties in de wetgeving. En daarom wou ik juist vragen, vooral de akti
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genheid meer gemaakt kan worden om misbnuik of oneigenlijk gebruik van de wetgeving 

te maken. Dank u zeer. 

Volgende vragensteller. 

Van Aalst, Soest, Soesterberg: 

Mevrouw de voorzitter, waarschijnlijk komt mijn vraag overeen met de afdeling Den 

Haag. Het betreft een vraag omtrent de koopvaardij. In de Telegraaf van 27 maart 1973 

heeft een artikel gestaan over de schrikbarende vlucht van de nederlandse koopvaardij

vloot. Die in de regel #aat varen onder een andere buitenlandse vlag. Een en ander ver

oorzaakt door de oniedelijke fiscale iruk.op noodzakelijke investeringen. Wij achten 

deze tendens niet alleen schadelijk voor de nederlandse schatkist, maar ook in strijd 

met de beste nederlandse tradities als zeevarende mogendheid. De VVD afd. Soest-Soester 

berg verzoekt dringena bij de regering stappen te ondernemen om het gevaar van een ver

dere vlucht van onze koopvaardijvloot door adequate fiscale maatregelen zo snel rnaeg

lijk in te dammen. 

Dank u wel. 

Goudriaan, Capelle a/à IJssel: 

Ik zou de volgende korte vraag aan de 2de kamerfractie willen stellen betreffende de 

financiele positie van de gemeenten. Het zal u bekend zijn dat er uitgegeven is een rap~ 

port gemeente in de tang, en dat er verder bestaat een overleg: Bnel-groeiende gemeen-
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ten, in dit land. Vraag nu is: wat doet de tweede kamerfractie aan de tegemoetkoming 

van de wensen in deze snelgroeiende gemeenten in de eerste plaats, waaronder een aan

tal zoals ZOtermeer, Capelle A/d IJssel, Spijkenisse enz? en wat is de reactie op het 

rapport van de Vereniging Nederlandse gemeenten in de tang. Dank u zeer. 

Dank u wel. Zijn er nog vragenstellers? Is er inmiddels iemand uit de afd. Hoogeveen 

in de zaal gekomen? Hoogeveen? 

Dames en heren, een ordevoorstel mijnerzijds: Nu zal de heer van Riel beginnen met 

het beantwoorden, daarna krijgt u lunchpauze en direkt na de lunch zullen de overige 

kamerleden zowel van de tweede als de eerste lamer beantwoorden maar ik geef nu graag 

het woord aan de heer Van Riel, voor het eerste antwoord. 
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:IEDEVOERING VAN DE HEER VAN RIEL TER ALGEMENER VERGADERING VAN DE V. V.D. OP 1 3 APRIL 

1973 te ASSEN. 

Integraal uitgewerkt af band. 

Mevrouw de Presidente, opvallend is bij hoeveel van de gestelde vragen eigenlijk een 

politieke achtergrond speelt. Juist ook bij die vragen die een strikt wetenschappe

lijk karakter schenen te hebben. Ik zal hetzelfde systeem volgen dat ik de laatste 

jaren gevolgd heb, en mij dus bepalen tot een paar hoofdpunten. Ik neem aan daarbij 

dat de meeste leden van de Tweede Kamerfractie meer weten van de materie waarover 

het gaat dan ik ervan weet en dat de vergadering dus betere antwoorden krijgt wan

neer ik op die punten niet in ga. Ik zal de namen wel noemen. De vraag van Spijke

nisse lijkt mij een vraag voor het hoofdbestuur. De kamerfracties hebben geen invloed 

op het plaatsen van antwoorden in het blad. Dan kom ik aan het grote probleem en 

daar noem ik dus niet afzonderlijke vragenstellers bij, het betro# hoofdzakelijk 

Amsterdam en Den Haagf de kwestie van de selectieve investeringen, het ruimtelijk 

beleid en in dezelfde samenhang de inflatie. Want tussen die twee dingen bestaat een 

bijzonder nauwe samenhang. Men ze zelfs helemaal niet los van elkaar zien. 

Wat doet zich op het ogenblik voor? En dat is ook terecht gesteld door enige van de 

vragenstellers. De ruimtelijke ordening - ik had het daarnet over politiek - de 

milieuhygiëne etc. worden allemaal getrokken in het vlak van de partijpolitieke pro

paganda terwijl het hier gaat om het vinden van zakelijke oplossingen die voor Ne

derland van het allergrootste belang zijn. En U kunt daar zelfs bijhalen het nivel

leringsstreven wat zich op het ogenblik afspeelt. Men wenst maximale oplossingen. 

Men wenst in zijn totaliteit op de meest aangename wijze geordend land. Men wenst 

een milieu zoals men nergens in industrielanden kent, ook niet in socialistische 

industrielanden. Men wenst tegelijkertijd de voorwaarden waaronder de produktie plaats 

vindt steeds ongunstiger te maken. 

Dat dit de eigenlijke basis is van de inflatie, n.l. een opzwellen van bestedingen 

in de overheidssfeer kunt U in dit rapport van de Q.E.I.C.lezen een buitengewoon 

belangrijk stuk waarin U tot in de fijnstedetails geanalyseerd vindt wat de oorzaak 

is van de mysere die in Nederland zich op het ogenblik afspeelt, en zihh in versterk

te mate gaat afspelen.Wat men niet begrijpen wil, mevrouw de president is dat wij op 

een doodlopende weg zijn. Van jaar tot jaar kan er nog iets van de middengroepen wor

den afgeknabbeld. Kan de belasting nog iets verhoogd worden. Maar het gaat hier om 

kleine marges langzamerhand. Wij zijn bijna aan het punt toe dat ingrijpende maatre

gelen genomen zullen worden t.a.v. het inkomen van de lager bezoldigden. Dat kan, 

mevrouw de voorzitter, dat gebeurt in China elke dag in de hoogste mate en dat ge

beurt ook in de Oosteuropese landen. Maar dat kan nooit onder een democratisch sys

teem. U krijgt de bevolking onder geen enkele omstandigheid toe in haar totaliteit 

die offers te brengen, die tot het bereiken van een perfectionistische samenleving 

in een politikk aantrekkelijke termijn kunnen leiden. 

- 2 -
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Dat gaat niet zonder politieke dwangsystemen. Zolang men alleen 20, 25, 3o% van de 

bevolking aantast is ozoiets denkbaar. Maar wat nu gaat gebeuren is dat grote groe

pen van de niet hoge werkenemars zullen gaan inzien dat wij bezig zijn het consump

tiepeil van onze bevolking te drukken beneden dat van alle Westeuropese landen, om 

van de Verenigde Staten maar helemaal niet te spreken. Dat kunt U in dir rapport al 

uiteengezet vinden. De verteerbare inkomsten per gezin, en daar gaat het de meeste 

mensen om, daar gaat het ook de liberalen om, dalen op het ogenblik van jaar tot 

jaar in verhouding tot de omgeving waarin wij in Westeuropa leven. Dat is het he

slissende feit, dat is ook het eerste grensgevecht dat zich zal afspelen in de mobi

lisatie voor de volgende verkiezingen die mevrouw van Someren gisterenavond aange

kondigd heeft. Laat men dat heel goed onthouden. 

Dames en Heren, herinnert U zich het woord van een meneer, een groot man, die maar 

ten dele liberaal was, dat was de schrijver Multatuli. Die heeft, nu honderd jaar 

geleden, gezegd: "Er ligt een roofstaat tussen de eeas en de Schelde. En wanneer U 

een kabinet Den Uyl in Nederland krijgt dan zullen eerst wij dat aan den lijve on

dervinden, en daarna zal praktisch de hele bevolking het ondervinden. En roofstaten, 

dames en heren, ook in deze zin, zijn in een democratisch-politiek stelsel, nauwelijke 

op den duur draagbaar. Waar gaat het immers bij de inilat~ om? 

Elk jaar wordt gekocht een bepaalde politieke steun binnen het raam van de confessio

nele partijen, want het is het politieke zwak dat de eigenlijke ahhtergrond is van 

wat zich in Nederland afspeelt. Er moeten elke keer compromissen worden gemaakt 

tussen middengroepen en niet-middengroepen, binnen het kader van lén partij. En het 

resultaat daarvan is dat er beloften moeten worden gedaan. En dat die beloften tot 

op zekere hoogten moeten worden waargemaakt.En wanneer dan de totale opbrengst van 

de belastingen niet voldoende is dan zijn er indirecte wegen om aan de wensen van de 

bevolking te voldoen. 

Dames en Heren, laat U niets wijs maken, Het feit, dat tè staat en lagere publiek

rechterlijke lichamen in Nederland op zo-n makkelijke wijze in een financiering 

voorzien kunnen is uitsluitend het gevolg van het invoeren van middelen uit het 

buitenland uit een heel ingewikkeld complex van ruimte-technische overweging, ver 

wachtingen omtrent het verloop van termijnkoersen etc.Dat kan van de ene dag op de 

andere dag kan dat aflopen en dan zullen wij merken hoe groot het structurele be

sparingstekort binnen Nederland is. Dan komt de inflatie ook niet langer tGt stand 

via allerlei indirecte wegen. Dan zal duidelijk aantoonbaar worden dat het de over

heid ten dele is die de inflatie maakt, wat op het ogenblik in technische zin vol

strekt niet het geval is. De staatsoverheid voert eerder een deflatoir beleid.De 

moeilijkheden liggen bij de publiekrechterlijke lichamen. 

Mevrouw de presidente, inkomsten en uitgaven. Het gaat niet alleen daarom. Er wordt 

geleend op allerlei manieren. Er wordt ontzaggelijk geleend ten bate van de woning

voorziening. Een normaal feit op het ogenblik - en dit brengt mij direkt tot de 

ruimtelijke ordening - een normaal feit op het ogenblik dat er een accuut woningte

kort over de hele lijn in Nederland was. 
- 3 -
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Wij, over de hele lijn. Er is op het ogenblik een woningtekort voor bepaalde groepen 

die te lage inkomens hebben. Vandaar dat wij altijd het systeea van de individuele 

subsidiering voorgestaan hebben. Maar U kunt overal verspreid tot de linkse pers, of 

U nou naar de Volkskrant kjjkt of naar een ander blad, kunt U zien dat wat men wenst 

niet is, individuele subsidiering. Dat wat men wenst is: het beschikbaar stellen van 

behoorlijke woningen voor een nominaal bedrag. Het is duidelijk welk een beslag op 

het totaal van de nationlle besparingen dit leggen gaat. En dat, mevrouw de presi

dente wenst men dan te combineren met vormen van ruimtelijke ordening die op zichzelf 

zeker niet onaantrekkelijk zijn, maar die wederom aan miljarden beslag op de natio

nale besparingen zullen leggen, en dat in een gemeenschap die onder minder gunstige 

voorwaarden begint te produceren. Want wat is de kracht van Nederland? Niet bezit 

van mineralen. Ook niet het bezit van een uitgebreid corps, zoals in Wallonië en 

Duitsland, van door eeuwen heen geschoolde industriële arbeiders gewend aan hoog 

kwaliteitsmerk. Dat moet hier allemaal nog gevormd worden en sftx daar zijn zeker al 

grote resultaten mee bereikt. Ons voordeel was juist de concentratie van de industrie 

van het meest rendabele gedeelte van onze industrie in het westen van het land, waar 

wij onze verkeersli&ging hebben: het belangrijkste Nederlandse aktief. Onze verkeera

ligging naar buiten. En in de tweede plaats ook de kortheid van de transportwagen • 

De kortheid van de transportweg van Rotterdam, in de hoge mate, van Amsterdam, in iets 

bescheidener mate, naar de plaatsen waar het produkt verwerkt worden. Het is niet 

voor niets dat historisch gesproken in t~ 18de eeuw om de haven van Londen heen, die 

eindeloze aantallen secundaire verwerkende industriën zijn ontstaan. Het meest on

gunstige verschijnsel voor Amsterdam is niet dat de haven als overslaghaven voor mas

sagoederen langzamerhand minder belangrijk is geworden. Het fatale verschijnsel voor 

Amsterdam is het verdwijnen van de afgeleide industrieën. Het verdwijnen van de grote 

confectiebedrijven etc. die natuurlijkerwijs in Amsterdam thuishoreno Dat vergeet men 

aldoor maar weer. Er vindt een uithollingsproces in Nederland plaats. En het opvangenç 

van dat uithollingsproces dat zal op zichzelf miljarden gaan kosten. En dat wil men 

dan bereiken op een ogenblik dat men door een politiek klimaat - meer misschien nog 

dan door rechtstreekse maatregelen - de ondernemers het verblijven in West-Nederland 

onaangenaam maken gaat.Een ondernemer is een rationeel mens. Hij trekt zioh misschien 

weinig aan van wat er gezegd wordt. Maar een ondernemer heeft vele medewerkers. En 

een ondernemer is volstrekt niet meer de rijke man, àe harde kapitalist, die zelf 

naar boven geklommen is door extreme zuinigheid, en door relatieve onverschilligheid 

t.o.v. zijn medemensen. De tegenwoordige ondernemer onderscheidt zich nauwelijks an

ders dan door buitengewone ijver zekere combinatievermogen en een redelijke mate van 

verstand van zijn omgeving. En dergelijke mensen zijn wel degelijk gevoelig. Wanneer 

er aldoor maar gezegd wordt, U kunt het in elke krant lezen, : " we zien je eigen

lijk liever niet", "je bent een milieuvervuiler", "we mogen je niet, ga maar ergens 

anders naar toe". Ja, en als we je dan tenslotte nodig hebben, dan moeten er gemeen

teverordeningen komen dat je de gevangenis in kunt gaan,wanneer je iets doet wat ei

genlijk niet mag. 

- 4 -
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En wanneer U nu aldoor maar aan mensen suggereert dat ze onpopulaire, weinig aan

trekkelijke figuren zijn, dan blijven die ondernemers uiteindelijk ook wel weg. Los 

van allerlei economische omstandigheden. Dit is een van de gevaren, die ons bedreigt 

en ons in sterkere mate zal gaan bedreigen. 

De hele kwestie van de selectieve investeringsheffing. Natuurlijk heeft de overheid 

maatregelen moeten kunnen nemen, moet altijd kunnen nemen, om wanneer er in bepaalde 

gedeelten van het land een teveel is aan zekere industrietypen, het wat aantrekkelij

ker te makenvoor de industrie zich ergens anders eens te gaan vestigen. Daarvoor 

is een zeker subsidiebeleid; bepaalde vormen van investeringsaftrek bij de belastingei 

etc. bestaat al jaren. Maar zoals de ontwikkeliDg nu juist van het laatste jaar ge

weest is, lijkt de maatregel als de investeringsaftrek t.o.v. het westen nauwelijks 

verantwoord meer, om niet te zeggen: bijna niet verantwoord. De zaak moet nog behan

deld worden. Maar ik wou dit toch vast even stellen: er is niet zo heel veel meer in 

het westen wat wij uit een nationaal oogpunt missen kunnen. En die selectieve inves

teringsaftrek geldt ook voor bedrijvem die nauwelijks extra kosten voor de gemeen

schap met zihh meebrengen. Dat is een van de allerbelangrijkste puntan. 

Meneer de voorzitter, mevrouw de presidente, ik zit dan met dat hele probleem nog 

van die ruimtelijke ordening. Wij zetten dat op een ultra-kostbare wijze opo En 

blijkeh zal dat dit niet vol te houden is. Wij zullen vormen van ruimtelijke orde

ning moeten kiezen, die zich aan gaan sluiten bijbestaande verbindingssystemen. Wij 

zullen niet bij voorkeur vormen van ruimtelijke ordening moeten kiezen die van onze 

nationale investeringen eisen dat wij toaaal nieuwe steden gaan opzetten langs totaal 

nieuwe verbindingswegen. En wij kunnen er ook vanuit ga~, mevrouw de presidente, dat 

tot de weinige dingen die werkelijk de ontwikkeling in de wereld beheersen behoort de 

bevolkingsontwikkeling. Uiteindelijk bepalen bevolkingagrootten waar de gewichten 

in de wereld liggen. China zal over 40, 50 jaar zeker een totaal andere plaats in de 

wereld innemen dan nu. En hetzelfde geldt voor een landals Brazilië. En het is de pil, 

mevrouw de presidente, die in veel hogere mate wezenlijk de geschiedenis van Neder

land bepaalt dan wat zich op het ogenblik rondom de formatie Burger of de informatie 

van meneer Van Agt en Prof. Albeda afspeelt. Alle gepraat over ruimtelijke ordening 

toen men nog uitging van 20 of 18 miljoen Nederlanders is op het ogenblik een steriel 

praktisch steriel wetenschappelijk denken geworden. We hebben te maken met een Neder

land dat niet zo heel veel mensen meer telt als nu.En een Nederland dat er buitenge

woon slecht voor gaat staan, door allerlei oorzaken. Daar behoort een ruimtelijk be

leid zich op te richten. Mevrouw de presidente, ik ben ook voor perfectionisme. In 

mijn eigen huishouden. Maar ik ben alleen voor perfectionisme wat ik betalen kan. 

En daar hebben wij veel te weinig rekening mee gehouden. Wij theoretiseren rustig 

weg in plaats van dat wij economische uitgangspunten, in plaats van desiderata aan 

het planologische beleid ten grondslag leggen. Mevrouw, de presidente, dit is alles 

bijzonder ernstig. En men heeft er niets aan inflatie aan de orde te stellen of te be

loven dat men aan de inflatie een eind maak*en zal. Men kan kleine dingen doen.Maar 

de inflatie is op het ogenblik ingebouwd in ons politieke stelsel. 

- 5 -
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Omdat er geen weerstanden zijn tegen de eisen die iedere groep op zijn beurt stelt 

door het feit dat er altijd maar weer er iets gegeven moet worden aan iedereen die 

daarom vraagt en er maar een of een paar partijen in Nederland zijn - ik reken dan de 

ultra-orthodoxie bij ons T tot een groot gedeelte ook DS 170 - die regelmatig en dik

wijls op een onplezierige manier ook eens 'nee' durven te zeggen, en zich veroorloven 

kunnen om 'nee' te zeggen. Dit laatste het gevolg van het sociaal-homogene karakter 

van onze partij. Laat ons dat liever ook niet vergeten. Wat de Heer Fransen gezegd 

heeft over het collegegeld, was mij uit het hart gegrepen. Ik vindt het een afgrijse

lijke zaak, dat geduld wordt dat aantallen de wet duidelijk schendende jongelieden op 

het ogenblik de kans krijgen om zich aan iemeensahapsgeld te vergrijpen. Begrijpt men 

dan niet dat het dulden •an verzet tegen de wet door aanstaande akademiai, een van de 

meest ontbindende factoren van de parlementaire demoaratie is waarmee wij geconfron

teerd worden. Men praat. Begrijpt men niet, mevrouw de presidente, wat het voor de 
J 

economische toekomst van de werknemers in Nederland betekent wanneer ik in verschil

lende kranten met enthousiasme vermeld zie hoe vindingrijk de werknemers, de georga

niseerde werknemer bij een deel van de onderneming is. U gaat van de kantine gebruik 

maken, terwijl U dat nooit doet. Daardoor raken de liften overbezet, en daardoor loopt 

de boel in de war. Stelt U zich eens even voor dat zoiets in de Sovjet-Unie of in Oost 

Duiatsland gebeurdec En stelt U zich de repercussies voor. Zo voert men een land dui

delijk naar de ondergang toe. Niet door polarisatie, maar door halve polarisaties op 

allerlei punten. Mevrouw de presidente, de werkgever die toegeeft weigert te onder

handelen. Dat is ook een soort woordkeus waar wij van dag tot dag mee worden vergif

tigd, en waarmee wij zelf op den duur ook zullen worden vergiftigd. Het toegeven aan 

het kwaad, mevrouw de presidente, wordt tot de mode in deze gemeenschap en geschikt

heid op punten die die staat en die samenleving bedrijven word~ een deugd op zihhzelf. 

Dat is het eigenlijke gevaar. Veel meer dan het georganiseerde socialisme binnen Ne

derland. Als er maar werkelijke tegenkrachten opgeroepen werden in dit land. 

Mevrouw de presidente, er is veel om over te prateno En ik zal het maar over lén 

detailpunt hebben, omdat ik daar nogal over nagedacht heba de praktische bezwaren 

tegen een maatregel als Deventer voorstelt, het geven dus van verplicht vrij aan be

paalde groepen werknemers. Ik heb het nu over de praktische bezwaren. Ik heb het niet 

over het principe, want dat lijkt mij ook heel aantrekkelijk. Maar wie zijn nou de 

mensen, die wij graag in gemeenteraden hebben? Dat zijn mensen, die ook wat kunnen. 

Dat zijn mensen met perspectief. En dacht U nu, dat als U gedwongen vrij kreeg bij 

de zeer talrijke raads- en commissievergaderingen, dat die werkgever U dan nog zag 

als iemand die in de eerste plaats voor pDomotie in aanmerking kwam? En nu zegt men 

wel, hij mag ook in die promotie niet geschaad worden; maar wie zegt U dat als die 

meneer, die ook graag verder wil in de wereld, zo buitengewoon veel tijd aan die raad 

besteed, dat die dan zijn vakkennis bijhoudt, dat zijn belangstelling voor wat er in 

die onderneming gebeurt even groot blijft. Mevrouw de presidente, de promotie bij 

de bdrijvea geschiedt niet langs ambtelijke richtlijnen. De promotie in bedrijven ge

schiedt langs de weg van persoonlijke indrukken. 

- 6 -
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Het gaat er dus niet om of dit mag of niet mag; of dit liberaal is of niet liberaal, 

maar ik verwacht er weinig resultaten van, gezien de positie in het bedrijf van de 

mensen die wij als raadsleden en etatenleden in het algemeen denken aan te trekken

Dat zijn geen mensen, waar vergoeding, van verloren uurlonen, verlies van carri~re

perspectief goedmaakt. En bij ons, mevrouw de presidente, is toch het eerste beginsel 

zoals onze politieke leider gisterenavond ook gezegd heefta de prestatie. 

En men kan mensen niet dwingen grote prestaties op velerlei punten te leveren, zolang 

zij niet tot de exceptioneel begaafden behoren. En iier carri~re verloopt zo snel 

en dier verantwoordelijkheid wordt tegenwoordig op jeugdige leeftijd 30, 32 jaar zo 

groot, dat wettelijke maatregelen te hunnen aanzien, bijzonder weinig effekt zullen 

hebben. Laten wij iedereen zijn eigen keuze laten maken, politiwk, carri~re bedrijfs

leven, carri~re wetenschap. Vaak lossen zich deze vraagstukken in het eigenlijke le

ven makkelijker op dan wij op het ogenblik denken. Ik onderschat niet dat er te wei-

nig aanbod in onze kringen is, maar dat kan ook op deze manier niet worden opgevangen. 

Mevrouw de presidente, het gaat uiteindelijk altijd weerzwat wil een mens zelf. En 

wat vindt een mens in zijn eigen leven belangrijk. 

~ Daar vecht U straks voor bij de mobilisatie en de in de eerste instantie psychologisch 
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Meneer van Riel, hartelijk dank voor dit buitengewone begin van de beantwoording van 

de vragen. Want dat is het tenslotte, dames en heren. Maar ik geloof wel dat de heer 

van Riel er in ieder geval in geslaagd is om op bijzonder indringende wijze de proble

matiek te schilderen waar we in Nederland in wezen voor staan. 

Dames en heren, ik zou u willen voorstellen nu de lunchpauze in te gaan, u heeft daar 

dan ook iets meer tijd en rust voor dan anders. Ik zou u willen vragen om half twee 

precies. Dan wil ik echt beginnen, in de zaal terug te zijn. Tot straks. 

De leden van de fracties en de pers wordt iets aangeboden in de tuinzaal, waar giste

renavond het feest was. Mag ik pers en kamerleden verzoeken zich daar heen te begeven. 

Mag ik de heer Korthals en zijn echtgenote uitnodigen met ons mee te gaan naar de tuin· 

zaal? Dames en heren mag ik u verzoeken Uw plaats, een plaats in te nemen. Ik wou 

graag aan de middagvergadering beginnen. 

Dames en heren, alvorens over te gaan tot de middagvergadering zou ik u willen vragen: 

wil de vertegenwoordiger van de afd. Heemskerk zich voor in de zaal gaan opstellen. 

Wil mevr. Kombrink uit Hoogeveen en de heer Fij uit Limburg naar voren komen. Terwijl 

~ zij bezig zijn zich door de menigte te werken,wames en heren, wil ik u voorstellen om 4 
c 
CD 

t een telegram te verzenden aan de heer en mevrouw Toxopeus. Ik kan u tot onze vreugde 
.c 
li z meedelen dat mevrouw gisteren uit het zmekenhuis naar huis is gegaan. En nu wilde ik 
Gl 

~ het volgende telegram namenà u verzenden:De VVD in Assen in vergadering bijeen verheug' 

~ zich bijzonder over de thuiskomst van mevrouw Toxopeus en hoopt u bijden op onze vol
"'2 
~ gende partijbijeenkomst in goede gezondheid in ons midden te mogen begroeten. 
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De Hoemen zijn al verstuurd mevrouw. We zijn zo brutaal geweest dat zonder uw toestem-

ming te doen, die stonden er bij thuiskomst. 

Dames en heren, u weet allen dat wij een grote ledenwervingscampagne hebben gevoerd. 

Deze campagne heeft opgeveverd: 4.708 nieuwe leden. Wij hadden op 1 januari 38.6~7 lei· 

en we hebben er nu 43.939. En het is heel goed mogelijk dat wanneer meneer van der 

Meer maandag de post openmaakt we dan de 44 gepasseerd zullen zijn, want u ziet het is 

nog maar een klein sprongetje. Ik heb u gisteren al gezegd: het is nog lang niet 

genoeg, maar ik geloof toch wel dat er in de partij enorm hard aan getrokken is, aan 

deze campagne. Nu hebben wij als hoofdbestuur, hebben wij een belofte gedaan; we heb

ben gezegd de individuele leden die de meeste leden werven die zullen wij bekronen en 

de afdeling die de meeste leden heeft gewonnen. Ik kan u meedelen dat de afdeling die 

de meeste leden heeft gewonnen in percentage uitgedrukt uiteraard, want anders zou de 

grootste afdeling het altijd winnen, in percentage heeft de afdeling Heemskerk met 

gewonnm met een ledenwinst van meer dan 100%. Individuele winnares - we zijn toch 

wel een vrouwenpartij - is mevrouw Kombrink uit Hocgenveen met op haar persoonlijke 

inbreng 30 nieuwe leden. Nummer 2 een eervolle tweede plaats de heer Feij met 27 van 

Melik en Herkenbosch. Meneer Feij. is de vertegenwoordiger van Heemskerk in ons midden 

is hij aangekomen? Mag ik u ~erzoeken naar voren te komen. Mevrouw kombrink is er ge

loof ik nog niet? Mag ik vragen of meneer Feij dan in ieder geval; meneer Beij staat 

daar. Mevrouw Kombrink die vreesde niet voor 2en hier te zijn. De kamerleden zullen 

mij wel willen vergeven dat ik dan het beantwoorden van de vragen even onderbreek zo

dra mevrouw Kombrink is binnen gekomen. Ik vind het toch wel erg leuk om haar het per

soonlijk uit te reiken. Wil de vertegenwoordiger van de afd. Heemskerk. Hartelijk ge

lukgewenst en heel veel dank. Wij geloven bepaald wel dat de afdelingen meestal wel 
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dat de afdelingen meestal wel in het bezit zijn van een voorzittershamer, maar ik denk 

toch niet dat de afdelingen een voorzitterskamer waar de datum opstaat waarop dit heu

gelijk feit is leeft, waarop staat aangeboden door de VVD. Mag ik aan het bestuur van 

Heemskerk deze voorzittershamer die een herinnering moet zijn aan hèt bereiken van 

deze mijlplal en wellicht een aansporing om wellicht nog een keer 10ü1o ledenwinst te 

maken, aan u overhandigen. Jazeker, gaat uw gang. 

Wij zijn in Heemskerk natuurlijk reuze verheugd voor deze eer die we hebben gekregen. 

Maar zo moeilijk is het eigenlijk niet. Want door de verdeeldheid in alle partijen die 

er op het ogenblik heerst en de eensgezindheid bij ons is het reuze makkelijk om het 

leden aantal te verhogen. Een tweede moet ik zeggen dat we reuze steun hebben gehad 

aan de vertegenwoordiger van ons district de heer Berkhouwer, die zich met raad eh 

daad en geen moeite heeft gespaard om ons aan alle kanten te steunen. Ten derde mag ik 

zeggen dat deze voorzittershamer de eerste is die wij hebben, want wij hebben er nooit 

een gehad, we hadden gewoon te weinig geld in kas. Het algemene euvel in de partij. 

Nogmaals hartelijk bedankt voor deze geste (en veel suksesz) • 

Mevr. van Someren-Downer: 

Mvavrouw Kombrink die zullen we dus op het podium roepen 0odra zij in de zaal is. Ik 

hoop dat zij opgevangen wordt en doorgezonden naar het podium, dan kom ik nu bij de 

heer Feij. Meneer Feij een eervolle tweede plaats en dat nog wel in het zuiden ons 

grote wingewent, dat vinden we wel bijzonder plezierig, dat mag ik toch wel zeggen he. 

Meneer Feij we hebben wel even met mevrouw moeten conspireren over wat we u het beste 

konden geven, dat bleek te zijn een grammofoonplaat: Symphonieën van Beethoven, en ik 

hoop dat u in de weinig vrije tijd vrees ik, die de VVD u op het ogenblik laat toch 

zal genieten van deze grammofoonplaat. 

Dan heb ik nog één punt dat is overblijven staan van vanmorgen. Bij het bergeeten van 

de nieuwe hoofdbestuursleden wilde ik afscheid nemen van het enige hoofdbestuurslid 

dat dit keer om reglementaire redenen moet verdwijnen: de heer Verbeek, waar zit hij? 

Daar zit de heer Verbeek. De Heer verbeek is dus zeer lang lid van het hoofdbestuur ge· 

weest, Hij was al lid toen ik voorzitter werd. Ik moet zeggen Jan, hartelijk dank voor 

de bijzonder plezierige samenwerking. Toen ik pas voorzitter was heb ik heel veel 

van je geleerd en trouwens nog, ik blijf van je lereno Je hebt altijd van die nuttige 

opmerkingen, verschrikkelijk nuchtere opmerkingen. Je bent zoln man die echt met beide 

beneb op de grond staat. Ik weet zeker dat jij niet voor de partij verloren bent en ik 

in welke funtctie ik je ooit weer mag begroeten, het zal mij altijd lief zijn. Barte

lijk dank voor wat öe gedaan hebt. 

Dan Ïil ik nu overgaan tot het agendapunt: beantwoorden van de vragen gesteld aan de 

kamerfracties; de kamerleden zullen in alfabetische volgorde antwoorden. De heer Wie

gel zal sluiten, dat is nog alfabetisch trouwens ook. En, als dus mevrouw Kombrink 

binnenkomt dan wordt er even onderbroken. Maar ik zou d~nu bijzonder graag het woord 

geven, uiteraard aan de heer van Aardenne. 
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Mevrouw de voorzitter, ik heb ten eerste de vraag van de heer Verweij over de VOV. 

Ik kan zeggen dat de fractie op hetzelfde standpunt staat. Dat de VOV een verouderde 

verzekeringsvorm is. Een opmerking die ik bij de begrotingsociale zaken 1~· jaar gele

den ook gemaakt heb. Dat het antwoord van regeringszijde toen was: wellicht kan hij 

worden ingebouwd in de algemene ouderdomsplicht, pensioenplicht die gaat komen. Het 

ziet er wel naar uit, dat dat toch nog helaas een a~tal jaren gaat duren en ik dacht 

dat er wat dat betreft nu toch inderdaad maatregelen op het gebied van de VOV moestenç 

worden overwogen. Het is zeer te betreuren dat voor een dergelijke uit de tijd zijnde 

verzekereing nog altijd zullen raden van arbeid propaganda moet worden gemaakt. 

Zijn opmerking, mevrouw de voorzitter, over misbruik en oneigenlijk gebruik van de 

s-ociale verzekering is mij uit het hard gegrepen. Ik heb daar niets aan toe te voegen. 

Mevrouw de voorzitter dan de vragen en opmerkingen - dat zal iets meer tijd kosten -

van de afdeling Amsterdam. Die liggen op het grensgebied van ruimtelijke ordening en 

economisch beleid. Ook al zijn ze toegespitst op de investeringsregeling, wetsontwerp 

ze zijn toch in een veel ruimer kader gesteld. En dat blijkt dan ook al uit het ant

woord dat de heer van Riel voor de lunchpauze op deze problematiek heeft gegeven. Al

vorens in te gaan op bepaalde punten van de selevtieve investeringeregeling zou ik de 

aandacht toch willen vestigen dat vorig jaar ook de afd. Amsterdam - u grijpt daar opç 

terug - aandrang is gevraagd met aandrang is gevraagd naar een kosten-baten analyse. 

En het zal bekend zijn dat de fractie dat dan ook in het voorlopig verslag van de se

lectieve investeringeregeling heeft ingebracht. Dat is ongetwijfeld een belangrijk ge

geven en het ontbreken van kwantitatieve argumenten bij de selectieve investeringe

regeling is één van de regelen dat dit wetsontwerp is, waar de fractie bijzonder 

moeilijk tegen aan kijkt. Maar ook met kwantitatieve gggevens en met een economische 

kosten-baten analyse, mevrouw de voorzitter, zijn we niet klaar. We zijn hier inder

daad - de heer van Riel heeft dat ook al gezegd - bijzondere diepgaande maatschappelij 

ke ontwikkeling in het geding. Naast de wat zuiverder sociaal-economische verschijn

selen die we al langer kennen en die in het spreidingsbeleid al sinds jaren aan de 

orde zijn, zoals de strukturele werkeloosheid in het noorden, maar in andere mate toch 

ook wel in het oosten in regio's zoals Zeeuws-Vlaanderen, de specifieke problematiek 

van Zuid-Limburg, waar ongetwij~eld mijn fractiegenoot Portheïne nog over zal spreken. 

en die daar veroorzaakt is dmor de mijnsluitingen. Daarnaast zijn er nu een aantal 

diepgaande maatschappelijke ontwikkelingen. Die dan op een gegeven ogenblik wel uit

kristalliseren in een congestie wat in het wetsontwerp zit selectieve investeringa

regeling als een kernpunt wordt genoemd. Maar waaraan in wezen toch ook weer andere 

verschijnselen ten grondslag liggen. De veranderde ontwikkeling van de bevolkinga

prognoses aan de ene kant de toenemende welvaart, en daardoor het grotere ruimte be

slag en de bevlokingsverdunning in de woningen aan de andere kant. De toenemende 

economische aktiviteiten ten gevolge van de technologische ontwikkeling, het toene

mend verkeer, zijn allemaal punten en de opsomming is niet uitputtend, mevrouw de 

voorzit~r, maar de tijd is beperkt, die deelelementen vormen bij dit congestievraag

stuk. En dan zien we de verpaupering van de steden en ik zou daar aan het adres van 

de afd. Amsterdam willen opmerken dat dat niet alleen in steden in derandstad zijn, 
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maar dat toch ook een stad als Den Bosch, een stad als Groningen en u kunt het uitbrei 

den, ook de bijzonder nare gevolgen van ondervinden die een groot probleem gaat vormen 

En als u dat dan nog stelt, bij het slechte psychologisch klimaat voor het ondernemen 

dat de heer van Riel zo treffend heeft geschetst voor de lunch dan begrijpt u dat hier 

inderdaad een zeer essentieel probleem aan de orde is. Een probleem mevrouw de voor

zitter, dat naar de mening van de fractie moet worden opgelost in een geïntegreerd 

beleid en met een arsenaal van maatregelen op verschillende gebied. Niet aalleen op 

het gebied van economie, van financien - ik denk aan de heffing die onze mening toch 

maar met moeite in het dekkingsplan is in te passen, want daar hoort hij werkelijk nie 

- ook niet alleen met een beleid op het gebied van de ruimtelijke ordening; hier zijn 

een aantal facetten tegelijkertijd aan de orde. Mevrouw de voorzitter, de bezwaren 

van de fractie tegen het wetsontwerp selectieve investeringaregeling zijn bekend uit 

het voorlopig verslag. Ik kan ze u in het kort nog zetten, nog stellen: het is een te 

grof instrument, er is te weinig selectieve differentiatie zowel regionaal als ook 

naar bedrijfstak; er zijn moeizame grensconflicten - b.v. langs de Uteecht-Gelderse 

grens - allemaal zaken die door de systematiek van dit ontwerp worden veroorzaakt. 

Het betreft alleen de nieuwe investeringen als je toevallig dit jaar nog wel je .ge

bouw gezet hebt, dan ben je er vrij van, het komt neer in wezen een verhoging van de 

kapiataallasten, het is netof voor het westen des lands de rentevoet ineens met een 

1~ ~ stijgt. En dan is het zeer de vraag naar onze mening of het inderdaad dit sprei

dingsbeleid steun geeft of het niet zuiver een negatief afremmingsbeleid is. Alterna

tievem overwegende, want het is wel duidelijk dat de congestie moet worden batreden 

alternatieven overwegende hebben wij inderdaad ook gedacht aan een ruimtelijk ordenina 

beleid met daaraan verbonden een positief inrichtingabeleid in het westen des lands, 

van de zij de van de af~. Amsterdam heeft de fractie een brief bereikt met nog enige 

alternatieven die wij in bijzonder ernstige overweging zullen nemen; het eindverslag 

moet op 9 mei daar moet de inbreng in geschieden, en daar zijn nog vele vrggen over

geblven resp. opnieuw gereze~, alternatieven waarbij dan ook gedacht dient te worden 

aan andere kostenelementen in de bedrijfsvoering met name de grond, met name de lonen 

de bezwaren tegen loonsopheffing zijn van praktisch aard maar wel bekend. En dit zijn 

allemaal redenen waarom ik al ruim 1à- jaar geleden bij de begroting van economische 

zaken heb bepleit om een studie mp dit gebied om werkelijk tot een verBntwoord beleid 

tekomen, ten snelste te beginnen en een wetsontwerp investeringsheffing - we spraken 

toen npg niet over regeling - een tijdelijk karakter te geven, wat ook door de SER 

bepleit is. Een tijdelijk karakter dat op dat moment misschien wel noodzakelijk leek 

omdat weer een hiernieuwde inflatoire druk in het westen des lands werd gevreeds en wi 

voor de inflatiebestrijding ongetwijfeld ook engeaangename maatregelen moeten zouden 

overhebben. Inmiddels is ook dat punt gewoon gewijzigd. De aktiviteiten liggen anders 

De werkeloosheid is veel meer over het land gespreid dan in vorige peridoden en dat 

zijn ook nieuwe feiten in het licht waarvan wij het wetsontwerp zullen beoordelen. 

Daarnaast, mevrouw de voorzitter is het de noodkreet van de afd. Amsterdam over die 

verpaupering. en er wordt gevraagd een plah voor stadsontwikkeling. Daarop zal mijn 

'K fractiegenoot de heer De Beer straks ingaan, maar ik zou even willen zeggen dat 

menook hier die vervlochtenheid ziet. Want geen goed beleid wat betreft stadsvernieu

wing als daar niet een goed huurbeleid naast staat en een goed huurbeleid geeft onge-
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twijfeld zijn invloed op het inkomensbeleid dat in dit land wordt gevoerd. Daarnaast 

is er een vraag gesteld, mevrouw de voorzitter door de afd. Zwolle over de positie 

van het oosten van het land. Tegen de afgevaardigden van de afdeling Zwolle zou ik 

willen zeggen dat de fractie herhaalde malen bepleit heeft dat de grens niet zo strak 

zou moeten zijn, dat er zouden worden gestudeerd naar een graduele overgang en stimu

leringsmaatregel resp. remmingsmaatregelen, daar zijn dan ook de grenseffecten Utrecht 

Gelderland van de investeringaregeling bij betrokken. En voor de problematiek van het 

oosten zelf, en met name voor de stad Zwolle heb ik enige malen de aandacht gevraagd. 

Ook wat betreft het spreidingsbeleid Rijksdiensten. Mevrouw de voorzitter op deze speci 

fieke zaken van het noorden zal ook mijn fractiegenoot Scherpenhuizen ongetwijfeld nog 

in willen gaan, maar mk zou ook nu willen afsluiten met se stellen dat ik het niet 

eens ben met Amsterdam als die wil afwegen zuiver het spreidingsbeleid aan de ene kant 

en het stadsvernieuwingsbeleid in de randstad. Wij moeten in het kader van het hele 

overheidsbeleid agwegen en onze mogelijkheden zijn beperkt. Maar het spreidingsbeleid 

is een zaak die ons partij altijd ter harte gegaan is, die in ons programma staat en 

waar met waar wij met niet eens zo vreselijk veel middelene en zelfwerkzaamheid van deç 

regio's zelf veel kan worden gedaan. De fractie mevrouw de voorzitter, heeft aan de 

ene kant, dat heeft u gemerkt bijzonder grote twijfels over het ontwerp investeringa

regeling maar staat volstrekt achter het positieve spreidingsbeleid t.o.v. het noorden 

en Zuid-Limburg. Dank u wel. 

Mevr. van Someren-Downer: 

Dames en heren, ik heb u strakaal gezegd dat ik het beantwoorden van de vragen even 

zou onderbesken wanneer mevrouw Kombrink uit Hoogeveen zou zijn gearriveerd, hetgeen 

inmiddels is geschiedt. Mag ik mevrouw Kombrink vragen om even op het ooneel te komen? 

Mevrouw Kombrink, ik heb net al aan de vergadering meegedeeld nummer 2 de heer Feij 

moest weg. U bent nummer 1 geworden bij de ledenwervingscampagne, met 30 leden oti uw 

naam en u komt dus de eerste prijs toe. De afd. die de meeste leden heeft gewonnen was 

Heemskerk, die hebben we een voorzitterskamer overhandigd, en wat moet je nou een nij

ver vrouwelijk partijlid geven. En toen ben ik te raden gegaan bij een goede vriendin 

van U, mevrouw Frederiks en daar heb ik eens mee gepraat en toen bleek dat er 1 ding 

in uw huishouden ontbrak, en ik geloof dat dat iets is dat een drukke huisvrouw bij

zonder goed kan gebruiken en dat is een koffiezetapparaat. Ik zeg net tegen mevrouw 

Kombrink: ik mag natuurlijk geen commerciele reclame maken maar ik heb bij de aankoop 

in zoverre geadviseerd, ik kan u uit ervaring zeggen, ik heb het grote geluk dat ikç 

dit apparaat onlangs ten geschenke heb gekregen, zet uitstekende koffie en het is 

werkelijk klaar terwijl u wacht. Ik wens u er erg veel genoegen, mevrouw Kombrink. 

Ik zou nu aan de heer de Beer willen vragen om de hem gestelde vragen te beantwoorden. 

De Heer de Beer: 

Ja, mevrouw de voorzitter, ik kom dan eerst bij de vraag die door de afd. Amsterdam 

is gesteld en die heel concreet wat mij betreft hier op neer kwam: waarom is er nog 

geen wet op de stadsverniewuing. Daar zitten wij zo dringend om verlegen. Dames en 

heren ik kan u zeggen dat wij exact diezelfde vraag hebben gesteld bij de laatste be

grotingsbehandeling, want ook de fractie meent dat die wet er heel iringgend moet 

komen. 
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Ik ga nou niet uitwijden ter wille van de tijd, waarom die huidige wettelijke ordening 

niet voldoet voor de stadsverniwuwing, dat zou nou te ver gamvoeren. Maar die wet~ 

dringend nodig. En nou is daar een antwoord op gagomen van de minister me zei: ja, 

het is zo'n ingewikkelde materie en zo en daar moet zo op gestudeerd worden. Er was 

ook nog een tweede reden, die heeft hij niet genoemd, dat is dat door de hele kwestie 

rond de kabinetskrisis de verkiezingen en de hele formatieheel wat onderwerpen zijn 

blijven liggen, waar aan gewerkt had moeten worden, belangrijke beleidsbeslissingen 

en dit is nou één van de onderwerpen waarvan je rustig kunt stellen dat dat een jaar 

is opgehouden door die kwestie. Toch op zichzelf een za~ die heel dringend om een op

lossing schreeuwt. Wij zijn dan in elk geval dan ook niet tevreden met het antwoord 

van minister, wij blijven hameren op die wet op de stadsvernieuwing, nogmaals hij is 

dringend nodgg, anders komt die stadsvernieuwing niet van de grond. Het probleem bij 

de stadsverniewing is niet op dit moment tanminste, niet het geld, dat is er voor 

beschikbaar, het is ook voraalsnog niet de kwestie van arbeidskrachten, die zijn wr 

ook wel, hoewel dat een probleem zou kunnen worden, op dit moment is dat niet het 

hoofdpunt; het hoofdpunt is inderdaad dat door het ontxbreken van die wet op dit mo

ment niet de bestuurlijke mogelijkheden aanwezig zijn om dat op grote schaal aan te 

pakken. En het is ook geen toeval dat juist de gemeente Amsterdam, de afd. Amsterdam 

dat die met dit probleem gekomen is, want de heer van Aardenne heeft terecht gezegd: 

het speelt niet alleen in Amsterdam maar het is wel zo dat door de omvang van dit 

probleem het in A sterdam wel een hele bijzonder karakter krijgt, dit probleem. De ,.., 
Heer Scherpenhuizen en ik hebben kort geleden een werkbezoek gebracht in alle stilte 

we hebben er geen ruchtbaarheid aan gegeven, aan de gemeente Amsterdam, speciaal hebbe: 

we ons een hele dag bezig gehouden met die problematiwk, we zijn odoor alle buurten 

gegaan, onder deskundige leiding. Waar ze mee zitten, met die stadsvernieuwing, we heb 

ben met de wethouder gesproken; en we hebben met iie wethouder gesproken en ik kan u 

zeggen dat wij ons werkelijk, ons gerealiseerd hebben dat het in Amsterdam een hele 

aparte dimensie heeft. Nogmaals het heeft onze volle aandacht en wij zullen blijven 

aandringen op deze problematiek. Ik kan er nog aan toe voegen mevrouw de presidente, 

dat de buurten die het meest onder de problematiek te leiden hebben economisch er niet 

het slechtste voorstaan. Dan de vraag van de afd. Den Haag. De kwestie van het eigen 

woningbezit. Mevrouw de voorzitter, ik kan u zeggen dat wij ieze vraag van de afd. Den 

Haag die is ons uit het hart gegrepen. Ik kan u ook zeggen dat wat gazantieregelingç 

betreft waar de heer van àer Schaer over gesproken heeft dat wij daarop aan zullen 

dringen lij de eerstkomende bhhandeling van de volkhhuisvestingsnota. Het staat ook 

heel nadrukkelijk in liberaal op nieuwe wegen, het staat heel uitdrukkelijk in het 

verkiezingsnummer van Vrijheid en Democratie wat wij hebben uitgegeven. Wij vinden 

dat dat het grootste probleem is, die garantéeregelingen,want waar gaat om? Op het 

egenblik kun je wel 9o% hypotheekgarantie krijgen wanneer je een premiewoning koopt, 

maar wanneer je dan na een aantal jaren moet gaan verhuizen, b.v. door verandering 

van werkkring, dan zit je met het probleem en je wilt die woning dan doorverkopen, dan 

is die garantieregeling niet meer aanwezig en dan moet je aan je opvolger aan de vol

gende koper die moet dan 15 of 20 duizend gulden op ~afel leggen. En daar zit eigen

lijk een gDoot stuk bottleneck voor het eigen woningbezit en wanneer dat nou opgelost 

zou kunnen worden, wanneer we die hypotheekgaranties zouden kunnen uitbreiden waar

door die doorverkoop aanzienlijk soepeler zou kunnnen verlopen, dan zou een belangrijk 



"' E s 

& c 

I 
"0 c 

111 

~ 
0. c 
8 
0 
:; 
9 
Cl c 
a. 
~ 

~ c 
..!! 
ij 

..s:: 
Qj 
z 

Cll ..s:: 
I-

~ 
w 
i= en 
w 
0 
~ 

~ 
0 
Q! 
I
~ 
w 
-I 
w 
0.. 
< < 
I 
u en 

SCHAAP ELEKTRO-AKOESTIEK 

Rotterdam 010-366532 

AFDELING CONGRESREGISTRATIE 

Blad No. 104 

Blad No. 3B 

stuk verbetering op dat terrein zijn bereikt, en daar zullen wij als VVD zeker achter 

staan. Het is ook zo - dat moet u zich wel realiseren, en dat zeg ik tot slot - datç 

er groeperingen, politieke groeperingen zijn die nou zich niet zo reuze druk maknn om 

het eigen woningbezit. Ik zeg het nou maar erg vriendelijk. Als je ziet wat er staat 

over punt van woningbezit in keerpunt '72, als je b.v. kijkt naar een recent artikel 

in het blad van de nationale woningraad van de heer Hamersma en Kentwn , als je denkt 

aan de vragen die de P.v.d.A.-Kamerlid van der Doel heeft gesteld waarin hij voorge

steld heeft om de fiscale faciliteiten wat betreft de rente op hypotheek af te schaf

fen, dan kun je rustig zeggen dat het allemaal even zoveele oorlogsverklaringen aan 

het eigen wonignbezit zijn. En ik wil dara geen enkele, en mevrouw de voorzitter ik 

wil er geen enkel misverstand over laten bestaan dat de bevordering van het eigen wo

nigbezit een hoeksteen is van het liberale woningbeleid. 

Mevrouw-van Someren-Downer: 

Mag ik de heer van Dijk vragen boven te komen? En daarna juffr. Cappijne. 

De Heer van Dijk: 

Mevrouw de voorzitter, na wat de heer van Riel vanmorgen over de f 1.000,- wet heeft 

gezegd hoef ik daar eigenlijk nog maar weinig aan toe te voegen. U weet dat de heer 

van Riel ook het standpunt van de 2de kamer fractie heeft verwoord zoals wij dat heb

ben gedaan bij gelegenheid van de interpellatie Marsman, u weet wel de man van die 

partij die tot 29 november in het land rondriep: intrekken die wet, en ~ie toen een 

interpellatie hield met de bedoeling verbeteren die wet. Dat was voor het eerst van 

mijn leven dat ik het met meneer Marsman eens was. Ik heb gezegd inderdaad wetverbe

teren. Uitvoeren want ik kan u zeggen, mede namens de heer Scherpenhuizen op ons spreel 

uur in Groningen komen steeds meer studenten die genoeg krijgen van de rechtsonge

lijkheid die ontstaat onder studenten doordat er boycottere zijn, die boycotters ma

ken die rechtsongelijkheid en het is ons altijd tot troost dat er steeds meer studenteJ 

zijn die deze rechtsongelijkheid te lij~ willen. Uitvoeren die wet. Ik kan u ondertus

sen vertellen dat minister van Veen alles doet om zonder dat hij mèt de formele wets

wijziging hoeft te komen, want dat neemt altijd enige tijd dat hij alles doet om te 

bewerkstelligen dat die rechtggelijkheid weer gaat ontstaan. Vanaf 1 april worden 

alle boycottere uit de centrale administratie geweerd, en naar de heer Rietkerk mij 

meedeelde geldt dat ookm voor die kinderbijslagregeling waardoor ze dan nog enigszins 

gered zouden worden. Zij worden dus geschrapt en er zullen maatregelen genomen worden 

om nietbetalers van het onderwijs te verwijderen ook al is het moeilijk met de control1 

en al is het dmn heel moeilijk om met onwillige honden te werken en dat zijn het in 

wezen ook. De mensen die niet willen medewerken aan de uitvoering van een rechtmatig 

tot stand gekomen wettelijke regeling door de 2de en door de 1ste kamer. Mevrouw de 

voorzitter ik geloof dat ik het u verplicht bent en ik geloof dat ik het de algemene 

vergadering verplicht bent, Ik wilde en personen en kamerfracties en afdelingen en 

kamer- en eèatencentrales bedanken voor het stuk Liberale solidariyeit, wat mijn vrouw 

en ik hebben mogen ondervinden toen ik uit het ziekenhuis bent thuisgekomen. Het wordt 

solidariteit wordt vaak misbruikt in studentenkringen en in vakbondskringen. Maar dat 

er een stuk liberale solodariteit bestaat dat heeft uw partij mevrouw de voorzitter, 
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mij laten merken, mijn vrouw laten merken. Dank u daarvoor zeer allemaal. 

Mevr- van Someren-Downer: 

Hartelijk dank, meneer van Dijke. Dan geef ik graag het woord aan juffr. Cappijne. 

Juffr. Cappijne: 

Dank u zeer, mevrouw de presidente. Aan mij het voorrecht om de vragente beantwoorden 

van de afd. Deventer. En dat zal dan een zeer beperkt antwoord zijn, na de 4 brede 

filosofische uiteenzetting van de heer van Riel op dit punt. Ik zal slechts enkele 

praktische opmerkingen daaraan toevoegen. De vraag was of echter de suggestie dat wij 

als kamerleden binnen zeer korte tijd wettelijk 2 dingen zouden moeten vastelggen, n-1· 

werkgevers te verplichten om hun werknemers ten volle in de gelegenheid te stellen 

om zitting te nemen in vertegenwoordigende lichamen en anderszijds de verplichting voo 

werkgevers om diezelfde werknemers niet te benadelen in die zin dat hun werkomstandig

heden verslechteren of dat zij in hun promotiekansen zouden worden benadeeld. Hoe be

langrijk dit onderwerp ook is, ik geloof toch wel dat ik met enige zekerheid kan ver

onderstellen dat welk kabinet er ook komt dat deze materie niet ter stond ter hand 

zal nemen om in een wetsontwerp vast te leggen. En daar tegenover is er dan de moge

lijkheid om als kamerlid een initieatief wetsontwerp in te dienan. We hebben daar zo

juist een zeer gelukkig voorbeeld van gezien van onze collega de heer Geurtsen, maar 

dat heeft toch ook weer iets van zo'n 1·~ jaar geduurd voordat dat althans in de twee

de kamer werd aangenomen; dus ik moet op de vraag of die kwestie afgehandeld kan 

worden voor de procedure voor de kandidaatsstelling van provinciale staten begint, 

moet ik uit praktische overwegingen met een 1 nean 1 beantwoorden; want dat betekentç 

dat zo'n wetsontwerp voor september van dit jaar door beide kamers van het parlement 

zou moeten worden aanvaard. Dit punt is eigenlijk een onderdeel van een veelruimerel 

problematiek n.l.: de moeilijkheid om goede gemeenteraadsleden en statenladen te vin 

den die bereid zijn om naast hun gewone werk waarmee ze hun dagelijks brood verdienen 

zich zeer veel inspanning getroosten voor het volkavertegenwoordigende werk. En daar 

hangt ook mee samen de hele praktijk in de volksvertegenwoordigende lichamen. Zelf 

enerzijds - wat ook door de vragenstellers is gangegeven - het zogenaamde veldwerk, 

zoals het hier staat, het bezoeken van hoorzittingen, werkbezoeken, allerlei commis

sies en vergaderingen van gewestraden daarnaast mag ik misschien uit mijn eigen prak

tijk aanstippen dat een groot gedeelte van dat extra werk ook wel wordt veroorzaakt 

door het oeverloze geklets in die volksvertegenwoordigende lichamen zelf. Ik wil 

dit niet in algemeenheid stellen, ik wil het alleen stellen voor de praktijk die ik 

zelf heb meegemaakt, enige jaren in de gemeenteraad van Leiden. Als VVD beperken wij 

ons dan in de spre~tijd, helaas kunnen wij dat andere partijen niet opleggen. Er is 

aan minister Geertsema gevraagd om de positie van de gemanteraadsleden opnieuw te 

bezien, vooral de leden van de grotere gemeenten, en daarvoor vind nu een onderzoek 

plaats wat geleid •oord door de vereniging van nederlandeie gemeenten dat inhoud dat 

er een enquette wordt gehouden om alle gemeenteraadsleden. En ik geloof dat dat een 

hele goede zaak is, want je kan die hele problematiek pas overzien en regelen als 

je over voldoende gegevens beschikt, en dat zal misschien een 1 jaar of 1 jaar duren 

voordat de gegevens van die enquette ZlJn verwerkt, en aan de hand &daarvan eventu
ele conclusies kunnen worden genomen. 
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En dan is dat punt van die wettelijke verplichting eventueel op te leggen aan werk

gevers een ondergeschikt onderdeel en zullen we dat in de totale totaliteit bezien 

en ons daar een oordeel over vormen. Ik geloof dat het voor liberalen veel plezieri

ger is om een dergelijke wettelijke verplichting niet op te leggen en er voor te zor

gen dat in de vertrouwenshouding tussen werkgevers en werknemers in concreto goede 

afspraken worden gemaakt want het is veel beter om zoiets in vrijheid overeen te komen 

dat het wettelijk vast te leggen zonder een goede sanctie te hebben om die wettelijke 

verplichting ook inderdaad af te dwingen. Dank uzeer. 

Dank u wel, juf~r. Cappijne, Ik geef graag het woord aan de heer Koning. 

De Heer Koning; 

Mevrouw de voorzitter, als een blauwe draad loopt door de beantwoording van de ver

schillende soorten vragen die mij gesteld z~, de heer van der Schaer die overal wel 

wat mee te maken heeft met wat ik nu ga doen. De eerste vraag die n.l. door de heef 

van der Schaer is gesteld betreft het standpunt van de fractie van de VVD in de Twee

de Kamer t.a.v. de afsluiting van de Oosterschelde. In het midden van de vijftiger 

jaren is als gevolg van de stormramp van 1953 die vele mensenlevens heeft gekost en 

die deed blijken hoe slecht de toestand van vele werken er aan toe was besloten om 

door middel van een groot aantal afsluitdammen ZUid.West-Nederland te beschermen te

gen de zee. En men is op grond van dat plan begonnen met een uitvoering. Men is begon

nen in feite van het noorden naar het zuiden. En men is thans gevorderd tot aan de 

Oosterschelde. En hij die problemen van de Oosterschelde, de sluiting, spelen op dit 

ogenblik niet alleen de technische problemen, de praktische zijn overwonnen, over de 

mogelijkheden van de afsluiting een rol, maar hoe langer hoe meer begint duidelijk 

te worden welke ingreep deze beslissing van 1955 is geweest in het milieu van het 

zuidwestelijke Deltagebied. De Oostersehelde die mede als gevolg van de aflsuiming 

van de andere zeegaten op dit ogenblik een bijzonàir mooi water is, een water zuiver 

en schoon, en een kraamkamer voor de vorming van nieuwe vissen, nieuwe garnalen enz. 

die zal door de afsluiting die kraamkamerfunctie die zal verloren gaan. Het milieuvrag 

suuk staat hier tegenover het véiligheidsaspect. Een in die afweging ben ik persoonliJ 

van mening en is de yractie met mij van mening dat de veiligheid in eerste aanleg de 

beslissing moet nemen. Dat neemt niet weg dat de milieufunctie uiterst belangrijk is. 

Dat neemt niet weg dat als het mogelijk si om door compartimentering van de Ooster

schelde dat door het aanbrengen van inlaadsluizen in de Oosterseheldedam en tech

nisch is Rijkswaterstaat bezig de mogelijkheden daartoe te onderzoeken en men heeft 

geen maatregelen genomen die dat verhinderen, dat men dat zeker zal moeten doen. Maar 

dat het niet mogelijk is om op dit ogenblik de Oostersehelde afsluiting ongedaan te 

maken. Had men nl de Oostersehelde open willen houden, dan had die beslissing in het 

midden van de vijftiger jaren genomen moeten worden. Dan had n.l. een ander uitvoering: 

schema van de Delta werken tot stand moeten komen. Dan had men n.l. om een v.b. te 

noemen moeten beginnen met te versterking langs de Oostersehelde van de dijken. En we 

moeten ons niet vergissen, die Oostersehelde is een uitermate gevaarlijke zeearm, met 

grote uitschuringen, het is een ~eit op dit ogenblik dat b.v. de Zeelandbrug die door 

de Oostersehelde loopt door uitschuring van de bodem gevaar loopt. Men had dat op een 
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andere manier dus moeten doen. Men heeft dat niet gedaan in feite kan men op dit ogen

blik niet terug en niemand kan van mij als volksvertegenwoordiger op dit ogenblik de 

vernantwoordelijkheid afnemen »voor een stDrmramp met gevolgen als die van 1953· 

Als die zich weer zou voordoen en als dat zou gebeuren mogen degenen die nu zeggen de 

Oostersehelde moet openblijven opnieuw bij mij komen als ik hun hun zin had gegeven 

en zeggen: wat ben je een sufferd, dat had nooit mogen gebeuren, want niet zij maar 

ik draag daarvoor mede de verantwoordelijkheid. Mevrouw de voorzitter, een tweede vraa1 

is door de afd. Den Haag gesteld en die komt ook van de afd. Soest-Soesterberg endat 

betreft het standpunt van de fractie t.a.v de fiscale steun van de koopvaardij. Van 

de afd. Den Haag begrijp ik zeer goed dat deze vraag komt. Ik begrijp dat als Rotter

dammer uitstekend. Den Haag is weliswaar een bijzonderkleine zeehaven. Men heeft al

leen de haven van Scheveningen, maar wellicht door de moeilijkheden tussen Amsterdam 

en Rotterdam, is dat gedeelte van de nederlandse vloot wat onder de nederlandse vlag 

vaart voor een niet onbelangrijk gedeelte in Den Haag geregistreerd. De fractie heeft 

t.a.v. het zaken, van de fiscale steun aan de koopvaardij het standpunt overgenomen 

wat de regering heeft ingenomen. En dat de regering was geadviseerd door de commissie 

~ ooievaar. Dat gaat uit van de gedachte dat er een investeringsaftrek op nieuwbouw moet 
c 

~ komen van 5x5%. De deskundigen van de commissie ooievaar zijn tot die standpuntbepalin4 
..c 
Qj 
z gekomen. De koninklijke redersvereniging is het daarmede niet eens en heeft bepleit 

«< 
~ te komen tot 8x5. In deze situatie hebben wij met uitzondering van deheer van Dijk ge-

~ roeend het standpunt van het rapport van de commissie ooievaar en de regering te moe
"'E j ten volgen. De heer van Dijk stond kritischer t.o.v. deze aangelegenheid, was bang dat 

dat niet voldoende was, bepleitte een verdergaande investeringsaftrekmogelijkheid, 
iö 
~ maar de fractie heeft de regering gevolgd.En het is ook moeilijk om een ander stand] 
& punt - dacht ik - in te nemen. Als men er vanuit gaat dat zaals de reders dat doen, op 
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~ schepen bijzonder hoge rendementen te maken zouden zijn, zogenaamde projectrendement 

~ ligt erg hoo~ naar men stelt, men kan daarover aarzelen en twidfelen, want als dat 
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het geval is trekt dat concurrentie aan en het is de vraag of dat zo zou zijn. Dan is 

het bijzonder de vraag of men deze bedrijfstak die dus op hun projecten hoge winst maa~ 

of men die bedrijfstak fiscaal zoveel verder dan nu is, tegemoet komen; en kan men de 

vraag stellen waarom men andere bedrijfstakken die b.v. wel in moeilijkheden zitten 

- ik noem de textiel - niet zou tegemoet komen. Dat is de reden waarom de fractie 

gesteund heeft het standpunt van de regering.Maar we hebben er wel op aangedrnngen 

bij de regering dat mocht blijken dat in deze situat~ de concurrentiepositie in nader

land onvoldoende zou zijn versterkt dat dan de regering niet moet aarzelen om met 

nieuwe voorstellen bij de kamer te komen. Maar laten we eerst afwachten wat de commis

sie ooievaar heeft gesteld en de regering heeft aanbevolen en nu al in de wet ligt 

verankerd. De Nederlandse scheepsbouw heeft bij deze problemen ook belang maar aange

zien het mij bekend is dat in Duitsland de fiscale bevoordeling van de scheepvaart 

achteruit is gegaan zal met name deze oplossing die doDr de koninkljjke nederlandse 

redersvereniging wordt voorgesteld voor de nederlandse scheepsbouw niet dan soulaas 

bieden wat men wel had gedacht. Ik kom dan tot een derde vraag waarmee de afd. Den Haag 

te maken heeft,maar die niet door deafd. Den Haag gesteld is, maar door de afd. Capel

le a/d IJssel. 
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Dat betreftde positie van de gemeente. De afd. Den Haag weet, de woordvoerder die 

hier achter het kateder stond heeft het vorig jaar daar n.l. over gesproken en toen 

in scherp kritische zin over de invloed van de gemeentefinancien op de inflatie. Me

neer van Riel heeft zeer terecht vanmorgen daarop gewezen. De grote invloed die lage

re publiekrechtelijke lichamen hebben op de problemen van de inflatie op de wijze van 

financiering •• Dat maakt dat men t.a.v. de gemeentelijke financien bijzonder voor

zichtig als volksvertegenwoordiger een bijzonder voorzichtig standpunt moet innemen. 

Het rapport: 'De gemeente in de rang' van de vereniging voor nederlandse gemeenten 

zou ik willen kenschetsen als een strijdschrift van de vereniging. De vereniging is 

nadat zij een nieuwe direkteur voor financien heeft gekregen , die een strijdvaardig 

man is op zichzelf een hoogst bekwaam man, het op een andere toer gegooid en probeert 

met meer van deze brochures aandacht te krijgen·van de volksvertegenwoordiging aan 

dacht te krijgen van de bevolking voor de problemen van de gemeentelijke financien. 

In de gemeenteraad van ~ Rotterdam, waar ik lid van ben, maar waar ik niet de gameenT 

te financien doe, omdat ik dat op rijksniveau doe, ben ik uitgedaagd om mijn mening 

te zeggen over dat rapport van de vereniging ~oor nederlandse gemeenten in de tang. 

Ik heb u al gezegd dat ik het een strijdschrift vind en dat houd tegelijkertijd een 

beoordeling van het geschrift in. Ik ben niet erg onder de indruk van wat daar staat • 

En ik vind dat de zaken die daar in dat rapport staat, eenzijdig zijn belicht. Als 

daarin voorkomt dat het rijk hogere uitgaven heeft, dit jaar, voor de gwwone begro

ting en dat de gemeente met een minder stijgingspercentage kunnen toekomen, dan ver

geet men dat een heel belangrijk gedeelte van wat door het rijk wordt geind in de 

vorm van doe-uitkeringen hier ten goede komt aan de gemeente en dat dat moet worden 

afgetrokken van de eigenrijksinkom~ten. Die doeluitkeringen zijn de laatste jaren, 

dames en heren, in sterke mate gestegen. Ik wijs u verder op wat de minister van 

binnenlandse zaken, opze partijgenoot Geertsema nu xx tot stand heeft gebracht voor 

de grootste gemeente die inmiddels een overeenkomst heeft kunnen sluiten met een stad 

als Rotterdam, waarbij de grote tekorten van het openbaar vervoer worden teruggenomen, 

worden weggewerkt; voor rekening van het rijk worden genomen. Waarbij de algemene 

uitkering voor deze gemeenten is verhoogd, en dat zal voor de andere gemeenten ook 

gaan, dat van liberale zijde met inachtneming van het hele ~enwicht patroon t.a.v. de 

~ financien van de overheid, t.a.v. de inflatiebestrijding, een verantwoord beleid is 
i= 8 gevoerd. Als ik dan verder zie - en daar komt met name de vraag van Capelle a/d IJssel 

~ op neer - dat ook snel groeiende gemeenten, zoals Capellen a/d IJssel, door een ver-
Ó 
~ fijningsregeling snelgroeiende gemeenten bepaald wel worden geholpen; als ik dan ver
~ 
w 
~ der weet dat een gemeente als Zoetermeer wanr de pas benoemde liberale burgemeester 
a.. 
~ van Ameland als wethouder voor financien de gemeentefinancien beheerd, een sluitende 
:I: 
~ begroting heeft, dan kan ik niet zeggen dat een onverantwoord beleid t.a.v. dezà ge-

meente wordt gevoerd. Dank u zeer. 

Mevr. van Someren-Downer: 

Dank u wel meneer Koning, Ik geef nu graag het woord aan de heer Portheïne 
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Mevrouw de Presidente, De afd. Amsterdam heeft gesproken over een afweging van de bel 

langen van de randstad. En de belangen van de regio bij het regionale beleid onder 

meer. Dat regionale beleid, mevrouw de presidente, daar zou ik vooor wat betreft Lim

burg nog iets over willen zeggen. In het algemeen dit: aansluitend aan wat de heer 

van Aardenne heeft gezegd: wij moeten daarbij bereiken - en dat kan volgens mij zeer 

goed - een evenwichtigheid in een synthese tussen de belangen van de regio en dme van 

de randstad. Dat is b.v. gekristalliseerd in het punt van de behandeling van de selec

tieve investeringsheffing. En als ik dan tot Limburg kom, dan ben ik zo bijzonder ver

heugd dat Limburg in zijn hele houding bij voorbeeld t.a.v. dat punt van de selectie

ve investeringsheffing, zegt: wij willen wel een ontwikkeling, maar wij willen geen 

ontwikkeling die gaat ten koste van de randstad. Dat is de synthese die geloof ik 

ook voor onze partij van grote betekenis is om die na te streven en te realiseren. 

Daarnaast en dat is t.a.v. het regionale beleid voor ons als liberaal van esaentiele 

betekenis, moet er zijn de aansluiting middels maateregelen van de overheid, aan de 

bevordering van de eigen kracht van àe regio. Dat geldt ook voor andere herstrukture-

~ ringsgebieden. En als ik dan vaststel dat wij t.a.v. Limburg hebben aangedrongen bij 
c 

...!! 
~ het 2de kKmK kabinet Biesheuvel nog voor de verkiezing tot stand te brengen, tijdig 

..c 
'ii z in ieder geval, de nota herstructureren Limburg, evenzeer als de nota Noorden des 

CU 

~ Lands, en dat is gebeurd; dan bevat hij een groot aantal voorstellen waarmee wij 

~ onze instemming bijzonder kunnen betuigen. Ze sluiten aan bij datgene wat wij t.a.v 
1? 
~ deze zaak hebben bepleit. En wij willen dan ook - en ik zeg dat op dit moment heel 
~ 
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duidelijk- dat de behandeling van dexe mota's zo snel mogelijk zal plaatsvinden 

opdat alles wat daarin staat ook zo snel mogelijk kan worden gerealiseerd. Er iswat 

dat betreft al te lang gewacht. Aansluitend aan de bevordering van de eigen kracht 

een verbetering van de stimuleringsregeling t.a.v. de uitbreiding van bedrijven, 

een verbetering t.a.v. de regeling van de dienstensector, maar ook in het kader van 

de bevordering van de e~gen kracht een bevordering van nieuwe mogelijkheden van 

welvaart, zoals b.v. t.a.v. het toerisme. Wij moeten wat dat betreft niet statisch 

zijn, wij moeten ook bereid zijn in het kader van die eigen kracht nieuwe welvaarta

bronnen aan te boren of die te stimuleren en te verstevigen. En, presidente, voor 

Limburg speciaal voeg ik daar nog aan toe, als het enigermate kan in samenwerking 

met de andere omringende landen, zoals Belgie en Duitsland in dat grensgebied van 

esaentiele betekenis. Ik voeg daar ook nog aan toe: als het kan ook meet een zekere 

eigen beslissingsbevoegdheid van bepaalde regionale Limburgse organen. Presidente 

wij hebben dit heel belangrijke vraagstuk hier aan de orde. De Heer van Aardenne 

heeft erover gepsproken, en de afd. Amsterdam heeft daar fundamentele opmerkingen 

over gemaakt. Ik ben er van overtuigd: als wij een evenewichtigheid komen tot be-ç 

slissingen op al deze terreinen, dat dan de synthesekan worden bereikt, juist in on

ze ~rtij in liberale zin die onze partij nodig heeft en die het land in zijn ge

heel nodig heeft. 

Mevr. van Someren-Downer: 

Heel hartelijk dank, meneer Portheine. Mag ik dan nu meneer Scherpenhuizen vragen 

daarna mevrouw Smit, dan meneer Tuinman. 
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Dank u wel, mevrouw de presidente. Mevrouw de presidente. Ik heb de vraagstelling 

van Amsterdam nog eens kritisch bekeken en ook met enkele uit Amdterdam nog eens 

van gedachten gewisseld, en ik stel er toch prijs op dm daar een duidelijke opmer

king over te maken, n.~. dat het Amsterdam niet te doen is voor een eigen verbete

ring ten koste van het noorden of van het zuiden of van het oosten van het land, dat 

het niet een zaak van of---of, is maar dat er een duidelijke zaak is van en---en. 
I 

Er is natuurlijk bij de fractie een duidelijk gegrip voor de problematiek van Am 

~rdam, die op zijn eigen wijze bestreden zal moeten worden. Mevrouw de voorzitster, 

tav het noorden dacht ik, - en het stuk van minister Langman geeft ook die overtui

ging - dat dat een consekwente voortzetting is van het beleid dat indertijd aange

kondigd is in de 2de nota ruimtelijke ordening._Niet alleen in die nota. Ik mag u 

er ook op attenderen dat mijn fractiegenoot van Dijk met hulp van vele anderen in 

het noorden een uitgebreid rapport gemaakt heeft over de problematiek van het noor

den. En ook mag ik u er op wijzen dat wat nu voor het noorden gaat gebeuren - wat 

minister Langman aangekaard heeft - een duidelijke voortzetting is van wat wij zo 

terecht gesteld hebben in de ver~iezingstijd in ons rapport: Liberaler op nieuwe 

wegen. Mevrouw de voorzitter, natuurlijk begrip voor Amsterdam, maar de koppeling 

die ogenschijnlijk lijkt uit dit stuk van de Amsterdamse problemen t.o.v. de noorder

lijke problemen ligt natuurlijk wel wat anders. Ik mag u er op wijzen dat Amsterdam 

grote moeilijkheden met woningnood, verkrotte wijken en op het ogenblik ook - ik 

wijs u op de cijfers van eind '73 van de geregistreerde mannelijk arbeidsreserve 

met een aanzienlijke hoeveelheid mensen die geen werk hebben - anderzijds kom je 

dan natuurlijk meteen op het meest schrijnende probleem van het noorden dat als ze 

sinds tientallen jaren daar een arbeidsreserve - zoals dat woord is - heerst die 

in Groningen en Friesland van 5% tot 5,9% zit enDrente van 6% tot 6,9%. Aanzienlijke 

getallen en ik dacht dat u daar een van de kernproblemen van het noorden mee te 

pakken had, Die strukturele arbeidsloosheid, die strukturele moeilijkheden van de 

mensen om aangepast werk te vinden. We hebben nogal wat hoorzittingen gehad, presm

dante de laatste tijd, en we zijn gisteren nog in Oost- roningen geweest, en dan 

merk je wat dat voor invloed heeft op een bevolkingsgroep in een bepaalde regio die 

al tientallen jaren zich niets van goede arbeidsplaatsen verzekerd weet en dat heeft 

een funest karakter op de funeste invloed op het overigens zo positieve karakter 

van de mensen in Oost-Groningen. Mevrouw de voorzitter, Amsterdam heeft zijn eigen 

problemen. Ik heb het u gezegd. Moet op zijn eigen wijze moet dat aangepakt worden. 

Nu hebben we het instrumenten om voor het noorden en voor het zuiden wat te doen • 

De nota Langman die een duidelijke bijdrage gaat geven in het geven van het noorden 

van een eigen taak in de nederlandse samenleving. Duidelijke uitvloeiingen uit de 

nota ruimtelijke ordening ik heb het al gezegd - uit onze eigen partijstandpunten. 

Maar ook een functie in de gehele spreiding van werk en bevolking in Nederland. 

Mevrouw de voorzitter, de nota is in het noorden op veel plaatsen goed ontvangen. 

Men heeft er hoop op en het juiste principe is dacht ik ook dat men hier tracht met 

een bepaald instrumentarium dit deel van het land daartoe te brengen dat het op vol

komen eigen kracht zijn functie in het land kan vervullen. En de krachten, mevrouw 

de voorzitter in noord Nederland zijn bijzonder positief. 
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De overtuiging is er dat met wat steun het noorden een eigen problemen uitstekend 

de baas kan en ik ben bijzonder verheugd dat op korte termijn een uitstekende wets

ontwerp van een liberale minister Langman in de kamer behandeld zal worden. 

i evr. van Someren-Downer: 

Dank u wel. Nu mevrouw Smit: 

Mevrouw Smit: 

3 antwoorden mevrouw de voorzitter. Allereerst de vraag van de afd. Geldermalsen door 

mevrouw van de Broek naar voren gebracht, die meende dat dit een open deur was n.l. 

wat is het standpunt van de VVD t.a.v. openbaar en christelijk onderwijs. Allereerst 

moet mij dan van het hart dat ik het bepaald geen open deur vindt en dat ik het een 

heel moeilijk probleem vindt dat zij op tafel legt. Het lijkt mij voor de deuidelijk 

heid beter wanneer we spreken over wat is het standpunt t.a.v openbaar onderwijs en 

bijzonder onderwijs omdat een stuk neutraal onderwijs daar net zo hard onder valt. 

Allereerst moet mij dan van het hart dat het standpunt van de VVD die nog steeds aan-

~ gehangen wordt - en ik hoop aangehangen blijft - dat vrijheid van onderwijs bid ons 
c 
"' ~ absoluut geen vraagpunt is. Een tweede punt wat daarbij dan wà opgemerkt wordt, dat 

.c 
1i 
z de uitleg daarvan, van die vrijheid te weten de uitleg in het financiele vlak ons 

Gl 

~ wel voor een aantal punten zet en dat zij daar menen dat vanwege de huidige uitleg 

~ van die vrijheid er bepaalde financiele konsekwenties opdoemen die onsaarden in een 
"E 
~ rechtsongelijkheid voor het openbaar onderwijs, waarbij je dan de vreemde situatie 
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ziet, dat vanwege die rechtsongelijkheid in het financiele vlak er kwalitatieve ver-

schillen ontstaan en wij dan misschien met onse mond belijden dat wij liever open

baar onderwijs voor onze kinderen hebben, maar onze kinderen naar bijzonder onderwijs 

sturen vanwege de kwaliteit van dat onderwijs. En dan zeg ik dat we moeten proberen 

om met name die kwaliteit van het onderwijs in het oog te houden en vandaar dat wij 

reuze enthousiast de gedachten die met name bij de confessionelen opdit moment leven 

om toe gaan naar samenwerking scholen of tertium of vleugelscholen, hoe u het ook 

wilt noemen, dat we die gedachte orldersteunen en dat wij menen dat het de eerste stap 

is om te komen tot die ideale ontmoetingsplaats ~oor iiverse gedachten, diverse ge

zindten. Het gaat ons om een betere kwaliteit onderwijs en om daar de ouders meer hij 

te betrekken. Vandaar dat ik er persoonlijk toe geneigd ben om het verschil openbaar 

en bijzonder onderwijs niet zozeer in een soort tweede schoolstrijd zo tot uiting 

te laten komen in tegendeel, maar dat we het veel meer moeten zien in het verschil 

van bestuurs- en beheersvorm. En dat we daar moeten proberen ons ouder meer te zeggem 

te krijgen en met name als liberale ouder. En im dacht dat dat probleem ons grootste 

probleem op dit moment zou moeten zijn. De tweede vraag van mevrouw v.d. Broek tav 

de peutercasino 1 s. Ik zou het bijna na deze week zeggen de peutergeurtsenzalen,zou 

ik het volgende willen opmerken: Het gaat hier om een gebied wat 2 departementen be

treft. Enerzijds CRM en wat dat betreft hebben wij de grote voorvechter in ons midden 

letterlijk en figuurlijk n.l. de heer Vonhoff, die een voorontwerp van wet op tafel kRI 

heeft gelegd waar wij reuze gelukkig mee zijn. Niet alleen dat in dit voorontwerp 

kwalitatieve eisen gesteld gaan worden, maar we om zitten te schreeuwen mevrouw de 

voorzitter, maar bovendien dat er toezicht zal zijn. En dat er dus geen wantoestan-



"' E 
jj 

& c 

i! 
E 

"'0 c 
IQ 

I 
Cl c 
8 

1 
c 
ä. 
.?:-
"'0 c ., 
Cl 
c 

"ê 
J 

c 
~ 

SCHAAP ELEKTRO-AKOESTIEK 

Rotterdam 010-366532 

AFDELING CONGRESREGISTRATIE 

Blad No. 122 

Blad No. 3C 

den zullen blijven bestaan zoals we die vandaag aan de dag op sommige punten nog 

steeds moeten konstateren. Wanneer ik het andere departement erbij betrek, want 

mevrouw van de Broek bedoelde daar neem ik aan met name op naar aanleiding van de 

motie die vorig jaar is ingediend over die toelatingsleeftijd: het experiment wat 

daarmee aan de gang zou moeten zijn; en zij heeft heel terecht gesteld : we horen er 

niks van, hoe zit dat nou eigenlijk? Is dat die bekende burola? Nou, die indruk had

den wij ook een beetje mevrouw v.d. Broek, moet mij van het hart. Vandaar dat wij 

er weer over gesproken hebben bij de bgrotingsbehandeling en gevraagd hebben wat 

wordt er aan gedaan, want voor ons staat die uitslag van het experiment n.l. helemaal 

niet vast. Natuurlijk hèbben wij wel bepaalde gedachten, maar de uitslag interesseert 

ons net zo hard. Het blijkt dat de adviezen nu net binnen zijn, hoe zo'n experiment 

er uit zou moeten zien. En we hopen dat dus binnen de kortst mogelijke tijd scholen 

voor het experiment aangewezen gaan wordnn, en dat we dan van start kunnen gaan 

om te kijken of het kriterium van de toelatingsleeftijd voor een kleuterschool op dit 

moment 4 jaar en met het laatste voorstel van de staatssecretaris 3 jaar en 9 maanden 

wellicht, of daar nog steeds aan vast gehouden moet worden, of dat we niet eerder 

moeten starten, kijkende naar de ontplooiing van het kind op dat moment dat varieert. 

Dan mevrouw de voorzitter de laatste vraag en een beetje een moeilijke vraag. Juffr. 

Gaarsbregt heeft n.l. gesteld: wat is er nou eigenlijk de afgelopen week in dat debat 

voor de werkende jongeren gedaan, wat hebben jullie als VVD ingebracht, want dat 

moet mij van het hart mevrouw de voorzitter, dat heb ik uiteraard niet persoonlijk 

gedaan, maar ik had het voorrecht daar het standpuntvan de VVD naar voren te brengen 

en zij heeft min of meer synisch gesteld het positief synisch moet ik overigens zeg

gen van : is het nou niet het stiefkind van de partij? Er is geen wet - mag ik daar 

dan even aan toevoegen dat er wel een wet bestaat de arbeidswetsgeving en dan kan 

staatssecretaris Rietkerk ons nog veel meer van vertellen - maar die arbeidswetgeving 

is duidelijk t.a.v. de leerplicht voor de werkende jongeren het een en ander geregeld 

maar dat stiefkind is dat nou een punt? Ten eerste staat het bij ons in het urgentie

programma mevrouw de voorzitter, en ik dacht dat wij juist de partij zijn die niet 

zomaar iets in hun urgentieprogramma zetten, dat we daar konsekwenties uit trekken 

dat we dat bij ons standpunt betrekken. En juist dat is bij de beweegreden geweest 

~ dat wij menen dat wanneer wij in de kamer een plicht gaan opleggen aan anderen dat 
i= 
:fl het dan onze plicht is om geen holle paaseieren aan te bieden maar daar kwalitatieve 
0 
~ inhoud aan te geven • En dat daar het wezenlijke verschil in bij b.v. de PvdA en de 
ó 
~ VVD in tot uiting komt op dit terrein n.l. dat wij zijn g, wij zijn enthousiast om 
~ 
w 
~ iets te doen voor de werkende jongeren, maar dan in de conceptie ~an ja, mits er een 
a.. < goed programma is, want we kunnen die mensen niet met de holle paaseieren gaan ver
< 
I 
u rassen. De PvdA daarentegen zegt: ja, tenzij de vormingsinstituten daar toe gereed 
VI 

zijn. En dan de vreemde constellatie, mevrouw de voorzitter; de vormingsinstituten 

zijn in een besloten mmmissie vergadering geweest en op vragen van onze kant van: 

hebben jullie mogelijkheden om inhoud te geven aan zo'n tweede dag vorming b.v.; zijn 

er wezenlijke programma's voor op tafel te leggen; is door deze mensen gezegd: nee, 

niet op deze termijn. Maar, wanneer die vergadering niet meer besloten is, worden er 

hele andere standpunten verkondigt. Moeten wij dan meegaan met die zigzagkoers? Ik 

dacht dat dat niet in ons belang was, dat wij ons daar niet mee konden waarmaken. 
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We zullen ons constructief moeten opstellen, en vandaar dat wij ook geprobeerd heb

ben juist in deze moeilijke situatie, want dat is natuurlijk naar, juist tegenover 

deze groep mensen, want je bent eenmaal 15 en met dat je die kans nu mist heb je 

geen andere kans; om daar iets tegenover te stellen. Vandaar dat ik reuze blij was, 

toen ik op een spreekbeurt de suggestie uit de zaal kreeg - en die heb ik dankbaar 

gebruikt bij dit debat in de kamer - van minister is er nou geen mogelijkheid om 

met name voor deze 15jarigen die niet kunnen gaan genieten, wellicht tussen aanhaling! 

tekens, voor sommigen, van die tweede dag vorming, om daar de mogelijkheid voo te 

scheppen een stuk avondonderwijs te volgen. De kosten die daar dan aan verbonden 

zijn zouden door de overheid gecompenseerd kunnen worden. En dan ging dat met harte 

en van harte, mevrouw de voorzitter, omdat we weten dat in het avondonderwijs hele 

constructieve programma's aangeboden worden. Bovendien dat in de lijn van de werkenT 

de jongeren zelf blijft te liggen en ik dacht dat we dan inderdaad een onverdachte 

getuige kunnen citeren, n.l. mevrouw Pollman in Vrij Nederland van 7 april die in 

haar intervieuw met de werkende jongeren heeft laten zien dat ze daar niet zit te 

wachten op een tweede dag koekjes bakken of zo, maar op een werkelijk construv~ief 

programma van scholing van leerprogramma en dat we als we op die weg doorgaan er 

veel meer baat bij zullen hebben. Het was wat verdrietig en het moet mij van het 

hart mevrouw de voorzitter. Ik vind de voorzitter van de tweede kamer een erg aar

dige man, maar politieke kleur is kennelijk niet altijd te vergeten en dat hij geen 

tweede termijn toestond, zodat wij niet op ons voorstel konden doorgaan, die minister 

heeft daar in zijn antwoord niet op, of is daar amper op ingegaan. Vandaar dat de 

heren Dees, Van Aardenne, en de heer Keha en ikzelf schriftelijke vragen over ons 

voorstel t.a.v het avondonderwijs wederom op tafel hebben gelegd en in afwachting 

van dat antwoord hopen wij in ieder geval een constructief gebaar t.o.v. de werkende 

jongeren te hebben gemaakt. 

Heel hartelijk dank, mevrouw Smit. Dan wou ik nu het woord geven aan de heer Tuinman. 

daarna mevrouw Veder, dan meneer Wiegel. 

De Heer Tuinman: 

Mevrouw de voorzitter, dames en heren. Er si een vraag gesteld over de kwestie milieu 

en VVD. Een voor de hand liggende vraag omdat nog wel steeds geprobeerd wordt om 

eigenlijk een wat stiekeme relatie te g leggen: VVD-groot-kapitaal, kapitalisme, ver

vuilers, dit soort dingen meer. Het is onjuist en het is ook bepaald onwaar. Ik zal 

u in herinnering brengen dat de VVD zoals die al enige jaren geleden in een partij

raad het milieuvraagstuk nadrukkelijk aan de orde stelde; daarbij dan een aantal 

resoluties aannam en ook deze resoluties als een goede draad door de verdere aktiea 

en programma's heeft laten lopen. Ik zou u willen wijzen op de milieuconferentie 

die vorig jaar gehouden is waar we op een aantal punten zeker niet tot beslismingen 

en uitkomsten zijn geweest maar die toch het denken weer sterk gestimuleerd hebben.ç 

Ik zou u willen wijzen op het feit dat al jarenlang een milieucommissie onder leidinf 

van de heer Vogely bij de partij staat - een heel prettig gespreksforum - en wat 

misschien nog veel meer zegt dan hij op andere dingen: er zijn juist zeer vele VVD-ers 

professioneel of uit puur enthousiasme zeer nauw betrokken bij het milieuvraagstuk. 

En dat is mevrouw de presidente ook helemaal geen bijzondere zaak omdat het 
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wonen in een vervuilde omgeving een zo'n dirakte aantasting is van ons aller vrij

heidsgevoel, dat je daar als het ware van binnen uit je al tegen gaat verzetten en 

je ook verzet. Tot luistering van onze hele samenleving de verliezen aan dieren en 

planten en noemt u maar op het spreekt ons aan en vandaar ook dat we er wat aan wil

len doen, dat wij zeer bewust ook, langs politiffie wegen willen IK8gK vechten voor 

een beter milieu. Dat wordt niet altijd erkend. Er is zelfs de neiging geweest die 

overigens wat afneemt om het hele milieuvraagstuk maar eanvoudig te monopoliseren 

min of meer volgens de school van Mansholt voor de linker groeperingen, daar komt 

men toch wel wat van terug. Men heeft dat toch wel wat benaderd van een toch wel 

wat verouderd en daardoor weinig constru~tief aktiveren, maar wat misschien veel 

meer zegt dan een lang verhaal. Wij merken in de vele milieuforums die gehouden 

worden dat je daar altijd aanwezig hebt: de PSP met de Heer Bram van der Lek, ook 

ee~ zeer deskundig man; iemand van D 1 66 en je kan er zeker van zijn dat daar van de 

partijen ter rechter zijde altijd de VVD en meestal de VVD aanwezig. Men weet ons dus 

wel degelijk te vinden omdat men weet dat wij grote interesses hebben. En waarom 

eigenlijk niet. Het hele milieuvraagstuk moet je willen zien, ook vanuit een dyna

misch denken. Uit een maatschappij waarin tal van krachten juist ook op dat miliem 

inwerken, en één van die kraChten daarbij is ook onze hele economische ontwikkeling

En ook daar de groei van onze economie wordt nog al eens aangevallen maar misschien 

kan ik geen beter antwoord daarop geven dan wij vorige week in Xeeuws-Vlanderen tij

dens een fractiebezoek kregen van de vertegenwoordiger van het VVV, die zei: het is 

allemaal best en wel, en ik vind het milieu belangrijk; belangrijker vind ik mijn 

loonzakje. En ik geloof eigenlijk dat dat de hele achtergrond is, waartegen deze 

zaken ook wel eens moeten durven beoordelen. Dan komt eigenlijk dit bij: dat wij 

toch eigenlijk een sterk optimisme hebben. Een optimisme dat wij vaak ten andere 

zijde nog al eens missen, die juist vanuit een meer pessimisme eigenlijk de mensen 

in een wat nare situatie willen brengen. Dat optimisme wil bepaald niet zeggen d~t 

wij zorgeloos zijn. Ik ben daar persoonlijk ook niet nadat ik het milieucongres 

in Stockholm had bijgewoond. Maar aan de andere kant moeten we wel bedenken dat we 

hier in Nederland zeer sterk geconfronteerd worden door dit feit dat u op een kluitje 

woont. Dat we hier moeten wonen, dat we hier moeten werken, dat we ons moeten ver

plaatsen en dat we ook nog ons willen verpozen. Dat is bijzonder moeilijk. Anders

zijds geloof ik dat duidelijk gesteld moet worden dat wij toch hieren daar gelukkig 

al een opgaande lijn zien, ook al gaat het wat langzaam. Wij worden vaak wat te zeer 

in onze gevoelens in deze misschien gestoord door zeeer vervelende ongelukken die 

er gebeuren: stankverschijnselen, zoals dat in Vlaardingen gebeurd is, ook ongelukken 

met het verkeer, waarbij milieugevaarlijke stoffen vrijkomen; dat weten we wel; maar 

anderzijds geloof ik dat we moeten zien dat we het toch moeten proberen aan te kunnen 

en toch hopelijk ook wel aan zullen kunnen. Wij in Nederland zullen goed moeten be

denken dat de mens consumeert dat de mens produceert en dat dese beide factoren die 

nou eenmaal onsamakelijk aan ons bestaan zitten tot vervuiling aanleiding geven. 

Wat dat betreft geloof ik dat wij dus door moeten gaan en wij doen dat ook in onse 

wetgeving en de rol ook die wij daarbij willen spelen. Ik zou in dit opzicht nog een 

enkel initiatief van onze kant willen wijzen: ik zou u willen wijzen op de initia

tieven die mevr. Fedel heeft genomen t.a.v. de persleidingen. Wij zijn het geweest. 

Wij hebben daar de moties over ingediend die juist t.a.v. deze problemen een 
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heel hoop hebben losgemaakt. Ik zelf heb juist t.a.v. het gevaar van het storten van 

chemisch afval nog bij de laatste begrotingsbehandeling sterk gepleit om daar wat 

aan te gaan doen, en daar gaat ook wat gebeuren. De Het storten van chemisch afval 

wordt gelicht uit de hele vast afval wet en komt zeer snel aan de orde. Ik zou u 

willen wijzen op het intiatief tav de ~• ministersconferentie over de Rijn waar ook 

mevr. Veder zo op heeft aangedrongen en waarop de heer Drees is verder gegaan. Ik 

heb zelf ook tav de hinderwet nogal wat verlangens op tafel gelegd. Zeer onlangs nog 

bij de stankoverlast in de Rijnmond heb ik toch ook àaar nog al een hartig woord 

met de minister van milieuhygiene over gepraat. Er is al een ronde tafelconferentie 

geweest, Ik zou u willen wijzen op de voorstelen en de demonstraties zelf in de kamer 

van mevrouw Veder over de apparatuur meting geluidshinder van het wegverkeer. Eeze 

week zijn een aantal fractieleden op Ameland geweest. Onze voorlichting eigenlijk 

over het heffingsbeleid; we hebben als enige stelling genomen om die tegen allerlei 

stromingen om die heffingen niet te betalen; de andere hebben dat dan blijkbaar wat 

te weinig gedurfd. Wij hebben moties ingediend tav een zeer belangrijk ding: de con

currentie~ositie van de industrie; de internationale problematiek juist van de milieu 

zaken en de fiscale wensen die wij daar bij naar voren hebben gebracht n.l. fiscale 

faciliteiten. In het verleden heeft juffr. Ten Broeka-Hoekstra het bevolkingsvraag

stuk misschien als een van de eerste in de kamer aan de orde durven stellen, toen 

was het nog durven, mevrouw Veder heeft daar de laatste jaren steeds weer op gehamerd 

juist in verband ook met de vele milieuvraagstukken. Zij heeft zeer onlangs in Hel

sinki bij de interparlementair• Unievergadering nog weer een resolutie ingediend die 

ging op samenwerking van de landen, groepn van landen over de vervuiling van de 

zeeën en van de rivieren. Ik zelf heb nogal mijn zorgen uitgesproken over het hele 

vraagstuk van wat er nu gaat gebeuren in geval van milieurampen. Er vaart en er rijd 

00veel over de wegen dat er zeer bepaald niet zonder risiko's is. Ik wil wel graag 

zekerheid hebben dat als er zoiets gebeurd toch ook het mogelijke gebeurd om naarig

heid te voorkomen. Zeer onlangs heeft de Raad van Europa in Wenen een milieuconferentj 

gehouden - u weet allen, dat u zult u tohh wel weten, dat de heer Vonhoff daar ook 

een groot woord bij gevoerd heeft - er wordt dus het nodige gedaan, en ik geloof ook 

dat wij van onze kant zeker daar waar we kunnen - en ik kan dat zelf alà voorzitter 

van de milieucommissie uit de kamer - natuurlijk altijd nog wel wat stimuleren, maar 

wij zullen doen wat wij kunnen. Wat het allerbelangrijkste misschien in deze is, is 

misschien de mentaliteit van ons volk om milieubewust te willen, niet alleen lippen 

dienst te bewijzen en te hoop te lopen maar een eindje verder misschien de grootste 

vergrijpen toe te passen, maar we zullen wel moeten bedenken mevrouw de voorzitter, he 

het heeft zijn tijd nodig , w&t in jaren gegroeid is buig je niet ineens om. Wij onT 

ze gedachte is zeer bepaald: afremmen, terugbrengen en voorkomen. En wij zijn van 

oordeel dat de techniek ons daar bij bijzonder kan helpen. Ik heb nog één telegram 

op uw verzoek te behandelen dat is uan de afd. Epen meen ik dat is een aantal zeerç 

gedupeerde boseigenaren in de gemeente Epen; verzoek u met klem bij bewindslieden 

aan te dringen op dirakte hulp, eventueel van militairen bij opruimingawerk in de 

bossen om meerdere schade te voorkomen. Dat is de schade door de beruchte dennen

scheerder. Ik zou u er wel op willen wijzen dat dit ook al gebeurd. Ik heb even nog 

overleg met mijn collega de heer Ploeg gehad die mij vertelde dat ook in Drente 
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en in Gelderland en in Brabant er militairen zijn ingeschakeld, Het is ook onlangs 

gebeurd naar de grote glasschade in het Westland. Onze ervaring is dat wanneer men 

dat aanvraagt bij de burgemeester en er komt een gunstig advies van het ministerie 

van landbouw, dat dan minister de Koster de eerste is om hier te helpen. Ik dank 

u zeer. 

Hartelijk dank, meneer Tuinman. Ik ga met woord geven aan mevrouw Veder. Dan zal 

de heer Wiegel de rij sluiten. 

Mevrouw Veder: 

Mevrouw de presidente, dames en heren, De afd. 's-Hertogenbosch heeft gevraagd naar 

het standpunt van de fracties tav het beleid van de Nederlandse regering op het drug

gebied. Er is heel veel te vertellen over wat wij op milieugebied hebben gedaan. Er 

is nog niet zoveel te vertellen over wat wij op druggebied hebben gedaan. Het drug

vraagstuk n.l. is nog nooit fundamenteel in de kamer aan de orde geweest. Dat kwam 

omdat het standpunt van de regering waarober je dan moet debateren lang is uitgeble-

~ ven. We hebben eerst lang gewacht op het rapport Baan en toen kwam gelukkgig daarna 
c 

..!! 
~ in juli '72 het standpunt van de regering daarover. Maar dat standpunt moet nog altijd 

..c 
Gi z worden behandeld in een fundamenteel kamerdebat. Maar met een demissionaire regering 
J! ~ doe je dat niet zo gauw dus dat wacht op de totstandkoming van het nieuwe kabinet. 

~ Tohh wil ik graag van deze gelegenheid gebruik maken om iets over vraagstuk als 
"'E 
~ geheel te zeggen. Voor een goed begrip van zaken is het goed om dan nog even uiteen 
ö 

Cl<: 
te zetten dat het gebruik van drugs gaat over 2 soorten drugs: u weet de henneppro

dukten - waarvan niet duidelijk vast staat in hoeverre of die gevaarlijk zijn - en dan 

van de hele gevaarlijke stoffen, zoals heroïne en opium. En nu zien wij op dit moment 

verschillende ontwikkeling. We zien wat de hennepprodukten betreft: de marihuana enç 

de hasjies dat het gebruik wat af schijnt te nemen. Een ontwikkeling die erg ver

heugend is. Een ontwikkeling die ook wel enigszins begrijpelijke is, omdat het ge

bruik van dat soorrt stogfen, veel onder jongeren plaatsvindt, de heel jongeren om

dat de opwinding van het experiment aan vast zit, omdat daar een zekere mode element 

inztit, en alles wat je hebt geprobeerd dat laat je weer liggen en de mode daarin 

~ die gaat weer over. Maar we zien aan de andere kant een toeneming van het gebruik 
w 
ï= 
~ van de veel gevaarlijker sto~fen : de heroïne en opium. Wij nemen aan dat die toe-
0 
~ neming er is, hoewel het moeilijk is om daar 1005~ betrouwbare cijgers van te krijgen. 
ó 
~ Nu is het geloof ik zo dat we in Nederland een hele tolerante opvatting hebben tav 
~ 

~ het gebruik van deze stoffen. Ik geloof ook dat dat in de VVD het geval, op grond van 
w 

~ de enquettes die ik daarover heb mogen instellen.Wij zien de gebruiker niet zozeer als 
< 0 iemand die vervolgt moet worden, die daarvoor zelfs opgesloten zou moeten worden; wij 
Vl 

zien hem meer als patient meer als slachtoffer van een ontwikkeling; heel vaak opç 

grond van zijn sociale achtergrond. En we zien het vnl. zo dat hij behandeling nodig 

heeft. Maar doordat wij aan het gebruik dus nauwelijks meer ~ancties verbinden ont

staat het verschijnsel dat de handel toeneemt. En minister van Agt heeft dat ook in 

antwoord op schriftelijke vragen gesteld dat er inderdaad van een duidelijke toename 

in de handel van de ernigstige stoffen, de zeer gevaarlijke stoffen sprake is. En 

dat brengt mij nu op het thema van de vraag, n.l.: hme staatx nou Nederland in dit 
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internationale beleid? Dat zou ik dan in twee onderdelen willen splitsen. Ten eerste 

het internationale opsporingsbeleid en het tweede: het internationale drugbeleid in 

het algemeen. En dat internationaal opsporingsbeleid dat richt zich dan in hoofdzaak 

op de handel en voornaamelijk op de groothandel. Naar mijn mening is het duidelijk 

dat Nederland daar aan moet meewerken en zo krachtig mogelijk moeten meewerken. En 

dat dat ook naar vermogen doet. We hebben gelukkgig gezien dat de Nederlandse regering 

in de uitvoer amphitamine praktisch onmogelijk heeft gemaakt, nadat daar een duidelijk, 

noodzaak toe was gebleken. Ik geloof wel - en dat is mijn persoonlijke mening - dat we 

omdat opsporingsbeleid te verbeteren, de politie hiervoor aanmerkelijk moeten ver

sterken. Dat we de politie mogelijkheid tot specialisatie moeten geven en dat we 

daar een meer centrale leiding aan zullen moeten geven. En als we dan komen op het 

internationale drugbeleid in het algemeen dan zien we daar dat de nederlandse regex

ring zich wat terughoudend heeft opgesteld. En ook heeft moeten opstellen want daar 

heeft de tweede kamer om gevraagd. Omdat er nog nooit een fundamenteel kamerdebat 

was geweest is aan de nederlandse regering gevraagd zich in het internationaal over

leg nog niet te binden aan afspraken. En daaraan de opvatting ten grondslag dat ieder 

land in dit opzicht zijn eigen sociale achtergrond heeft, dat ieder land zijn eigen 

opvattingen heeft en dat ieder land mok zijn eigen middelen tot hulpverlening heeft. 

Dit wat de huidige situatie betreft. Voor de toekomst zou ik graag een aantal wensen 

willen formuleren. En die zijn als volgt: meer aandacht voor de hulpverlening en 

vooral voor de kwaliteit van de hulpverlening. Ik geloof dat veel jongeren hulp nodig 

hebben. Want een aantal jongeren komt door het gebruik van drugs terecht in de alter

natieve wereld om die zo maar te noemen. En er zijn wel heel sterke benen voDr nodig 

om in die alternatieve wereld overeind te blijven staan en om daar ongeschonden uit 

te komen. En ik vindt persoonlijk dat sommige jeugdsocieteiten daar ook geen goed 

aan doen. Ik zou verder willen zeggen dat we moeten hebben een versterking van het 

opsporihgsapparaat van de politie voDr de bestrijdingvan handel. En tenslottex een 

jeugdbeleid dat inspiratie geeft voor de toekomst. Want er is tenslotte heel veel 

jeugd met een goede positieve instelling; een jeugd die genoeg weerstandsvermogen 

heeeft en ook die jeugd mogen we vertrouwen en de positie van die jeugd moeten we 

versterken. Dank. De conclusie is derhàlve, mevrouw de presidente, niet criminali

seren, een goed aktief jeugdbeleid aktief bestrijden x~~ van de handel, vooràl de 

grote handel, de transitohandel en deze desiderata zou ik graag met het nieuwe ka

binet zeer grondig willen bespreken. Dank u. 

En dan tenslotte, de fractievoorzitter • 

Ik wil, mevrouw de voorzitter, - er zijn maar een paar vragen gesteld die ik wil beant1 

woorden - iets zeggen pver de beschouwing over de belastingdrukstijging, die de heer 

van der Schaer heeft gehouden. Ik wil een heel korte opmerking maken over het nivel

leringsbeleid. Ik wil tenslotte nog wat zeggen over de kabinetsformatie aan de hand 

van de ochtendbladen van vandaag. Maar ik geloof dat het goed is dat de ik begin 

met een paar opmerkingen te maken over de verslaggeving van dit congres. We hebben 

gisteren, de heer Korthals Altes heeft er wat over gezegd, we hebben gisteren ge

sproken over een artikel ~ in NRC Handelsblad. Nu we staan aan het eind van ons 
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~ congres, geloof ik in ieder geval dat het vermoeden van de heer Korthals Altes is be-

& vestigd n.l. dat de kop boven dat artikel luidende: weekeinde van de VVD vreedzaam c 

~ maar vol van politieke betekenis, dat die kop inderdaad volstrekt juist gebleken is. 
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Dat was mijn eerste opmerking. Een tweede is er een van dankbaarheid aan·het adres 

van de ochtendbladen van Trouw tot Telegraaf, ik weet niet of ze blij zijn in elkaarsç 

gezelschap te verkeren, maar van Trouw tot aan Telegraaf die allemaal een uitstekend 

verslag van ons congres gegeven hebben. De heer Van Enk, de parlementaire redakteur 

van Trouw wist dat ik zou gaan zeggen wat ik nu zeg; hij heeft mij op voorhand daar

om ook om 2 sigaren gevraagd. Ik heb er, mevrouw de presidente, omdat ik nog maar 2 

sigaren.had, hem er slechts 1 gegeven, want naaar beste liberale traditie, en ook die

gene die alles doen om ons image te bevestigen, zullen daar ook een zekere andersteuT 

ning in vinden, we houden toch altijd ook graag iets voor onszelf. En mijn derde op

merking is gericht aan het adres van de VARA die naar goed eigen socialistisch ge

bruik weer een voortteffelijke karikatuur van ons congres gegeven heeft vanochtend 

om tien over acht. Ik ben er verheugd over dat de vertegenwoordiger van de VARA ook 

vanmiddag in ons midden is. De VARA heeft vanavond zendtijd; ik zou hem een paar ad

viezen willen geven: hij zou natuurlijk kunnen zeggen dat er ook op de 2de dag van 

ons congres we een bomvmlle zaal hadden, maar ik neem aan dat hij zal zeggen, dat 

niet alle plaatsen op het balkon bezet waren, en mevrouw de presidente, hij zou ook 

kunnen zeggen dat de VVD enthousiast en eensgezind blijkt te zijn, maar ik zou hem 

willen adviseren geheel in zijn richting dat weer van geen enkele kritische benade-

ring sprake was. 

Ik kom dan nu tot de woorden die de heer van Schaer heeft gesproken: die - en ik wil 

hem graag danken voor datgene dat hij ook aan mijn adres heeft gezegd, die heeft ge

zegd: dat de vragen die de afv. Den Haag geprepareerd had eigenlijk op voorhand al 

beantwoord waren. Toch wil ik nog graag op zijn beschouwing over de stijging van de 

belastin gdruk ingaan. Hij eheeft geciteerd ons verkiezingsprogram 1967, heeft daar-

na geconstateerd wat er met de stijging van de belastingdruk daarna is gebeurd en 

heeft de conclusie getrokken dat dit in de toekomst toch niet verder kan. En de vraag 

gesteld: wat de tweede kamerfractie daaraan denkt te doen. Ik wil daarom van mijn 

kant èen boekje open doen over ons standpunt dat ik naar voren heb gebracht in het 

~ gesprek onderlening vam de heer Ruppert. Ik heb toen gezegd dat wij duidelijk zoude: 
i= 
~ moeten overeenkomen als wij confessionele partij DS'70, VVD het eens zouden worden, 
0 
~ dat we zouden moeten overeenkomen dat als ook in de nabije toekomst aan enige stij-
Ó 
~ ging van de belastingdruk niet ontkomen zou kunnen worden, die opening is dus doel
:..! 
w 
~ bewust gelaten, heel eenvoudig om der wille van het feit dat de situatie financieel 
a. 
~ zo is dat je wel kunt zeggen dat elke stijging er niet mag komen maar dat nu eenmaal 
:c 
~ na alle waarschijnlijkheid buitengewoon moeilijk zal zijn om dat ook binnen de kort-

ste keren te realiseren. En ik heb toen gezegd dat wij in ieder geval zouden moeten 

overeenkomen dat het streven van een regering waaraan wij zouden deelnemen er op ge

richt zou moe.ten zijn om tot een stabilisatie van die belastingdruk te komen. Als u 

nu ziet het program van de confessionelen dat zij aan de heer Burger hebben voorge

legd, ziet u, zij het wat vagelijkar verwoord precies hetzelfde, n.l. ook de gedach

te dat zou moeten worden gekomen tot een ombuiging van de stijging van de belasting

druk. Over het doeleind waren wij het in het gesprek onder leiding van de heer Ruppert 

eens. 
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Ik heb toen ook een concreet voorstel op tefel gelegd. Cijfers genoemd en gezegd: 

wij moeten uiterste grenzen afspreken, daar is ook een antwoDrd op gekomen; ik ben 

wel vrij om te zeggen, mevrouw de voorzitter, hier wat ik daar bij de Heer Ruppert 

heb gezegd; ik ben niet vrij om hier te vertellen wat de confessionelen bij de heer 

Ruppert hebben gezegd, dat is hun verantwoordelijkheid. Ik klap uit het geheim van 

het overleg niet. Maar ik koppel terug naar het verhaal wat ik gisteren heb gehouden 

toen i~ heb gezegd dat mijn indruk uitgesprek bij de heer Ruppert was dat we over de 

uitwerking van die gedachte om tot harde afspraken - en dat is het antwoord aan de 

heer van der Schaer - tot harde afspraken te komen over de ontwikkeling van de belas

tingdruk in de komende tijd. Dat ik de indruk had dat wij elkaar hadden kunnen vin

den als wij verder gesproken zouden hebben. En in dit verband koppel ik ook verder 

naar de eventueel toekomstige ontwikkeling: mocht een kabinet Den Uyl alsnog aan 

het bewind komen, men kent de belastingplannen van de heer Den Uyl, mochten de con

fessionelen dat beleid steunen dan kunnen wij met de eigen argumenten van de confes

sionelen in het openbaar ten strijde trekken. Dat is het eerste antwoord aan de heer 

van der Schaer. De Heer van der Schaer heeft gevraagd: zou het niet goed zijn een 

speciale bewindsman voor het uitgaven beleid te benoemàn. Ik ben voor zo'n speciale 

bewindsman als dat dan tegelijkertijd maar de minister van financien mag zijn en als 

dat tegelijkertijd de heer Nelissen mag zijn. Want het is de eerste taak van de mi

nister van financien om er voor te zorgen dat de belastingdruk niet verder stijgt. 

En de heer Nelissen heeft bewezen die taak te verstaan. Af en toe spreek je als frac

tievoorzitter wel eens bewindslieden van allerlei politieke kleur, ook liberale be

windslieden, die dan bi-laterale begrotingsbesprekingen hebben. Ik heb begrepen dat 

een van de gedragàlijnen van de heer Nelissen is geweest in de eerste plaats: altijd 

nee te zeggen op de wensen van zijn co1ega ministers. En dat is een houding, een ver

satandige houding voor een minister van financien. Ik zeg erbij, want ik neem aan dat 

doDr dit antwoord de heer van der schaer niet volledig tevreden zal zijn gesteld dat 

ik een aparte bewindsman voor het uitga~enbeleidndat ik tegen zo'n constructie zou 

zijn omdat dat naar mijn opvatting de taak van de minister van financien volledig 

zou uithollen. Wat is dan nog de taak van de minister van financien. Zijn eeerste 

taak is om de ~ uitgavenstijging in de hand te houden met als gevolg daarvan de stij

ging van de belastingdruk in de hand te houden, Ik geloof dat een apeciale bewinds

man dat dat geen goede constructie zou zijn. 

Mevrouw de voorzitter, een heel korte opmerking nav de vraag over de CAO-bespreking 

in de zuivelindustrie. Ik blijf buiten dat concrete geval, omdat ik het niet juist 

vind dat in deze fase de politiek zich bemoeit met de onderhandelingen tussen werkgei 

vers en wwrknemers over de CAO's. Natuurlijk zal het de bedoeling van de vakbeweging 

zijn om bressen te schieten in het werkgeversfront. Naar alle waarschijnlijkheid - ik 

hoop het niet, ik geloof ook dat het een slechte zaak zou zijn T als het zou gaan 

gebeuren, maar we hebben in het verleden vaak gezien dat het mogelijk bleek te zijn 

om die bressen te schieten - sommige werkgevers sommige ondernemers kijken niet 

verder dan het eigen belang op korte termijn. Denken: laten we het maar eens wDrden 

want dan heb ik de heisa die ik anders krijg niet. En ik geloof dat het de taak van 

de werkgevers is: kijkand naar de algemene economische situatie om er voor te zorgen 

dat geen gevolg wordt gegeven aan onrechtvaardige eisen van de vakbeweging. 
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En dat wij wel mogen zeggen dat is de zaak van de politiek dus daar wil ik wel over 

spreken- ik ben van mening dat groepen uit de vakbeweging radicale groepen uit de vak} 

beweging xx«i en de heer Den Uyl holt daar achter aan - dat radicale groepen van de 

vakbeweging een inkomensbeleid in Nederland willen, een nivellering willen waarvan de 

dupe zullen zijn - ik heb daar gisteren over gesproken - al die mensen die de motor 

zijn van onze samenleving, al die mensen die harder werken dan anderen; daarom van

wege die algemene politieke opvatting en vanwege onze opvatting dat de mensen met de 

midden-inkomens in allerbelangrijkste mate bijdragen tot onze gezamenlijke welvaart 

- hoop ik, mevrouw de presidente, dat ik aan dat soort radicale nivelleringswensen 

van de vakbeweging niet zal worden tegemoetgekomen. 

Een korte, laatste opmerking, mevrouw de voorzitter: Ik heb uit de ochtendbladen be

grepen, uit andere informatie heb ik niet, want ik word niet dagelijks door de heren 

van Albeda en van Agt opgebeld, uit de ochtendbladen heb ik begrepen dat de heren zou

den overwegen een werkdocument te ontwerpen.Z, een conceptTregeringsprogram. Ik vind 

dat op zichzelf politiek gezien een begrijpelijke zaak, als je gaat voorbereiden de 

samenstelling van een kabinet dan moet je een program maken. Dat de heren van Agt en 

Albeda dat dat ook doen, snap "1 l ... {. Ik geloof ook dat ik kan constateren dat als je 

kijkt naar wat tot nu toe door de heer Den Uyl is gezegd dat de heren van Agt en Al

beda daarin alleen maar zullen slagen als ze leèterlijk overschrijven het geaktuali

seerde program keerpunt '72. Of ze dat doen weet ik niet. Als ze het niet doen, als 

ze een eigen verhaal maken en als de PvdA daarop ingaat wacht ik met spanning. Het 

volgend nummer van Vrij Nederl~nd af, want dan wordt er inderdaad verder gesjoemeld 

door de PvdA. Mevrouw de voorzitter, miDI mijn laatste opmerking: De Heer Boersma 

heeft vanochtend in de Volkskrant een uitgebreid intervieuw weggegeven. Hij heeft ge

zegd: dit is de laatste kans voor Den Uyl. Hij heeft erbij gezegd: dit land wordt 

niet linkser. Integendeel, mevrouw de voDrzitter, ik geloof daarom dat het goed is, 

wij hebben gisteren veel kritieke op de heer Boersma gehad dat ik vanmiddag zeg dat 

wij waardering hebben voor sommige van zijn uitlatingen omdat daar althans enig in

z~cht uit blijkt. 

Mevr. van Someren-Downer: 

Na dit applaus hoef ik er weinig meer aan toe te voegen. Hans heel hartelijk dank. 

Dames en heren u weet dat sinds enkele jaren hebben wij de goede gewoonte om ook een 

in tweede instantie toe te laten. Ik zou wel aan de zaal willen vragen er een beschei

den gebruik van te maken. U weet alleen in dringende gevallen. U weet ik vind hetç 

erg prettig om met een volle bak te eindigen. En zo'n verlopende zaal is verschrikke

lijk vervelend. Ik zou dus willen vragen aan diegene die echt nog een korte vraag 

- geen redevoering, meneer van der Schaer hoort u me ook? ja? geen redevoering, een 

korte vraag hebben die kunnen ze stellen. Ik zou aan de kamerleden willen vragen, 

geen redevoering maar een kort antwoord. Dan kunnen we straks nog met een heleboel 

aanwezigen deze, dit congres afsluiten. Dus zowel vragenstellers als antwoorders 

graag zeer kort. Gaat uw gang meneer van der Schaer. 
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Mevrouw de voorzitter, U hebt ik dacht terecht gesteld, dat deze dubliek zich moest 

beperken tot aditionele vragen. Ik om een uitzonderingvragen om de doodeenvoudige re

den dat er een impliciete vraag lag van de fractievoorzitter in zijn antwoord van 5 
minuten geleden, waarin hij eigenlijk stelde: wat moet zo'n uitgavenminister dan doen? 

Mevrouw de voorzitter, ik verzoek u veron~schuldiging voor het argument dat ik van 

mening dat ik de fractievoorzitter op dat punt tenminste antwoord moet geven. Mevrouw 

de voorzitter, die uitgavenminister die of waarvoor ik gepleit heb tegen het licht van 

de cijfers van het verleden en van de toekomst - minister Nelissen heeft n.l. wel de 

uitgavenstijging kunnen beperken tot een zodanig niveau dat de belastingdruk in 1973 
naar alle waarschijnlijkheid niet verder zal stijgen, maar in 1974 en 1975 wordt dat 

wel weer ingehaald. De heer Nelissen is dus wel capabel geweest om dat te doen, maar 

de uitgaven minister fractievoorzitter zou de volgende taken moeten vervullen: 

cordinatie van de taken van de vergadering secretarissen generaal op dat punt; coordiw 

natie op het belàid van gemeenten en provincies. U weet mevrouw de voorzitter, dat tij 

dens de vorige kabinetsperiode de gemeentes verantwoordelijk zijn geweest voor 58% 

van de aditionele wekkingsmaatregelen, en de uitgaven minister zou ook verantwoorde

lijkheid moeten dragen voor de uitgaven voor zover die gesteld, geschieden door in

stanties die op enigerlei wijze afhankelijk zijn van subsidiering of anderszins van 

de overheid. Dat was het antwoord aan de heer Wiegel. Ik heb nog een enkel punt mevrom 

de voorzitter, mag dat? (nog een paar korte vragen graag). Voorzitter ik heb één ant

woord aan de heer Koning en dat is eigenlijk een vraag ook: waarom de scheepvaart 

wel en de textiel niet? en dat is omdat de scheepvaart weg kan varen en dat doet en de 

textiel niet. 

Dank u wel, meneer van der Schaer. Ja, juffr. Gijsvers. 

Juffr. Gijsbers: 

Mevrouw de voorzitter, ik zal trachten het heel kort te maken. Het is normaal in een 

familie zo dat het niet prettig'is om een zorgenkind te hebben. Mevro•w de voorzitter 

ik ben vandaag heel blij dat ons stiefkind een zorgenkind geworden is, dat dat dui

delijk bevestigd is vandaag. Nou vraag ik me alleen af, moeten we dat hier in een in

terne kring houden, want we weten dat ons visitekaartje tav de werkende jongeren erg 

slecht is. Hoe goed mevrouw Smit - kroes ook haar best doet, dit allemaal zo geed mo

gelijk te vertolken en daar met de beste intensie zo hard moge_lijk wan te werken. 

Mevrouw de voorzitter, ik wil daarom een voDrste~ doen: zouden wij als congres hier 

vandaag niet bij monde van een verklaring mevrouw Smit Kroes kunnen ondersteunen zo

dat ook alle niet VVD-ers kunnen weten wt wij een zorgenkind hebben waarin we onze 

2de kamerfractie verzoeken er bij de regering op aan te dringen zo spoedig moegelijk 

alle maatregelen te nemen die nodig zijn in de belangen van deze groepering. 

Dank voor uw applaus. Ik geloof dat hiermee inderdaad mevrouw Smit Kroes met de zeker

heid d•t zij haar beleid ondersteunt wordt door de partij naar het Binnenhof gaat. 

Dan hoef ik nu alleen nog maar het woord te geven aan de heer Wiegel als ik het goed 

begrijp. Oh, de heer Koning, mag dan misschien de heer Koning eerst, dat de heer 
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dat dan de Heer Wiegel kan sluiten? Vindt de heer Wiegel dat goed? (Uiteraard). 

Henk, de textiel, denk er aan, die vaart niet, nee. 

De Heer Konin.g: 

Het antwoord aan de ~eer van der Schaer luidt: Ik heb gisteren hier in Assen een be

trellelijk goedkoop overhemd gekocht van een nederlands merk, waarvan de verkoper 

mij meededeelde da~ het in Hong Kong was gemaakt. 

Mevr. van Someren-Downer: 

Nou was ik toch echt door die wonrden van de heer van der Schaer overtuigd, maar nou 

moet ik zeggen dat de heer Koning mij weer overtuigt. Toch maar wrg goed, zo'n debat. 

Nu echt als allerlaatste. De Heer Wiegelf 

De Heer Wiegel: 

Mevrouw de presidente,heel kort omdat ik geloof dat het niet zinvol is op de uitge

lil:e.idde ook technisch getinte ui teenzetting van de heer van der Schaer in te gaan, daar 

voor is de problematiek te moeilijk. Graag als hij bereid is zijn gedachtenwisseling 

ook nog eens nader op een papier te zetten, dan zeg ik hem toe dat wij er naar zullen 

kijken en dat wij hem ons commentaar daarop zullen doen toekomen. Alleen dus maar een 

paar korte kanttekeningen. Ik geloof dat in de huidige constructie met de speciale 

zorg op het departnment van binnenlandse zaken voor de gemeente financien indertijd 

ook onder speciale verantwoordelijkheid van de heer Stuivenberg en goed kontakt tussen 

binnenlandse zaken en financien dat geen probleem behoeft te zijn. Een tweede korte 

eerste kanttekening - de heer van der Schaer zegt die speciale bewindsman zou ook moe~ 

ten toezien op de insaanties die subsidies van de overheid verkrijgen-dat vindt ik nou 

net precies de taak van elke minister op elk departement die verantwoordelijk is voor 

het geven van subsidies. 

Maar ik herhaal mévrouw de presidente, wat ik heb gezegd, want ik begrijp pre~ies de 

achter liggende bedoeling van de heer van der Schaer die zegt: je moet proberen een 

zo zuinig mogelijk overheidsbeleid te voeren. Je moet dat zo efficient mogeli~K hebben 

opgezet, daar heeft hij een bepaalde gedachte voor ontwikkeld. Als je die in hoofdlij-

~ nen op papier zet, zeg ik hem toe dat de tweede kamerfractie graag bereid is om te 
i= 
~ kijken of sommige elementen of wellicht het geheel daar van te realiseren is. Dank. 
0 
llo<: 
< 
ó 
~ Mevr. van Someren - Dmmer: 
llo<: 

~ Dank u wel meneer Wiegel. Dames en heren, alvorens ik het slotwoord spreek, wil ik nog 
a. 
< aan 2 sprekers het woord geven die mij er om verzocht hebben: de voorzitter van de JOVD 
< :c 
u en iemand van de afd. Vlissingen. Ik zou zeggen, oh, een ander bestuurslid van de JOVD 
VI 

Wil Vlissingen, althans de meneer die het woord wil voeren, naar voren komen. Ik zou 

zeggen gaat uw gang dan. 

JOVD: 

Geen bestuurslid, mevrouw de voorzitter, maar ik mag zorgen voor de driemaster. Ik dank 

U dat u ons de gelegenheid geeft iets daarover te zeggen. De Heer Lantin heeft als voor· 

zitter gisteren met een enthousiast verhaal opnieuw 7 vette jaren van de JOVD aange

kondigd. Vette jaren wat enthousiasme betreft. 
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Maar zonder centen. Gisterenmiddag heeft de heer Caron duidelijk gezegd dat oom de 

VVD op zijn centen moet passen. Wij hebben geen centen dus we kunnen er ook niet 

op passen. Maar we zouden graag centen willen hebben. En daarom - centen, procenten 

nou ja wat meer opbeengt laan we het zo zeggen.- daaron staan aan de uitgang straks ee1 

aantal mensen met ons blad 'De Driemaster'. We hebben het nu nog in de oude vorm uit 

kunnen geven, we hebben geen centen het was gewoon te duur, dus we moeten het hele 

procédé terugschroeven, en in een wat ander, zeker niet minder mooie gaan uitkomen. 

Wij willen vragen aan deindividuele leden of zij straks de mensen niet met volle han

den met driemasters willen laten, maar wel volle handen met centen, dan kan de JOVD 

enthousiast ook met centen de vette jaren tegemoet. Dank u welo 

Mevr. van Someren-Downer: 

Dank u wel. Ik beveel d.lht graag in uw aandacht aan, en ik zou deze woorden graag wil

len onderstrepen. De spreker van Vlissingen? 

Vlissingen: 

Mevrouw de voorzitter, wij menen namens vele te spreken als wij u en al uw medewer

kers dank zeggen voor uw werk en uw toewijding. De pers en de t.v. tracht ons te 

doen geloven dat wij er verkeerde standpunten op na houden. De woorden van meneer 

van Riel vooral zijn vertrouwen in Amerika uitgesproken in Amsterdam; uw oproep om 

vol te houden en steeds naar beter te streven en de teespreaken van de heer Hans Wie

gel zijn ons een riem onder het hart en een onmisbare hint om overeind te blijvem. 

Wij zijn van mening dat Nederland met deze vvd en met ciit bestuur nog wel degelijk 

een toekomst heeft. Wij voelen - en ik meen de hele zaal - de noodzaak u en al uw mede 

werkers onze wrkentelijkheid te moeten betuigen. Dank u wel. 

~ Mevr. van Someren-Downer: 

Heel hartelijk dank, voor deze buitengewoon vriendelijke woorden die hier meteen ook 

ter ore komen aan al diegenen die hard hebben gewerkt, nog steeds hard w~ken, om de 

partij groter en sterker te maken. Ik heb u gisteren al bij beleid hoofdbestuur ten

slotte gezegd: Ik dank u voor alles wat u heeft gedaan, en ik wens u erg veel sukses 

~ bij alles wat er nog te doen is, want dat is toch wel heel duidelijk geworden; duide 
i= 
~ lijk geworden b~j de besprekingen van het beleid van het hoofdbestuur; duidelijk ge-
0 
~ worden bij bespreking beleid van de kamerfractie; het is volmaakt waar Nederland 
ó 
~ wordt echt niet linkser; ik geloof dat het erg goed is dat deze woorden van de her 
:..::: 
w 
~ Boersma of all people zou je zeggen, hier nog eens doorklinken, maar het is wel aan 
0... 
< ons om te zorgen dat die enerzijds nuchtere, maar anderszijds idealistische koers in 
< 
I 
~ het midden maar recht vooruit dat die verpersoonlijkt wordt door een sterke partij. 

Dmt congres - hoe smadelijk de VARA daar dan ook over mag spreken, ik zou bijna zeg

gen dat vind ik een compliment - ik zou met Wiegel willen zeggen : laten ze daar mee 

doorgaan; het levert ons alleen maar de goede mensen op; dit congres stond in het 

teken van de eensgezindheid. Er zijn kritische vragen gesteld aan hoofdbestuur, aan 

kamerfractie, maar zoals het te doen gebruikelijk wij praten dan met elkaar. 

Heel hartelijk dank. Wij wisselen dan van gedachten, zoals de heer Scherpenhuizen ciie 

woorden gebruikte en wij komen samen weer een stap verder. Dat is inderdaad de stijl 

van de VVD, niet van ruzie maken niet van de messen op tafel of nog wel een mes in 
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de rug, dat gebeurt ~x in andere partijen wel eens, dat is natuurlijk erg vervelend, 

dat gebeurt bij ons niet. En daarom worden we wel eens een wat slome partij genoemd. 

Nou ik geloof wie werkelijk deze dagen aanwezig is g.eweest zal dat niet meer durven 

zeggen. Het enthousiasme en de hele spirit in de partij is van een dermate hoog ni

veau dat ik werkelijk met het allergrootste vertrouwen de komende niet eenvoudige 

jaren tegemoet zie. liet is niet dat die VVD nu heel gerust straks naar huis gaat en 

zegt: ziezo dat hebben we gehad en nu gaan we eens lekker onder uit zitten. Aller

minst die VVD die gaat keihard aan het werk, om in de geest van het liberaal mani

fest, h t liberalisme uit te dragen. Ik heb eens gezegd - dat is mijn stellige over

tuiging, het bewijs heb ik natuurlijk kunnen niet leveren, dat de meerderheid van 

het nederlandse volk liberaal denkt. Maar dan is het ook aan de VVD om dat te gaan 

bewijzen. En als u dat met me eens bent dat moeten we er heel hard aan gaan trekken 

de komende jaren, want het gaat gebeuren. 

Dames en heren, voor de goed gang van zaken voor dit congres ben ik veel dank ver

schuldigd aan de medewerksterà van de Koninginnegracht. Ik bem ook geel veel dank 

verschuldigd aan het bestuur van Assen. De voorzitter en de secretaris, meneer Kon

hoop en meneer Altink, u heeft ons een voortreffelijke ontvangst bereid. Dat gisteren 

avond de zaal wat klein was kon u niet helpen. Dat was de schuld, tussen aanhalingstel 

kens van de VVD, dat er zo geweldig veel mensen zijn opgekomen. Deze lieve Bartje, 

gaat mee naar Den Haag, en zal daar ten allen tijde een herinnering zijn aan dit bui

tengewoon hartverwarmende congres. We zijn daar Assen buitengewoon dankbaar voor. 

En dan tenslotte dames en heren, we hebben vele congressen, partijraden en wat niet 

al gehad, maar we zijn zelden zo uitstekend bediend als door de mensen van Bellevue 

ook aan hun een danbvoord. En dan tensloote beste vrienden vriendinnen, wel thuis en 

tot ziens ap de volgende bijeenkomst. 

(Dat was een lange zitting, dag). 
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